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Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών  µε αριθµό από 1901 έως 1992,

σελ. 15283 – 15306                                                                                                                            
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.
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α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Ανακοπή από

τις τράπεζες «Alpha Bank» και «Πειραιώς» της διανοµής του
εκπλειστηριάσµατος του κτιρίου της Χ. Κ. Τεγόπουλος στους
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και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για
το Ελεγκτικό Συνέδριο, ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο
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δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Επικρατείας, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
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ρωση της Συνολικής Ενισχυµένης Συµφωνίας Εταιρικής Σχέ-
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Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους
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15368
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ΖΑΒΒΟΣ Γ. , σελ. 15326, 15353, 15354, 15357
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’

Τετάρτη 24 Ιουνίου 2020
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ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 15314
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ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 15344
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 15365
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Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουνίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων της Νέας Δη-
µοκρατίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’

Τετάρτη 24 Ιουνίου 2020



15284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15285



15286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15287



15288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15307

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



15308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα γίνει µια αλλαγή στη σειρά των ερωτήσεων. 
Είναι εδώ ο πάντα παρών Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταν-

τίνος Τσιάρας και ο συνάδελφος ο κ. Αρσένης. 
Έτσι ξεκινάµε τη συζήτηση µε τη δεύτερη µε αριθµό 833/21-6-

2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτι-
κού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Ανακοπή από τις τράπεζες
«Alpha Bank» και «Πειραιώς» της διανοµής του εκπλειστηριάσµα-
τος του κτηρίου της Χ. Κ. Τεγόπουλος στους εργαζόµενους και το
ελληνικό δηµόσιο».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν στις 30-5-2014 χρεοκόπησε στην πράξη

η «Χ. Κ. Τεγόπουλος Εκδόσεις Α.Ε.», που εξέδιδε την «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΟΤΥΠΙΑ» βρέθηκαν οκτακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι άνεργοι.
Από τότε οι περισσότεροι συνεχίζουν να είναι άνεργοι. Πάρα πολ-
λοί, όπως καταλαβαίνετε, και µε προβλήµατα υγείας, επίσης µε
τροµερές δυσκολίες στην αποπληρωµή των δανείων, στο πολ-
λαπλάσιο από ό,τι άλλο αντιµετωπίζει η κοινωνία σε αυτό το διά-
στηµα.

Στις 17 Ιουλίου 2020 προβλεπόταν να λήξει ένα κοµµάτι του
δράµατος, θα παραλάµβαναν οι εργαζόµενοι το 25% από τον
πλειστηριασµό του κτηρίου των γραφείων της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥ-
ΠΙΑΣ» στην Μίνωος, περίπου 6.500.000 ευρώ. Ανάµεσά τους ήταν
και ένας ανάπηρος µε αναπηρία 87%, µια γυναίκα για δεύτερη
φορά καρκινοπαθής και άλλοι άνθρωποι, οι οποίοι µε τα χρήµατα
που θα λάµβαναν θα ικανοποιούσαν τις δαπάνες υγείας.

Το ελληνικό δηµόσιο επίσης και τα ασφαλιστικά ταµεία θα λάµ-
βαναν 1,5% εισφορές. Όµως, το πρόβληµα ξεκινάει από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Παρασκευόπουλο που νοµοθετούν
τον ν.4446/2015 και εκεί πέρα αλλάζει η σειρά για το ποιος δι-
καιούται κατά προτεραιότητα τα χρήµατα από τους πλειστηρια-
σµούς σε περίπτωση πτωχεύσεων. Και από εκεί που ήταν οι
εργαζόµενοι και το δηµόσιο πηγαίνουν οι τράπεζες και µετά το
δηµόσιο και οι εργαζόµενοι. Παρ’ όλο που ο νόµος ήταν του 2015
και είχε εφαρµογή από την 1η Ιανουαρίου του 2016 δεν υπάρχει
αυτή η σαφής διάταξη ώστε να σταµατήσουν επιτέλους, όλες
αυτές οι παράλογες διεκδικήσεις των τραπεζών.

Αυτό που πρωτίστως ζητάω και ζητούν και οι εργαζόµενοι της
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ» είναι στον πτωχευτικό νόµο που ετοιµάζετε
να µπει µία µεταβατική διάταξη που να λέει τα αυτονόητα, ότι ο
νόµος του 2015, ο οποίος µπήκε σε εφαρµογή από την 1η Ιανουα-
ρίου του 2016, ισχύει για πτωχεύσεις που έχουν γίνει από την 1η

Ιανουαρίου του 2016 και µετά και όχι για αυτές που έγιναν πιο
πριν.

Προσωπικά, εγώ σας ζητάω να αλλάξετε έτσι κι αλλιώς τον
νόµο, ώστε να µπαίνουν σε προτεραιότητα οι εργαζόµενοι, που
είναι αυτονόητο, διότι είναι οι πιο ευάλωτοι και µετά το κράτος
και οι τράπεζες που σαφέστατα είναι πιο ισχυροί και µπορούν να
αντιµετωπίσουν αυτά τα ζητήµατα. Έτσι θα προστατευτεί και το
δηµόσιο συµφέρον.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Δικαιοσύνης και Βουλευτής Καρδίτσας, κ. Κωνσταντί-
νος Τσιάρας. Δεν έχετε παράπονο, όλο τον τίτλο ανέφερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, είναι γεγονός ότι η οικονοµική κρίση
που ταλαιπώρησε την πατρίδα µας τα τελευταία δέκα χρόνια δεν
άφησε κανέναν ανεπηρέαστο και βεβαίως ούτε τις επιχειρήσεις
του Τύπου. Στα χρόνια που πέρασαν είδαµε ιστορικές εφηµερίδες
να κλείνουν λόγω οικονοµικών προβληµάτων. Ανάµεσα βεβαίως
σε αυτές και η «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», για την οποία µιλάµε σήµερα
και για τους εργαζόµενους της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ». Βεβαίως κα-
νείς δεν µπορεί να είναι ευχαριστηµένος από αυτήν την εξέλιξη,
που σίγουρα δεν ευνοεί τον πλουραλισµό και την πολυφωνία των

µέσων µαζικής ενηµέρωσης, που σε µια αστική δηµοκρατία οφεί-
λουν να λειτουργούν ως θεσµικά αντίβαρα ελέγχου των ασκούν-
των την εξουσία, πολύ δε περισσότερο όταν το κενό που αφήνουν
συµπληρώνεται και από ευκαιριακά φύλλα, που υπηρετούν άλλου
είδους σκοπιµότητες και επιδιώξεις, περισσότερο προφανώς ιδιο-
τελείς, περισσότερο υστερόβουλες. 

Δυστυχώς όµως οι εφηµερίδες είναι κι αυτές επιχειρήσεις που
εµπίπτουν στους ίδιους επιχειρηµατικούς κινδύνους µε τις υπό-
λοιπες επιχειρήσεις και βεβαίως στοχεύουν όπως και οι υπόλοι-
πες. Εποµένως, ό,τι ισχύει και γι’ αυτές είναι αυτό που ισχύει και
για όλες τις υπόλοιπες επιχειρήσεις. Ας δούµε λοιπόν τι ισχύει,
για να µπορέσουµε να αναγνώσουµε όλο το τοπίο και να ξέρουµε
ενδεχοµένως ποια είναι η πιθανή κατεύθυνση που θα κινηθούµε
πολύ σύντοµα. Η κατάταξη των πιστωτών στην πτωχευτική δια-
δικασία ρυθµίζεται σήµερα από τις διατάξεις των άρθρων 154
και επόµενα του Πτωχευτικού Κώδικα, οι οποίες ως ειδικές υπε-
ρισχύουν των γενικών του άρθρου 975 του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας. Ακολουθούν όµως τη διάστρωση -είναι νοµικοί όροι,
αλλά είµαι αναγκασµένος να τους πω- των γενικών προνοµίων
του άρθρου 975 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, πιο περιορι-
σµένα και προσαρµοσµένα στις ανάγκες της πτώχευσης. 

Ειδικά το άρθρο 154, που αναφέρει την κατάταξη των γενικών
προνοµίων, έχει τροποποιηθεί -το είπατε κι εσείς νωρίτερα- µε
τον ν.4336/2015 και µε τον ν.4446/2016. Και στις δύο περιπτώ-
σεις, όµως, η ισχύς των διατάξεων δεν έχει αναδροµική ισχύ και
καταλαµβάνουν τις πτωχεύσεις που εκκινούν µετά την έναρξη
ισχύος των τροποποιητικών διατάξεων. Σηµειώνεται εδώ πως οι
διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα, όπως τροποποιήθηκαν µε
τον ν.4446/2016, ισχύουν επί των διαδικασιών πτώχευσης που
αρχίζουν, δηλαδή η σχετική αίτηση πτώχευσης κατατίθεται µετά
την έναρξη ισχύος του ανωτέρω νόµου, δηλαδή από τις 22-12-
2016. Σε διαδικασίες ωστόσο πτώχευσης που ήδη ήταν εκκρε-
µείς κατά την παραπάνω ηµεροµηνία εξακολουθούν να ισχύουν
οι διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα, όπως είχαν πριν την τρο-
ποποίησή τους µε τον νόµο 4446/2016. Ακόµη και οι αλλαγές που
είχε επιφέρει πριν ο ν.4336/2015 -να θυµηθούµε εδώ ότι ήταν ο
νόµος του τρίτου µνηµονίου της τότε κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ-
δεν καταλάµβανε τις έως τότε πτωχεύσεις. 

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά, για να είναι σε γνώση και
του Σώµατος και δική σας προφανώς, την εκτύπωση της σχετι-
κής διάταξης του άρθρου 154 του Πτωχευτικού Κώδικα για την
κατάταξη των γενικών προνοµίων, όπου ξεκάθαρα αναφέρεται
πως έχει ισχύ σε κάθε περίπτωση µετά τη 19η Αυγούστου του
2015. Εποµένως ο νόµος είναι ξεκάθαρος ως προς την περί-
πτωση της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ», που πτώχευσε στις 30-5-2014
και οι απαιτήσεις των εργαζοµένων αναγγέλθηκαν µέσα στον Ιού-
λιο του 2015. Αυτή τη στιγµή θα σταµατήσω για να επανέλθω µε
τα περισσότερα στοιχεία στη δευτεροµιλία. Μπορώ να σας πω
ότι υπάρχει, από γενικότερες πληροφορίες, µια θετική, αν θέ-
λετε, ενηµέρωση σε σχέση µε την έκβαση κάποιων δικαστικών
διεκδικήσεων, αλλά µέχρι ουσιαστικά να έχουµε το τελικό απο-
τέλεσµα πάντα κρατάµε την επιφύλαξή µας. Θα επανέλθω στη
δευτεροµιλία µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
και ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την απάντησή σας. 

Αυτό που λέτε, κύριε Υπουργέ, είναι πραγµατικά ένα όνειδος
για τις τράπεζες. Λέτε δηλαδή ότι η Alpha Bank και η Πειραιώς,
που κάνουν την ανακοπή, ξέρουν εκ των προτέρων ότι θα χά-
σουν. Ο νόµος, λέτε, είναι ξεκάθαρος. Κι όµως κάνουν την ανα-
κοπή στοιχίζοντας πιθανά τη ζωή ανθρώπων. Δηλαδή το κόστος
αυτό της ανακοπής, το ότι κάποιοι άνθρωποι θα λάβουν τα χρή-
µατά τους ίσως µετά από πολλά χρόνια µπορεί να τους στοιχίσει
τη ζωή. Οπότε η ευθύνη η ηθική των τραπεζών, της Alpha Bank
και της Τράπεζας Πειραιώς, είναι τεράστια. Αυτό είναι το συµπέ-
ρασµα της τοποθέτησής σας.
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Σε κάθε περίπτωση, εγώ θα σας ζητούσα αν µπορεί το θέµα
να διευκρινιστεί ακόµη µια φορά µέσω µιας µεταβατικής διάτα-
ξης, αν θεωρείτε ότι είναι νοµικά δόκιµο, και θα ήταν ακόµα πιο
σηµαντικό, στον αγώνα αυτόν τον παράλογο που ξεκίνησαν οι
δύο τράπεζες, η Alpha Bank και η Πειραιώς, απέναντι σ’ αυτούς
τους εργαζόµενους, τους οκτακόσιους πενήντα εργαζόµενους,
οι οποίοι πραγµατικά έχουν παραµείνει άνεργοι λόγω της κρίσης
του κλάδου και µε πολλά προβλήµατα υγείας πάρα πολλοί, λόγω
πλέον και της ηλικίας, όσον αφορά κάποιους εξ αυτών.

Οπότε από τη µία θα ήθελα και µια δήλωσή σας για τις τράπε-
ζες. Πώς εσείς κρίνετε ως Υπουργός Δικαιοσύνης όταν µια τρά-
πεζα προσφεύγει έναντι των δικαιωµάτων, των κατοχυρωµένων
από τον νόµο δικαιωµάτων των πολιτών, για προτεραιότητα στην
αποζηµίωση έναντι των τραπεζών, όπως ίσχυε τουλάχιστον πριν
τον νόµο ΣΥΡΙΖΑ; Θα ήθελα και λίγο να µας διευκρινίσετε αν βλέ-
πετε ότι µπορεί να γίνει και µια µεταβατική διάταξη για να οχυ-
ρωθεί ακόµα περαιτέρω το νοµικό καθεστώς και η προστασία
των πολιτών, τουλάχιστον για πριν το 2016, και αν θα βλέπατε -
και είναι ένα δικό µου αίτηµα αυτό- την αλλαγή του κατάπτυστου
αυτού νόµου ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να ξαναέχουν προτεραιότητα
απέναντι στις πτωχεύσεις οι πολίτες και το δηµόσιο, και όχι οι
τράπεζες και οι χρηµατοπιστωτικοί οργανισµοί. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

συνάδελφε, αναφερθήκατε σ’ αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι
έχασαν τη δουλειά τους και βρίσκονται σε µια πολύ δύσκολη
πραγµατικότητα και πρέπει να σας πω ότι κανένας µας δεν µπο-
ρεί να είναι ευχαριστηµένος, κανένας µας δεν µπορεί να είναι
ικανοποιηµένος, όταν εργαζόµενοι χάνουν τη δουλειά τους,
ακόµη περισσότερο όταν µένουν απλήρωτοι επί µακρόν και πρέ-
πει να διεκδικούν τα χρήµατά τους µέσα από µια διαδικασία πτώ-
χευσης. Γι’ αυτού του είδους τα ζητήµατα -γιατί εδώ θέλω να
καταλήξω, θέλω να σας µιλήσω για τον σχεδιασµό που υπάρχει
αυτή τη στιγµή από την πλευρά της Κυβέρνησης, για την ερώ-
τηση που κάνατε για το πώς µπορώ να κρίνω τις τράπεζες, που
εν πάση περιπτώσει διεκδικούν µε αυτόν τον τρόπο ενδεχοµένως
την αναβολή µιας εξέλιξης- θα σας πω ότι η άσκηση των ένδικων
µέσων σε µια δηµοκρατική χώρα µε µια ανεξάρτητη δικαιοσύνη
από οποιονδήποτε προφανώς εµπίπτει σε µια λογική θεµιτή και
όχι σε κάτι εντελώς διαφορετικό. Το κοµµάτι το ηθικό είναι µια
άλλη υπόθεση, αλλά το ζήτηµα ουσιαστικά της νοµιµότητας νο-
µίζω ότι δεν µπορεί να κριθεί µε κανέναν άλλον τρόπο παρά µόνο
µέσα από µια υφιστάµενη πραγµατικότητα που όλοι γνωρίζουµε. 

Όµως αν θέλουµε να δούµε τη µεγάλη εικόνα, θα σας πω ότι
όπως και µε την περίπτωση της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ» και των ερ-
γαζοµένων αλλά και πολλών άλλων περιπτώσεων όλα αυτά είναι
ζητήµατα τα οποία καθιστούν την αναµόρφωση του πτωχευτικού
µας δικαίου περισσότερο επιτακτική από ποτέ. Για µας, για την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο διάλογος των συναρµό-
διων Υπουργείων για την κατάρτιση ενός νέου θεσµικού πλαισίου
ρύθµισης χρεών, πτώχευσης φυσικών και νοµικών προσώπων και
ταυτόχρονης απαλλαγής τους από χρέη έχει ανοίξει εδώ και
καιρό, σχεδόν από τις πρώτες µέρες που ανέλαβε η νέα Κυβέρ-
νηση. Και εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής στο ότι αυτή η ερώτησή
σας, κύριε Αρσένη, την οποία εγώ προσωπικά έχω κοινοποιήσει
στα συναρµόδια Υπουργεία, αποτελεί ένα πρόκριµα για περαι-
τέρω προβληµατισµό και θέλω να σας διαβεβαιώσω πως η αντι-
µετώπιση της υπερχρέωσης αποτελεί έναν από τους βασικούς
στόχους της Κυβέρνησης. Ήδη είχαµε προγραµµατίσει, πριν την
έναρξη της πανδηµίας, αυτής της µεγάλης κρίσης του κορω-
νοϊού, να αρχίσει από τον Μάιο του 2020 η εφαρµογή ενός νέου
θεσµικού πλαισίου ρύθµισης χρεών, πτώχευσης φυσικών και νο-
µικών προσώπων και ταυτόχρονης απαλλαγής τους από χρέη.
Αντιλαµβάνεστε βεβαίως ότι µε όλα αυτά τα οποία έχουν συµβεί
η συγκεκριµένη προθεσµία, ο χρόνος που είχε τεθεί µε βάση
έναν συγκεκριµένο προγραµµατισµό ο στόχος, είναι πλέον υπό
αναθεώρηση. 

Ωστόσο, το νέο αυτό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα των φυ-
σικών νοµικών προσώπων, που βρίσκεται σε διαδικασία διαµόρ-

φωσης, προβλέπεται να αντικαταστήσει όλα τα επιµέρους εργα-
λεία ρύθµισης οφειλών που υπάρχουν µέχρι σήµερα. 

Υπάρχουν εργαλεία ρύθµισης οφειλών για τα υπερχρεωµένα
νοικοκυριά, για την προστασία της πρώτης κατοικίας, για τον εξω-
δικαστικό µηχανισµό και βεβαίως µέσω του Πτωχευτικού Κώδικα.
Προβλέπεται µάλιστα να διέπει συνολικά τη διευθέτηση του ιδιω-
τικού χρέους προς το δηµόσιο -ΑΑΔΕ, ΕΦΚΑ, ΟΓΑ, ΟΤΑ, τράπεζες
και λοιπούς ιδιώτες- και περιλαµβάνει τη δυνατότητα ρύθµισης και
αναδιάρθρωσης των χρεών, µε την τήρηση της οποίας ο δανει-
ολήπτης θα µπορεί να διασώζει την περιουσία του. Περιλαµβάνει
τη δυνατότητα πτώχευσης, αλλά και παροχής δεύτερης ευκαιρίας
για υπερχρεωµένους δανειολήπτες που αδυνατούν να εξυπηρε-
τήσουν τις οφειλές τους, έτσι ώστε να δύνανται να κάνουν νέο ξε-
κίνηµα σε εναρµόνιση µε την ευρωπαϊκή οδηγία 1023/2019.
Περιλαµβάνει τη δυνατότητα πτώχευσης και παροχής δεύτερης
ευκαιρίας και στα φυσικά πρόσωπα, πέραν των νοµικών. Περιλαµ-
βάνει πρόνοιες για δανειολήπτες που ανήκουν σε ευάλωτες κοι-
νωνικά οµάδες. Αναφερθήκατε και σε ανθρώπους στην ερώτησή
σας οι οποίοι έχουν αναπηρία ή έχουν πολλά και διαφορετικά προ-
βλήµατα. 

Τέλος, περιλαµβάνει πρόνοιες για τον εντοπισµό των στρατη-
γικών κακοπληρωτών και βεβαίως πρόβλεψη συνεπειών γι’ αυ-
τούς, γιατί δυστυχώς σε αυτή την κατηγορία υπάρχουν και
άνθρωποι οι οποίοι κανονικά, µε βάση αυτό που θα έπρεπε να
συµβαίνει, δεν θα έπρεπε να υπάρχουν. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια ανοικτή διαδικασία όλων των εµπλε-
κόµενων φορέων, η οποία αποσκοπεί στο να γίνουν µεθοδικά και
αποτελεσµατικά οι απαραίτητες βελτιώσεις στο θεσµικό πλαίσιο
της πτώχευσης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διεθνείς δεσµεύσεις
της χώρας και τους περιορισµούς των οδηγιών και κανονισµών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας. Είναι ζητήµατα τα οποία είναι σε εκκρεµότητα εδώ και πολύ
καιρό, ενδεχοµένως λόγω τού ότι πολλές φορές δεν διευκρινίζε-
ται µέσω της νοµοθεσίας ούτε ο πραγµατικός χρόνος ούτε εν-
δεχοµένως η αναδροµική ισχύς και εκεί ακριβώς είναι το µεγάλο
ζήτηµα. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά, το γνωρίζουµε και εµείς. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι όλα αυτά θα είχαν λυθεί µέχρι πε-
ρίπου πριν έναν µήνα λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. Θέλω
να πιστεύω ότι µ’ αυτή τη δουλειά που γίνεται µέσα στο επόµενο
χρονικό διάστηµα, πολύ σύντοµα, ενδεχοµένως τον επόµενο
µήνα θα µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε τη συγκεκριµένη νοµο-
θετική πρωτοβουλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Διαρκής Επιτροπή

Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για το Ελεγκτικό Συνέδριο, ολοκλη-
ρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον προσυµβατικό έλεγχο, τρο-
ποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο και
διατάξεις για την αποτελεσµατική απονοµή της δικαιοσύνης». 

Η πρώτη µε αριθµό 821/16-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής
Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Ανάγκη
στήριξης των επαγγελµατιών στα σχολικά κυλικεία», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 826/19-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα
για την προστασία του αγροτικού εισοδήµατος από αθέµιτες
πρακτικές στην πώληση γεωργικών προϊόντων».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδής
Βορίδης.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε ότι αρκετά

αγροτικά προϊόντα πωλούνται σε πολύ χαµηλές τιµές. Νοµίζω
επίσης ότι θα συµφωνήσουµε -γιατί πρέπει να συµφωνούµε σε
κάποια θέµατα- ότι ορισµένα εκ των προϊόντων πωλούνται κάτω
του κόστους παραγωγής. Εν συνεχεία πάλι θα συµφωνήσουµε
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ότι δεν χωρεί ευθεία, άµεση επέµβαση της πολιτείας στη διαµόρ-
φωση της τιµής. Τέλος, θεωρώ ότι θα συµφωνήσουµε ότι υφί-
στανται και εναρµονισµένες πρακτικές.

Καλούµαστε να συµφωνήσουµε στο πιο βασικό, δηλαδή εάν
επιτρέπεται παρέµβαση της πολιτείας στην αντιµετώπιση του
φαινοµένου της υπέρµετρης κερδοσκοπίας -διότι η κερδοσκοπία
είναι θεµιτή- εις βάρος του πρώτου κρίκου της αλυσίδας στον
εφοδιασµό, δηλαδή του παραγωγού. 

Συνεπώς ερωτάσθε αν σκοπεύετε -και µε ποια εργαλεία- να
προστατεύσετε τις συµβάσεις αγοραπωλησίας αγροτικών προ-
ϊόντων από αθέµιτες εµπορικές πρακτικές και εάν είναι εις γνώση
σας -που λογικό είναι να είναι- την πρόσφατη διάταξη της ισπα-
νικής κυβέρνησης -θέλουµε την τοποθέτησή σας- και αν επιθυ-
µείτε τη συµφωνία ή τη διαφωνία µε αυτήν, σύµφωνα µε την
οποία απαγορεύεται να πωληθεί από τον αγρότη προς τον δεύ-
τερο κρίκο προϊόν κάτω από το κόστος παραγωγής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέτετε πράγµατι ένα ζήτηµα το οποίο πάν-

τοτε απασχολεί, δηλαδή το ζήτηµα της πιέσεως που δέχονται οι
τιµές των αγροτικών προϊόντων και µάλιστα όταν πράγµατι η
πρωτογενής παραγωγή, η αγροτική παραγωγή είναι εκ της φύ-
σεώς της µια διαδικασία εκτεθειµένη σε κινδύνους και εποµένως
έχει υψηλό βαθµό αβεβαιότητας. 

Ας ξεκαθαρίσουµε, όµως, κάτι, γιατί αυτό είναι ένα αίτηµα που
ένα τµήµα κυρίως της Αριστεράς των αγροτών θέτει και θέλω
εδώ να είµαι πολύ σαφής, κατηγορηµατικός και ξεκάθαρος.

Θέτουν, λοιπόν, ορισµένοι ένα θέµα. Δεν ξέρω αν εννοείτε το
ίδιο κι εσείς τώρα. Κάτι άκουσα. Θα µιλήσω λίγο γι’ αυτό το οποίο
λέτε. Θέτουν, λοιπόν, ορισµένοι το ζήτηµα τού να εισαχθεί ελά-
χιστη εγγυηµένη τιµή στα προϊόντα, να γίνει ένας κοστολογικός
µηχανισµός στο Υπουργείο, να προσδιορίζεται το κόστος παρα-
γωγής εκάστου προϊόντος και να εισαχθεί ένας τέτοιος κοστο-
λογικός µηχανισµός.

Δύο πράγµατα θα σας πω εδώ. Συνήθως λέω το πρώτο. Τώρα
θα σας πω και ένα δεύτερο. Θεωρώ ότι είναι σηµαντικό θέµα και
έχει αξία η επίκαιρη ερώτησή σας, γιατί έχει µια σηµασία στον
δηµόσιο διάλογο να ξεκαθαρίζονται θέµατα.

Το πρώτο: Σε συνθήκες ενιαίας αγοράς -εδώ είµαστε- η ελά-
χιστη εγγυηµένη τιµή όχι απλώς δεν προστατεύει το εισόδηµα
των αγροτών, αλλά καταστρέφει το εισόδηµα των αγροτών και
θα εξηγήσω γιατί. Ας υποθέσουµε ότι το δεχόµαστε. Εισάγεται
ελάχιστη εγγυηµένη τιµή για ένα προϊόν. Ποια θα είναι η διεθνής
τιµή, η τιµή που θα µπορεί να βρει ο έµπορος που ενδιαφέρεται
να αγοράσει το προϊόν σε συνθήκες ενιαίας αγοράς µέσα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση; Εκεί προσθέστε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει
και εµπορικές συµφωνίες µε τρίτες χώρες, εποµένως εισάγεται
µέσα στις δυνατότητες αυτές.

Ποιες είναι, λοιπόν, οι δυνατότητες να βρει τιµή ο έµπορος; Ή
θα βρει µια ακριβότερη τιµή ή θα βρει µια φθηνότερη τιµή. Αν,
λοιπόν, η διεθνής τιµή είναι ακριβότερη, δηλαδή η τιµή στην
οποία θα µπορούσαν να διαπραγµατευτούν και να επιτύχουν οι
παραγωγοί µας -η διεθνής-, εφόσον εµείς εδώ θα έχουµε βάλει
ελάχιστη εγγυηµένη τιµή, θα έρχεται ο ανταγωνισµός να αγορά-
σει στην ελάχιστη εγγυηµένη, γιατί εκεί θα πιέζει. Τι κάνουν σ’
αυτή την περίπτωση οι παραγωγοί µας; Χάνουν εισόδηµα. Εάν,
όµως, αυτό που απασχολεί είναι η διεθνής τιµή όταν είναι κατώ-
τερη, οπότε υποτίθεται ότι η ελάχιστη εγγυηµένη τιµή λειτουργεί
προστατευτικά, τι θα πάθουν τότε οι παραγωγοί µας; Θα έρχεται
ο έµπορος να αγοράζει από άλλες χώρες, από άλλους εµπόρους
εντός της ενιαίας αγοράς, αλλά και προϊόντα τα οποία θα εισά-
γονται από τρίτες χώρες και δεν θα αγοράζει τα δικά µας. 

Η ελάχιστη εγγυηµένη τιµή είναι σε κάθε περίπτωση καταστρο-
φική για το εισόδηµα των παραγωγών µας σε συνθήκες, το το-
νίζω, ενιαίας αγοράς. Και εδώ θα σας πω για ένα τελείως
διαφορετικό ζήτηµα, διότι καµµιά φορά γίνονται αναφορές στο
παρελθόν που λένε «Μα, ο Μπαλτατζής δεν είχε ελάχιστες εγ-
γυηµένες τιµές;». Μάλιστα. Όµως, αυτό γινόταν σε ένα συγκε-

κριµένο κλειστό ελεγχόµενο περιβάλλον µε κλειστά σύνορα και
όχι σε συνθήκες ενιαίας αγοράς. Αν αυτό ήταν µέτρο το οποίο
αποφασιζόταν συνολικά εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επι-
βαλλόταν και στις τρίτες χώρες, αυτό είναι µια άλλη συζήτηση.
Μπορεί να έχει επιπτώσεις και θα σας πω ποιες είναι αυτές στη
δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κόκ-
καλη, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ίσως να έγινε µία πα-
ρανόηση. Στην επίκαιρη και στην πρωτολογία µου δεν γίνεται
αναφορά στις τρεις λέξεις «εγγυηµένη ελάχιστη τιµή». Αυτό είναι
κάτι που πρέπει να ξεκαθαρίσουµε. Αυτό που σας ρωτώ να µου
πείτε είναι τα εργαλεία προστασίας των συµβάσεων πωλήσεων
αγροτικών προϊόντων. Και αυτά τα οποία ζητάµε από εσάς, σας
τα προτείνουµε τώρα. Τα έχουµε κάνει πράξη από τον Ιούνιο του
2019. Έχει ήδη υπογραφεί γραπτή σύµβαση στην αγοραπωλησία
αγροτικών προϊόντων, και συγκεκριµένα για το βαµβάκι, από τον
Ιούνιο του 2019 και θα εφαρµοστεί φέτος. 

Ας δούµε, όµως, τι λέει η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση για τις γρα-
πτές συµβάσεις. Άρα η κουβέντα ότι η ελάχιστη εγγυηµένη τιµή
είναι κόντρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ωφελεί και αποπροσα-
νατολίζει.

Κύριε Υπουργέ, καλείστε να ενσωµατώσετε την ευρωπαϊκή
οδηγία 2019/633 έως και τον Μάρτιο του 2021. Αυτή η οδηγία
κάνει λόγο για προστασία του παραγωγού από αθέµιτες εµπορι-
κές πρακτικές. Οι αθέµιτες εµπορικές πρακτικές δεν αντανα-
κλούν στο εισόδηµα του παραγωγού; Άρα η ερώτησή µου δεν
αφορά τη λέξη «εγγυηµένες τιµές», ώστε να πάµε στο επίπεδο
του ότι δεν επιτρέπεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Να ξεκαθα-
ρίσουµε πως ό,τι αναφέρω και για ό,τι µιλώ αναφέρεται ρητώς
στην ευρωπαϊκή οδηγία. Η ευρωπαϊκή οδηγία κάνει λόγο για τη
δυνατότητα κάθε κράτους µέλους υποχρεωτικότητας στις συµ-
βάσεις αγοραπωλησίας αγροτικών προϊόντων. Έτσι θα αντιµε-
τωπιστεί το φαινόµενο των ανοιχτών τιµών. Και σε αυτό θέλω να
τοποθετηθείτε. Το λέει ξεκάθαρα η ευρωπαϊκή οδηγία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό.
Μιλήσατε συνολικά για Ευρωπαϊκή Ένωση. Θέλετε να σας πω

σε τέσσερις γραµµές τι ψήφισε η Ισπανία; «Με σκοπό να µην αλ-
λοιωθεί η αξία της αλυσίδας τροφοδοσίας, κάθε ένας που επεµ-
βαίνει σε αυτή την αλυσίδα θα πρέπει να πληρώνει στον αµέσως
προηγούµενο που έχει επέµβει…» -άρα αφορά όλη την αλυσίδα,
και τις σχέσεις του µεταποιητή µε τον τελικό- «…µία τιµή τουλά-
χιστον ίδια ή ανώτερη από την αντικειµενική αξία παραγωγής του
συγκεκριµένου προϊόντος. Η διαπίστευση αυτή θα γίνεται µε
βάση όλα τα αποδεικτικά στοιχεία που επιτρέπει ο νόµος». 

Επίσης, ως προς τις εναρµονισµένες πρακτικές, θα ήθελα να
σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι έχω στη διάθεσή µου δύο τιµολόγια.
Είµαι σίγουρος ότι θα έχετε ακούσει σχετικά. Δεν είναι δυνατόν
η βρώσιµη ελιά να έχει ακριβώς την ίδια τιµή και στους πέντε νο-
µούς. Πέρυσι η τιµή -και δεν το λέω αντιπαραθετικά- ήταν 2,10
και πρόπερσι ήταν πιο πάνω. Τώρα, πριν τρεις µήνες, τον Φε-
βρουάριο του 2020, η τιµή είναι 0,98, ενώ τον Φεβρουάριο του
2019 ήταν 2,20. Το 0,98 δεν είναι υπέρµετρα κάτω από το κόστος
παραγωγής για τη βρώσιµη ελιά Καλαµών; 

Όσον αφορά αυτό το φαινόµενο -και σε αυτό θέλω να τοπο-
θετηθείτε- η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει το πλαίσιο για την ενσω-
µάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας -την οποία και θα
προσκοµίσω-, αλλά εσείς θα εξειδικεύσετε αυτό το πλαίσιο. Και
έχετε τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, να υπάρχουν γραπτές συµ-
βάσεις, αλλά και τη δυνατότητα να ορίσετε το αντικειµενικό κό-
στος παραγωγής. Επίσης, έχετε τη δυνατότητα να ορίσετε µία
συνεργασία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. Όπως λέγατε σε αυτή την Αίθουσα για τις
ελληνοποιήσεις, ότι η ποινική διάταξη για τα ΠΟΠ δεν αναφέρε-
ται ευθέως στην ευρωπαϊκή οδηγία, διότι η ευρωπαϊκή οδηγία
σάς έδινε τις κατευθύνσεις, έτσι και τώρα πρέπει και ζητούµε να
φέρετε άµεσα στη Βουλή αυτή την οδηγία, κύριε Υπουργέ, γιατί
πρόκειται για οδηγία η οποία θα ενσωµατώνει και θα προστα-
τεύει τον παραγωγό, τον πρώτο αδύναµο κρίκο, από τις αθέµιτες
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εµπορικές πρακτικές, όπως η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση αναγνω-
ρίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κόκκαλη, δεν
µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κλείνω σε τριάντα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε. 

Άρα η κουβέντα ότι δεν µπορούµε να νοµοθετήσουµε προστα-
σία συµβάσεων, επειδή είναι κόντρα στον ευρωπαϊκό κανονισµό,
νοµίζω ότι δεν ευσταθεί. 

Κύριε Υπουργέ, θα περιµένω µε αγωνία την τοποθέτησή σας
για την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το δεύτερο που ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε,
συνεχίζοντας την επιχειρηµατολογία µου στα θέµατα τα οποία
έθεσε ο κύριος συνάδελφος είναι ότι δεν πρέπει και δεν είναι
σωστό να βγάζουµε από αυτή τη συζήτηση το θέµα της παρα-
γωγικότητας και της αποδοτικότητας του τρόπου καλλιέργειας,
των καλλιεργητικών πρακτικών που ακολουθεί ο καθένας. Θα
δούµε θεαµατικές διαφοροποιήσεις από αγρό σε αγρό στην ίδια
καλλιέργεια και πολλές φορές στην ίδια περιοχή. Εξαιτίας επι-
µελών καλλιεργητικών πρακτικών, θα δείτε πολλές φορές διπλα-
σιασµό της αποδοτικότητας µιας καλλιέργειας. Άρα, λοιπόν,
αυτό πρέπει να εισαχθεί στη συζήτηση και αυτό είναι µία έµµεση
απάντηση στο κοστολογικό ζήτηµα.

Όµως, πράγµατι οφείλουµε να θωρακίσουµε νοµικά τη διαδι-
κασία των εµπορικών συναλλαγών στον χώρο του πρωτογενή
τοµέα. Γι’ αυτόν τον λόγο αυτή τη στιγµή που µιλάµε είµαστε στη
φάση ολοκλήρωσης της νοµοτεχνικής επεξεργασίας, της ενσω-
µάτωσης της συγκεκριµένης κοινοτικής οδηγίας, η οποία παρ’
ότι έχει χρόνο ενσωµάτωσης -εσείς αναφέρατε τον Μάρτιο, εγώ,
για να πω την αλήθεια, θυµόµουν τον Ιούνιο του 2021, αλλά ας
µη διαφωνήσουµε γι’ αυτό- µέσα στο 2021, η πρόθεσή µας είναι
να την ενσωµατώσουµε άµεσα. Μάλιστα, ολοκληρώνεται η δια-
δικασία και αυτής της νοµοτεχνικής επιτροπής προεδρεύει ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ενώ εκπροσωπείται
στις εργασίες και συµµετέχει παραγωγικά και δηµιουργικά η Γε-
νική Διευθύντρια Τροφίµων από την πλευρά του Υπουργείου µας,
η κ. Χρυσούλα Παπαδηµητρίου. 

Και εκείνο το οποίο αποτελεί -για να σας βάλω και λίγο στη συ-
ζήτησή µας- σηµαντικό σηµείο συζητήσεως για τον τρόπο ενσω-
µατώσεως της οδηγίας για την αντιµετώπιση των αθέµιτων
εµπορικών πρακτικών στον χώρο του πρωτογενή τοµέα είναι η
διαδικασία του ελέγχου αυτών των εµπορικών πρακτικών. Με
δυο λόγια, το βασικό είναι σε ποιο σηµείο θα αναφέρεται, ποια
είναι η αρχή στην οποία θα αναφέρεται ο παραγωγός ο οποίος
διαπιστώνει ότι γίνεται θύµα τέτοιων αθέµιτων εµπορικών πρα-
κτικών.

Μία από τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές -και εδώ θέλω να
είµαι ευθύς- είναι η πρακτική της ανοιχτής τιµής. Ξεκαθαρίζω ότι
αυτή είναι αθέµιτη εµπορική πρακτική και παραβιάζει τους κανό-
νες των καλών συναλλαγών. Και για να κατανοήσουν όλοι όσοι
ενδεχοµένως δεν είναι εξοικειωµένοι µε το αντικείµενο για τι
ακριβώς µιλάµε, θα σας εξηγήσω αµέσως. Σήµερα σε περίπτωση
συµφωνίας για την παράδοση του προϊόντος του παραγωγού
στον έµπορο ή στον µεταποιητή σε µεταγενέστερο χρόνο, ο πα-
ραγωγός δεσµεύεται -και δεσµεύεται και µε ποινικές ρήτρες πολ-
λές φορές- ότι θα παραδώσει το προϊόν του, αλλά η τιµή είναι
ανοιχτή και συµφωνείται µεταγενεστέρως. 

Ειδικώς σε ευαλλοίωτα προϊόντα, όπως είναι το γάλα, αυτό θα
δηµιουργεί απόλυτη εξάρτηση και φέρει τον παραγωγό σε εξαι-
ρετικά µειονεκτική θέση στις συναλλαγές. Όµως, για να τα απαν-
τήσει η αγορά αυτά, πέρα από ό,τι σας είπα, την ενσωµάτωση
της οδηγίας που θα την κάνουµε άµεσα, ολοκληρώνεται η εργα-
σία της νοµοτεχνικής επιτροπής και εποµένως θα έρθει να την

ψηφίσουµε στο Κοινοβούλιο. Ελπίζω και µε τη συναίνεσή σας και
θα συµφωνήσετε σε αυτό.

Όµως, οφείλω να επισηµάνω τα εξής: Κεντρικό ζήτηµα είναι η
ισχυροποίηση της διαπραγµατευτικής δύναµης των παραγωγών
σε αυτή τη συζήτηση. Και γι’ αυτό χρειάζεται ο συνεταιρισµός,
χρειάζεται ενίσχυση των συνεταιριστικών χαρακτήρων, χρειάζε-
ται ενίσχυση των οµάδων παραγωγών, χρειάζεται ενίσχυση και
των διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Όχι γιατί οι διεπαγγελµατι-
κές οργανώσεις παρεµβαίνουν στη διαµόρφωση της τιµής, αλλά
γιατί οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις µε την πολιτική τους δια-
µορφώνουν προοπτικές προώθησης και ενίσχυσης ποιότητας
των προϊόντων και άρα αύξηση της αξίας τους.

Επίσης, κεντρικό και µεγάλο ζήτηµα για να µην βρίσκεται σε
µειονεκτική θέση ο παραγωγός είναι να έχει τη δυνατότητα απο-
θήκευσης, ώστε αν οι τιµές είναι χαµηλές, να έχει τη δυνατότητα
να µην διαθέσει το προϊόν του και να µην χαλάσει το προϊόν όσο
δεν το διαθέτει. Αυτό έχει να κάνει µε την επιλογή µας να θέ-
σουµε στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης επενδυτικά σχέδια
που δίνουν τη δυνατότητα δηµιουργίας τέτοιου είδους αποθη-
κών, για να µπορέσουµε ακριβώς να ενισχύσουµε τη διαπραγµα-
τευτική θέση των παραγωγών.

Άρα σε µία συνολική προσέγγιση του ζητήµατος αυτού σας
απαντώ δύο θέµατα. Ναι, θα υπάρξουν νοµικά µέτρα, αλλά επί-
σης κάνουµε πολλά πράγµατα στο να ενισχύσουµε τη διαπραγ-
µατευτική θέση των παραγωγών µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε µε τη δεύ-

τερη µε αριθµό 823/17-6-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του συναδέλφου Βουλευτή B2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα- Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, µε θέµα: «Να µπει τέλος στη σκανδαλώδη αγο-
ραπωλησία των Ορεινών της Ζακύνθου».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η υπόθεση αφορά την πώληση σε µια εταιρεία

που ονοµάζεται «ΡΙΜΑΝΑ» δεκαπέντε χιλιάδων στρεµµάτων σχε-
δόν στην περιοχή Ναυάγιο της Ζακύνθου. Όµως, το ζήτηµα είναι
καθαρά πολιτικό.

Όπως έχετε δηλώσει απέναντι στους πολίτες, που δικαίως δια-
µαρτυρόταν απέναντι σε αυτή την παράνοµη αγοραπωλησία, «το
δηµόσιο δεν ανήκει µόνο στην εκάστοτε τοπική κοινωνία. Αν
θέλει να µπει στον επενδυτικό χάρτη η Ζάκυνθος, δεν µπορεί να
διώχνει τη µοναδική µεγάλη επένδυση που ήρθε στη Ζάκυνθο.
Διότι εδώ όταν βλέπει ο άλλος δυνητικός επενδυτής ότι ο Εµίρης
του Κατάρ ήρθε στη Ζάκυνθο και δεν µπόρεσε µετά από τόσα
χρόνια να κάνει ούτε στάνη, σιγά µην έρθει στη Ζάκυνθο. Δεν χά-
νεται µόνο η επένδυση του Εµίρη, αλλά οποιουδήποτε άλλου το
σκεφτόταν.».

Είναι εντυπωσιακές οι δηλώσεις σας, κύριε Υπουργέ, όταν πριν
από λίγες ηµέρες είχε βγει, στις 11 Ιουνίου του 2020, το Συµβού-
λιο Πληµµελειοδικών, το οποίο λέει ότι ποτέ αυτή η έκταση δεν
ανήκε στον κ. Χάρο που την πούλησε σε αυτή την εταιρεία. Ζη-
τάει να προσθέσει άλλες τέσσερις κατηγορίες σε εννιά πρόσωπα
συµπεριλαµβανοµένων των στελεχών της εταιρείας του επεν-
δυτή. Αναγνωρίζει ότι η περισσότερη από την έκταση που που-
λήθηκε, ποτέ δεν ανήκε στον κ. Χάρο. Ανήκε στη Μονή Ζακύνθου
κ.λπ., κ.λπ.. Η ζηµιά από την απάτη για το δηµόσιο, λέει το Συµ-
βούλιο Πληµµελειοδικών, ανέρχεται στα 17,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Θα µου πείτε ότι εσείς όλα αυτά δεν τα ξέρατε. Και όµως την
1η Αυγούστου του 2019 ήρθαν στο γραφείο σας οι Μητροπολίτες
Δωδώνης και Ζακύνθου, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ακτύπης, τρεις νοµικοί και σας ενηµέρωσαν για όλα αυτά, κύριε
Υπουργέ, ενώ υπήρξε απόφαση η οποία περιέγραφε αυτά τα
πράγµατα πριν αναλάβετε Υπουργός. Οπότε, πραγµατικά θέ-
λουµε να µας πείτε, µετά από όλα αυτά, µε ποια σκοπιµότητα
στηρίξατε αυτή την επένδυση και αν συνεχίζετε να τη στηρίζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. Έχετε καταλάβει την αδυναµία που σας έχω και την
εκµεταλλεύεστε. Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Η αδυναµία είναι αµφίδροµη, κύριε Πρόεδρε,

15312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το γνωρίζετε αυτό. Βλέπω και τα χρώµατα που φοράµε σήµερα.
Ταιριάζουµε και χρωµατικώς.

Κύριε Αρσένη, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση. Θέλω
να είµαι πάρα πολύ λιτός και ξεκάθαρος. Όσον αφορά τη δικα-
στική εξέλιξη της υποθέσεως, δεν παρεµβαίνω καθόλου. Εξε-
δόθη ένα βούλευµα, πράγµατι, σε αντίθεση µε τη γνώµη του
εισαγγελέα, που λέει ότι πρέπει να συνεχίσει η διερεύνηση για
τη νόµιµη αγοραπωλησία των συγκεκριµένων εκτάσεων στη συγ-
κεκριµένη εταιρεία, που εκπροσωπεί συµφέροντα από το Κατάρ.
Θα συνεχιστεί η δικαστική εξέλιξη και όταν τελειώσουν τα ελλη-
νικά δικαστήρια και βγάλουν αποτέλεσµα οριστικό και ξέρουµε
τι έχει συµβεί µε αυτή την υπόθεση, θα µε ξαναρωτήσετε. Άρα
ως προς το δικαστικό σκέλος δεν έχω να σας πω τίποτε άλλο. Το
βούλευµα λέει να συνεχιστεί η διερεύνηση. Πολύ ωραία, ας συ-
νεχιστεί.

Εγώ θα σας πω µόνο για το σκέλος που µε ρωτάτε αν υποστη-
ρίζω την επένδυση. Κύριε Αρσένη, παρακαλώ πολύ να µε προ-
σέξετε πολύ καλά. Απευθύνοµαι προς εσάς αλλά και σε όλο τον
λαό της Ζακύνθου. Εάν δεν θέλουν οι Ζακυνθινοί την επένδυση,
δεν µε ενδιαφέρει καθόλου. Θέλουν οι Ζακυνθινοί να µην βρει
κανένας τους δουλειά; Να µη βρει. Θέλουν να µην γίνει καµία
επένδυση στη Ζάκυνθο; Καµµία. Ό,τι θέλουν. Δεν θα ασχοληθώ
καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αρ-
σένη.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίζετε να προτρέπετε τους ανθρώπους

της Ζακύνθου να ασχολούνται µε αυτή την επένδυση που λέτε;
Αλήθεια, επειδή λέτε ότι είναι και επένδυση του Εµίρη του Κατάρ,
έχω έγγραφο της Πρεσβείας του Κατάρ που λέει ότι δεν έχει
καµµία σχέση µε αυτή την εταιρεία. Επιτέλους, τι κάνετε; Τι κά-
νετε, κύριε Υπουργέ;

Σε κάθε περίπτωση, εσείς λέτε ότι βγήκε τώρα µία απόφαση.
Να σας θυµίσω την απόφαση του 2018 που λέει ότι υπάρχουν
σοβαρά ζητήµατα που προκύπτουν και ζητάει περαιτέρω διερεύ-
νηση, ενώ εσείς στις δηλώσεις σας λέγατε ότι έχει οριστικές απο-
φάσεις και έχει εκκαθαριστεί δικαστικά η απόφαση. Είναι
δηλώσεις σας εδώ στη Βουλή, πλήρως αναληθείς. Τώρα µας
λέτε ότι η απόφαση αυτή του δικαστηρίου απλώς ζητάει περαι-
τέρω διερεύνηση. Η συγκεκριµένη απόφαση µιλάει για ποινικές
ευθύνες στελεχών της εταιρείας, δηµοσίων υπαλλήλων που συµ-
µετείχαν στην κρίση για την αγοραπωλησία κ.λπ.. Μιλάει για ποι-
νικές ευθύνες. Δεν µιλάει απλά να διερευνηθεί. Προφανώς και
καλεί τον εισαγγελέα να προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για να αποδοθούν αυτές οι ευθύνες. Αλλά δεν µιλάει ότι
είναι προς διερεύνηση. Είναι το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών,
στον βαθµό που µπορεί. Είναι µία γυναίκα η οποία έβγαλε την
απόφαση, η οποία παλεύει τις µαφίες και της έχουν ανατινάξει
τέσσερις φορές το σπίτι απέναντι σε άλλους που χαϊδεύουν
αυτές τις µαφίες. Υπάρχουν κάποιοι δηµόσιοι λειτουργοί που κά-
νουν τη δουλειά.

Αυτή τη στιγµή ξέρουµε πλέον ότι είναι απάτη και την ξέρετε
και εσείς, γιατί σας είπα. Τι σας είπε ο κ. Ακτύπης, ο Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, όταν ήρθε να σας βρει η 1η Αυγούστου
2019 µαζί µε τους Μητροπολίτες και τους νοµικούς; Σας είπε ότι
όλη αυτή η υπόθεση είναι µια απάτη ή όχι; Απαντήστε µου σε
αυτό. Σας είπε ότι δεν έχει καµµία σχέση ο Εµίρης του Κατάρ µε
αυτήν την εταιρεία; Που και να είχε κάποια σχέση, δεν αλλάζει
τίποτα. Απλώς σας το λέω, γιατί είναι το δικό σας αφήγηµα.
Εσείς προσπαθείτε αυτή τη στιγµή να δώσετε το 2,5% του µεγά-
λου νησιού µας, της Ζακύνθου, σε µία εταιρεία η οποία είναι εν-
τελώς ανυπόστατη. Τέτοιες είναι οι επενδύσεις που προωθείτε;
Αυτά είναι; Και για ποιον λόγο το κάνετε; Για ποιον λόγο προ-
ωθείτε τέτοιες επενδύσεις; Για ποιον λόγο ακόµα και σήµερα,
µετά το βούλευµα που γράφει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και δεκάδες
άλλες εφηµερίδες, καλείτε τους πολίτες να πάνε στην αγκαλιά
αυτών των ανθρώπων αν θέλουν δουλειές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πρώτα απ’ όλα, κύριε Αρσένη, θέλω να µε πα-
ρακολουθήσετε πάρα πολύ προσεκτικά, γιατί δεν µου αρέσει να
διαστρεβλώνετε αυτά που είπα. Εγώ τη λέξη «Εµίρης του Κατάρ»
δεν την είπα. Είπα «συµφέροντα του Κατάρ». 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Είναι από τα Πρακτικά της Βου-
λής. Λέτε «εµίρης». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είπα «συµφέροντα του Κατάρ». 

Ξαναλέω όµως, για να µην χάνουµε χρόνο. Το «εµίρη συµφέ-
ροντα» µου είναι αδιάφορο. Ας είναι και ο κακοµοίρης. Δεν µε
ενδιαφέρει. Εκεί είχαµε κάποια κτήµατα αναξιοποίητα για αιώνες
και πήγε να γίνει µια επένδυση. Βγαίνει το ένα δικαστήριο το
αστικό και λέει ότι είναι νόµιµη η επένδυση. Βγαίνει τώρα το άλλο
δικαστήριο που κάνει την ποινική διερεύνηση και λέει µια δικα-
στικός, την οποία δεν την ξέρω, ούτε αν της έχουν κάψει το σπίτι
-αυτά είναι δικά σας, εγώ δεν κάθοµαι να κοιτάω το ποιόν κάθε
δικαστικού, τους θεωρώ όλους το ίδιο- και βγάζει ένα βούλευµα
και διατάζει τον εισαγγελέα να συνεχίσει τη διερεύνηση. 

Φαντάζοµαι µπορείτε να κάνετε στο µυαλό σας τη διάκριση ότι
όταν λέµε πάµε στον εισαγγελέα να κάνει τη διερεύνηση ή να
ασκήσει δίωξη δεν σηµαίνει ότι έχει αποδειχθεί κάποια απάτη. Η
απάτη δεν αποδεικνύεται στον εισαγγελέα. Η απάτη αποδεικνύε-
ται στο δικαστήριο. Για να πείτε αν είναι απάτη, πρέπει να έχετε
δικαστική απόφαση. Αυτό που έχετε είναι εντολή διερεύνησης. 

Παρά ταύτα, όµως, σας λέω -φεύγω από το δικαστικό, γιατί
εγώ ούτε µπορώ να προβλέψω ούτε θέλω να εµπλακώ ούτε και
µε ενδιαφέρει- αν είναι παράνοµο, να µπουν φυλακή. Αν δεν είναι
παράνοµο, να αθωωθούν. Αν κάποιοι αδικήθηκαν, να αποζηµιω-
θούν. Αν δεν αδικήθηκαν, να αποζηµιώσουν τους άλλους. Δεν
µπορώ να σας το πω πιο απλά. Δεν ασχολούµαι καθόλου. 

Εγώ, τώρα, λόγω της ερωτήσεώς σας συνοµιλώ µόνο µε τον
λαό της Ζακύνθου πολιτικά. Είχατε, κύριοι Ζακυνθινοί, κάποια χι-
λιάδες στρέµµατα που κάποια χιλιάδες χρόνια δεν τα κάνατε τί-
ποτε. Πολύ ωραία. Ήρθε ένας κύριος, δύο κύριοι, πέντε κύριοι
και είπαν ότι θέλουν να κάνουν πέντε πράγµατα. Δεν τα θέλετε;
Δεν θα γίνουν. Αυτή είναι η απάντηση. Δεν θέλετε δρόµους, δεν
θέλετε δουλειές, δεν θέλετε ξενοδοχεία, τότε δεν θα κάνουµε τί-
ποτα στη Ζάκυνθο. Κανένα πρόβληµα. Δεν θα ασχοληθώ περαι-
τέρω. 

Εγώ θα ασχολούµαι µόνο σε επενδύσεις που ο κόσµος θα κα-
ταλάβει ότι είναι προς το συµφέρον του και θέλει να βρει δουλειά
και να µην πεινάσει. Αν θέλει ο Ζακυνθινός να πεινάσει, ας πει-
νάσει. Τι να κάνω; Να του πάω κόντρα; 

Άρα δεν µε ενδιαφέρει καθόλου αυτή η επένδυση. Δεν ασχο-
λούµαι καθόλου µε αυτή την επένδυση. Θα ασχοληθώ ξανά µε
αυτή την επένδυση εάν αποφανθούν τα δικαστήρια και όταν απο-
φανθούν και αν έρθουν οι Ζακυνθινοί και µου πουν: «Κύριε
Υπουργέ, θέλουµε να βοηθήσετε». Εάν δεν θέλουν, φίλοι θα εί-
µαστε. Με γειά τους µε χαρά τους. Είναι σαφές; 

Όσον αφορά εσάς, σας το έχω πει και άλλη φορά: Θέλω να
έρθετε µια φορά στη Βουλή -ειλικρινά σας το λέω, µου είστε
πολύ συµπαθής- και να µου πείτε µια επένδυση που σας αρέσει.
Ποια είναι η πρότασή σας; Θέλετε να τρώµε βελανίδια; Θέλετε
να ζούµε σε σπηλιές; Θέλετε να µην έχουµε ρεύµα; Πώς θέλετε
να ζήσουµε, κύριε; Από όλες τις επενδύσεις που έχουν γίνει στην
Ελλάδα, µπορείτε να µου δείξετε έστω και µια που να σας αρέ-
σει; Να πείτε: Βρε παιδί, αυτή η επένδυση δεν είναι ξεπούληµα,
δεν υπηρετεί συµφέροντα, δεν είναι καπιταλιστική, δεν κατα-
στρέφει το περιβάλλον. Μπορείτε να µου πείτε µια; Σας ακούω
εδώ και τόσο καιρό και κάθε επένδυση είναι το ίδιο.

Ε, σας βαρέθηκα, κύριε Αρσένη, εσάς και όλους σας που λέτε
τα ίδια. Τώρα θέλουµε δουλειές, θέλουµε να πάρει η οικονοµία
µας µπροστά. Αν η Ζάκυνθος δεν θέλει, δεν πειράζει. Θα πάµε
κάπου αλλού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµα-
τοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Ιουνίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις, επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί και θα ψηφιστεί το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Ειδικότερα, υπενθυµίζω ότι έχει αποφα-
σιστεί ότι η δεύτερη συνεδρίαση θα είναι την ερχόµενη
εβδοµάδα, την Τρίτη, αν ενθυµούµαι καλώς. 

Ειδικότερα, στη σηµερινή συζήτηση θα τοποθετηθούν οι ειση-
γητές και οι ειδικοί αγορητές επί δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι επί δώδεκα λεπτά, οι οµιλητές του
καταλόγου επί επτά λεπτά και ο αρµόδιος Υπουργός επί δεκαο-
κτώ λεπτά, σύµφωνα µε τα άρθρα 64, 96 και 97 του Κανονισµού
της Βουλής. 

Συνεπώς προτείνω τα κόµµατα να εκπροσωπηθούν κατ’ ανα-
λογία της κοινοβουλευτικής τους δύναµης µε έναν κύκλο σα-
ράντα ενός οµιλητών -έχει υποβληθεί ο σχετικός κατάλογος- ως
εξής: Είκοσι δύο οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία, δώδεκα από
τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις οµιλητές από το Κίνηµα Αλλαγής, δύο οµιλητές
από το ΚΚΕ και ένας οµιλητής από την Ελληνική Λύση και το
ΜέΡΑ25 αντίστοιχα. Ο χρόνος οµιλίας, όπως προείπα, θα είναι
επτά λεπτά. 

Επί της διαδικασίας, όπως την πρότεινα, συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο, λοιπόν, έχει

τώρα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας και Βουλευτής Αιτω-
λοακαρνανίας, κ. Σαλµάς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακολούθησαν τέσσερις συνεδριάσεις για αυτό το σχέδιο

νόµου που συζητούµε σήµερα µε τίτλο: «Πλαίσιο χορήγησης µι-
κροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού τοµέα και
άλλες διατάξεις». Ήταν αρκετές αυτές οι τέσσερις συνεδριάσεις
της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, ώστε να καταλήξουµε
σε µερικά κρίσιµα συµπεράσµατα µε αφορµή αυτό το σχέδιο
νόµου. 

Είχα πει και στην εισήγησή µου στην αρµόδια επιτροπή ότι
αυτό το σχέδιο νόµου ανήκει στην κατηγορία των νοµοθετηµά-
των που αλλάζουν τον ρουν της ιστορίας σε έναν τοµέα. Η αλή-
θεια είναι ότι στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα αυτό το σχέδιο
νόµου θα είναι ένα ορόσηµο που αλλάζει τον τρόπο µε τον οποίο
µπορούν να δίνονται µικρές πιστώσεις σε ανθρώπους, είτε επι-
χειρηµατίες που ξεκινούν τώρα, είτε επιχειρηµατίες που έχουν
µικρές επιχειρήσεις και δεν έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύ-
στηµα, είτε σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, ώστε να µπορέσουν
να πάρουν κάποιο δάνειο µικρό, για να κάνουν αυτό που σχεδιά-
ζουν. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου το οποίο εντάσσεται σε ένα
στοχευµένο πλαίσιο πολιτικών που αναπτύσσονται από την Κυ-
βέρνηση, προκειµένου να αναχαιτιστεί η ύφεση από την οποία
απειλείται όχι µόνο η χώρα µας, αλλά και η παγκόσµια οικονοµία
λόγω της υπόθεσης του κορωνοϊού. 

Η επανεκκίνηση της οικονοµίας µετά το lockdown είναι µια
υπόθεση που έχει αντικειµενικό βαθµό δυσκολίας. Σε αυτό συµ-
φωνούµε όλοι. Απαιτούνται άµεσες και πολλές φορές µη συµβα-
τικές αποφάσεις. 

Είναι ένα σχέδιο νόµου και µια κλασική ευκαιρία, όπου δοκι-
µάζονται οι πολιτικές ιδεολογίες λιγότερο και τα οικονοµικά µον-
τέλα που βασίζονται σε αυτές τις ιδεολογικές θεωρίες και
περισσότερο δοκιµάζεται η δυνατότητα µιας Κυβέρνησης να
αποφασίζει µε βάση τον ρεαλισµό. 

Είναι ενδεικτικό σχέδιο νόµου και από τις λίγες περιπτώσεις,
όπου τα αποτελέσµατα της εφαρµοσµένης πολιτικής που θα
προκύψουν από αυτό το σχέδιο νόµου θα είναι µετρήσιµα άµεσα.

Οι συνέπειες θα είναι καθοριστικές, τόσο για το µέλλον της
χώρας, όσο και των πολιτών που θα κάνουν χρήση αυτού του
σχεδίου νόµου. 

Βασική προϋπόθεση -συµφωνούµε όλοι- για την επιβράδυνση
της ύφεσης είναι να ξανανοίξουν οι επιχειρήσεις που έκλεισαν
και τώρα σκέπτονται αν θα ανοίξουν, αλλά και να τολµήσουν
αυτοί που τώρα θέλουν να κάνουν start up επιχειρήσεις, να έχουν
πρόσβαση στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα που διαφορετικά δεν
έχουν στα µεγάλα ιδρύµατα δυνατότητα να χορηγηθούν. 

Αυτό το σχέδιο νόµου έχει και άλλο ένα θετικό: Δείχνει τη συ-
νέχεια του κράτους, µε την προϋπόθεση ότι θα το ψηφίσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ποια συνέχεια του κράτους; Είναι ένα σχέδιο νόµου, το
οποίο ξεκίνησε µε εντολή της προηγούµενης κυβέρνησης. Αν δεν
κάνω λάθος, ο κ. Δραγασάκης µε τον κ. Τσακαλώτο είχαν επιµε-
ληθεί να προκύψει ένα σχέδιο νόµου. Ο κ. Δραγασάκης είχε
δώσει εντολή να γίνει µια µελέτη στο ΕΣΠΑ. Ο κ. Τσακαλώτος
έδωσε µετά εντολή στις αρµόδιες διευθύνσεις να προκύψει ένα
σχέδιο νόµου, το οποίο τελικά για λόγους που δεν γνωρίζω δεν
το έφερε η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Από εκεί λοιπόν ξεκίνησε η σηµερινή Κυβέρνηση ώστε να
υπάρξει η πολιτική βούληση και να έρθει το σχέδιο νόµου στη
Βουλή. Ο κορµός ουσιαστικά είναι ο ίδιος. Γι’ αυτό είπα ότι είναι
σηµαντικό γιατί µ’ αυτό το σχέδιο νόµου εξυπηρετείται η συνέ-
χεια του κράτους την οποία θέλουν οι πολίτες. Δεν είναι υποχρε-
ωτικό να διαφωνούµε σε όλα. Είναι µια ευκαιρία για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να κάνει αυτό που κάναµε εµείς την
τελευταία δεκαετία στην κρίση. Είναι κάτι για το οποίο µας αντά-
µειψε ο ελληνικός λαός. Στηρίξαµε σχέδια νόµου σε διαφορετι-
κές κυβερνήσεις. Θυµίζω ότι στην κυβέρνηση Παπανδρέου
στηρίξαµε περί τα εκατό σχέδια νόµου. Ακόµα και επί ΣΥΡΙΖΑ ό,τι
ήταν καλό το στηρίζαµε. 

Διατυπώθηκε επιφύλαξη από τον εισηγητή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης στην επιτροπή για το αν θα ψηφιστεί το νοµο-
σχέδιο στην Ολοµέλεια, ακόµα και µετά τις γενναίες αλλαγές που
έκανε η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών η οποία άκουσε και
ενσωµάτωσε τους προβληµατισµούς τόσο τους δικούς µας όσο
και τους δικούς σας. Πολλές φορές ήταν κοινοί. Αυτό έδειξε ότι
το νοµοθετικό σώµα ανεξάρτητα αν είναι συµπολίτευση ή αντι-
πολίτευση οφείλει να προτείνει στην Κυβέρνηση διορθώσεις. Η
Κυβέρνηση τις έκανε δεκτές. Ελπίζω να το ψηφίσετε, ώστε η πο-
λιτική συνέχεια που εξυπηρετεί αυτό το σχέδιο νόµου να ακουµ-
πήσει και να συναντήσει τον ρεαλισµό και την ειλικρίνεια του
πολιτικού προσωπικού της χώρας. 

Δεν διανοούµαι ότι δεν θα το ψηφίσετε. Κανείς δεν θα θυµάται
ότι δεν το ψηφίσατε ή ότι το ψηφίσατε. Όµως είστε υποχρεωµέ-
νοι, µετά από τις διορθώσεις κι αυτά που είπα, να στηρίξετε το
σχέδιο νόµου και εποµένως, κύριε Υπουργέ, εκτιµώ ότι αυτό το
σχέδιο νόµου θα τύχει της ευρύτατης στήριξης της Βουλής. Κι
αυτό το καθιστά από µόνο του ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. 

Η αυξανόµενη ζήτηση για εναλλακτικές µορφές χρηµατοδό-
τησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αποτυπώνεται και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, δηµιούργησε την ανάγκη ύπαρξης ενός θε-
σµικού πλαισίου για τη διευκόλυνση, όπως προείπα, των πολύ µι-
κρών επιχειρήσεων στην πρόθεση χρηµατοδότησης αλλά και για
την ενίσχυση κοινωνικών οµάδων και για την αντιµετώπιση της
ανεργίας και του κοινωνικού αποκλεισµού.

Το παρόν σχέδιο νόµου κατά κύριο λόγο έρχεται να καλύψει
το χρηµατοδοτικό κενό το οποίο υπάρχει στην επιχειρηµατική
δραστηριότητα και πλήττει κυρίως όσους βρίσκονται στο ξεκί-
νηµα της επιχειρηµατικής τους δραστηριοποίησης, καθώς ένα
από τα κυριότερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν είναι η πρό-
σβασή τους στον τραπεζικό δανεισµό. Το παρόν σχέδιο νόµου
έχει βασιστεί στον Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής Πρακτικής για την
παροχή µικροπιστώσεων. Παρέχει τη δυνατότητα άντλησης κε-
φαλαίων ως 25.000 ευρώ. Απευθύνεται στις πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις, στα φυσικά πρόσωπα για τη σύσταση πολύ µικρών
επιχειρήσεων. Απευθύνεται στα φυσικά πρόσωπα που ασκούν
ήδη ατοµική επιχειρηµατική δραστηριότητα, σε άτοµα που θέ-
λουν να εκπαιδευτούν και να µπουν στον χώρο εργασίας, καθώς
και σε άτοµα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες που
αµφότεροι είναι αποκλεισµένοι από τη συνήθη τραπεζική χρηµα-
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τοδότησης ιδίως λόγω αδυναµίας παροχής των εξασφαλίσεων
που απαιτεί η τραπεζική ενωσιακή νοµοθεσία. 

Διαρθρώνεται σε τρία µέρη το σχέδιο νόµου.
Το πρώτο µέρος αφορά αυτές τις ρυθµίσεις πλαισίου που διέ-

πουν τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων. 
Το δεύτερο µέρος αφορά σε τροποποίηση διατάξεων της κεί-

µενης νοµοθεσίας που αφορούν τη λειτουργία των πιστωτικών
ιδρυµάτων και ενσωµατώνουν τις οδηγίες 2013/36 και 2014/59.

Το τρίτο µέρος έχει διάφορες διατάξεις του Υπουργείου Οικο-
νοµικών που σκοπό έχουν να διευθετήσουν κυρίως θέµατα που
προέκυψαν από την επίπτωση του κορωνοϊού στη λειτουργία και
τις διαδικασίες λήψης απόφασης σε φορείς κυρίως του δηµο-
σίου, αλλά και διατάξεις στις οποίες µπορεί να στηριχθεί ο πολί-
της, όπως είναι η παράταση ισχύος της µη συµπερίληψης του
ΕΝΦΙΑ των αγροτεµαχίων για το 2020. 

Πιο συγκεκριµένα θα µιλήσω για το πρώτο και πιο σηµαντικό
µέρος, για τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων.

Στο πρώτο κεφάλαιο αποτυπώνεται ο σκοπός. Δεν είναι άλλος
από τη χορήγηση µικροχρηµατοδοτήσεων ως 25.000 ευρώ
στους δικαιούχους που προείπα. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο ορίζεται η Τράπεζα της Ελλάδος ως αρ-
µόδια εποπτική αρχή για την αδειοδότηση και την εποπτεία ιδρυ-
µάτων µικροχρηµατοδοτήσεων η οποία ασκεί τα καθήκοντα που
προβλέπονται στα άρθρα 4-10 στην παράγραφο 1 του άρθρου
14, όσον αφορά στον έλεγχο των ορίων στο ανώτερο ποσό χρη-
µατοδότησης που µπορούν να χορηγούν αυτά τα ιδρύµατα µι-
κροχρηµατοδοτήσεων ανά δικαιούχο. Στο άρθρο 18 διαχειρίζεται
καταγγελίες επί υποθέσεων παραβίασης αποκλειστικά των άρ-
θρων που εµπίπτουν στην αρµοδιότητά της και την επιβολή κυ-
ρώσεων. 

Καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση
άδειας λειτουργίας των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων συµ-
περιλαµβανοµένων ειδικών απαιτήσεων ύπαρξης αρχικού κεφα-
λαίου, ο τρόπος κοινοποίησης της απόφασης άδειας λειτουργίας
καθώς και οι προϋποθέσεις για την ανάκληση αυτής. 

Ακολούθως στο τρίτο κεφάλαιο περιγράφονται και καθορίζον-
ται οι αρµοδιότητες των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων και
οι δικαιούχοι που µπορούν να έχουν πρόσβαση σ’ αυτές τις µι-
κροχρηµατοδοτήσεις. Επιπλέον, ορίζονται συµβουλευτικές υπη-
ρεσίες που υποχρεωτικά χορηγούνται από τα ιδρύµατα
µικροχρηµατοδοτήσεων µε δυνατότητα εξωτερικής ανάθεσης
αυτών, οι όροι χορήγησης µικροχρηµατοδότησης καθώς και οι
φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Ακολουθεί ένα κεφάλαιο που αφορά στη διαφάνεια των όρων.
Προσδιορίζονται οι τυποποιηµένες πληροφορίες που οφείλει να
εµπεριέχει κάθε διαφήµιση και εµπορική προώθηση αυτών των
µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Ο χρόνος είναι περιορισµένος γι’ αυτό θα επιλέξω να µιλήσω
για τα πιο σηµαντικά.

Είπαµε ότι ανατίθεται στην Τράπεζα της Ελλάδος η εποπτεία
και ο έλεγχος. Ρυθµίζεται πώς θα δίνονται οι άδειες σ’ αυτά τα
ιδρύµατα. Αρχικά ορίστηκε ως το αρχικό κατώτατο κεφάλαιο στις
400.000. Στην πορεία ο Υπουργός άκουσε όλες τις πτέρυγες της
Βουλής και το έκανε 250.000 ευρώ. Εκτός απ’ αυτά που κατατί-
θενται σε µετρητά σε έναν λογαριασµό πιστωτικού ιδρύµατος,
πρέπει να διαθέτει ισόποσο κεφάλαιο που να το διατηρεί εκτός
του αρχικού κεφαλαίου. 

Προβλέπεται η τήρηση µητρώου στην Τράπεζα της Ελλάδος.
Είναι πολύ σηµαντικό. Σ’ αυτό θα καταχωρούνται όλα τα αδει-
οδοτηµένα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων. Στο µητρώο σύµ-
φωνα και µε τις µεταβατικές διατάξεις του παρόντος σχεδίου
νόµου καταχωρούνται και οι εταιρείες που κατά την έναρξη
ισχύος του νόµου παρέχουν µικροχρηµατοδοτήσεις λόγω της πι-
στοποίησής τους από τη Γενική Διεύθυνση Απασχόληση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Παρουσιάζονται οι λογιστικές απαιτήσεις
και υποχρεώσεις αναφορικά µε τον υποχρεωτικό έλεγχο των
ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων. Επίσης, ρυθµίζονται διοικη-
τικά µέτρα και διοικητικές κυρώσεις που δύνανται να λάβουν
εποπτική αρχή. 

Πολύ µικρές οντότητες έχουν πρόσβαση στις επιχειρήσεις. Και
τα φυσικά πρόσωπα. Πολύ µικρές οντότητες, θυµίζουµε ότι είναι

αυτές που έχουν σύνολο ενεργητικού περιουσιακών στοιχείων
ως 350.000 ευρώ, καθαρό ύψος κύκλου εργασιών 700.000 ευρώ
και µέσο όρο απασχολούµενων κατά τη διάρκεια της περιόδου
δέκα άτοµα. Πρέπει να πληρούν δυο τουλάχιστον απ’ αυτά τα
κριτήρια. 

Υπήρξε ένας προβληµατισµός στη συζήτηση στην επιτροπή
για το αν θα πρέπει οι µέτοχοι των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδο-
τήσεων να ελέγχονται στο σύνολό τους από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος. Είπε ο Υπουργός ότι θα έφερνε µια τροπολογία η οποία
θα ήταν σχετική µ’ αυτή τη ρύθµιση. Ο προβληµατισµός που
υπήρχε αναφορικά µε την Τράπεζα της Ελλάδος, ως προς το αν
πρέπει να είναι αυτή η εποπτεύουσα αρχή, νοµίζω ότι απαντή-
θηκε. Στο τέλος συµφώνησαν οι περισσότεροι. 

Επίσης, καθορίζονται λεπτοµέρειες για το πώς καταρτίζονται
οι συµβάσεις των δικαιούχων µε τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδο-
τήσεων. Επίσης, τι πρέπει να περιλαµβάνει η σύµβαση: το ποσό,
τις δόσεις, τον χρόνο αποπληρωµής που δεν πρέπει να είναι µι-
κρότερος από τους δώδεκα µήνες αλλά ούτε περισσότερος από
τα δέκα έτη. Ακόµα και σε πρόωρη εξόφληση του δανείου από
τον δανειολήπτη προβλέπονται µε κάθε λεπτοµέρεια πώς πρέπει
να γίνεται το κλείσιµο της σύµβασης και η αποζηµίωση του ιδρύ-
µατος. 

Νοµίζω ότι θα έχουµε δυνατότητα στην κατ’ άρθρον συζήτηση
να πούµε και για τα σηµαντικά υπόλοιπα άρθρα. 

Θέλω να τονίσω ότι σε αυτό το σχέδιο νόµου γίνεται µια γεν-
ναία ρύθµιση που αφορά τις περιφέρειες και τους δήµους που
απαλλάσσονται από αυτό το τέλος που πλήρωναν σε όλες τις
συµβάσεις όλα τα χρόνια. Ήταν πάγιο αίτηµα της τοπικής αυτο-
διοίκησης. Γίνεται διευθέτηση. Υπάρχουν διατάξεις που διευκο-
λύνουν τους πολίτες, όπως για τα τέλη κυκλοφορίας αυτοκινήτου
όπου όσοι δεν µπορούν να το έχουν ένα χρόνο στην κυκλοφορία,
να πληρώνουν το αντίστοιχο δωδεκατηµόριο για τον χρόνο που
έχουν βγάλει από την ακινησία, και για τον ΕΝΦΙΑ, όπως προ-
είπα.

Σας ευχαριστώ πολύ και στην κατ’ άρθρον συζήτηση θα πούµε
πιο αναλυτικά όλες τις διατάξεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα

έχει ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Χαράλαµ-
πος Μαµουλάκης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου: «Πλαίσιο χο-
ρήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού
τοµέα και άλλες διατάξεις» αποτελεί ουσιαστικά µια µετεξέλιξη
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που είχε αναλάβει η προηγού-
µενη κυβέρνηση. 

Η διαµόρφωση ενός θεσµικού πλαισίου που να ρυθµίζει αυτόν
τον εξωτραπεζικό δανεισµό είτε για κοινωνικούς σκοπούς είτε
για τη στήριξη της νεοφυούς επιχειρηµατικότητας ήταν µέρος
της ευρύτερης στρατηγικής για την ανάσχεση των συνεπειών της
κρίσης, στην οποία είχε µπει η ελληνική οικονοµία, της ύφεσης
που προκλήθηκε από τον συνδυασµό της διεθνούς χρηµατοπι-
στωτικής κρίσης του 2008 και των συνεπειών των πρώτων δύο
προγραµµάτων δηµοσιονοµικής προσαρµογής.

Οι µικροχρηµατοδοτήσεις αποτελούν εργαλείο που αναπτύχ-
θηκε σε χώρες του τρίτου κόσµου από στηρίξεις φτωχοποιηµέ-
νων κοινωνικών οµάδων. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το
Μπαγκλαντές τη δεκαετία του 1970. Μάλιστα, ο άνθρωπος, ο ιθύ-
νων νους, ο οποίος συνέλαβε αυτή την ιδέα είναι ένας γνωστός
οικονοµολόγος, ο οποίος, µάλιστα, κατάφερε και πήρε το βρα-
βείο Νόµπελ ειρήνης τα επόµενα χρόνια. 

Γενικότερα, λοιπόν, αυτή η τάση επικράτησε εκείνες τις δεκαε-
τίες και αργότερα µε την εµβάθυνση της κρίσης και στην Ευρώπη
εισήλθε και στην καθηµερινότητα, στην κανονικότητα, αν θέλετε,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αρχικά στην Ιταλία και µετέπειτα σε
υπόλοιπες χώρες της δυτικής Ευρώπης και όχι µόνο. 

Αυτές, λοιπόν, οι µικροχρηµατοδοτήσεις αποτέλεσαν αυτό το
εργαλείο, συνεχίζουν και το αποτελούν και κύριο ζήτηµα σε αυτή
την υπόθεση, βέβαια, είναι η ενίσχυση και η παροχή ευκαιριών
κυρίως επαγγελµατικών σε νέους και νέες σε διάφορες κοινωνίες
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και διαστρωµατώσεις. Αποτελούν ένα εργαλείο παρέµβασης
ενάντια στον κοινωνικό αποκλεισµό και στις ακραίες κοινωνικές
ανισότητες που υιοθέτησαν πολλοί διεθνείς οργανισµοί όλες
αυτές τις δεκαετίες.

Η κατάσταση αυτή µπαίνει ξανά στο αντικείµενο συζήτησης
στη δηµόσια σφαίρα, ειδικά µετά την κρίση του 2008 σε διάφο-
ρες ευρωπαϊκές οικονοµίες, δεδοµένου, βέβαια, ότι το ενοποι-
ηµένο τραπεζικό σύστηµα της Ευρώπης, ειδικά εκείνη την εποχή,
συντονισµένα άρχισε να αυστηροποιείται έντονα.

Ο µετασχηµατισµός αυτός οδηγεί τις συστηµικές τράπεζες
στο να έχουν ασφυκτικούς όρους αναφορικά µε την κεφαλαιακή
τους επάρκεια και γι’ αυτόν τον λόγο πραγµατικά αδυνατούν ή
δεν έχουν τη βούληση να χορηγήσουν δάνεια χωρίς εγγυήσεις.

Με τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις αποκλεισµένες από τον τρα-
πεζικό δανεισµό για πολλές ευρωπαϊκές οικονοµίες το κράτος
κλήθηκε, από τη µία, να ρυθµίσει µε αυστηρό τρόπο τον εξωτρα-
πεζικό δανεισµό και, από την άλλη, να λειτουργήσει το ίδιο µε
άµεσους ή έµµεσους τρόπους στην κατεύθυνση της παροχής
αυτής της πραγµατικά απαραίτητης ρευστότητας. 

Η συζήτηση αυτή αποκτούσε µια ιδιαίτερη επικαιρότητα στην
περίπτωση της Ελλάδος, που ειδικά οι συστηµικές τράπεζες ήταν
και είναι παραλήπτες από τον όγκο των µη εξυπηρετούµενων δα-
νείων που είχαν συσσωρευτεί εξαιτίας φυσικά του βάθους της
ύφεσης. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως και το νοµοσχέδιο για την Αναπτυξιακή Τράπεζα,
αποτελεί επί της ουσίας αποδοχή του σχεδίου του ΣΥΡΙΖΑ, σύµ-
φωνα µε το οποίο ήταν απαραίτητες οι µεταρρυθµίσεις για την
αποκατάσταση της ρευστότητας των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων. Χαιρετίζουµε, λοιπόν, αυτή την αλλαγή στάσης σας.

Βασικές αρχές, όµως, για εµάς θα ήταν οι εξής: Πρώτον, η πα-
ροχή δανείων χωρίς εγγυήσεις στη βάση της επιχειρηµατικής
ιδέας και της προοπτικής του κάθε επιχειρηµατικού εγχειρήµα-
τος, εξού και η σηµασία των συµβουλευτικών υπηρεσιών στο όλο
εγχείρηµα και, δεύτερον, είναι η αυστηρή ρύθµιση του πεδίου
αυτού, ώστε να µην υπάρχει καµµία δυνατότητα να λειτουργή-
σουν ιδρύµατα µικροχρηµατοδότησης ως πεδία νοµιµοποίησης
εσόδων από έκνοµες οικονοµικές δραστηριότητες. 

Επιτρέψτε µου τώρα να επεισέλθω έστω και διαγωνίως σε ση-
µεία που αφορούν και άπτονται των άρθρων του σχεδίου νόµου,
δεδοµένου ότι την επόµενη βδοµάδα θα έχουµε τη δυνατότητα
να αναλύσουµε ενδελεχώς άρθρο - άρθρο όλες τις πτυχές, θεα-
τές και αθέατες, του εν λόγω νοµοσχεδίου. 

Σε αυτά, λοιπόν, τα σηµεία θα έλεγα το εξής, ότι επί των συγκε-
κριµένων διατάξεων του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είχαµε την ευκαιρία και στις επιτροπές να το συζητήσουµε
εκτενώς. Είµαστε ικανοποιηµένοι από το γεγονός ότι πολλές από
τις παρατηρήσεις µας τις έχετε ενσωµατώσει στο κείµενο που κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε. 

Αναφέροµαι στις διατάξεις που αφορούν τις κοινωνικές αλλη-
λέγγυες οικονοµίες, δηλαδή τους φορείς της κοινωνικής και αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας. Αναφέροµαι στα όρια και τη συγκρότηση
ιδρύµατος µικροχρηµατοδοτήσεων. Αναφέροµαι στη διεύρυνση
της νοµικής µορφής των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Τέσσερα σηµεία, όµως, θα ήθελα να θίξω σήµερα επί αυτών των
σηµείων του νοµοσχεδίου: 

Καταθέσαµε και εµείς και το αρµόδιο Υπουργείο τροπολογία
για το «Fit and Proper», το οποίο ενδελεχώς και επισταµένως ανα-
φέραµε στις επιτροπές, για την αναγκαιότητα, δηλαδή, αναδιάρ-
θρωσης του συγκεκριµένου άρθρου, τον έλεγχο, δηλαδή,
καταλληλόλητας για τις διοικήσεις και τους µετόχους σε αυτά τα
υπό σύσταση ιδρύµατα µικροχρηµατοδότησης. 

Αυτό είναι φυσικά θετικό και νοµίζω ότι είναι και ένα σηµείο σύγ-
κλισης µεταξύ των κοµµάτων, δεδοµένου, βέβαια, ότι επιφυλασ-
σόµαστε να δούµε ακριβώς τις πτυχές της δικής σας τροπολογίας
γύρω από το «Fit and Proper».

Στην τροπολογία µας, ωστόσο -και εδώ είναι ένα σηµείο πραγ-
µατικά που είναι φλέγον- ο έλεγχος αφορά συµµετοχές στα ιδρύ-
µατα µικροχρηµατοδοτήσεων άνω του 10%, ενώ σε αυτή του
Υπουργείου το 20%. 

Πραγµατικά, θα ήθελα κύριε Υπουργέ, µια απάντηση γιατί συ-

νέβη αυτή η αύξηση του ποσοστού. Είναι ένα κρίσιµο ερώτηµα. 
Δεύτερον, η συζήτηση που κάναµε για τα επιτόκια των µικροπι-

στώσεων είναι λίγο παραπλανητική. Στον σχεδιασµό της προηγού-
µενης κυβέρνησης η Αναπτυξιακή Τράπεζα θα ήταν ο
πρωταθλητής των µικροχρηµατοδοτήσεων, τα δικά της προγράµ-
µατα θα έδιναν τον τόνο στην αγορά και διά αυτών θα ερυθµίζετο
ένα µέσο επιτόκιο. Είναι δύσκολο για εµάς σήµερα να τοποθετη-
θούµε για το ύψος του επιτοκίου, αν δεν έχουµε εικόνα για τον κυ-
βερνητικό σχεδιασµό και τη δέσµευση πόρων σε αυτή την
κατεύθυνση από µέρους σας. Θα θέλαµε, δηλαδή, ένα σχόλιο από
το Υπουργείο γύρω από αυτό το ζήτηµα, διότι είναι εύλογο και νο-
µίζω ότι θα επηρεάσει πολύ και την εν γένει συζήτηση. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς σήµερα σας καταθέτουµε µια τροπο-
λογία στο πνεύµα ακριβώς της τοποθέτησης που έκανε ο κ. Σαλ-
µάς τις προηγούµενες µέρες και πιο συγκεκριµένα την
Παρασκευή. Η προτεινόµενη διάταξή µας εξουσιοδοτεί το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών να ρυθµίσει κανονιστικά το επιτόκιο, πράγµα που
προφανώς µπορεί να γίνει ύστερα από µια επισταµένη και, αν θέ-
λετε, αναλυτική µελέτη της αγοράς και κυρίως των τάσεών της. 

Τρίτον, µένει να µας απαντήσετε αν θα κάνετε αποδεκτή την
τροπολογία που καταθέσαµε για τη δυνατότητα των φορέων της
τοπικής αυτοδιοίκησης, τα «Local authorities», τα «Local Adminis-
trations», που τόσο πολύ και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες συµµε-
τέχουν ενεργά σ’ αυτό το οικοσύστηµα, το οποίο δηµιουργείται
και φυσικά των επιµελητηρίων να συµµετέχουν στο µετοχικό κε-
φάλαιο των εταιρειών των µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Τοπική ανάπτυξη χωρίς τους φορείς από τις τοπικές κοινωνίες
δεν γίνεται, κύριε Υπουργέ. 

Τέλος, στο ίδιο πνεύµα στο άρθρο 25 η Κυβέρνηση παρέχει ένα
επιπλέον µέσο στήριξης της ρευστότητας των επιχειρήσεων. Δί-
νεται µια σηµαντική έκπτωση στους συνεπείς φορολογούµενους. 

Δεν γίνεται, όµως, κύριε Υπουργέ, να δίνετε τέτοιες σηµαντικές
ανάσες σε όσους είναι σε θέση να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις
τους και να µην υπάρχει ανάλογη ρύθµιση για όσους πραγµατικά
αδυνατούν να είναι συνεπείς στις φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

Στις δύσκολες µέρες που έρχονται, κύριε Υπουργέ, οι επιχειρή-
σεις που θα αντιµετωπίζουν προβλήµατα στην πληρωµή των φο-
ρολογικών τους υποχρεώσεων δεν είναι στρατηγικοί
κακοπληρωτές. Αντίθετα, αυτή θα είναι και η συνθήκη εντός της
οποίας θα βρίσκεται η συντριπτική πλειονότητα των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων στη χώρα. 

Και τώρα κλείνοντας, θα ήθελα ένα σχόλιο επί της ευρύτερης
εικόνας που επικρατεί στην ελληνική οικονοµία εν συναρτήσει, βε-
βαίως, και του παρόντος σχεδίου νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν στις 25 Μαΐου ο Πρόεδρός
µας, ο Αλέξης Τσίπρας, παρουσίασε το σχέδιο «Μένουµε Όρθιοι
2», το έκανε µε πλήρη επίγνωση της κρισιµότητας της κατάστασης
για τη χώρα. Όλες οι εκθέσεις των διεθνών οικονοµικών οργανι-
σµών και των επενδυτικών τραπεζών για την Ελλάδα προέβλεπαν
βαθύτατη ύφεση και προέτρεπαν ενεργά τις ευρωπαϊκές κυβερ-
νήσεις και τη δική µας να ξοδέψουν «ζεστό» χρήµα κατά την πε-
ρίοδο των περιοριστικών µέτρων. 

Τις καλούσαν να ξοδέψουν ακριβώς για να αποφευχθεί το σπι-
ράλ της ύφεσης που θα τραβούσε τις ευρωπαϊκές οικονοµίες πίσω
ή ακόµα και χειρότερα στο 2008, να ξοδέψουν προνοµιακά στους
κλάδους εκείνους που πλήττονται εν αρχή, από την κρίση, δηλαδή
στην ενέργεια, στις µεταφορές, στον τουρισµό.

Η ελληνική Κυβέρνηση υπήρξε η πλέον φειδωλή σε αυτή την
κατεύθυνση σε σχέση µε όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες και οι-
κονοµίες.

Η ελληνική Κυβέρνηση έκανε ό,τι χρειαζόταν για να σπείρει την
ανασφάλεια στην οικονοµία και να οδηγήσει τους εργαζοµένους
στην ασάφεια, στην αβεβαιότητα, στην απελπισία. Η ελληνική Κυ-
βέρνηση επιδότησε τις απολύσεις, άφησε τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις στην τύχη τους και σήµερα συµφωνεί -πέρα από κάθε
λογική- στην απελευθέρωση των πλειστηριασµών, την ώρα ακρι-
βώς που κυοφορείται µια νέα και µεγάλη γενιά κόκκινων δανείων.

Η προσπάθεια της Κυβέρνησης σήµερα να παρουσιάσει την οι-
κονοµία ως έτοιµη να εκτιναχθεί στα ουράνια, την ώρα που η Ελ-
λάδα ετοιµάζεται να εισέλθει στην πιο βαθιά ύφεση, είναι
πραγµατικά θλιβερή. 

15316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, για να είναι σαφές σε τι συναι-
νούµε σήµερα, σε τι συναινεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Η επερχόµενη ύφεση θα καταστήσει την
αναγκαιότητα της ύπαρξης ενός οικοσυστήµατος µε χρηµατοδο-
τικά εργαλεία -πέρα από τις συστηµικές τράπεζες- πιο µεγάλη από
ποτέ.

Με αυτές τις επισηµάνσεις θα ήθελα να διακρίνω και να ξεχω-
ρίσω την παρούσα στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, που επί της αρχής, επί της
βάσης, ήταν ένα δικό µας -αν θέλετε- πόνηµα, το οποίο βεβαίως
και µετεξελίχθη και να κάνω µια διακριτή διαφοροποίηση στο ζή-
τηµα που αφορά το παρόν νοµοσχέδιο και τα τεκταινόµενα, τα
πεπραγµένα και τα µελλούµενα -ως φαίνεται- από την πλευρά
της ελληνικής Κυβέρνησης για την ελληνική οικονοµία.

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι επί της αρχής
συµφωνούµε µε το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά δεν µπορούµε ως
οφείλουµε να µην εφιστήσουµε για άλλη µια φορά την προσοχή
στην Κυβέρνηση και στο αρµόδιο Υπουργείο για όλες τις πράξεις
και όλα τα οποία θα λάβουν χώρα το επόµενο διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και το Προεδρείο
σας ευχαριστεί, κύριε Μαµουλάκη, γιατί κερδίζουµε χρόνο.
Μέχρι στιγµής πάµε καλά. Στις 18.00’χρειαζόµαστε την Αίθουσα.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής, ο
συνάδελφος κ. Μιχαήλ Κατρίνης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση

του παρόντος νοµοσχεδίου θα πρέπει να δούµε το περιβάλλον
στο οποίο γίνεται αυτή η συζήτηση και αναλήφθηκε η σχετική νο-
µοθετική πρωτοβουλία.

Το πρώτο στοιχείο είναι η δηµόσια παραδοχή χθες στη Βουλή
του Υπουργού Οικονοµικών ότι δεν µπορούµε να περιµένουµε
πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης πριν από το πρώτο τρίµηνο
του 2021.

Το δεύτερο είναι το µέγεθος της ύφεσης της ελληνικής οικο-
νοµίας. Σύµφωνα µε την «ERNST & YOUNG», η µείωση ακαθάρι-
στης προστιθέµενης αξίας θα αγγίξει το 9,5%, ενώ σύµφωνα µε
το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο και τον ΟΟΣΑ, η ύφεση θα αγγίξει
οριακά το 10%. Βεβαίως, υπάρχουν και πιο αισιόδοξες εκτιµή-
σεις, όπως αυτή του ΙΟΒΕ που µιλάει για ύφεση 5% έως 9% και
του ΚΕΠΕ που την προσδιορίζει περίπου στο 7% για το 2020.

Το τρίτο στοιχείο είναι η κατάσταση στην πραγµατική οικονο-
µία. Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, δικαιούχοι στήριξης της παν-
δηµίας του κορωνοϊού είναι οκτακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις και
επτακόσιες χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες. Την ίδια στιγµή
προβλέπονται 7 δισεκατοµµύρια ευρώ έσοδα µέχρι το τέλος του
έτους από φόρο εισοδήµατος, ΕΝΦΙΑ που θα βεβαιωθεί, αναστο-
λές υποχρεώσεων που θα έρθουν σε λιγότερο από δύο µήνες
και τέλη κυκλοφορίας.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΓΣΕΒΕΕ, τρεις στις δέκα επιχει-
ρήσεις θα κινδυνέψουν µε λουκέτο το επόµενο διάστηµα, η έλ-
λειψη ρευστότητας αποτελεί το σηµαντικότερο πρόβληµα που
θα αντιµετωπίσουν οκτώ στις δέκα µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
ενώ υπάρχει ορατός κίνδυνος να χαθούν πάνω από διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Σύµφωνα µε τις τράπεζες, η πτώση τζίρου στην αγορά θα κυ-
µανθεί στα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2020, ενώ σύµφωνα
µε την Τράπεζα της Ελλάδος 60% των επιχειρηµατικών δανείων
είναι µη εξυπηρετούµενα, δύο στις τρεις από τις βραχυχρόνιες
ρυθµίσεις εµφανίζουν και πάλι καθυστέρηση εντός τριµήνου, ενώ
το επίπεδο ικανοποίησης αιτηµάτων επιχειρήσεων στην προσπά-
θειά τους να δανειστούν από το πιστωτικό σύστηµα είναι 45%,
µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης να είναι 72%.

Το τέταρτο στοιχείο -και νοµίζω εξόχως σηµαντικό- είναι η
αποτελεσµατικότητα των εργαλείων ρευστότητας που εξήγγειλε
η Κυβέρνηση, εργαλεία µε αυστηρά τραπεζικά κριτήρια που απέ-
κλειαν εξ αρχής επτά στις δέκα επιχειρήσεις που είχαν κάποια
εκκρεµότητα από το παρελθόν. Στο ΤΕΠΙΧ II εγκρίθηκαν δέκα χι-
λιάδες εκατόν πενήντα αιτήσεις από τις εκατό χιλιάδες συνολικά,

στο Ταµείο Εγγυοδοσίας οι αιτήσεις ξεπερνούν τα 18 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όταν το διαθέσιµο ποσό στην πρώτη φάση δεν ξε-
περνά τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα δηµιουργείται ένα χρηµατοδοτικό κενό, που σύµφωνα µε
εκτιµήσεις φτάνει ή και ξεπερνάει τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ,
κάτι που δεν µας εκπλήσσει, αφού σε όλες τις έρευνες της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας τα τελευταία χρόνια η Ελλάδα κα-
τατάσσεται σταθερά πρώτη στο χρηµατοδοτικό κενό, ενώ
ζητούµενο αποτελεί και η ταχύτητα εκταµίευσης των ποσών που
εγκρίθηκαν από τα εργαλεία ρευστότητας. Μένει η επιστρεπτέα
προκαταβολή. Οι αιτήσεις, σύµφωνα µε τα λεγόµενα του Υπουρ-
γού Οικονοµικών χτες, ίσως φτάσουν τις διακόσιες χιλιάδες,
αποδεικνύοντας ότι όλα τα προηγούµενα εργαλεία ρευστότητας
δεν έφτασαν τελικά στην πραγµατική οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη ρευστότητας είναι
ένα µόνιµο πρόβληµα που ταλαιπωρεί τον κόσµο της αγοράς.
Και δεν χρειάζεται να είναι κανείς ούτε µέγας αναλυτής ούτε δει-
νός οικονοµολόγος για να αντιληφθεί αυτό, αφού το καταλαβαί-
νει αµέσως όταν µιλήσει µε εµπόρους και επιχειρηµατίες,
ανθρώπους του µόχθου µε ένα µικρό µαγαζί. Και αυτό δεν είναι
ένα αφηρηµένο οικονοµικό µέγεθος, είναι η απτή πραγµατικό-
τητα που δυσχεραίνει την καθηµερινή λειτουργία, εµποδίζει την
ανάπτυξη, ακυρώνει τα σχέδια και γεµίζει µε αγωνία και το σή-
µερα και το αύριο.

Αν, λοιπόν, η έλλειψη ρευστότητας δεν χρειάζεται µεγάλη συ-
ζήτηση σε αυτή εδώ την Αίθουσα, καθώς όλοι οµολογούν ότι
είναι µια πραγµατικότητα, αυτό που χρειάζεται συζήτηση, σο-
βαρή ανάλυση και τάχιστη δράση είναι η λήψη µέτρων για την
αντιµετώπισή της. 

Και δυστυχώς, οι φωνές του κόσµου της αγοράς στέλνουν
ηχηρό µήνυµα αποτυχίας των προγραµµάτων που έχει εξαγγείλει
η Κυβέρνηση, αλλά και µήνυµα συνάµα αγωνίας για εναλλακτικές
και ευέλικτες µορφές χρηµατοδότησης, αλλά και διεξόδους βιω-
σιµότητας.

Κάτω, λοιπόν, από αυτές τις συνθήκες παραδοχής ουσιαστικά
της αναποτελεσµατικότητας των εργαλείων ρευστότητας που
ανακοίνωσε η Κυβέρνηση στις 30 Μαρτίου, εξαγγέλθηκε µόλις
στις 20 Μαΐου το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα για τις µι-
κροχρηµατοδοτήσεις, το οποίο εµείς σπεύσαµε να ξεκαθαρί-
σουµε εξαρχής και επαναλαµβάνουµε και σήµερα ότι το
υπερψηφίζουµε. 

Και το κάνουµε χωρίς να έχουµε καµµία ψευδαίσθηση ότι το
χρηµατοδοτικό αυτό εργαλείο µπορεί να αποκαταστήσει το τε-
ράστιο πραγµατικά κενό ρευστότητας που απειλεί σήµερα την
πραγµατική οικονοµία και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αφού
µόνο συµπληρωµατικά µπορεί να δράσει. Διότι για εµάς αρκεί
µόνο η κραυγή αγωνίας της ΓΣΕΒΕΕ, της ΕΣΕΕ, του Εµπορικού
Συλλόγου της Αθήνας που συµµετείχαν στη διαβούλευση, όλων
των φορέων µε τους οποίους ήρθαµε σε επικοινωνία και ζητούν
την κατά το δυνατόν ταχύτερη εφαρµογή των µικροπιστώσεων.
Διότι µιλάµε για µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις που κατάφεραν
να σταθούν όρθιες µετά από δέκα χρόνια κρίσης και πέντε χρό-
νια εξοντωτικής φορολογίας και σήµερα κινδυνεύουν µε λου-
κέτο. 

Και βεβαίως, µας χαροποιεί η στάση του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ
που ξεκαθάρισε ότι υπερψηφίζει το νοµοσχέδιο επί της αρχής.
Θεωρούσαµε ότι ήταν εντελώς επαµφοτερίζουσα η στάση του
ΣΥΡΙΖΑ, που από τη µία έλεγε ότι είναι δικό του νοµοσχέδιο και
το υπερασπιζόταν και από την άλλη, είχε κάποιες επιφυλάξεις
για την υπερψήφιση επί της αρχής, θεωρούµε για ζητήµατα όχι
τόσο ουσιώδη.

Κάποια από αυτά τα οποία εγείρουν επιφυλάξεις στη συζή-
τηση είναι και ο εποπτικός ρόλος της Τράπεζας της Ελλάδος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος των ρυθµιστικών και
εποπτικών αρχών είναι ιδιαίτερα σηµαντικός, ειδικά στα πρώτα
βήµατα του νέου θεσµού. Αφορά την αξιοπιστία του πλαισίου και
κατά πόσο αυτό θα µπορέσει να κερδίσει τελικά την εµπιστοσύνη
της αγοράς.

Και παρ’ ότι δεν µιλάµε για χρηµατοδοτήσεις µε τα συνήθη
τραπεζικά κριτήρια, η Κυβέρνηση επέλεξε να αναθέσει αυτό τον
ρόλο της εποπτείας στην Τράπεζα της Ελλάδος.
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Και είναι αυτό σε µεγάλο βαθµό κατανοητό, αφού η Τράπεζα
της Ελλάδος έχει και την τεχνογνωσία και τα στελέχη και τη σχε-
τική εµπειρία ελέγχου, ενώ αποτελεί και το αρµόδιο όργανο ελέγ-
χου για την καταπολέµηση του ξεπλύµατος χρήµατος. Βεβαίως,
η Τράπεζα της Ελλάδος ζήτησε εξαρχής τα απολύτως αυτο-
νόητα για να µπορέσει να ασκήσει µε επάρκεια και αποτελεσµα-
τικότητα αυτόν τον ρόλο και παρά τη διαφορετική αρχικά
προσέγγιση σας, φαίνεται ότι µε τις βελτιώσεις που κάνατε,
κύριε Υπουργέ, η Τράπεζα της Ελλάδος θα µπορέσει τελικά να
ασκήσει µε επαρκή εργαλεία τους απαιτούµενους ελέγχους, µε
στόχο αφ’ ενός την αποτροπή φαινοµένων ξεπλύµατος µαύρου
χρήµατος και αφ’ ετέρου την απόκρυψη εγκληµατικών στοιχείων,
που πιθανόν να θελήσουν να διεισδύσουν στην καινούργια αγορά
που δηµιουργείται.

Καλωσορίζουµε αυτή την αλλαγή που επιτρέπει στον θεσµό
να λειτουργήσει µε υγιή τρόπο και ως προς το κοµµάτι της επο-
πτείας, αλλά και εντός ενός πλαισίου που είναι συµβατό και µε
τη φιλοσοφία, αλλά και µε την στοχοθέτησή του. Ενώ όµως, στο
θέµα της εποπτείας -και όχι µόνο, θέλω να είµαι δίκαιος, κύριε
Υπουργέ- διαπνέεστε από µια διάθεση διαλόγου και συναπόφα-
σης, κάτι που οφείλω να οµολογήσω ότι διαπνέει την ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών συνολικά στη συζήτηση του εν λόγω
νοµοσχεδίου -υπάρχει διάθεση για συζήτηση, για διαβούλευση
και διορθώσεις-, δεν ανταποκρίνεστε στον εύλογο προβληµατι-
σµό σχετικά µε την είσοδο ήδη πιστοποιηµένων εταιρειών από
τη Γενική Διεύθυνση Απασχόλησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Τι θα γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πιστοποιηµένες
εταιρείες µετά από δύο χρόνια που θα έχουν υποβάλει αίτηση
για αδειοδότηση τελικά απορριφθούν ενώ ήδη θα έχουν δραστη-
ριοποιηθεί στην αγορά; Επιβάλλονται, κύριε Υπουργέ, δύο µέτρα
και δύο σταθµά, ενώ η µικροχρηµατοδότηση απαιτεί οµοιόµορφη
αντιµετώπιση.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το Κίνηµα Αλλαγής είναι προφανώς
υπέρ όποιου εργαλείου διευρύνει χρηµατοοικονοµικές υποδοµές
και αυξάνει µε βιώσιµο, αλλά και µε διαφανή τρόπο, τη ρευστό-
τητα και προς τις µικρές επιχειρήσεις και προς τις ευάλωτες οµά-
δες. Δάνειο δεν πρέπει να σηµαίνει οικονοµικό αδιέξοδο για τους
δικαιούχους και αυτό ισχύει πολύ περισσότερο για ένα νοµοσχέ-
διο που από την ίδια του τη φύση οφείλει να έχει έντονο κοινω-
νικό χαρακτήρα, µε στόχο να στηρίξει τους αποκλεισµένους από
το τραπεζικό σύστηµα, όπως εξάλλου είναι και η πρώτη παρά-
γραφος της αιτιολογικής έκθεσης του νοµοσχεδίου. 

Προκαλεί εποµένως, εντύπωση πώς από το νοµοσχέδιο που συ-
ζητούµε σήµερα είχαν αρχικά αποκλειστεί οι φορείς της κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας τόσο από το πεδίο των δυνητικά
ωφελουµένων όσο και από το πεδίο των φορέων δραστηριοποί-
ησης ως ιδρυµάτων µικροπιστώσεων. Βεβαίως προχωρήσατε σε
µια διόρθωση αυτής της παράλειψης. Είναι καλοδεχούµενη, κύριε
Υπουργέ αυτή η κοµβικής κατά την άποψή µας σηµασίας προ-
σθήκη της τελευταίας στιγµής, γιατί θα ήταν αδιανόητο πραγµα-
τικά ένα νοµοσχέδιο, µε έντονη την κοινωνική διάσταση, να µην
περιλαµβάνει εγχειρήµατα που προωθούν την κοινωνική οικονο-
µία, την κοινωνική καινοτοµία και δηµιουργούν αξία για την κοινω-
νία συνολικά.

Από το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο απουσιάζει το πλέγµα εγγυή-
σεων που θα διασφαλίζει ότι οι πιστώσεις θα καταλήγουν όντως
στον µεγαλύτερο βαθµό στην πραγµατική οικονοµία, ενώ δεν
διαµορφώνεται και ένα πλαίσιο που θα επιτρέπει σε δανειολή-
πτες τη σταθερή καταβολή µηνιαίων δόσεων για να µην βρεθούν
τελικά σε οικονοµικό αδιέξοδο, προϋπόθεση απαραίτητη για να
πετύχει αυτός ο θεσµός, που εισάγεται µε το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα.

Σε θετική κατεύθυνση είναι και η αλλαγή της διάταξης για το
ύψος του κεφαλαίου των νοµικών προσώπων, που θα ασχολη-
θούν µε την παροχή των µικροπιστώσεων αφού µειώνεται το κό-
στος ίδρυσης και λειτουργίας -και κατ’ επέκταση αυτό το κόστος
και τη µείωση του κόστους- δεν µετακυλίεται το επιπλέον λοιπόν
στους δανειολήπτες. Νοµίζω ότι είναι πολύ θετική αυτή η αλλαγή
που κάνατε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
περιλαµβάνονται και αρκετές ρυθµίσεις για το τραπεζικό σύ-

στηµα, για το οποίο οι περισσότεροι σ’ αυτή την Αίθουσα -και
είµαι σίγουρος ότι ερµηνεύω τις προθέσεις της πλειοψηφίας των
συναδέλφων- συνοµολογούν ότι δεν ανταποκρίνεται αυτή τη
στιγµή επαρκώς στην προσπάθεια ανάταξης της ελληνικής οικο-
νοµίας, στήριξης της επιχειρηµατικότητας σε µια πολύ δύσκολη
συγκυρία, που το τραπεζικό σύστηµα πρέπει να παίξει αναπτυ-
ξιακό και πρωταγωνιστικό ρόλο σε αυτή τη δύσκολη προσπάθεια
που έχει χαρακτηριστικά εθνικής προσπάθειας. Είναι κάτι παρα-
πάνω από θεµιτό, είναι κοινωνικά αναγκαίο αλλά και δίκαιο, να
απαιτούµε σε αυτή εδώ την Αίθουσα από τις τράπεζες να ανα-
λάβουν αυτή την ευθύνη και να διαδραµατίσουν επιτέλους τον
αναπτυξιακό ρόλο για τον οποίο πρέπει να λειτουργούν. Ένα
τραπεζικό σύστηµα που ανακεφαλαιοποιήθηκε τρεις φορές υπο-
στηρίζεται σταθερά και ενεργά από την αναβαλλόµενη φορολο-
γία, στηρίχθηκε µε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ εγγυήσεις στο
σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ». Τράπεζες που έχουν αντλήσει µέχρι σήµερα
σχεδόν 28 δισεκατοµµύρια ευρώ µε αρνητικό επιτόκιο, µε τη
χρήση των εγγυήσεων των οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου,
αφού η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αγοράζει όλες τις εκδό-
σεις ελληνικών οµολόγων, αλλά τράπεζες που την ίδια στιγµή
εφαρµόζουν πολύ αυστηρά, νοµίζω πολύ περισσότερο από αυτό
που έπρεπε, κριτήρια για την χορήγηση δανείων, ακόµα και αυτά
που είναι εγγυηµένα από το ελληνικό δηµόσιο. Και µας επιβεβαί-
ωσαν αυτή την άκαµπτη στάση τους, κατά τη χθεσινή συζήτηση
που είχαµε στη Βουλή και την ίδια στιγµή, που µε ευκολία που-
λούν τα δάνεια σε funds του εξωτερικό και ευνοούν επιθετικές
εξαγορές ελληνικών επιχειρήσεων, που βρίσκονται στα χαρτο-
φυλάκια αυτά µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ελληνική οικονο-
µία. 

Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, που διασφαλίζετε τις αµοιβές
για τους διαχειριστές τιτλοποιήσεων, και οι τράπεζες διευκολύ-
νονται για τον εταιρικό µετασχηµατισµό και τη δραστική µείωση
των µη εξυπηρετούµενων δανείων, χωρίς τον φόβο των ζηµιών
που θα τους υποχρέωναν σε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου υπέρ
του δηµοσίου. Θεωρούµε ότι θα πρέπει να επαναφέρετε το αί-
τηµα να υπάρχουν διευκολύνσεις στους όρους ρευστότητας και
ενίσχυσης της ελληνικής οικονοµίας και των επιχειρήσεων. 

Στο θέµα της φορολόγησης των αναδροµικών που έλαβαν οι
συνταξιούχοι µε τρία χρόνια καθυστέρηση και για τους οποίους
η ΑΑΔΕ αιφνιδιαστικά ζήτησε εκκαθάριση λίγες µέρες πριν την
παραγραφή, χωρίς να κληθούν νόµιµα οι φορολογούµενοι και να
υποβάλουν συµπληρωµατικές δηλώσεις, επισηµάναµε εγκαίρως
το πρόβληµα. Ζητήσαµε, κύριε Υπουργέ, ρύθµιση να απαλλα-
γούν εντελώς από τις άδικες επιβαρύνσεις εβδοµήντα µία χιλιά-
δες συνταξιούχοι, που ένα πρωί είδαν εµβρόντητοι στην οθόνη
του υπολογιστή τους χρεωστικά σηµειώµατα, µε προσαυξήσεις
και µε πρόστιµα, η αναδροµική φορολόγηση να υποβάλλει σε τα-
λαιπωρία και πρόσθετο κόστος όσους θα κληθούν να υποβάλουν
αιτήσεις, τη στιγµή µάλιστα που πολλοί συνταξιούχοι έχουν ήδη
εξοφλήσει ή άλλοι έχουν κάνει ρύθµιση, ενώ θα πρέπει να λάβετε
και πρόνοια για πιο µακροχρόνια περίοδο εξόφλησης των οφει-
λών αν τελικά επιµείνετε σε αυτή τη διάταξη, µε την οποία εµείς
δεν συµφωνούµε. Τέλος, για το συµπληρωµατικό φόρο ΕΝΦΙΑ
για τα αγροτεµάχια, εµείς έχουµε ζητήσει εδώ και πολύ καιρό να
υπάρχει πλήρης κατάργηση και όχι αναστολή για έναν χρόνο,
όπως φαίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς υπερψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Δεν είµαστε όµως και δεν µπορούµε να
δηλώσουµε αισιόδοξοι ότι το πλαίσιο αυτό θα καταστεί άµεσα
λειτουργικό. Την ίδια στιγµή που η αγορά ανησυχεί και απαιτεί
ταχύτητα, διαφάνεια, αλλά και ευελιξία αυτό που πετυχαίνετε
είναι να δηµιουργήσετε φορείς, δύο ή και περισσότερων ταχυ-
τήτων µε αρκετές δυσλειτουργίες τελικά για τις επιχειρήσεις και
την πραγµατική οικονοµία, στην οποία πρέπει να καταλήξει αυτή
η ρευστότητα. 

Εµείς λοιπόν, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, αφουγκραζόµα-
στε τις ανάγκες της αγοράς, αναγνωρίζουµε τη σηµασία ενός
ευέλικτου εργαλείου ρευστότητας, το οποίο θα στηρίξει τις επι-
χειρήσεις µετά τον δεκαετή αγώνα στην κρίση να σταθούν όρ-
θιες, αλλά θεωρούµε ότι θα πρέπει ως Κυβέρνηση να
αναθεωρήσετε και τις προτεραιότητές σας και να ενισχύσετε τη

15318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρευστότητα µε τα εργαλεία που διαθέτετε, ακόµα και αν χρει-
αστεί να έρθετε σε σύγκρουση µε ένα αρτηριοσκληρωτικό και
άκαµπτο τραπεζικό σύστηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκης, ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν σχέδιο νόµου για τη χορήγηση µικροδανείων ύψους

έως 25 χιλιάδων ευρώ σε πολύ µικρές επιχειρήσεις και ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες, εισάγεται στη Βουλή σε µια χρονική στιγµή
που η ελληνική καπιταλιστική οικονοµία έχει µπει στη φάση της
νέας ύφεσης. Δεν πάει βέβαια πολύς καιρός που τα εργατικά
λαϊκά στρώµατα της πόλης και του χωριού, στο όνοµα του εθνι-
κού χρέους και της κοινωνικής συνευθύνης, πλήρωσαν ακριβά
το τίµηµα, της προηγούµενης δεκαετούς καπιταλιστικής κρίσης,
χωρίς να ευθύνονται αυτοί για να σωθεί το κεφάλαιο και τα κέρδη
του, να σωθούν δηλαδή οι λίγοι και να συντρίβουν οι πολλοί.

Στηρίξατε και συνεχίζετε να στηρίζετε το τραπεζικό σύστηµα
µε συνεχείς ανακεφαλαιοποιήσεις. Έτσι και σήµερα. Με µαθη-
µατική ακρίβεια, την κρίση τους καλούνται ξανά να την επωµι-
στούν οι ίδιοι, δηλαδή τα γνωστά υποζύγια. Μεταξύ αυτών των
στρωµάτων είναι οι αυτοαπασχολούµενοι της πόλης, που στηρί-
ζονται κυρίως στην προσωπική τους εργασία και η συντριπτική
πλειοψηφία των πολύ µικρών επιχειρήσεων, οι οποίες, πριν καλά
καλά προλάβουν να ορθοποδήσουν από την προηγούµενη κρίση
και τις αντιλαϊκές πολιτικές που τη συνόδευαν, βρίσκονται και
πάλι στην κόψη της χρεοκοπίας. Γι’ αυτό άλλωστε και παρουσιά-
ζετε τόσο εσείς ως Κυβέρνηση, όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα
Αλλαγής το παρόν σχέδιο νόµου ως σωτήρια λύση µπροστά στα
µεγάλα αδιέξοδα που συσσωρεύτηκαν µε ευθύνες δικές σας,
διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων. 

Αν πραγµατικά ενδιαφερόσασταν για τη µικρή επιχείρηση θα
παίρνατε πολύ πιο ουσιαστικά µέτρα στήριξης. Αυτό το αρνείστε
πεισµατικά. Το ΚΚΕ επανειληµµένα έχει καταθέσει δέσµη προτά-
σεων εδώ στη Βουλή -και µάλιστα και τώρα, στις τέσσερις συνε-
δριάσεις της επιτροπής και την επαναφέρουµε σήµερα στην
Ολοµέλεια-, ακόµα ακόµα µε µορφή προτάσεων νόµου που πε-
ριορίζουν τα προβλήµατα και διαµορφώνουν ορισµένες προϋπο-
θέσεις επιβίωσης των αυτοαπασχολούµενων και µικρών
επαγγελµατιών, ιδιαίτερα στον χώρο του τουρισµού - επισιτι-
σµού, στην εστίαση, στο λιανικό εµπόριο για το αµέσως επόµενο
διάστηµα, όπως η επανένταξή τους στο αφορολόγητο όριο των
12.000 ευρώ, η διαγραφή τµήµατος των χρεών προς τις τράπε-
ζες και την εφορία, η απαλλαγή τους από την καταβολή εισφο-
ρών ατοµικής ασφάλισης για όλο το διάστηµα ισχύος των
µέτρων και της κρίσης χωρίς απώλειες συνταξιοδοτικών δικαιω-
µάτων, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, της καταβολής
του ΕΝΦΙΑ, της προκαταβολής φόρου, έστω για το 2019-2020. 

Εσείς τι επιλέγετε; Επιλέγετε µια µερική αναστολή κάποιων
υποχρεώσεών τους και τον δανεισµό, έναν δανεισµό µικροποσών
ύψους 25.000 ευρώ, τα οποία θα χορηγούν υπό την εποπτεία της
Τράπεζας της Ελλάδος ανώνυµες εταιρείες που θα συσταθούν
µε χαρακτηριστικά ενός παράλληλου τραπεζικού συστήµατος µε
αρχικό µετοχικό κεφάλαιο 400.000 ευρώ. Δίνετε, δηλαδή, χώρο
σε επιχειρηµατικούς οµίλους -από εταιρείες κινητής τηλεφωνίας
µέχρι και ναυτιλιακές εταιρείες- να συστήσουν ανώνυµες εται-
ρείες που θα παίζουν έναν ρόλο επίσηµου τοκογλύφου, αναλαµ-
βάνοντας να χορηγούν µικροδάνεια σε απελπισµένους, µόνο και
µόνο για να βρουν διέξοδο τα λιµνάζοντα κεφάλαιά τους, να εκ-
µεταλλευτούν τον πόνο, την αγωνία και τα αδιέξοδα που εσείς
προκαλείτε στη συντριπτική πλειοψηφία των επαγγελµατιών. 

Τους παραχωρείτε µάλιστα το δικαίωµα να έχουν πρόσβαση
σε ζεστό χρήµα από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, το
ΕΣΠΑ, και άλλα κοινοτικά χρηµατικά κονδύλια. Από τη µία δη-
λαδή θα κρατούν στο χέρι τούς µικρούς, που δεν έχουν πού
αλλού να πιαστούν, και από την άλλη θα ροκανίζουν το ζεστό
χρήµα που διαφηµίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κυβέρνηση, στο
πλαίσιο των επεκτατικών µέτρων διαχείρισης της κρίσης. Οι δε
όροι δανειοδότησης θα είναι κοµµένοι και ραµµένοι στις απαιτή-

σεις των πιστωτικών ιδρυµάτων. Δεν λαµβάνετε ουσιαστικά καµ-
µία πρόβλεψη σε σχέση µε σηµαντικές πλευρές της δανειοδότη-
σης, όπως το προβλεπόµενο επιτόκιο για το οποίο γίνεται πάρα
πολλή συζήτηση εδώ, και τη διαδικασία ανεξόφλητων οφειλών,
ενώ σε περίπτωση µη εξυπηρετούµενης οφειλής εφαρµόζονται
άµεσα οι διαδικασίες που προβλέπονται στον Κώδικα Δεοντολο-
γίας των τραπεζών.

Δεν είναι απορίας άξιο γιατί δίνεται αυτή η δυνατότητα για τη
χορήγηση δανείων, µικροπιστώσεων σε ιδιωτικά ιδρύµατα; Αυτό
αποτελεί ένα καραµπινάτο δώρο προς τις επιχειρήσεις αυτές.
Επί της ουσίας αυτούς έρχεστε για να ενισχύσετε. Και µετά από
όλα αυτά, η Κυβέρνηση βρίσκει το θράσος να λέει ότι αντικαθι-
στά τη µάστιγα της τοκογλυφίας µε θεσµικό τρόπο. 

Αρνείστε ακόµα και την πρόταση την οποία σας καταθέσαµε,
ότι αυτές οι χρηµατοδοτήσεις θα µπορούσαν να διοχετευτούν
µέσα από κρατικά προγράµµατα στήριξης, που να είναι προσαρ-
µοσµένα στις ανάγκες των µικροεπιχειρήσεων µε χαµηλά επιτό-
κια. Ούτε και αυτό όµως. Σιωπή από όλους.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η αγανάκτηση και ο θυµός είναι µεγά-
λος. Το γνωρίζετε και τρέµετε, στην κυριολεξία, στην ιδέα ενός
γενικευµένου τσουνάµι δυσαρέσκειας και αµφισβήτησης στις αν-
τιλαϊκές πολιτικές, που εφαρµόζετε διαχρονικά όλοι σας, που συν-
θλίβουν τους µικρούς προς χάρη της πάση θυσία στήριξης της
ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών
οµίλων. Είναι αυτοί που µαζί µε τους µισθωτούς και τη µικροµε-
σαία αγροτιά πλήρωσαν ακριβά το µάρµαρο της καπιταλιστικής
κρίσης, συνεχίζουν να βιώνουν µε τον πιο δραµατικό τρόπο τις συ-
νέπειες των αντιλαϊκών πολιτικών και του οξυµένου ανταγωνισµού
έναντι των µεγαλύτερων καπιταλιστικών επιχειρήσεων. Είναι φως
φανάρι ότι πασχίζετε να ανακόψετε το ποτάµι της οργής µε µέτρα
- ασπιρίνες, να συντηρηθούν οι αυταπάτες για δήθεν καλύτερες
ηµέρες, για να µείνει η δυσαρέσκεια εντός των τειχών, να µην αµ-
φισβητήσουν το σύστηµα που τους συντρίβει και που εσείς υπη-
ρετείτε. 

Μπορεί να πήρατε κάποια µέτρα λόγω της πανδηµίας, όπως το
επίδοµα ειδικού σκοπού -όσοι το πήραν-, αναστολή φορολογικών
και ασφαλιστικών υποχρεώσεων, µείωση µισθωµάτων και άλλα,
µόνο και µόνο για να περιορίσετε την ανεξέλεγκτη όξυνση των
προβληµάτων τους, αλλά και το ενδεχόµενο πιθανών αντιδρά-
σεων, ωστόσο τα προβλήµατα παραµένουν και θα φουντώσουν
στο πολλαπλάσιο το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Πολλές
µικροεπιχειρήσεις έχουν ήδη κλείσει λόγω των έκτακτων µέτρων
ή λόγω της δραµατικής µείωσης της οικονοµικής δραστηριότητας,
ειδικά στις τουριστικές περιοχές, συµπαρασύροντας βέβαια
όλους τους κλάδους. 

Άλλωστε µετατρέψατε τον τουρισµό σε ατµοµηχανή της οικο-
νοµίας, ως επιλογή βέβαια του κεφαλαίου για την περιβόητη ανά-
πτυξη, την ανάπτυξη για όλους, όπως µας λέτε. Χιλιάδες
αυτοαπασχολούµενοι και µικροί επαγγελµατίες προσανατολίστη-
καν προς τα εκεί. Σήµερα αυτό το πλεονέκτηµα αποδεικνύεται δί-
κοπο µαχαίρι για τους αυτοαπασχολούµενους. 

Το ΚΚΕ φυσικά προειδοποιούσε για όλα όσα συµβαίνουν σή-
µερα. Το µερίδιο που αναλογούσε στις µικρές οικογενειακές επι-
χειρήσεις δίπλα στα υπερκέρδη των µεγάλων οµίλων -και αυτό µε
ατελείωτες ώρες εργασίας- έγινε σήµερα φύλλο και φτερό µπρο-
στά στη χαµένη ευκαιρία του 2020, του 2021 και πάει λέγοντας.
Από τη µία κραυγαλέα στήριξη των επιχειρηµατικών οµίλων, δα-
νειοδότηση µε κρατικές εγγυήσεις, επιδοτήσεις, αναπτυξιακά πα-
κέτα, φοροαπαλλαγές και από την άλλη µέτρα – ασπιρίνες για
τους µικρούς, τουλάχιστον ανεπαρκή µπροστά στο µέγεθος των
οικονοµικών συνεπειών για τους χιλιάδες αυτοαπασχολούµενους,
που δεν αντισταθµίζουν τις άµεσες ανάγκες επιβίωσης, αλλά και
τα έξοδα που συνεχίζουν να τρέχουν. Απλά τους µεταθέτετε το
πρόβληµα.

Χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι, µικροί ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες και έµποροι θα δουν τα χρέη τους να αυξάνονται, θα δυσκο-
λεύονται να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους στους
αµέσως επόµενους µήνες, µε ορατό το ενδεχόµενο να υπάρξουν
και νέα κλεισίµατα επιχειρήσεων, δεκάδες χιλιάδες νέοι άνεργοι.
Παραµένει η συσσώρευση χρεών και οικονοµικών υποχρεώσεων,
αυτές οι αυστηροποιηµένες πολιτικές είσπραξης, οι ηλεκτρονικοί
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πλειστηριασµοί, τα κόκκινα δάνεια και πάει λέγοντας. Γι’ αυτό και
ως ΚΚΕ απορρίψαµε τη λογική των οριζόντιων µέτρων στήριξης
που πήρε η Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να ξεγελάσει τους εργαζόµενους, δί-
νοντάς τους την εντύπωση ότι το καπιταλιστικό σύστηµα που
τους εξοντώνει, µπορεί και να τους σώσει. Δεν υπάρχει µεγαλύ-
τερο ψέµα και µάλιστα όταν τα µέτρα και οι ενισχύσεις αφορούν
κυρίως την ικανοποίηση των απαιτήσεων των µεγάλων επιχειρη-
µατικών οµίλων προσφέροντάς τους ζεστό χρήµα και άλλες δι-
ευκολύνσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας. 

Προσπαθεί η Κυβέρνηση να πείσει τους αυτοαπασχολούµε-
νους και µικροεπαγγελµατίες ότι το µέτρο των µικροπιστώσεων
λύνει το πρόβληµα της ρευστότητας των πολύ µικρών επιχειρή-
σεων. Το συγκεκριµένο µέτρο, όµως, δεν δίνει µόνιµη και ουσια-
στική διέξοδο στα προβλήµατα της πλειοψηφίας των
αυτοαπασχολούµενων και µικροεπαγγελµατιών που εξέρχονται
της κρίσης µε αυξηµένα χρέη και πολύ σοβαρά προβλήµατα ρευ-
στότητας και µε έναν πολύ περιορισµένο κύκλο εργασιών. 

Είναι ένα ακόµη µέτρο εξαπάτησής τους, για να ρίξετε στάχτη
στα µάτια τους. Τους βάζετε στην πραγµατικότητα σε πολύ µε-
γαλύτερους µπελάδες. Τους προσθέτετε έναν ακόµη βραχνά σε
συνθήκες αβεβαιότητας, µε τους χαµηλούς τζίρους, τη συσσώ-
ρευση χρεών και πάει λέγοντας. 

Ακόµη και αν αυτά τα µικροδάνεια των 25.000 ευρώ ωφελήσουν
ευκαιριακά ορισµένους επαγγελµατίες σε κάποιους κλάδους, είτε
ως κεφάλαιο επανεκκίνησης είτε για να µεταθέσουν τα χρέη τους
χρονικά προς τα πίσω, η πλειοψηφία τους θα συνεχίσει να ζει και
να εργάζεται σε συνθήκες γενικευµένης ανασφάλειας και πληρώ-
νοντας βαρύ τίµηµα, προκειµένου να επιβιώσουν σ’ αυτό το χάος
του οξυµένου ανταγωνισµού. 

Η Κυβέρνηση αποφεύγει συστηµατικά να πάρει θέση στις ρε-
αλιστικές και δίκαιες προτάσεις του ΚΚΕ για την ανακούφιση των
αυτοαπασχολούµενων µικρών εµπόρων και επαγγελµατιών. Και
µάλιστα, τους κοροϊδεύετε και τους κοροϊδεύετε συστηµατικά,
λέγοντάς τους ότι δεν αντέχει η οικονοµία αυτά τα οποία ζητούν. 

Το κύριο µέληµά σας είναι φανερό ότι βασίζεται στην ανταγω-
νιστικότητα, την επιχειρηµατικότητα και την εξωστρέφεια, προ-
κειµένου να εξασφαλιστεί η περιβόητη ρευστότητα στους
επιχειρηµατικούς οµίλους για να βρουν διέξοδο τα λιµνάζοντα
κεφάλαιά τους. Οι αξίες σας µέχρι εκεί φτάνουν. 

Με θρησκευτική ευλάβεια υλοποιείτε τις απαιτήσεις και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων για
οριστικό τέλος στον µεγάλο όγκο των διάσπαρτων ατοµικών κε-
φαλαίων, των χιλιάδων αυτοαπασχολούµενων χωρίς προσωπικό
που τους χαρακτηρίζουν µάλιστα και ως διαρθρωτικό πρόβληµα,
επειδή µπαίνουν εµπόδιο στην αύξηση της παραγωγικότητας ως
προϋπόθεση στον καπιταλισµό για την ανταγωνιστικότητα και την
αύξηση της κερδοφορίας των οµίλων.

Γι’ αυτό άλλωστε θέλετε να ξεµπερδεύετε µια ώρα αρχύτερα,
αλλά µε το µικρότερο δυνατό πολιτικό κόστος και χωρίς κλυδω-
νισµούς για το σύστηµα που υπηρετείτε. Και σ’ αυτό βέβαια
υπάρχει στρατηγική σύγκλιση όλων των αστικών κοµµάτων. Γι’
αυτό και καταφεύγετε συστηµατικά, όπως και σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, στη συνήθη πρακτική της στείρας αντιπαράθεσης. 

Μάλιστα σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και σε σειρά άλλα φυ-
σικά νοµοσχέδια, ανεξάρτητα από την τελική ψήφο που πολλές
φορές έχει υποκριτικό χαρακτήρα, ταυτίζεστε απόλυτα. Άλλωστε
το παρόν σχέδιο νόµου το προετοίµασε ο ΣΥΡΙΖΑ και το έδωσε
στο πιάτο της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι, το ποτάµι της καπιταλιστικής εξέλιξης αντι-
κειµενικά δεν µπορεί να γυρίσει πίσω στις παλιές καλές µέρες
που υπήρχε η χαµηλότερη κεφαλαιακή συγκέντρωση και εν µέρει
µια προστασία της µικροϊδιοκτησίας που µπορούσε να εξασφα-
λιστεί ένα σχετικά ικανοποιητικό εισόδηµα για τους αυτοαπασχο-
λούµενους και τις οικογένειές τους. 

Οι προτάσεις που έχει καταθέσει το ΚΚΕ είναι αναγκαίες, είναι
επίκαιρες, είναι άµεσες και είναι προς το συµφέρον της συντρι-
πτικής πλειοψηφίας των αυτοαπασχολουµένων. Τους δίνει ση-
µαντική ανάσα στα αδιέξοδά τους. Βέβαια η τάση συγκέντρωσης
και συγκεντροποίησης του κεφαλαίου είναι µια νοµοτελειακή
τάση του καπιταλιστικού τρόπου παραγωγής. Γι’ αυτό και το ΚΚΕ

προφανώς πηγαίνει και πολύ πιο πέρα, προτείνοντας έναν εντε-
λώς διαφορετικό δρόµο, αυτόν της µεγάλης συγκεντρωµένης
κοινωνικοποιηµένης παραγωγής και κατανοµής. 

Ο δρόµος µέσω του κεντρικού επιστηµονικού σχεδιασµού και
καταργώντας το καπιταλιστικό κέρδος, µπορεί να εξασφαλίσει
στους αυτοαπασχολούµενους αυτά για τα οποία µοχθούν σή-
µερα καθηµερινά και πέφτουν από το ένα αδιέξοδο στο άλλο:
σταθερή δουλειά µε ανθρώπινα ωράρια χωρίς τον βραχνά των
καθηµερινών υποχρεώσεων και χρεών, δωρεάν υπηρεσίες
υγείας, παιδείας υψηλού επιπέδου, υποδοµές σύγχρονες που να
εξασφαλίζουν υψηλή ποιότητα ζωής και ελεύθερο χρόνο. 

Καλούµε λοιπόν τους αυτοαπασχολούµενους και τους µικρούς
επαγγελµατίες να διαλύσουν τις όποιες αυταπάτες περί ενιαίου
επιχειρηµατικού κόσµου. Δεν υπάρχει ενιαίος επιχειρηµατικός
κόσµος. Το µεγάλο ψάρι τρώει το µικρό. Και προς αυτή την κα-
τεύθυνση οι χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι πρέπει να συγκροτή-
σουν τη δική τους συµµαχία µαζί µε τους εργατοϋπαλλήλους,
µαζί µε τη φτωχή αγροτιά και να απαιτήσουν και να διεκδικήσουν
αυτή την κρίση να την πληρώσουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που
δηµιουργούν τις κρίσεις και όχι τα συνήθη υποζύγια που είναι οι
ίδιοι. 

Αρκετά πλήρωσαν όλα τα προηγούµενα χρόνια και την πε-
ρίοδο των µνηµονίων και την περίοδο της ανάπτυξης. Τώρα
πλέον πρέπει να πληρώσει το µεγάλο κεφάλαιο και να ανακου-
φιστεί ο λαός.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε

Συντυχάκη.
Προχωράµε µε τον ειδικό αγορητή από την Ελληνική Λύση, κ.

Βασίλειο Βιλιάρδο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσουµε από το ότι η Ελληνική Λύση δεν κάνει ποτέ

στείρα αντιπολίτευση, θέλοντας να προσφέρει όσο περισσότερο
µπορεί στην επίλυση των τεράστιων προβληµάτων της χώρας
µας, εθνικών, µεταναστευτικών οικονοµικών και φυσικά τραπεζι-
κών. 

Δεν προσποιείται καθόλου, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι θέλει να προ-
σφέρει λειτουργώντας καιροσκοπικά. Για παράδειγµα, µε κριτή-
ριο τις τοποθετήσεις του εναντίον των ιδιωτικοποιήσεων, όταν ο
ίδιος έκλεισε τις τράπεζες, µετέφερε όλα τα περιουσιακά στοι-
χεία του δηµοσίου στο υπερταµείο των ξένων, ξεπούλησε τα δε-
κατέσσερα κερδοφόρα αεροδρόµια µας στη «Fraport», τον
ΑΔΜΗΕ στους Κινέζους οι οποίοι τον ελέγχουν διαθέτοντας
µόλις το 24% των µετοχών, τη ΔΕΣΦΑ µε τη χρηµατοδότηση των
ελληνικών τραπεζών στους Ιταλούς, Ισπανούς και Βέλγους που
όχι µόνο δεν έχουν την πρόθεση να επενδύσουν, αλλά θέλουν
να µειώσουν το κεφάλαιό της κατά 75 εκατοµµύρια ευρώ προς
όφελος δικό τους.

Εκτός αυτού, η Ελληνική Λύση διαφέρει σε µεγάλο βαθµό από
τη Νέα Δηµοκρατία, αφού δεν πιστεύει στον ακραίο νεοφιλελευ-
θερισµό της, αλλά στη µικτή οικονοµία µε κοινωνικό πρόσωπο,
στη διατήρηση των κοινωφελών και των στρατηγικών επιχειρή-
σεων στο δηµόσιο, ενώ όλες οι άλλες στους ιδιώτες, στο εθνικό
κράτος, στην αλλαγή του οικονοµικού µας µοντέλου µακριά από
την µονοκαλλιέργεια του τουρισµού, στην Ευρώπη των πολιτών
της και όχι στο σηµερινό γερµανικό κατασκεύασµα, στον περιο-
ρισµό της ανεξέλεγκτης παγκοσµιοποίησης, στην ανάγκη ενός
συνταγµατικού δικαστηρίου και σε πολλά άλλα. 

Εάν βέβαια η πτώση του τουρισµού είναι 75%, όπως δήλωσε
σήµερα ο Πρόεδρος του Συνδέσµου των Ελληνικών Τουριστικών
Επιχειρήσεων, τότε η µείωση του ΑΕΠ µας θα είναι σηµαντικά
πάνω από το 10%. Η απόλυτη καταστροφή! 

Ειδικά όσον αφορά στα εθνικά µας θέµατα, η Ελληνική Λύση
πιστεύει πως πρέπει να σταµατήσει αµέσως η πολιτική του κα-
τευνασµού µε την Τουρκία η οποία µας οδηγεί δυστυχώς σε πό-
λεµο, θωρακίζοντας παράλληλα τη χώρα µας µε την αύξηση των
αµυντικών δαπανών, πως δεν θα µας βοηθήσει κανένας πουθενά,
οπότε πρέπει να στηριζόµαστε στις δικές µας δυνάµεις και τέλος,
στην ανακήρυξη ΑΟΖ πριν απ’ όλα µε την Κύπρο. 

Σε σχέση δε µε το µεταναστευτικό, θεωρούµε πως η νούµερο
ένα ενέργειά µας πρέπει να είναι η κήρυξη της Ελλάδας σε κα-
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τάσταση εκτάκτου ανάγκης, σύµφωνα µε το άρθρο 78 του Μάα-
στριχτ, αφού στην κατάσταση που βρισκόµαστε τόσο γεωπολι-
τικά όσο και οικονοµικά, απειλούµενοι µε µια ακόµη πιο οδυνηρή
χρεοκοπία, δεν έχουµε τη δυνατότητα φιλοξενίας ούτε καν προ-
σφύγων, πόσο µάλλον παράνοµων µεταναστών. 

Στο νοµοσχέδιο τώρα, ασφαλώς η Ελλάδα χρειάζεται εναλλα-
κτικές λύσεις στις τράπεζες που συνεχίζουν να ληστεύουν τους
Έλληνες πρόσφατα µε το «hive down» και στο µέλλον µε το σχέ-
διο «ΗΡΑΚΛΗΣ», ενώ δεν χρηµατοδοτούν καθόλου την πραγµα-
τική οικονοµία, όπως η Eurobank στην οποία το δηµόσιο από το
93,55% των µετοχών της που διέθετε το 2013, σήµερα διαθέτει
µόλις 1,40%, µέσω του ΤΧΣ που ανήκει και αυτό στους ξένους,
δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο δεν έχει απολύτως τίποτε.

Εν προκειµένω, µε το τέχνασµα «hive down», στο οποίο ανα-
φέρονται και τα άρθρα 27 και 28 του σηµερινού νοµοσχεδίου, η
Eurobank θα διασπαστεί σε µια καλή τράπεζα, στην οποία θα µε-
ταφερθεί το σύνολο των καθαρών περιουσιακών στοιχείων της
αρχικής, δηλαδή οι καταθέσεις, τα καλά δάνεια, οι συµµετοχές
κ.λπ., οπότε θα συνεχίσει να κερδοσκοπεί και θα µπορεί να που-
ληθεί, καθώς επίσης και σε µια κακή τράπεζα, που θα είναι η ει-
σηγµένη στο Χρηµατιστήριο, στην οποία θα παραµείνουν τα
κόκκινα δάνεια και ο αναβαλλόµενος φόρος, που τελικά θα χαθεί
και αυτός, όπως χάθηκαν τα προηγούµενα 40 δισεκατοµµύρια
των Ελλήνων ή θα χαθούν τα επόµενα 12 δισεκατοµµύρια του
σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ». Προφανώς θα τη µιµηθούν και οι τρεις
άλλες µεγάλες τράπεζες, εάν πετύχει το τέχνασµα.

Ο Υφυπουργός, βέβαια, απάντησε πως η ενέργειά της αυτή
είναι νόµιµη, σύµφωνα και µε πρόσφατο νοµοσχέδιο.

Τι σηµαίνει, όµως, αλήθεια, «νόµιµη»; Απλούστατα το ότι έχει
ψηφιστεί ένας ανάλογος νόµος στη Βουλή, µε τους εκατόν πε-
νήντα οκτώ Βουλευτές που διαθέτει η Κυβέρνηση. Τίποτα περισ-
σότερο και τίποτα λιγότερο.

Στο πλαίσιο αυτό, ασφαλώς είναι θετική η ύπαρξη εναλλακτι-
κών δυνατοτήτων, όπως τα ιδρύµατα µικρών πιστώσεων που
προωθεί το νοµοσχέδιο. Οφείλουν, όµως να προσεχθούν ιδιαί-
τερα οι λεπτοµέρειες ίδρυσής τους, σηµειώνοντας πως, πράγ-
µατι, ο Υφυπουργός άκουσε πολλές από τις παρατηρήσεις µας
-και τον ευχαριστούµε πολύ- προετοιµάζοντας την τροπολογία
που τις υιοθετεί, όπως τουλάχιστον υποσχέθηκε.

Εντούτοις, εάν δεν αλλαχτεί η δυνατότητα που τους δίνεται να
χρηµατοδοτούν παράνοµους µετανάστες µε το άρθρο 15, όταν
έχουν υποβάλει αίτηση ασύλου και προτού καν εγκριθεί, είναι
αδύνατον να το ψηφίσουµε. Είναι κάτι που τόνισε, επίσης, ένας
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας µαζί µε άλλες ανάλογες δικές
µας παρατηρήσεις. Ευτυχώς, κάποιος Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας τόλµησε επιτέλους να πει την άποψή του.

Υπενθυµίζουµε εδώ πως το νοµοσχέδιο είχε προετοιµαστεί
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ως συνήθως, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ νοµοθετούσε και
η Κυβέρνηση εφαρµόζει. Γι’ αυτόν τον λόγο, ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα
δήλωσε πως τελικά, µετά τις επιφυλάξεις που είχε, θα ψηφίσει
το νοµοσχέδιο. Η απόλυτη συνεργασία, δηλαδή, των δύο κοµµά-
των, που προσποιούνται δηµόσια τους αντιπάλους, εµπαίζοντας
τους Έλληνες.

Όπως αναφέραµε τώρα, τα ιδρύµατα αυτά που λειτούργησαν,
εν πρώτοις, στις αναπτυσσόµενες οικονοµίες πριν πολλά χρόνια,
στην Ευρώπη ξεκίνησαν το 1990, όταν λόγω της ανεργίας ήθελαν
πολλοί να ιδρύσουν µια δική τους επιχείρηση και χρειάζονταν
χρηµατοδότηση χωρίς να διαθέτουν τις απαιτούµενες από τις
τράπεζες εγγυήσεις. Στην Ολλανδία δηµιουργήθηκε το µοντέλο
«θεία Αγκάθα», στη Γαλλία ιδρύθηκε το 1989 η εταιρεία κοινής
ωφελείας «ADIE», που έδινε ετήσια δέκα χιλιάδες µικροπιστώσεις
σε ανέργους, ενώ στη Γερµανία δόθηκε από την κυβέρνηση το
2010 η εντολή σε έναν κρατικό οργανισµό να δηµιουργήσει κάτι
ανάλογο, γεγονός που συνέβη, ενώ το 2015 ανέλαβε όλες αυτές
τις δραστηριότητες µια τράπεζα, η Grenke Bank.

Εν τω µεταξύ, έχουν δηµιουργηθεί ηλεκτρονικές πλατφόρµες
peer-to-peer για τέτοια δάνεια σε όλον τον κόσµο που δεν είδαµε
πουθενά στο νοµοσχέδιο, ενώ στην ουσία ο στόχος ήταν να κα-
ταπολεµηθεί η τοκογλυφία, αν και οι τόκοι στα µικροδάνεια υπερ-
βαίνουν συνήθως το 30% κατά µέσο όρο στον κόσµο.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες το «P2P LENDING» εµφανίστηκε το

2006, µε τη δηµιουργία της πλατφόρµας «Prosper», µετά το
«LENDINGCLUB». Και οι δύο παρουσίασαν εκρηκτική άνοδο τα
χρόνια µετά την κρίση του 2008, όταν υπήρχε έλλειψη ρευστό-
τητας στην αγορά. Εντούτοις, δέχτηκαν κριτική και αµφισβή-
τηση, όταν οι δανειολήπτες δεν µπορούσαν να αποπληρώσουν
τα δάνειά τους.

Πολύ επιτυχής ήταν και η πλατφόρµα «SoFi» για φοιτητικά δά-
νεια. Πρόκειται, όµως, για ένα εντελώς διαφορετικό οικονοµικό
µοντέλο. Απλώς πρέπει να το αναφέρουµε.

Υπάρχουν, πάντως, διεθνώς πολλοί που στηρίζουν αυτές τις
εταιρείες, όπως µια θυγατρική της Παγκόσµιας Τράπεζας, η γνω-
στή KfW της Γερµανίας, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανοικοδόµησης
και Ανάπτυξης, ένα αναπτυξιακό κεφάλαιο του Τζορτζ Σόρος και
πολλοί άλλοι.

Τέλος, ο αριθµός όσων λαµβάνουν τέτοια δάνεια διεθνώς υπο-
λογιζόταν µέχρι πρόσφατα στα εκατόν πενήντα έως διακόσια
εκατοµµύρια άτοµα, το συνολικό ποσό στα 70 δισεκατοµµύρια
δολάρια και οι εταιρείες στις εβδοµήντα χιλιάδες, οπότε φαίνεται
πως πρόκειται για κάτι που λογικά δροµολογείται στην Ελλάδα,
ως συνήθως µε καθυστέρηση πολλών δεκαετιών.

Οφείλουµε τώρα να σηµειώσουµε εδώ πως εµείς είµαστε εναν-
τίον των δανείων για καταναλωτικούς σκοπούς, αφού δεν δηµι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις εξυπηρέτησης και αποπληρωµής
τους, όπως συµβαίνει µε τα επενδυτικά δάνεια, ειδικά στην Ελ-
λάδα σήµερα, όπου οι προβλέψεις µας για το µέλλον δεν είναι
καθόλου ευοίωνες, οπότε κάποιος που έχει ανάγκη δανεισµού
σήµερα ασφαλώς δεν θα βρίσκεται σε καλύτερη κατάσταση στο
µέλλον.

Συνεχίζοντας, το σηµερινό νοµοσχέδιο παρουσιάστηκε ως
ευεργετικό για τη δοκιµαζόµενη ελληνική κοινωνία και επιχειρη-
µατικότητα, ενώ όταν υποβλήθηκε στη διαβούλευση είχε τριάντα
άρθρα, φτάνοντας τελικά στα είκοσι δύο, αφού από το 23 έως
το 46 έχει άλλες διατάξεις. Προφανώς, λοιπόν, περικόπηκαν
τόσα άρθρα, επειδή δεν τα είχε µελετήσει σωστά η Κυβέρνηση.

Σύµφωνα µε τους ορισµούς του παρόντος, στο άρθρο 2 η µι-
κροπίστωση αφορά ποσό ανώτατου ύψους 25.000 ευρώ και χο-
ρηγείται αποκλειστικά κατά τις διατάξεις του σχεδίου νόµου, ενώ
δεν πρόκειται για κάτι καινούργιο, αφού δίνονται ήδη µικρά δάνεια
έως 25.000 ευρώ για αγρότες µέσω του Ευρωπαϊκού Ταµείου
Επενδύσεων, σε συνεργασία βέβαια µε ορισµένες τράπεζες στο
πλαίσιο του προγράµµατος «PROGRESS», καθώς επίσης και του
Προγράµµατος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Απασχόληση και
την Κοινωνική Καινοτοµία, του «EASI», όπως καταθέσαµε στα Πρα-
κτικά.

Εκτός αυτού, κάποιες οργανώσεις προσφέρουν ανάλογα µι-
κροδάνεια για τη µικρή επιχειρηµατικότητα, όπως η ΜΚΟ «AC-
TION FINANCE», µε µεγάλη ανάλογη εµπειρία στο εξωτερικό, σε
συνεργασία όµως µε τη Συνεταιριστική Κρήτης, όπως καταθέ-
σαµε κατά τη διάρκεια των επιτροπών στα πρακτικά, ενώ υπάρχει
και το «MICROSTARS» του Κέντρου Επιχειρηµατικής και Πολιτι-
στικής Ανάπτυξης, που ιδρύθηκε από τον ΣΒΒΕ και από τον
ΣΕΒΕ.

Μικροπιστώσεις, πάντως, για αγρότες προβλέπονται και µε το
άρθρο 23 της πρόσφατης ΠΝΠ από 13 Απριλίου του 2020. Δια-
πιστώσαµε, όµως, πως σε µια προηγούµενη τέτοια προσπάθεια
στάθηκε εµπόδιο ο «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ», ο οποίος θα ενηµερώνεται και
από αυτό το νοµοσχέδιο, οπότε µάλλον λειτουργεί αποτρεπτικά.

Από την άλλη πλευρά, δεν τίθεται όριο στο επιτόκιο, που είναι
ήδη πολύ υψηλό στην Ελλάδα, οπότε µπορεί να οδηγήσει σε αι-
σχροκέρδεια, όπως άλλωστε συµβαίνει και µε τις τράπεζες στη
χώρα µας.

Επειδή ρωτηθήκαµε σχετικά µε το ύψος του επιτοκίου, εάν το
spread είναι 8% επί του βασικού 3%, τότε η µηνιαία δόση για
δέκα χρόνια ενός δανείου 25.000 ευρώ θα είναι 354 ευρώ, οπότε
το συνολικό κόστος του θα φτάσει στα 42.450 ευρώ, όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Ως εκ τούτου, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να είναι χαµηλότερο
το επιτόκιο, αν και καταλαβαίνουµε πως δύσκολα θα βρεθούν
ιδιώτες που θα το αποδεχθούν, µε βάση το ρίσκο που αναλαµ-
βάνουν.

Ένα επόµενο σηµαντικό θέµα είναι πως δεν υπάρχει όριο στη
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µόχλευση των κεφαλαίων, ενώ διαπιστώσαµε πως αποσύρθηκε η
προϋπόθεση που υπήρχε στη διαβούλευση για δάνειο έως πέντε
φορές το κεφάλαιο. Δυστυχώς δεν πήραµε καµµία απάντηση στην
ερώτησή µας για ποιον λόγο συνέβη το συγκεκριµένο θέµα.

Από την άλλη πλευρά, προστέθηκε ότι µπορεί το επιτόκιο να
είναι µηδενικό, κάτι που παραπέµπει σε ισλαµική τραπεζική,
αφού εκεί αντί του τόκου, χρεώνονται οι συµβουλευτικές υπηρε-
σίες, όπως και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Παρεµπιπτόντως, οφείλουµε να σηµειώσουµε πως τα µικρο-
δάνεια είναι αντικείµενο αρνητικών κριτικών διεθνώς πλέον,
επειδή οδήγησαν πολλούς ανθρώπους σε µια παγίδα χρέους, µε
αποτέλεσµα τις µαζικές αυτοκτονίες, όπως καταθέσαµε στα
Πρακτικά.

Ένα επόµενο πρόβληµα είναι ο έλεγχος των εταιρειών µικρο-
πιστώσεων από την Τράπεζα της Ελλάδος, δηλαδή από ένα µη
κρατικό ίδρυµα, όταν ο έλεγχος σε άλλες χώρες γίνεται από ορ-
γανισµούς του δηµοσίου ή καθόλου.

Για παράδειγµα, στη Γερµανία ο έλεγχος γίνεται από την
«BAFIN», µια ειδική κρατική εταιρεία, παρά το ότι η Κεντρική Γερ-
µανική Τράπεζα ανήκει στο γερµανικό κράτος.

Παράλληλα, ενώ υπήρχε στο αρχικό σχέδιο η πρόβλεψη να
λαµβάνει κάποιο τέλος η Τράπεζα της Ελλάδος για την εποπτεία
που θα ασκούσε, αποσύρθηκε, κάτι που θεωρούµε παράδοξο,
αφού το κόστος της θα είναι µεγάλο και δεν µπορεί να είναι τόσο
γενναιόδωρη. Εποµένως κάτι άλλο κρύβεται πίσω από αυτό.

Πρόβληµα είναι επίσης η µη αναφορά σε δανεισµό P2P, µέσω
ηλεκτρονικής πλατφόρµας δηλαδή, παρά το ότι η Ελλάδα θα
αποτελεί έτσι εξαίρεση στην Ευρώπη, σηµειώνοντας πως στην
Αγγλία τα δάνεια από τέτοιες πλατφόρµες φτάνουν στο 27%,
όπως καταθέσαµε στα Πρακτικά.

Τέλος, θα πρέπει να επεκταθεί το πεδίο εφαρµογής του νόµου,
όσον αφορά και τα νοµικά πρόσωπα που να µπορούν να πάρουν
δάνεια. Εν προκειµένω, ειδικά επειδή είναι διαπιστωµένες οι ελ-
λείψεις χρηµατοδότησης στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όπου
σύµφωνα, µε στοιχεία του ΣΕΒ, το 30% αποθαρρύνεται να υπο-
βάλει αίτηση, ενώ από αυτούς που υποβάλλουν το 15% απορρί-
πτεται.

Ανεξάρτητα τώρα από το σχέδιο νόµου ρωτήσαµε αν υπάρχει
κάποια ένδειξη σχετικά µε το αν θα βρεθεί χρηµατοδότηση, η
οποία δεν είναι καθόλου εύκολη λόγω της επιστροφής της ύφε-
σης και της µειωµένης ρευστότητας της αγοράς. Απάντηση δεν
πήραµε.

Ελπίζουµε πάντως να µη σχεδιάζεται η χρηµατοδότηση από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως δίνεται η δυνατό-
τητα µε το άρθρο 22. Δεν είναι δυνατόν να χρηµατοδοτεί το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων τα πάντα, από την παιδεία έως
την υγεία, εκτός από επενδύσεις.

Κλείνοντας, θέλουµε να αναφερθούµε τουλάχιστον στο άρθρο
26, που δεν προλάβαµε στην επιτροπή. Εν προκειµένω στα εξής:
Είναι άδικη η παράνοµη εισφορά που επιβάλλεται όλα αυτά τα
χρόνια και τη βλέπουµε εδώ. Πρέπει να καταργηθεί, αφαιρού-
µενη από όλα τα δάνεια και ειδικά από τα κόκκινα. Θα θέλαµε να
γνωρίζουµε εδώ εάν πράγµατι η εισφορά αποδίδεται στο δηµό-
σιο. Εάν ναι, πού και πώς εγγράφεται στον προϋπολογισµό.
Εµείς δεν το βρήκαµε ποτέ.

Φυσικά θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, για τους λόγους
που αναφέραµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε, λοιπόν,

τον κατάλογο των εισηγητών και αγορητών µε τον ειδικό αγο-
ρητή από το ΜέΡΑ25, κ. Κρίτωνα Αρσένη.

Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Βελόπουλος, ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης.

Θα µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Οι Υπουργοί δεν ξέρω πότε θέλουν να µιλήσουν. Δεν έχει ενη-

µερωθεί το Προεδρείο.

Και σε επίπεδο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων έχει ζητήσει
να πάρει τον λόγο, αφού µιλήσει και ο κ. Δραγασάκης, ο κ. Λιβα-
νός.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριοι Υφυπουργοί, αυτό που

είδα µε την τροπολογία που κατατέθηκε στην επιτροπή είναι ότι
η Κυβέρνηση πήγε πίσω ολοταχώς από ένα σκανδαλώδες νοµο-
σχέδιο, το οποίο θα άφηνε πραγµατικά, ανεξέλεγκτες τις µαφίες,
όπως µας κατήγγειλε ακόµα και η Τράπεζα της Ελλάδος, να δι-
οικούν αυτές τις εταιρείες που θα δηµιουργούνταν και να ελέγ-
χουν τους καταναλωτές µε τα καταναλωτικά δάνεια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Καταφέραµε να οπισθοχωρήσετε απέναντι σε αυτή την σκαν-
δαλώδη και επικίνδυνη προοπτική για την ελληνική κοινωνία µετά
τις καταγγελίες µας, οµιλία µετά την οµιλία. Να θυµίσω ότι µέχρι
τότε η Κυβέρνηση έλεγε: «Μα, όλοι συµφωνούν µε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Υπάρχει ένα κλίµα συναίνεσης» και χρειάστηκε να τα
αλλάξει στην ουσία ριζικά όλα.

Τι κάνετε τώρα; Τι έχει µείνει σε αυτό το νοµοσχέδιο που
πλέον, όντως, έχουν µπει οι διατάξεις που αφορούν την εποπτεία
που θα υπάρχει κάποιος έλεγχος των µετόχων, που είναι πάρα
πολύ βασικό; Στην ουσία φτιάχνετε µικρές νέες τράπεζες. Αυτή
είναι η ουσία του νοµοσχεδίου αυτού. Δεν είναι το µοντέλο µι-
κροχρηµατοδότησης που έχουµε δει αλλού. Έχουµε δάνεια
µέχρι 25.000, τα οποία δεν είναι µόνο σε επιχειρήσεις αλλά και
καταναλωτικά.

Και αυτό που παραµένει ως πολύ επικίνδυνο, κύριε Υφυ-
πουργέ, και δεν καταλαβαίνω για ποιο λόγο είναι ότι δεν ακούτε
τις καταγγελίες και τις δικές µας, και οργανώσεων όπως η ΕΚ-
ΠΟΙΖΩ, όπως η Ελληνική Οµοσπονδία Εµπορίου, η ΓΣΕΒΕΕ, που
ζητάµε να αποφύγουµε τον κίνδυνο της µεγάλης υπερχρέωσης
µε το να µπει ένα πλαφόν στο τελικό επιτόκιο, που είχατε δεσµευ-
τεί να το κάνετε. Θέλετε να σας φέρουµε τροπολογία; Θα σας
φέρουµε πολύ ευχαρίστως τροπολογία να σας πούµε ποιο είναι
το τελικό πλαφόν στο τελικό επιτόκιο. Όµως, σας το είπαν και οι
κοινωνικοί εταίροι.

Την ίδια στιγµή, ενώ σας καταγγείλαµε ξανά και ξανά, δεν ανα-
φέρετε τις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή,
το οποίο βάζει σε αδυναµία τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή
να µπορεί να παρέµβει στις καταχρηστικές διατάξεις, ο οποίος -
για να είµαστε ειλικρινείς- είναι ένας κίνδυνος και µε τις µεγάλες
τράπεζες. Ας τον περιορίσουµε τουλάχιστον µε τις ελάχιστες δυ-
νατότητες που έχει, σύµφωνα µε τον νόµο, η Γενική Γραµµατεία
Καταναλωτή. Ας µπει τουλάχιστον αυτό.

Όµως, από τη στιγµή που έχουµε καταναλωτικά δάνεια, δεν
αναφέρεστε στις διατάξεις της κοινής υπουργικής απόφασης
Ζ1/699 του 2010, που ενσωµατώνει την οδηγία για την κατανα-
λωτική πίστη. Οπότε αυτό που µένει σε αυτό το νοµοσχέδιο, από
ένα σκανδαλωδώς επικίνδυνο νοµοσχέδιο για την είσοδο µαφιών
και τον έλεγχο µέσω του χρέους και των υπερχρεώσεων των ευά-
λωτων νοικοκυριών, είναι ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
παραµένει επικίνδυνο, όσον αφορά τις υπερχρεώσεις των ευά-
λωτων νοικοκυριών.

Κατά τα άλλα στη βάση είναι ασήµαντο. Είναι ασήµαντο γιατί
στο τελευταίο Eurogroup η Κυβέρνηση δεσµεύτηκε να συνεχίσει
τον «ΗΡΑΚΛΗ», έναν «ΗΡΑΚΛΗ» που εν µέσω της χειρότερης οι-
κονοµικής κρίσης που βρέθηκε η Ελλάδα ποτέ από την αρχή των
µνηµονίων, τι κάνει; Κάνει έξωση στους πολίτες. Από εκεί που
«µέναµε σπίτι» αυτό που συµβαίνει τώρα είναι ότι «µένουµε χωρίς
σπίτι» και αυτό που κάνει στην πράξη είναι να εκποιεί τα ακίνητά
τους, τώρα που η αγορά έχει καταρρεύσει. Οποιαδήποτε τιµή θα
λάβουν αυτά τα καταχρηστικά funds θα είναι χαµηλότερη των
όρων που προβλέπει ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» -αυτό το νοµοσχέδιο, ο
νόµος σας τον δυσφηµεί τον «ΗΡΑΚΛΗ»-, αυτό που θα γίνει είναι
ότι µε βάση τις διατάξεις του «ΗΡΑΚΛΗ» θα δώσετε σε αυτά τα
funds 12.000.000.000, κύριε Υφυπουργέ, που δεν δίνετε στην
πραγµατική οικονοµία. Βλέπουµε ότι «λεφτόδεντρα» τελικά,
παρά τις δηλώσεις σας, υπάρχουν.
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Και πείτε µας, αλήθεια, τι σηµαίνει η δέσµευση του κ. Σταϊ-
κούρα στο Eurogroup, στο κοινό ανακοινωθέν που συνυπέγραψε
και µε την οµόφωνη γνώµη του βγήκε, ότι η Ελλάδα δεσµεύεται
για πρωτογενή πλεονάσµατα το 2021; Όταν το φετινό έλλειµµα
µπορεί να ξεπερνάει το 10%, τι σηµαίνει δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή πάνω από 10%; Είναι µια δηµοσιονοµική προσαρµογή που
δεν έχει ξαναγίνει ούτε καν στο πρώτο µνηµόνιο.

Αυτά είναι τα τεράστια ζητήµατα που θα έπρεπε να συζητάµε.
Και δεν τα συζητάµε γιατί δεν παραδέχεστε ότι οι δεσµεύσεις σας
οδηγούν σε χειρότερα µνηµόνια, ότι οι δεσµεύσεις σας οδηγούν
σε πολύ σκληρά µέτρα από το 2021 και δεν παραδέχεστε ότι χρει-
αζόµαστε άµεσα ουσιαστικά µέτρα ενίσχυσης της οικονοµίας ξε-
κινώντας από το να σταµατήσει ο «ΗΡΑΚΛΗΣ», να σταµατήσουν
οι εξώσεις, να σταµατήσει η απώλεια 12 δισεκατοµµυρίων από το
ελληνικό δηµόσιο. Κι αν έχουµε 12 δισεκατοµµύρια ας πάνε στην
πραγµατική οικονοµία, ας πάνε στην ενίσχυση επιχειρήσεων, στο
κεφάλαιο εκκίνησης για τις επιχειρήσεις στην εστίαση και τις
άλλες µικροµεσαίες επιχειρήσεις, σε όλα αυτά που χρειάζεται µε
ουσιαστική µείωση εισφορών, µε ουσιαστική µείωση φορολογίας
και ΦΠΑ, άµεσα στις επιχειρήσεις, για να αποφύγουµε την οικο-
νοµική κατάρρευση.

Μιλώντας για ΦΠΑ θα ήθελα να εκφράσω τη στήριξή µας στην
τροπολογία του ΚΚΕ για µείωση του ΦΠΑ για τα νησιά.

Είναι µία τροπολογία που έχουµε καταθέσει κι εµείς ξανά και
ξανά, και δυστυχώς την απορρίπτετε ξανά και ξανά, αν και το
µόνο που ζητάµε είναι να επανέλθει ο ΦΠΑ στα νησιά, όπως ήταν
πριν τα µνηµόνια, να καταργήσετε τη µνηµονιακή αυτή διάταξη
που αύξησε τον ΦΠΑ στα νησιά, σε νησιά που αντιµετωπίζουν
δυσβάσταχτο κόστος από το κόστος των µεταφορών, το οποίο
επηρεάζει όλες τις υπηρεσίες, επηρεάζει και το κόστος διαβίω-
σης σε αυτά τα νησιά. Κι αυτή τη στιγµή είναι πιο κρίσιµο από
ποτέ. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, ξεκινώντας τη σηµερινή οµιλία, να αναφερθώ στο
νοµοσχέδιο στην αρχή, λέγοντας ότι δεν θα µιλήσω ως Βουλευ-
τής, αλλά θα επιχειρήσω, χρησιµοποιώντας τη λογική µου, να
αναφερθώ σε αυτά που λέτε εσείς ως Κυβέρνηση, ως ένας
απλός πολίτης. Εκατόν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις για
δάνεια των 28 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δίνονται 5,4 δισεκατοµ-
µύρια και οι τράπεζες χρειάζονται άλλα 10, Υπουργέ µου. Ο
Υπουργός Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδης εδώ το είπε, ότι το δηµόσιο
δεν έχει χρήµατα για εγγυήσεις. Και µου έρχεστε τώρα µε ένα
άλλο θέµα, σε ένα άλλο ζήτηµα, να µας πείτε ότι µπορούν να κά-
νουν και οι ιδιώτες τράπεζες -θα πούµε σε λίγο γι’ αυτά, πόσο
εύκολο είναι κάποιος να κάνει τράπεζα στην Ελλάδα, αν έχει
άλλο σκοπό, για άλλο σκοπό, να κερδίζει χρήµατα.

Με µικροδάνεια ουσιαστικά θέλετε να ενισχύσετε την οικονο-
µία. Αναρωτιέµαι για τη λογική ενός Υπουργού πώς µπορεί στην
οικονοµική θεωρία -γιατί δεν είναι επιστήµη η οικονοµία έτσι κι
αλλιώς, είναι θεωρία- να εδράσει ότι µε δάνειο θα µπορέσεις ου-
σιαστικά χωρίς έλεγχο -είναι σηµαντικό αυτό που λέω- να δώσεις
σε οποιονδήποτε ένα δάνειο, για να αυξήσει την παραγωγική δια-
δικασία, όπως δίνονταν κατά το παρελθόν, κύριε Υπουργέ, τα δά-
νεια στη Θράκη, αν θυµάστε, παλιά, τα περίεργα δάνεια, τα
θαλασσοδάνεια, χωρίς επιστασία και έλεγχο σοβαρό, ώστε να
επενδυθούν κάπου σωστά και να µπει στην παραγωγική διαδικα-
σία το χρήµα αυτό. Δεν µπορώ να καταλάβω. Έχετε µειώσει τις
δηµόσιες δαπάνες ως Κυβέρνηση. Δεν ενισχύετε τον πρωτογενή
τοµέα. Εµείς φωνάζουµε συνεχώς για τον πρωτογενή τοµέα.
Είναι απίστευτο αυτό που γίνεται. Δεν είµαστε εναντίον των δα-
νείων, αλλά είµαστε εναντίον της φιλοσοφίας τού να δίνω δάνεια
χωρίς έλεγχο. Γιατί έτσι την πατήσαµε πολλές φορές, σε επιχει-
ρήσεις αεριτζήδων, σε επιχειρήσεις λαµογιών, δίνατε δάνεια
άνευ ελέγχου -όχι µόνο εσείς, αλλά και οι προηγούµενοι και οι
προπροηγούµενοι- µε συνέπεια αυτές οι επενδύσεις να µη γίνουν
ποτέ.

Δίνετε κίνητρα για κατανάλωση, λέτε, ελληνικών προϊόντων.
Δεν δίνετε κανένα κίνητρο. Και θα σας πω κάτι πολύ απλό: Δίνω
δάνειο σε έναν άνθρωπο, αλλά τον υποχρεώνω και εµµέσως να
αγοράσει ελληνικά προϊόντα. Ο Μπορίσοφ, ο κακός τύπος αυτός,
υποχρέωσε στη Βουλγαρία, στα σουπερµάρκετ του, το 50% των
προϊόντων επάνω στα ράφια να είναι βουλγαρικά. Τους υποχρέ-
ωσε, κύριε Υπουργέ, διά νόµου, µε νόµο που έγινε στη Βουλγα-
ρία. Σας λέω ότι η οικονοµία δεν είναι απλά «δίνω δάνειο», είναι
ότι δίνω κίνητρο στον όποιον πάρει τα χρήµατα ή να παράγει
πλούτο ή να µπορέσει να αγοράσει άλλου είδους προϊόντα για
να κινήσει τη διαδικασία της ελληνικής οικονοµίας. Άλλο µέτρο
που πήρε η Βουλγαρία και το λέγαµε εδώ µήνες εµείς -ακούστε-
επέβαλε ελέγχους στη σύσταση των τροφών που έκανε εισα-
γωγή η Βουλγαρία, σε οπωροκηπευτικά, σε διάφορα προϊόντα,
ώστε να µην κάνει εισαγωγές. Υπάρχουν τρόποι. Το έκανε η
Βουλγαρία, και δεν µπορεί να το κάνει η Ελλάδα; Το λέω στον κ.
Μητσοτάκη εδώ και πάρα πολύ καιρό, αλλά δεν.

Πάµε τώρα στα άρθρα. Άρθρο 2: Δικαιούχοι µεταξύ άλλων
πρόσωπα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, δηλαδή
θύµατα παράνοµης διακίνησης και εµπορίας ανθρώπων. Με αυτό
το σκεπτικό ξεκινάτε τελείως στραβά. Αντί να δώσετε τα χρήµατα
στον Έλληνα, ο οποίος µοχθεί εδώ και δώδεκα χρόνια, περνάει
µια κρίση, ζορίζεται οικονοµικά, έχει πληρώσει φόρο ο πατέρας
του, η µάνα του, ο θείος του, ο παππούς του, για να υπάρχει αυτό
το κράτος, έρχεστε και σε έναν, ο οποίος ήρθε τώρα -έπηλυς
είναι, δεν είναι αυτόχθων- και του δίνετε τη δυνατότητα να πάρει
λεφτά, δηλαδή τον Ιµπραήµ, τον Χασάν, τη Φατιµέ κ.λπ.. Να πά-
ρουν, αν έχω όµως. Έχω; Δεν έχω. Σε πόσους δίνετε τη δυνατό-
τητα αυτή από το «παράθυρο», σε αυτούς που ήρθαν χθες
επειδή έκαναν αίτηση ασύλου; Ακούστε: µε µία αίτηση ασύλου
δίνετε δάνειο σε κάποιον που µπορεί να απορριφθεί το άσυλό
του. Κι εγώ σας λέω το εξής: Ονοµάζοµαι Ιµπραήµ Χουσεΐνογλου
και παίρνω 25 χιλιάρικα και σε έξι µήνες απορρίπτεται το άσυλό
µου. Τα έχω πάρει τα 25 χιλιάδες ευρώ και έχω στείλει τα 20 στο
Πακιστάν και µου µένουν τα 5 εδώ. Μπορώ να τα στείλω. Ξέρετε,
υπάρχουν τρόποι, γιατί ποτέ δεν κλείσατε τη ροή του χρήµατος.
Σας το είπαµε από την αρχή: Κλείστε τα χρήµατα που στέλνουν
στο εξωτερικό οι λαθροµετανάστες, οι πρόσφυγες, όπως θέλετε
πέστε τους εσείς. Εµείς τους λέµε λαθροµετανάστες. Δεν το κά-
νατε ούτε αυτό, και τους δίνετε κι άλλα 25 τώρα, χωρίς έλεγχο,
χωρίς εποπτεία, χωρίς επιστασία, για όσο εκκρεµεί η εξέταση
του αιτήµατός τους. Ένας παράνοµος που έχει κάνει αίτηση ασύ-
λου και η ελληνική πολιτεία δεν ορίζει ότι είναι νόµιµος θα παίρνει
τα 25 χιλιάρικα. 

Είναι αντιφατικό, κύριε Υπουργέ, είναι αντιφατικό, πώς να το
κάνουµε τώρα; Άτοµα -λέει- µε πολιτισµικές ιδιαιτερότητες. Τι
σηµαίνει πολιτισµική ιδιαιτερότητα; Πείτε µου εσείς, τι σηµαίνει
πολιτισµική ιδιαιτερότητα, να το καταλάβω κι εγώ. Και το λέω
αυτό γιατί βγήκε και ο κ. Στουρνάρας -και σας το είπα αυτό όταν
εµείς είπαµε ότι αυτό είναι λάθος- και µίλησε για παρατράπεζες
και ξέπλυµα µαύρου χρήµατος. Ο κ. Στουρνάρας τα είπε αυτά.
Εµείς βγάλαµε ανακοίνωση που βγάλατε το νοµοσχέδιο στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ» ότι είναι λάθος αυτό και µας επιβεβαιώνει ο κ. Στουρ-
νάρας, που είναι δικός σας άνθρωπος, εµείς δεν τον ψηφίσαµε.
Εµείς δεν τον ψηφίσαµε ως Πρόεδρο της Τράπεζας της Ελλάδος
πλέον. Να το ξεκαθαρίσουµε. Και δίνει δίκιο σ’ εµάς. Πώς επιµέ-
νετε σε ένα τέτοιο λάθος; Θα σας πω και κάτι πολύ απλό: Αν εγώ
αιτούµαι ασύλου, δεν θα κάνω τίποτε άλλο, κύριε Υπουργέ. Ξέ-
ρετε τι θα κάνω; Θα πάρω τα 25 χιλιάρικα, θα ανοίξω µία επιχεί-
ρηση, άσχετα αν είµαι νόµιµος ή παράνοµος -αίτηµα ασύλου, δεν
θα µε ελέγξει η πολιτεία- θα ανοίξω µια επιχείρηση, θα πάρω ένα
ΑΦΜ και θα αρχίσω να εργάζοµαι. Άρα δεν θα µπορείς να µε διώ-
ξεις µετά εσύ. Και να µου απορρίψεις το άσυλο, αφού εργάζοµαι
και έχω τη δυνατότητα να µείνω εδώ, θα µείνω εδώ. Δηλαδή κά-
νετε τα αδύνατα δυνατά να κάνετε λάθη. Και θα πάρουν και ιθα-
γένεια, γιατί η Νέα Δηµοκρατία έδωσε το δικαίωµα να παίρνει
ιθαγένεια ο καθένας εδώ, κανένα άλλο κόµµα. Αυτό σηµαίνει αν-
τικατάσταση του πληθυσµού.

Άρθρο 4: αρµόδια η Τράπεζα της Ελλάδος. Δηλαδή επιµέ-
νουµε να µην έχουµε ελληνικό έλεγχο, κύριε Υπουργέ. Η Τρά-
πεζα της Ελλάδος δεν είναι ελληνική, το ξέρουµε όλοι αυτό,
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τουλάχιστον όσοι θέλουν να ψάξουν λίγο παραπάνω. Επιµένουµε
στα ίδια λάθη.

Άρθρο 16: Δεν διευκρινίζετε αν οι συµβουλευτικές υπηρεσίες
θα παρέχονται δωρεάν και υποχρεωτικά από τα εν λόγω ιδρύ-
µατα. Πείτε το, δωρεάν θα είναι, υποχρεωτικά θα είναι; Για µας
πρέπει να είναι υποχρεωτικές και δωρεάν. Τέλος. Δεν υπάρχει
άλλη λύση. Ξεκαθαρίστε τα, κύριε Υπουργέ. Είναι, επαναλαµ-
βάνω, ένα τσαπατσούλικο -και δυστυχώς για σας, γιατί είστε και
ειδικός στα οικονοµικά από ό,τι γνωρίζω- νοµοσχέδιο. Και το λέω
ειλικρινά µε πολύ κοµψό τρόπο για να µη σας στεναχωρήσω πε-
ρισσότερο.

Πάµε στα ουσιώδη τώρα. Ακούστε, είστε Κυβέρνηση. Δεν είστε
εσείς υπεύθυνος, αλλά θα σας δείξω κάτι και δεν ξέρω πόσο τιµά
τη Νέα Δηµοκρατία αυτό το πράγµα. Αυτοί που πήραν 534 ευρώ
υποχρεούνται στο µαγαζί τους, στο τζάµι, να βάλουν αυτό το
πράγµα. Δείτε το. Ξέρετε τι λέει εδώ; Ακούστε: «...παρέχοντας
στον διαδικτυακό τόπο την περιγραφή της πράξης. Τοποθετώ
αφίσα ελάχιστου µεγέθους Α3, µε τη χρηµατοδοτική συνδροµή
από την Ένωση σε σηµείο εύκολα ορατό από το κοινό, όπως η
είσοδος σε ένα κτίριο». Όποιος έχει πάρει 534 ευρώ λοιπόν θα
πηγαίνει να το κολλάει στο µαγαζί του αυτό το πράγµα, υποχρε-
ωτικά από τον νόµο. Έτσι νοµοθετείτε στην Κυβέρνηση εσείς;
Έτσι νοµοθετούµε; Για 534 ευρώ; Τι είναι, προγραφή; Προγραµ-
µένος είναι αυτός; Άιντε βάλτε το στο τζάµι; Έτσι βοηθάτε τον
κόσµο; Και να το βλέπει ο καθένας ότι έχει πάρει 534 ευρώ αυτός
ο άνθρωπος. Δεν είναι νόµοι αυτοί. Ειλικρινά το λέω. Στο πόδι
νοµοθετείτε. Δεν ξέρω, αν στον πανικό σας, επειδή πάτε σε εκλο-
γές και επειδή ανεβάσατε και τους τόνους µε τον ΣΥΡΙΖΑ τώρα,
µε τον κ. Παππά -θα τα πούµε κι αυτά- στον πανικό σας επάνω
ψάχνετε να βρείτε ξέρω γω τι, να κάνετε κάτι, για να δείξετε ότι
κάνετε κάτι.

Θα να σας πω και κάτι ακόµα, κατά την άποψη τη δική µου.
Κάνετε λάθη σοβαρά. Άκουσα τον διοικητή του ΟΑΕΔ, κύριε
Υπουργέ -προς τη σωστή κατεύθυνση οι ανακοινώσεις του- να
λέει ότι θα δώσουµε για όσους δεν δουλέψουν στον τουρισµό,
επειδή δεν έχουν ένσηµα από το ΙΚΑ, τέσσερις µήνες, λέει, το
επίδοµα ανεργίας. Γιατί επιδοτείτε την ανεργία; Κάντε ένα σχέδιο
και πείτε όσες επιχειρήσεις απορροφήσουν αυτόν τον κόσµο,
χέρια δηλαδή εργατικά, να πάνε σε επιχειρήσεις να δουλέψουν
εκεί και να πληρώνονται κανονικά από το κράτος, αφού τα δίνετε
τα λεφτά. Επιδοτείτε την ανεργία ή την εργασία; Γιατί υπάρχει η
πιθανότητα αυτός ο άνθρωπος να είναι καλός στη δουλειά του
και να τον κρατήσει η επιχείρηση. Τι πιο απλό; Να επιδοτώ την
ανεργία για τέσσερις µήνες, για ποιον λόγο; Πείτε µου εσείς.
Στείλτε τους στις εταιρείες να δουλέψουν. Μήπως από τις δια-
κόσιες χιλιάδες που είναι, οι πενήντα βρουν δουλειά µετά, αν
είναι καλοί και τους κρατήσει η εταιρεία. Να µια πρόταση. Προ-
τάσεις δεν θέλετε; Γιατί να επιδοτούµε την ανεργία σώνει και
καλά; Επιδοτήστε την εργασία. Και είναι απορίας άξιον να βγαίνει
Υπουργός της Κυβέρνησης, ο κ. Γεωργιάδης, και πάλι και να λέει
ότι η Ελλάδα δανείζεται, λέει, πιο χαµηλότοκα και από την Ιταλία.
Τώρα είναι να γελάει και να κλαίει κανείς µε τις συγκρίσεις. Η Ιτα-
λία παράγει πλούτο, παιδιά, µε τα στρεβλά, µε τα κακά της, αλλά
όταν δανείζεσαι πάλι για να επιβιώσεις είτε χαµηλότοκα είτε υψη-
λότοκα -και δεν είναι χαµηλότοκο το επιτόκιο, γιατί οφείλεται
στην καλή οικονοµική µας πολιτική, για άλλους λόγους, για τα
µαξιλάρια και τα παπλώµατα. Σταµατήστε να τα λέτε αυτά τα
πράγµατα, είναι λάθος. 

Είστε από αγροτική οικογένεια και από αγροτική περιοχή,
κύριε συνάδελφε. Τέλος επιτηδεύµατος στους αγρότες 650
ευρώ. Γιατί; Το 2014 είπατε ότι δεν θα πληρώνουν τέλος επιτη-
δεύµατος και το πληρώνουν ξανά οι αγρότες. Θα πληρώσουν
φέτος 650 ευρώ. Γιατί; Τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο τους
χρειαζόµαστε, κύριοι συνάδελφοι, για να µας ταΐσουν. Τέλος επι-
τηδεύµατος 650 ευρώ θα πληρώσουν πάλι. Γιατί; Εγώ δεν το κα-
ταλαβαίνω αυτό. Ειλικρινά δεν το καταλαβαίνω, γιατί είµαστε
υπέρ των ανθρώπων της παραγωγής ως κόµµα, ως κίνηµα, ως
άνθρωποι, ως λογικά όντα, γιατί αυτοί θα µας ταΐσουν. Η λαµα-
ρίνα δεν θα µας ταΐσει. Ο αγρότης και ο κτηνοτρόφος και ο αλι-
έας θα µας ταΐσουν.

Απολύονται και σχολικοί τροχονόµοι των 175 ευρώ. Απλήρωτοι

και αυτοί. Μοιράζετε λεφτά στα λόγια, αλλά αν ρωτήσετε τους
Έλληνες πολίτες πόσοι απ’ αυτούς που τα υποσχεθήκατε πήραν
τα λεφτά, θα δείτε ότι δεν τα έχουν πάρει οι περισσότεροι, οι επι-
χειρήσεις, οι επιχειρηµατίες. 

Εγώ στην επιχείρησή µου δεν έκανα αίτηση για δάνειο, κύριε
Υπουργέ. Δόξα τω Θεώ, αν και ο τζίρος µου έχει καταρρεύσει
κατά 82% κάτω, πληρώνω τους εργαζόµενούς µου, δεν έχω βγά-
λει κόσµο στο εκ περιτροπής, αυτό που κάνατε εσείς, αλλά πρέ-
πει να πάρουν λεφτά οι εταιρείες, οι επιχειρήσεις για να
δουλέψουν και να κινηθούν.

Αυτά σας τα λέω γιατί δεν µπήκαµε εδώ µέσα –και θα επιµένω
συνεχώς- ούτε για να κραυγάζουµε ούτε για να αντιδικούµε ούτε
για να παίζουµε µε τις εντυπώσεις. Έτσι κι αλλιώς στα κανάλια
δεν µας παρουσιάζουν. Το έχουµε συνηθίσει. Ένας Παπαδάκης
στον «ANT1» µάς καλεί πού και πού και µια ΕΡΤ η οποία είναι
υποχρεωµένη από την ποσόστωση. Οι υπόλοιποι µάς έχουν φι-
µώσει.

Δεν µπορώ, όµως, να καταλάβω γιατί έπρεπε να δώσει η Νέα
Δηµοκρατία της ΔΕΗ τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στην «JP MOR-
GAN». Γιατί; Πείτε µου. Γιατί το κάνατε αυτό; Τα κόκκινα δάνεια
που δεν µπορούν να πληρώσουν οι άνθρωποι τη ΔΕΗ τους, τα
µεταφέρετε στην «JP MORGAN». Γιατί; Ποιος είναι ο λόγος; Γιατί
τόσο καλές σχέσεις µε τη «GOLDMAN SACHS», µε την «JP MOR-
GAN»; Θα µου πείτε ότι έτσι είναι η ζωή. Εντάξει. Ας την αλλά-
ξουµε λιγάκι, ας την κάνουµε καλύτερη, ας παράγουµε λίγο
πλούτο µόνοι µας, να µη δανειζόµαστε και να µην τρέχουµε και
προστρέχουµε σε αυτούς τους ανθρώπους που είναι τοκογλύφοι
έτσι κι αλλιώς. Αυτοί βγάζουν λεφτά από «αέρα», αυτές οι πε-
ρίεργες αγορές.

Πάµε τώρα στους εκβιασµούς. Νιώθω ντροπή, κύριοι συνάδελ-
φοι, γιατί από τότε που ξέρω τον εαυτό µου -κύριε Υπουργέ,
εσείς δεν είστε απ’ αυτούς τους ανθρώπους- βλέπω τα κόµµατα
να αλληλοεκβιάζονται από την εποχή του Μαυρίκη µε τις υπο-
κλοπές, του Ανδρέα Παπανδρέου. Ο ένας γράφει τον άλλον, ο
ένας καταγγέλλει τον άλλον.

Ξέρετε ποιο είναι το δυστύχηµα, κύριε Υπουργέ; Ότι ούτε εξυ-
γίανση του πολιτικού κόσµου έχει γίνει ούτε µπήκαν φυλακή κά-
ποιοι. Το κάναµε για τις εντυπώσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση
για τη «NOVARTIS», σκευωρία ολόκληρη έστησαν. Έτσι λένε η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Έρχεστε τώρα εσείς µ’ έναν
τύπο, τον κ. Μιωνή, ο οποίος στη λίστα Λαγκάρντ ήταν. Ο άνθρω-
πος φοροδιέφευγε, ήταν γνωστό, το ήξεραν όλοι αυτό, το ακού-
γαµε όλοι. Μια λίστα Λαγκάρντ υπήρχε και κάνετε αυτόν τον
άνθρωπο είδωλο καθάρσεως και µιλάει ο άλλος ο Υπουργός ο
Παππάς µ’ έναν τύπο λες και τον ξέρει από παλιά, κολλητοί, του
µιλάει για αγορές, του µιλάει για µαγαζιά.

Όλα αυτά ξέρετε τι δείχνουν; Θα σας πω εγώ. Σήψη, βρώµα,
δυσωδία, cosa nostra, µαφιόζικες µεθόδους, το πώς θα βάλω
εγώ τον Λοβέρδο στη φυλακή είτε έχω δίκιο είτε έχω άδικο, ή να
τον ενοχοποιήσω εν πάση περιπτώσει για να µπορέσω µετά να
κερδίσω πολιτικά. Ο πολιτικός θάνατος του Λοβέρδου ή του Λι-
βανού, η ζωή η δική µου. Δεν είναι έτσι. Να βάζουν την ΕΥΠ να
υποκλέπτει τι λέει ο ένας, τι λέει ο άλλος, µε ποια βγαίνει, µε
ποιον βγαίνει, τι λεφτά παίρνει, πού τα παίρνει. Πού ζούµε, ρε
παιδιά;

Ξέρετε, έχω µια ιδιαίτερη αδυναµία στο «NETFLIX». Βλέπω τον
Ελ Τσάπο, τον Εσκοµπάρ. Τα βλέπω. Χαµογελάτε, το ξέρω, αλλά
έτσι ακριβώς είναι αυτά, το πώς παρακολουθούσε ο Εσκοµπάρ
όλους τους πολιτικούς, πώς έγινε γερουσιαστής, πώς παρακο-
λουθούσε τους αντιπάλους του. Αυτό το πράγµα γίνεται εδώ.
Είναι απίστευτα. Τα ακούει ο κόσµος και λέει: «Τι είναι αυτοί;
Αυτός είναι κανιβαλισµός, δεν είναι πολιτική». Από τη µια η Νέα
Δηµοκρατία µιλάει για Μιωνή και Παππά και από την άλλη βγαίνει
ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει «Σαµαράς και Παπασταύρου», δηλαδή ποιος
έκανε το λιγότερο κακό. Μα, δεν είναι πολιτική αυτή, ούτε αντι-
παράθεση.

Να σας πω τι γίνεται; Για όσους ξέρουν καλά τα κοινοβουλευ-
τικά πράγµατα, ξέρουν ότι αν γίνουν εκλογές, παραγράφεται το
αδίκηµα του Παππά. Παραγραφή έχει. Δεύτερη εκλογική αναµέ-
τρηση, παραγράφεται. Στην κόντρα, όµως, µεταξύ του ΣΥΡΙΖΑ
και της Νέας Δηµοκρατίας ο ψηφοφόρος εστιάζει σε αυτό που
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του λέει το κόµµα του κι έτσι µαντρώνονται οι ψηφοφόροι και θα
πας σε εκλογές µε αυτό το θέµα. Μια ζωή από τότε που ξέρω
τον εαυτό µου, εκλογές γίνονται µε τα σκάνδαλα, όχι µε τα προ-
γράµµατα. Είναι τελείως διαφορετική η φιλοσοφία µας. Κάποια
στιγµή στην Ελλάδα πρέπει να γίνουν εκλογές µε βάση τα προ-
γράµµατα των κοµµάτων, όχι µε βάση τα σκάνδαλα. 

Θα πω κάτι: Υπήρχε η λίστα Λαγκάρντ, ένα στικάκι στο οποίο
υπήρχαν άνθρωποι γραµµένοι. Στο συρτάρι το στικάκι, ξεχά-
στηκε η ιστορία. Κανείς δεν µίλησε. Είναι αξιοθαύµαστη η λογική
των κοµµάτων, το πώς κρίνουν µόνα τους για το ποιος είναι ένο-
χος. Είναι απίστευτο. Δεν µπορώ να βλέπω κάποιους εδώ µέσα
να σκοτώνονται και καλά και να βγαίνουν στο περιστύλιο και να
αγκαλιάζονται, έτσι για να µην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα, γιατί
είναι ντροπή αυτό που γίνεται. Θυµάµαι παλιά τον κ. Βενιζέλο και
την κ. Μπακογιάννη που στα κανάλια ήταν συνεχώς στην κόντρα.
Έξω ήταν όλα καλά. Τώρα συµβαίνει το ίδιο µε κάποιους εξ υµών
από ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία. Γιατί το κάνουν αυτό; Η πολι-
τική δεν είναι σόου. Η πολιτική θέλει προτάσεις.

Να σας πω και κάτι ακόµα. Έναν χρόνο ζητάει η Ελληνική Λύση
από τη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Λιβανέ, στοιχεία για το πόσα χρή-
µατα µοίρασε ο ΣΥΡΙΖΑ στα κανάλια. Δεν µας τα δώσατε ποτέ.
Έναν χρόνο µε ερωτήσεις συνεχείς. Γιατί;

Κοιτάξτε, στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Δεν
µπορεί να µου βγαίνουν οι κύριοι από δω και να σας καταγγέλ-
λουν για τα είκοσι εκατοµµύρια που τα µοιράσατε -και όντως τα
µοιράσατε στρεβλά, γιατί δεν λέτε πού τα µοιράσατε- ότι αυτοί
δεν τα έκαναν. Θυµάµαι τι γινόταν και τότε. Εδώ υπάρχουν εφη-
µερίδες που το παίζουν εθνικοπατριωτικές και έπαιρναν για τη
Συµφωνία των Πρεσπών λεφτά κάτω από το τραπέζι, για να είναι
υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών. Εθνικοπατριωτικές, «Ελεύ-
θερη Μπόρα», «Ελεύθερη Χώρα», δεν ξέρω πώς λέγεται. Όλες
αυτές οι περίεργες εφηµερίδες το παίζουν πατριώτες και έπαιρ-
ναν δέκα χιλιάρικα, δεκαπέντε χιλιάρικα, είκοσι χιλιάρικα για την
προώθηση της Συµφωνίας των Πρεσπών. Τα ζητάµε. Εδώ έχω τη
λίστα για τις Πρέσπες. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής, για να δουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποιούσε το χρήµα του ελ-
ληνικού λαού για κοµµατικό όφελος και αυτό είναι ντροπή. Για
κοµµατικό όφελος.

Θα ήθελα τώρα να πω κάτι -και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- γι’
αυτή την τριαντατριάχρονη κυρία που πήρε ένα δεκάχρονο παι-
δάκι και του έκανε ό,τι έκανε. Εµείς το έχουµε πει από την αρχή
αυτό το πράγµα. Παιδεραστές, έµποροι ναρκωτικών και δουλέµ-
ποροι πρέπει να έχουν τη χειρότερη των ποινών. Το έχουµε πει.
Την τριαντατριάχρονη δυστυχώς και περιέργως επί µία εβδο-
µάδα-δέκα µέρες κάποιοι την έκρυβαν και σήµερα αναγκαστικά,
επειδή ο εισαγγελέας πήρε την απόφαση, βγάλαµε τα στοιχεία
της στη δηµοσιότητα. Αυτή πήρε ένα δεκάχρονο παιδάκι, µια
αθώα ψυχή και το βίασε και του έδωσε ναρκωτικά. Πείτε µου
εσείς ποιος λογικός άνθρωπος -έχουµε παιδιά και εγγόνια οι πε-
ρισσότεροι εδώ µέσω- θα είναι τόσο ελαστικός στην ποινή που
θα µπορούσε να αποδώσει δικαιοσύνη σε αυτή τη γυναίκα.

Τι λέµε εµείς; Θα το πω για άλλη µια φορά. Σε τέτοια κτήνη
µόνο τα ισόβια αξίζουν, να µην ξαναβγούν ποτέ, γιατί για εµένα
θανατική ποινή αξίζουν αυτοί, αλλά έστω ισόβια και να µην ξα-
ναβγούν ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απ’ όλα τα µέσα κανένας δεν έλεγε ποια είναι. Γιατί; Αναρω-

τιόµουν εγώ. Αν ήταν κάποιος Έλληνας, θα τον έδειχναν όλοι και
καλά θα έκαναν. Ντροπή.

Θα ήθελα τώρα να πάµε σε σοβαρά θέµατα. Έχω µπροστά
µου τη δήλωση που κολλάει «γάντι», αγαπητέ κύριε Υπουργέ
µου, στην Κυβέρνησή σας. Ιωάννης Καποδίστριας: «Η νίκη θα
είναι δική µας αν βασιλεύσει στην καρδιά µας µόνο το αίσθηµα
το ελληνικό. Ο φιλήκοος των ξένων είναι προδότης».

Σταµατήστε να ακούτε τους Αµερικάνους για την ΑΟΖ. Σταµα-
τήστε να ακούτε τη φοβικότητά σας για την ΑΟΖ. Κάντε ΑΟΖ µε
την Κύπρο να τελειώνει η ιστορία. Μη βάζετε µπροστινούς γρα-
φικούς τάχα µου καθηγητές, ιδιόρρυθµους τύπους οι οποίοι
βγαίνουν και λένε ένα σωρό ανοησίες ότι υπάρχει επήρεια µει-
ωµένη κατά το Διεθνές Δίκαιο. Δεν υπάρχει. Μην το κάνετε αυτό.
Είναι έγκληµα. 

Ακούω περιέργως Χατζηδάκη, Μπακογιάννη και πολλούς άλ-
λους από τη Νέα Δηµοκρατία να οµιλούν για επήρεια λιγότερη
και µικρότερη στο Καστελόριζο και στην Κρήτη. Ακούω επίσης
την κ. Μπακογιάννη να λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής
έχουν συµφωνήσει σε αυτό, κύριε Λοβέρδο. Θέλω να µου πείτε
αν έχετε συµφωνήσει για µειωµένη επήρεια στο Καστελόριζο και
στην Κρήτη οι τρεις «µεγάλοι», όπως θεωρεί η κ. Μπακογιάννη,
Κίνηµα Αλλαγής, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, στο θέµα αυτό,
ότι δηλαδή θα αποδεχθεί µειωµένη επήρεια στο Καστελόριζο το
Κίνηµα Αλλαγής ή ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα την αποδεχθείτε; «Γι’ αυτό» -
λέτε- «συναντιόµαστε εµείς µε τους υπόλοιπους, γιατί οι τρεις
µεγάλοι συµφωνήσαµε». Το είπε, υπάρχει δήλωσή της σε τηλεο-
πτικό σταθµό. Θέλω από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το Κίνηµα Αλλαγής
να µου πείτε αν συµφωνείτε. Το ίδιο είπε και ο Χατζηδάκης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποιος το είπε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Η κ. Μπακογιάννη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Επισήµως, δηµοσίως είπε ότι τα έχετε βρει. Εγώ δεν πι-
στεύω ότι τα έχετε βρει, αλλά πρέπει δηµοσίως και ευθέως να
πουν το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής ότι δεν συµφώνησαν σε
τίποτα τέτοιο. Θέλουµε να το πείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το λέµε ευθέως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Επίσης, ακούω τον Υπουργό Εξωτερικών και λέει «αν
αρέσει στην Τουρκία η συµφωνία µε την Ιταλία, να πάµε στον ίδιο
τρόπο ακριβώς», δηλαδή µε µειωµένη επήρεια. Αυτή είναι η δή-
λωσή του, να διαπραγµατευτούµε µε την Τουρκία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Τι να διαπραγµατευτώ; Αν το σπίτι µου, το οικόπεδο, έχει µει-
ωµένη επήρεια ιδιοκτησίας; 

Παιδιά, ακούστε, τα πράγµατα είναι δύσκολα. Ας σοβαρευ-
τούµε λίγο και ας κάνουµε λιγότερες δηλώσεις. Είναι παγκόσµια
πρωτοτυπία να µιλάµε για µειωµένη επήρεια ΑΟΖ. Δεν υπάρχει
πουθενά στον κόσµο, πουθενά! 

Κι αν θέλει ο Πρωθυπουργός να κάνει την τµηµατική οριοθέ-
τηση, να λένε οι δηµοσιογράφοι της Αιγύπτου ότι πρότειναν 2%
ΑΟΖ στο Καστελόριζο, 1% στη Ρόδο, 10% στην Κάρπαθο, 20%
στην Κρήτη και να µη βγαίνει το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών
να διαψεύσει ότι η Ελλάδα πρότεινε στην Αίγυπτο αυτά τα πο-
σοστά. Και να µη βγαίνει ο κ. Δένδιας να το διαψεύσει. Ναι, κύριοι
συνάδελφοι, βγήκαν επισήµως εφηµερίδες της Αιγύπτου και το
επιβεβαίωσαν. Και δεν βγαίνει η Ελλάδα να το διαψεύσει, δεν
βγαίνει να πει ότι δεν ισχύει αυτό το πράγµα. Ειλικρινά σας λέω
ότι είναι ντροπή αυτά που συµβαίνουν.

Και θα σας πω ένα παράδειγµα, γιατί λένε ότι είµαστε µικρή
χώρα και ότι πρέπει να διαπραγµατευτούµε µε τους ισχυρούς
Τούρκους. Δεν είµαστε µικρή χώρα. Είµαστε ισχυρή χώρα, κύριοι
συνάδελφοι. Αν ενωµένο το πολιτικό σύστηµα το καταλάβει και
το πιστέψει, είµαστε ισχυρή χώρα, πολύ πιο ισχυρή από ό,τι φαν-
τάζεστε. Και πάντοτε στην ιστορία η Ελλάς ήταν µικρή χώρα µε
λίγους πολεµιστές, αλλά κέρδιζε στις νίκες. Αυτό θα πρέπει να
το καταλάβουµε.

Εκουαδόρ 1970. Είναι η χώρα, µία µικρή χώρα, που συνετέ-
λεσε στο να γίνουν διεθνώς πραγµατικότητα οι ΑΟΖ. Το Εκουα-
δόρ! Ξέρετε τι πέτυχε; Να τιµωρηθούν οι Ηνωµένες Πολιτείες για
παράνοµη αλιεία. Το Εκουαδόρ! Τιµώρησε, πλήρωσε πρόστιµα
το αµερικανικό κράτος στο Εκουαδόρ για παράνοµη αλιεία.

Και για να κλείσω, θέλω να πω εδώ πως θα πρέπει να καταλά-
βουµε ότι δεν υπάρχουν φίλοι. Είδατε τι µας κάνουν οι Παλαιστίνιοι;
Δεν υπάρχουν φιλίες ούτε µε Ρωσία ούτε µε Αµερική ούτε µε Γερ-
µανία ούτε µε Τουρκία ούτε µε Αίγυπτο. Υπάρχουν µόνο συµφέ-
ροντα. Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι είµαστε µόνοι, κάτι που λέω
εδώ και µήνες! Θα είµαστε µόνοι, κύριε Υπουργέ µου, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, κύριοι του Κίνηµα Αλλαγής,
του ΚΚΕ, του ΜέΡΑ25! Μπορεί να διαφωνούµε σε πολλά, αλλά αν
συµβεί το παραµικρό -που δεν το εύχεται κανείς- θα είµαστε τε-
λείως µόνοι. Γι’ αυτό πρέπει να είµαστε ενωµένοι σε αυτά που έρ-
χονται, γιατί έρχονται δύσκολες µέρες, πολύ δύσκολες µέρες.
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Και βέβαια, η απόδειξη είναι ότι η Ελληνική Λύση µπήκε σο-
βαρά στο Κοινοβούλιο για να καταθέσει προτάσεις. Και κλείνω -
και ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση του χρόνου, κύριε
Πρόεδρε- µε αυτή την πρόταση. 

Κύριοι συνάδελφοι, κάθισαν δώδεκα άνθρωποι, επιστήµονες,
από την Ελληνική Λύση -κύριε Λιβανέ, θέλω να µε ακούσετε λίγο-
και ετοίµασαν µία προµελέτη για να πάµε τους λαθροµετανάστες
στα ακατοίκητα νησιά. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι µία
ολόκληρη προµελέτη για το πώς µπορούµε να πάµε τους λαθρο-
µετανάστες στα ακατοίκητα νησιά και όχι στην ηπειρωτική Ελ-
λάδα. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά για να την πάρει ο
Πρωθυπουργός και να την ξεκινήσει από χθες, για να φύγουν οι
άνθρωποι αυτοί και να µην είναι στα ελληνικά νησιά, αλλά ούτε
και στην ηπειρωτική χώρα και να πάνε στα ακατοίκητα νησιά. Και
υπάρχουν χώροι που µπορούν να µπουν. Η προµελέτη είναι εδώ.
Υπάρχουν άλλες πέντε παρόµοιες, τις οποίες µπορούµε να κα-
ταθέσουµε για να φύγουν και να αποφορτίσουµε τους Έλληνες.
Όµως, θα πάνε εκεί για να φύγουν σε έναν µήνα. Transit θα φεύ-
γουν, δεν θα κάθονται εκεί για πάντα. Θα φεύγουν από εκεί, γιατί
η Ελλάς δεν µπορεί να ταΐσει περισσότερους. 

Και θα πω κάτι στους αριστερούς, στους καλούς και εκλεκτούς
φίλους: Δαπάνη για νέα ΚΥΤ από τον κ. Μηταράκη. Ζητάει 133
εκατοµµύρια ευρώ για να κάνει νέο ΚΥΤ. Εδώ είναι, έγγραφο του
Υπουργείου. Ζητάει 133 εκατοµµύρια ευρώ! Από πού τα ζητάει;
Όχι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά από τον ελληνικό κρατικό
προϋπολογισµό, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας! Το καταθέτω,
λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής για να µην κοροϊδεύουµε τον
κόσµο ότι για τους λαθροµετανάστες πληρώνουν οι ευρωπαίοι
ή οι ΜΚΟ. Το ελληνικό κράτος πληρώνει! Η Ελληνική Λύση µπο-
ρεί να κάνει πέντε παρόµοιες µονάδες µόνο µε 60 εκατοµµύρια
ευρώ για εξήντα χιλιάδες λαθροµετανάστες. Να η µελέτη! Θα
την καταθέσω στα Πρακτικά.

Και ο Γάλλος στοχαστής Paul Virilio λέει το εξής: «Υπάρχει µια
προπαγάνδα υπέρ της προόδου που αποκρύπτει ζηµιές που προ-
ξενεί η πρόοδος». Αυτό συµβαίνει! Πρόοδος είναι να είσαι µε
τους λαθροµετανάστες, µε τους πρόσφυγες, µε τους µετανά-
στες, όπως θέλει ο καθένας τούς λέει, πρόοδος είναι να ξεχά-
σουµε την ιστορία, τη γλώσσα, τον πολιτισµό, ξεχνώντας ότι ο
νόµος της φύσεως, κύριοι συνάδελφοι, λέει ότι πρόοδος είναι
οτιδήποτε, αρκεί να συντηρείται. Αν δεν έχεις συντήρηση, δεν
υπάρχει πρόοδος.

Καταλάβετέ το, γιατί βλέπω τα µέσα σας -έχω εδώ την «Εφη-
µερίδα των Συντακτών»- και ντρέποµαι. Να τες! Σας διαβάζω πώς
γράφουν οι δηµοσιογράφοι τις ειδήσεις: «Συνελήφθη και ανακρί-
νεται σαραντάχρονος ο οποίος φέρεται να ισχυρίστηκε πως είχε
σεξουαλική σχέση µε την ηλικιωµένη». Βίασε και λήστεψε
ογδόντα πέντε χρονών γυναίκα και η «Εφηµερίδα των Συντα-
κτών» έγραψε αυτό! Για να καταλάβετε, ήταν βιαστής, είχε συλ-
ληφθεί για ναρκωτικά, δεν είχε απελαθεί, κι όµως αυτό γράφει
το «efsyn.gr». Άλλο άρθρο: «Βρετανία: Με ψυχολογικά προβλή-
µατα ο εικοσιπεντάχρονος που σκότωσε τρεις ανθρώπους µε µα-
χαίρι». Αν, όµως, ήταν Άγγλος που σκότωνε άλλους, θα λέγατε
ότι είναι ρατσιστής. Αυτός είναι τρελός.  Έτσι υπηρετεί η δηµο-
σιογραφία τις ψευτοϊδεοληψίες και όχι την πραγµατικότητα. Και
αυτό είναι που µε ενοχλεί, για να ξέρουν ορισµένοι τι σηµαίνει
δηµοσιογραφικό λειτούργηµα και τι σηµαίνει πραγµατικά «κάνω
τη δουλειά µου».

Και θα πω στον σύντροφο του ΚΚΕ, που µε τιµά µε την παρου-
σία του, ότι ο Καρλ Μαρξ, αν δεν κάνω λάθος, είχε πει κάτι πολύ
εύστοχο: «Οι οικονοµικοί µετανάστες, ο δούρειος ίππος του κε-
φαλαίου, για άλωση εργασιακών κατακτήσεων». Αυτό το είπε ο
Καρλ Μαρξ, όχι ο Βελόπουλος, όχι ο ακρονεοφιλελεύθερος
Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι ακρονεοφιλελεύθεροι
είναι έτσι κι αλλιώς, αυτοί τα ξεπουλάνε όλα. 

Εµείς έχουµε µία άλλη λογική. Και θα σας πω τώρα ποια είναι
η λογική µας και θα κλείσω µε αυτό. Άγγελος Σικελιανός: «Η ιδέα
του έθνους πρέπει µέσα µας να ξαναπάρει ακέραια την αυθεν-
τική, την πιο βαθιά ελληνική της εκδοχή ως µίας κοινωνίας κατά
βάθος οµοαίµατων ανθρώπων, συνδεδεµένων µε το ίδιο χώµα,
µε την ίδια γλώσσα και τους ίδιους µακρινότατους ιστορικούς
αγώνες». Εµείς γι’ αυτό παλεύουµε, για µια Ελλάδα ελληνική, για

µια Ελλάδα όπου θα υπάρχουν Έλληνες, για µια Ελλάδα που λέει
«πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες»!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαββός. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση παραµένοντας συ-

νεπής στις δεσµεύσεις της έχει φέρει προς συζήτηση και ψήφιση
το πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων.

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναδροµή στην ιστορία, αλλά και
το πλαίσιο. Ένα γνωστό σηµείο είναι ότι τον Δεκέµβριο του 2006
η Επιτροπή του Βραβείου Νόµπελ απένειµε αυτή τη µεγάλη τιµή
στο Δόκτορα Γιούνους για ένα πραγµατικά µεγάλο εγχείρηµα το
οποίο είχε εφαρµοστεί σε µη αναπτυγµένες κοινωνίες βγάζοντας
ένα µεγάλο κοµµάτι πληθυσµού από τη φτώχεια και δίνοντας δυ-
νατότητα πρόσβασης σε δανεισµό.

Στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, ιδιαίτερα σε µία Ευρώπη που κτυπή-
θηκε από δύο απανωτές κρίσεις, την κρίση της Ευρωζώνης και
την πιο πρόσφατη κρίση, υπάρχει ήδη µία εµπειρία η οποία έχει
αποτυπωθεί στον κώδικα που αφορά τη λειτουργία των µικροπι-
στώσεων, αλλά και µία εµπειρία από τις εφαρµοσµένες πρακτι-
κές σε αρκετά κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μάλιστα,
θα έλεγα ότι και σε ελληνικό επίπεδο υπάρχει µία πολιτική και δι-
οικητική συνέχεια µε αυτό το νοµοσχέδιο, στο οποίο ήδη ανι-
χνεύουµε τις πρώτες ιδέες στην Κυβέρνηση το 2013. Η
προηγούµενη κυβέρνηση το συζήτησε και το έφερε σε διαβού-
λευση και εµείς το φέρνουµε στη Βουλή. Παράλληλα, µιλάω για
διοικητική συνέχεια, δεδοµένου ότι οι ίδιες υπηρεσίες που εργά-
στηκαν τότε, συνέχισαν να λειτουργούν και να επεξεργάζονται
το νοµοσχέδιο και τώρα.

Ξέρουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι οι κρίσεις, και ιδιαίτερα οι τελευ-
ταίες, πλήττουν κυρίως το κοινωνικό κεφάλαιο, ανθρώπινο, οικο-
νοµικό και φυσικό, και είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να
διατηρήσουµε ως κόρην οφθαλµού. Πρόκειται για µία κρίσιµη
και σηµαντική µάζα και γι’ αυτό νοµίζω ότι χρειάζεται να αντιδρά-
σουµε, χρειάζεται να σκεφτούµε, χρειάζεται να σχεδιάσουµε νέα
χρηµατοδοτικά εργαλεία, ώστε να µπορέσουµε να βρούµε απαν-
τήσεις στις πρωτοφανείς ανακατατάξεις, θα έλεγα στο ταρακού-
νηµα των δοµών το οποίο παραπέµπει και στην ανάγκη της
πρωτογενούς λειτουργίας της πολιτικής, δηλαδή ακριβώς σε
εκείνη την ανάγκη θέσπισης ενός νέου κοινωνικού συµβολαίου
που να εδράζεται στις δυναµικές ενέργειες που µπορεί να προ-
σφέρουν οι τρεις γνωστοί πυλώνες, το κράτος, ο ιδιωτικός το-
µέας και η κοινωνία. Ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο, σε αυτό το
δυναµικό πλαίσιο που κοιτάει στο µέλλον εντάσσεται και η πρό-
ταση της Κυβέρνησης για το νοµοσχέδιο για τις µικροχρηµατο-
δοτήσεις.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που στις συζητήσεις που έγιναν
τις τελευταίες µέρες είδαµε ότι επικρότησαν στη µεγάλη, στην
ολική, θα έλεγα, πλειονότητά τους οι κοινωνικοί φορείς, οι οποίοι
το απαιτούν σχεδόν άµεσα.

Επίσης, µε χαρά χαιρετίζουµε τη µεγάλη σύγκλιση απόψεων,
την πηγαία και πραγµατική ανταλλαγή απόψεων στην πλειονό-
τητα των κοµµάτων, όπου είδατε µία Κυβέρνηση ανοικτή, µία Κυ-
βέρνηση που ακούει, που διαβουλεύεται και βελτιώνει µαζί µε
όλη την κοινή σοφία αυτό το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που
έρχεται να δώσει ρευστότητα σε όσους δεν έχουν πρόσβαση στο
τραπεζικό σύστηµα και σε όλους αυτούς που ταλαιπωρεί και τα-
λανίζει η τοκογλυφία, δηλαδή στις ευπαθείς οµάδες του πληθυ-
σµού που θα ήθελαν να ξεκινήσουν µία επιχείρηση, όπως ο
φοιτητής ή η γυναίκα. Δεν πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο
δηµιουργεί ένα νέο εργαλείο επιδοτήσεων. Αντίθετα, είναι ένα
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νοµοσχέδιο το οποίο συντείνει στη δηµιουργία νέων θέσεων ερ-
γασίας, δίνοντας µία ανάσα ρευστότητας.

Θα ήθελα να συνοψίσω τους µεγάλους άξονες του νοµοσχε-
δίου. Πρώτον, τα καινοτόµα χαρακτηριστικά του. Αναφέροµαι σε
δύο: Για τις µικροχρηµατοδοτήσεις δεν αποδίδονται εµπράγµα-
τες εξασφαλίσεις. Δεύτερον, δίνονται µαζί και υποχρεωτικά συµ-
βουλευτικές υπηρεσίες.

Τι θέλουµε να αποφύγουµε; Ποιες είναι οι ασφαλιστικές δικλί-
δες; Είναι ένα σύστηµα που δεν πρόκειται να δηµιουργήσει και
δεν θέλουµε να δηµιουργήσει νέα πηγή κακοπληρωτών ούτε να
δώσει τη δυνατότητα, όπως είπαν διάφοροι, σε ύποπτα στοιχεία,
µε το πρόσχηµα των µικροχρηµατοδοτήσεων, να παρεισφρή-
σουν στην αγορά. Υπάρχει µια αναζήτηση ενός σηµείου ισορρο-
πίας στο οποίο θα έχουµε από τη µία µεριά, ένα ευέλικτο σχήµα
και από την άλλη µεριά, ένα σχήµα το οποίο θα διασφαλίζει στον
αυστηρό έλεγχο.

Πώς θα διασφαλίζεται αυτός ο αυστηρός έλεγχος; Με πέντε
σηµεία. Πρώτον, αδειοδότηση και εποπτεία γίνεται από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος, για τους λόγους που προαναφέρθηκαν πολ-
λοί. Δεύτερο κοµβικό σηµείο είναι η πλήρης εφαρµογή των
κανόνων περί ξεπλύµατος, στους οποίους θα επανέλθω. Τρίτον,
υπάρχουν πλήρεις κανόνες διαφάνειας, οι οποίοι επιβάλλονται
στους παρόχους, ώστε να υπάρχει ακρίβεια και σαφήνεια όσον
αφορά το κόστος των χρεώσεων. Τέταρτον, υπάρχει ακριβώς µία
δοµή εταιρικής διακυβέρνησης. Πέµπτον, εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις περί καταναλωτών.

Θα ήθελα να σταµατήσω σε δύο µόνο σηµεία, τα οποία αξί-
ζουν νοµίζω µεγαλύτερης επεξήγησης. Πώς εφαρµόζεται το
έλεγχος του ξεπλύµατος; Πρώτον, προβλέπεται η ύπαρξη διαδι-
κασιών ελέγχου για την αδειοδότηση. Δεύτερον, υπάρχει η δυ-
νατότητα ανάκλησης της άδειας αν το ίδρυµα χρησιµοποιείται
ως µέσον ξεπλύµατος. Τρίτον, τροποποιήσαµε τον ν.4557/2018,
για να καταστούν τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων υπόχρεα
πρόσωπα. Τέταρτον, έχουµε κάνει νοµοτεχνική βελτίωση, ώστε
να είναι πολύ πιο σαφής η εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος.

Τώρα, τι υπάρχει για την εταιρική διακυβέρνηση; Πρώτον, τα
δύο πρόσωπα που ορίζονται ως υπεύθυνα για την τήρηση στρα-
τηγικής του ιδρύµατος διαθέτουν τα κατάλληλα προσόντα. Δεύ-
τερον, υπάρχει σαφής οργανωτική δοµή. Τρίτον, το ίδρυµα πρέπει
να διαθέτει επιχειρηµατικό σχέδιο. Τέταρτον, υπάρχουν επαρκείς
µηχανισµοί εσωτερικού ελέγχου. Πέµπτον, τα ιδρύµατα µικροχρη-
µατοδοτήσεων ελέγχουν, πριν τη χορήγηση κάθε µορφής χρηµα-
τοδότησης, αν τηρείται ο σκοπός. Υπάρχει, όπως προαναφέρθηκε,
δυνατότητα συµµετοχής των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων
σε προγράµµατα χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων µε συνεπέν-
δυση από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Όπως είπαµε, η Κυβέρνηση ακούγοντας πραγµατικά, έχει προ-
βεί σε µία σειρά τροποποιήσεων. Ποιες είναι αυτές: Πρώτον, δώ-
σαµε τη δυνατότητα να µπορούν τα ιδρύµατα
µικροχρηµατοδοτήσεων να λειτουργούν ως κεφαλαιουχικές αλλά
και ως αστικές εταιρείες ειδικού σκοπού, ώστε να επιτρέψουµε
περισσότερα ιδρύµατα να µπουν σε αυτή τη λειτουργία. Μειώσαµε
το αρχικό κεφάλαιο από 400.000 ευρώ σε 250.000 ευρώ. Προσθέ-
σαµε στους δικαιούχους, οι οποίοι µπορούν να λάβουν µικροχρη-
µατοδότηση, τους φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας. Τέταρτον, δεσµευτήκαµε για την υποβολή ετήσιας έκ-
θεσης στη Βουλή, ώστε να έχετε τη δυνατότητα να αξιολογήσετε
το πλαίσιο λειτουργίας και να προτείνετε, αν θέλετε, και βελτιώ-
σεις.

Ένα σηµαντικό θέµα, το οποίο θυµάστε -κάλεσα την Εθνική
Αντιπροσωπεία και σήµερα πάλι-, είναι το θέµα του ορίου επιτο-
κίου. Έχουµε ορισµένες ιδέες, αλλά περιµένουµε ακόµα από
εσάς κάποιες συγκεκριµένες ιδέες. Παραδείγµατος χάριν, θα θέ-
λατε να πάρουµε ως σηµείο αναφοράς το Euribor, το οποίο είναι
σήµερα αρνητικό και να πούµε συν δέκα; Να βάλουµε, δηλαδή,
ένα τέτοιο πλαφόν; Ρίχνω µία ιδέα, την οποία µπορούµε και να
συζητήσουµε. Όµως, επ’ αυτού θέλουµε πραγµατικές και συγ-
κεκριµένες προτάσεις.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο σχόλια τα
οποία έκαναν προλαλήσαντες Βουλευτές. Πρώτον, για τις µετα-

βατικές διατάξεις. Νοµίζω ο κ. Κατρίνης έκανε αυτές τις παρα-
τηρήσεις. Τι γίνεται τότε; Προβλέπουµε ότι οι εταιρείες που
έχουν λάβει ήδη πιστοποίηση από τον ευρωπαϊκό κώδικα, δη-
λαδή από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και σήµερα δραστηριοποιούν-
ται µέσω τραπεζών στις µικροχρηµατοδοτήσεις, µπορούν για
δύο χρόνια να λειτουργούν ως ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων
χωρίς άδεια, αλλά µε γνωστοποίηση και καταχώρηση στα οικεία
µητρώα της Τράπεζας της Ελλάδος και του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Γιατί; Διότι ανταποκριθήκαµε στις ανησυχίες που εκφράστη-
καν στη συζήτηση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων και
καταθέτουµε νοµοτεχνική βελτίωση, ώστε να διασφαλιστεί: Πρώ-
τον, η µεταβατική αυτή διάταξη να αφορά εταιρείες οι οποίες
έχουν ήδη έδρα στην Ελλάδα. Δεύτερον, οι εν λόγω εταιρείες θα
πρέπει να καταβάλουν το προβλεπόµενο αρχικό κεφάλαιο. Έτσι,
θα υπάρχει εξαρχής τουλάχιστον ένας έλεγχος προέλευσης των
πόρων και θα ξεκινήσει αυτή η σχέση.

Το δεύτερο σηµείο το οποίο έθιξαν οι προλαλήσαντες αφορά
τη δυνατότητα ελέγχου ειδικών οµάδων, παραδείγµατος χάριν
µεταναστών, ιδίως παρανόµων κ.λπ.. Ως προς αυτό έχω να ση-
µειώσω τα παρακάτω: Πρώτον, τα ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτή-
σεων δεν υποχρεούνται να δίνουν µικροχρηµατοδοτήσεις σε
όποιον ζητήσει. Οφείλουν να αξιολογήσουν κάθε αίτηµα. Δεύτε-
ρον, κατά την εφαρµογή των δηµοσίων πολιτικών, οι δικαιούχοι,
δηλαδή αυτοί που είναι αιτούντες, ορίζονται µε κοινή υπουργική
απόφαση. Εκτός αυτού, η νοµοθεσία, όπως γνωρίζετε, προβλέ-
πει ποιοι είναι ευάλωτοι.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα στέρεο
πλέγµα διατάξεων για τον έλεγχο του ξεπλύµατος χρήµατος, ει-
δικά για τις ΜΚΟ και ελπίζουµε εντός του Ιουλίου να καταθέ-
σουµε το νοµοσχέδιο για την ενσωµάτωση της πέµπτης οδηγίας
για το ξέπλυµα χρήµατος, όπου υπάρχουν ασφαλιστικές δικλί-
δες, προκειµένου να αποτραπεί η χρήση των ΜΚΟ ως οχήµατα
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες ή
οχήµατα χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας. Άραγε, δεν νοµί-
ζουµε ότι πρέπει να υφίσταται καµµία αµφιβολία ως προς τις σχε-
τικές αυτές διατάξεις.

Θα ήθελα εδώ να απαντήσω σε ορισµένες παρατηρήσεις του
κ. Μαµουλάκη, του εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που αφορούν αφ’ ενός µεν το feed and proper persons. Θέλω να
πω γιατί βάζουµε το όριο του 20%. Όπως ξέρετε, στην τραπεζική
νοµοθεσία συνήθως το όριο είναι 25%, αλλά εκεί µιλάµε για τρά-
πεζες. Υπάρχουν όρια για τις ειδικές πλειοψηφίες 33, 50 κ.λπ..
Εµείς θεωρήσαµε σκόπιµο ότι ένα ακριβώς κοµβικό σηµείο ελέγ-
χου θα µπορούσε να δοθεί στα θέµατα όταν φτάσουµε στο πο-
σοστό του 20%. Για τα επιτόκια που µιλήσατε, σας είπα ότι
περιµένουµε ακόµα συγκεκριµένες διατάξεις, γιατί όπως θα θυ-
µάστε καλά και στο νοµοσχέδιο το οποίο είχατε βγάλει στη δια-
βούλευση, δεν υπάρχει καµµία συγκεκριµένη, αν θέλετε, νύξη
περί επιτοκίου. Οπότε αν υπάρχει εδώ µέσα οποιαδήποτε, είµα-
στε έτοιµοι να τη συζητήσουµε.

Το τρίτο αφορά τη δυνατότητα συµµετοχής στην παροχή χρη-
µατοδοτήσεων στους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης και στα επι-
µελητήρια. Και εκεί, αν θέλετε, κάνουµε µία σηµαντική κίνηση
διεύρυνσης, όπου λέµε ναι µεν µπορούν να χορηγούν, υπό τη
βασική, όµως, προϋπόθεση ότι η συµµετοχή τους θα φτάνει µόνο
µέχρι το 40%. Από εκεί και πέρα, θα πρέπει να υπάρχει ιδιωτική
συγχρηµατοδότηση.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µε αυτή τη σηµαντική και ουσια-
στική συζήτηση, η Κυβέρνηση φέρνει, µετά τον «ΗΡΑΚΛΗ» που
ψηφίστηκε την προηγούµενη χρονιά, ένα σηµαντικό, θα έλεγα,
στρατηγικής σηµασίας νοµοσχέδιο, σχήµα το οποίο διαπραγµα-
τευτήκαµε και υιοθετήσαµε. Λειτουργεί πλήρως αυτή τη στιγµή.
Υπάρχει µία πολύ σηµαντική δυνατότητα µεσοπρόθεσµα µεί-
ωσης των κόκκινων δανείων, δηλαδή του πιο τοξικού προβλήµα-
τος της ελληνικής οικονοµίας. 

Ειπώθηκαν διάφορα περί της εγγύησης του «ΗΡΑΚΛΗ». Να θυ-
µίσω και πάλι στους συναδέλφους που ήταν εδώ και στην ψήφιση
του νοµοσχεδίου, ότι δεν πρόκειται για χρηµατοδοτήσεις. Πρό-
κειται για εγγύηση. Δηλαδή, εγγύηση την οποία πληρώνουν οι
ίδιες οι τράπεζες, όπως θα πλήρωναν σε οποιονδήποτε ιδιώτη. 

Δεύτερον, φέρνουµε το νοµοσχέδιο για τις χρηµατοδοτήσεις
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αυτή τη στιγµή, κάτι που δίνει το σήµα της κοινωνικής ευαισθη-
σίας της Κυβέρνησης ιδιαίτερα σ’ αυτή τη συγκυρία. 

Τρίτον, τις επόµενες µέρες η Κυβέρνηση θα φέρει το νοµοσχέ-
διο για την εταιρική διακυβέρνηση για να µην παρουσιαστούν και
πάλι φαινόµενα όπως η «FOLLI-FOLLIE». Γιατί, όπως είπαµε, θέ-
λουµε να θωρακίσουµε το ελληνικό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
από τέτοια φαινόµενα, ώστε να έχει τη δυνατότητα, αφ’ ενός µεν
ο επενδύων πολίτης και αφ’ ετέρου οι ξένοι επενδυτές, να είναι
σίγουροι για τις επενδύσεις τους.

Τέταρτο σηµείο που προανέφερα είναι ότι εντός του Ιουλίου,
ελπίζουµε, θα φέρουµε και το νοµοσχέδιο για το ξέπλυµα χρή-
µατος, το οποίο εκσυγχρονίζει το παρόν πλαίσιο µε τις βέλτιστες
ευρωπαϊκές νοµοθεσίες. 

Κύριε Πρόεδρε, µέσα σε έναν χρόνο η Κυβέρνηση έκανε πολύ
περισσότερα στον τραπεζικό τοµέα απ’ ό,τι έχει υποσχεθεί. Παρά
τη σηµαντική αυτή κρίση δείξαµε ότι είµαστε ικανοί να ανταπο-
κριθούµε στις µεγάλες προκλήσεις, θα έλεγα, στις θεσµικές
αλλά και δοµικές προκλήσεις. Ξέρουµε ότι όλα δεν µπορούν να
λυθούν διά µαγείας. Επιτείνουµε, αν θέλετε, την πίεση και στον
τραπεζικό τοµέα σε αυτή την κρίσιµη στιγµή να µπορέσει να δια-
δραµατίσει τον ρόλο του ως πραγµατικός αγωγός χρηµατοδό-
τησης στην πραγµατική οικονοµία, στους µικροµεσαίους, στις
επιχειρήσεις, στα νοικοκυριά. 

Κυρίως, όµως, θέλω να σας πω ότι οι πολιτικές µας είναι πλή-
ρως συντεταγµένες στους µεγάλους άξονες που διαγράφονται
αυτή τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο για την ολοκλή-
ρωση της ευρωπαϊκής τραπεζικής ένωσης όσο και για την ολο-
κλήρωση των ευρωπαϊκών κεφαλαιαγορών. Ευτυχώς αυτή τη
φορά, σε αυτή την κρίση, η Ευρωπαϊκή Ένωση έδειξε ότι είναι
ικανή να κινητοποιήσει όλους εκείνους τους µηχανισµούς νοµι-
σµατικής χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Ξέρετε ότι το προσωπικό επίτευγµα του Πρωθυπουργού
ήταν να δώσει τη δυνατότητα στις ελληνικές τράπεζες και στα
οµόλογα να αντλήσουν χρηµατοδότηση. Δεύτερον, υπάρχει µε
το Ταµείο Ανάκαµψης, αν θέλετε, το Recovery Fund, η δυνατό-
τητα πολύ σηµαντικών, οιονεί, δηµοσιονοµικών χρηµατοδοτή-
σεων που δίνουν τη δυνατότητα µεγάλων οικονοµικών και
κοινωνικών µετασχηµατισµών, τις οποίες θα πρέπει πλήρως να
εκµεταλλευθούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ

κι εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Κατσαφάδος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία

του κορωνοϊού που πλήττει την παγκόσµια κοινότητα δεν έχει
οδηγήσει µόνο σε µια πρωτοφανή υγειονοµική κρίση, η οποία µε-
τράει εκατοντάδες χιλιάδες θύµατα σε όλον τον κόσµο, αλλά και
στην πιο µεγάλη οικονοµική ύφεση από τον Β’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο και µετά. 

Πολύ φοβάµαι ότι κάποιοι µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα προ-
σπαθούν να παρουσιάσουν την ύφεση που θα αντιµετωπίσει η
ελληνική οικονοµία ως ελληνικό πρόβληµα ή ότι η ύφεση που θα
αντιµετωπίσει η ελληνική οικονοµία θα είναι αποτέλεσµα των κι-
νήσεων που θα κάνει η ελληνική Κυβέρνηση. Ενδεικτικά, λοιπόν,
για το µέγεθος της ύφεσης, την οποία θα αντιµετωπίσουµε σε
παγκόσµιο επίπεδο και το βάθος αυτής της ύφεσης, θα αναφέρω
τη δήλωση της Προέδρου της Ευρωπαϊκής Τράπεζας κ. Κριστίν
Λαγκάρντ, η οποία µιλάει για τη µεγαλύτερη και την πιο βαθιά
ύφεση που θα αντιµετωπίσει η Ευρώπη µετά τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το πρώτο κοµµάτι της υγειονοµικής δια-
χείρισης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χωρά καµµία αµφι-
βολία ότι η Κυβέρνηση έχει πάρει άριστα. Αυτό µαρτυρούν τα
νούµερα, αυτό µαρτυρά η προσπάθεια και τα εύσηµα που έχει
πάρει η χώρα, όχι µόνο εντός των συνόρων της χώρας αλλά και
εκτός, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Μια προσπάθεια που
οφείλουµε να πούµε ότι στηρίζεται στη συνεργασία που είχε το
κράτος µε τους υγειονοµικούς παράγοντες, µε την κοινωνία.
Είναι µια προσπάθεια που συνεχίζει ακόµα και σήµερα, γιατί δεν

πρέπει να παραγνωρίζουµε ότι η πανδηµία του κορωνοϊού είναι
κάτι που συνεχίζουµε να αντιµετωπίζουµε. Σε ό,τι όµως έχει να
κάνει µε την οικονοµική κρίση που είναι αποτέλεσµα αυτής της
πανδηµίας θα ήθελα να τονίσω τα υψηλά αντανακλαστικά που
επέδειξε η Κυβέρνηση και σ’ αυτόν τον τοµέα. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, και το οικονοµικό της επιτελείο έκανε
έναν διπλό αγώνα. Προσπάθησε σε ό,τι έχει να κάνει µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και σε ό,τι έχει να κάνει µε τους ευρωπαϊκούς
θεσµούς να αναδείξει την ανάγκη ενίσχυσης την οποία θα πρέπει
να έχουν οι οικονοµίες των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µέσα απ’ αυτή τη σοβαρή κρίση που θα δηµιουργηθεί. Και
όντως, µε την αξιοπιστία που έχουµε κερδίσει έχουµε καταφέρει
κι έχουµε ανεβάσει τους πόντους της χώρας µας. Και όντως, µε
τις προσπάθειες του Έλληνα Πρωθυπουργού καταφέραµε και
κερδίσαµε πολύ περισσότερα πράγµατα απ’ αυτά που µας ανα-
λογούν. Αλλά σε ό,τι έχει να κάνει µε τους θεσµούς και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και εκεί µπορούµε να αναγνωρίσουµε τις
επιτυχίες της ελληνικής Κυβέρνησης. 

Δεν µείναµε όµως µόνο εκεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Πρωταρχικό µας µέληµα ήταν να τονώσουµε την ελληνική οικο-
νοµία, την καθηµερινότητα, να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις και
τους εργαζοµένους. Από την πρώτη στιγµή υπήρξαν µέτρα που
πήρε αυτή η Κυβέρνηση προς ενίσχυση και των επιχειρήσεων
αλλά και των θέσεων εργασίας. Μπορώ να µιλήσω για πάρα
πολλά. Να µιλήσω για παράδειγµα για την επιστρεπτέα προκα-
ταβολή. Να µιλήσω για παράδειγµα για την ενίσχυση που είχαµε
στους εργαζόµενους και στους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Μπορώ να µιλήσω για τη µεταφορά όλων των υποχρεώσεων και
την αναστολή των υποχρεώσεων, σε ό,τι έχει να κάνει µε ασφα-
λιστικά ταµεία και φορολογικές υποχρεώσεις. Να µιλήσω αν θέ-
λετε, τέλος-τέλος και για το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» το οποίο
βλέπουµε µετά το lockdown και προσπαθούµε να ενισχύσουµε
τις θέσεις εργασίας. 

Συνέχεια, λοιπόν, όλων αυτών των πρωτοβουλιών που έχει
πάρει η Κυβέρνηση είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που η συζήτησή του, η προσπάθειά του για να µπο-
ρέσουν να δηµιουργηθούν ιδρύµατα µικροπιστώσεων είχε ξεκι-
νήσει από το 2013, αναγνωρίζοντας το πρόβληµα που έχει το
τραπεζικό σύστηµα της χώρας και την πραγµατική ανάγκη να
πέσει ζεστό χρήµα στην πραγµατική οικονοµία. Από το 2013, λοι-
πόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε ξεκινήσει αυτή η συζή-
τηση. Προχώρησε σ’ αυτή τη συζήτηση και η προηγούµενη
κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα όµως ερχόµαστε
να υλοποιήσουµε µια πάρα πολύ σηµαντική πρωτοβουλία. 

Χαίροµαι πραγµατικά που µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα -σπάνια
δυστυχώς- βλέπουµε να υπάρχει µια οµοφωνία και µια οµοθυµία
απέναντι στον ρεαλισµό και την πραγµατικότητα που αντιµετω-
πίζουµε. Ξέρετε, αυτή η Κυβέρνηση ένα ακόµα χαρακτηριστικό
που έχει είναι ότι έχει ανοιχτά τα αυτιά της στην κοινωνία. Αφουγ-
κράζεται και αντιλαµβάνεται τα προβλήµατα που υπάρχουν γύρω
από το επιχειρείν και από την οικονοµία. 

Ένα βασικό πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η
έλλειψη ρευστότητας από ένα τραπεζικό σύστηµα το οποίο λει-
τουργεί πάρα πολύ αυστηρά απέναντι σε όσους ζητούν τη χρη-
µατοδότηση, σε όσους έχουν ανάγκη από χρηµατοδότηση για
να µπορέσουν είτε να δηµιουργήσουν καινούργιες ή να στηρί-
ξουν τις υπάρχουσες επιχειρήσεις. Και µε αυτόν τον τρόπο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι κάνουµε; Δεν ενισχύουµε µόνο τις
επιχειρήσεις. Ενισχύουµε και την απασχόληση. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό
το νοµοσχέδιο που κατατίθεται σήµερα από την Κυβέρνηση και
θα αποτελέσει νόµο, είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι πολύ ση-
µαντικό γιατί µπορεί να δίνει χρήµατα µε ελάχιστες εγγυήσεις
µέχρι 25.000 ευρώ, σε ανθρώπους που τα έχουν απόλυτη
ανάγκη, σε ανθρώπους που µε αυτά τα χρήµατα θα µπορέσουν
να διατηρήσουν σε λειτουργία την επιχείρησή τους, σε νέους αν-
θρώπους, σε φοιτητές, όπως είπε πριν ο κύριος Υπουργός, σε
γυναίκες οι οποίες έχουν µια ιδέα, να κάνουν µια start-up επιχεί-
ρηση. Να µπορέσουµε να τονώσουµε την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα στη χώρα µας. Να µπορέσουµε να δώσουµε τη
δυνατότητα σε όλους αυτούς που έχουν µια σοβαρή ιδέα, ώστε
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να την προχωρήσουν και να την κάνουν πράξη, να την υλοποι-
ήσουν. Να µην αισθάνονται ότι είναι αποκλεισµένοι. 

Όλα αυτά θα γίνουν χωρίς εµπράγµατες υποχρεώσεις, χωρίς
όλο αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο, το οποίο έχουν βάλει οι τράπε-
ζες στη χώρα µας, για να µπορέσουν να εξασφαλίσουν τη φε-
ρεγγυότητα του δανειζόµενου. 

Ξέρετε, είναι πάρα πολύ ωραίο να συζητάµε για τις δυσκολίες
και τα προσκόµµατα που βάζουν οι τράπεζες σε όλους αυτούς
οι οποίοι ζητούν δανειοδότηση. 

Ας σκεφτούµε, όµως και το εξής: Η χώρα µας έχει το µεγαλύ-
τερο ποσοστό κόκκινων δανείων στην Ευρώπη. Αυτό είναι κάτι
το οποίο δεν είναι σηµερινό. Αυτό δεν έγινε σήµερα. Και κάποιοι
έχουν ευθύνη, γιατί τεσσεράµισι χρόνια κυβέρνησαν αυτή τη
χώρα και δεν έκαναν τίποτα παραπάνω από το να πετάξουν το
τενεκεδάκι πιο πέρα, για να έρθουµε να αντιµετωπίσουµε αυτή
την κατάσταση και πάλι εµείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο προσπαθούµε να
κάνουµε, το να µπορέσουµε να τονώσουµε την επιχειρηµατικό-
τητα, το κάνουµε κάτω από µία συνθήκη και έναν όρο. Αυτό το
οποίο προσπαθούµε να κάνουµε θα πρέπει να έχει στοιχεία από-
λυτης διαφάνειας. Γι’ αυτόν τον λόγο βάζουµε και την Τράπεζα
της Ελλάδος να έχει αυτόν τον εποπτικό ρόλο, να είναι ο θεµα-
τοφύλακας -αν θέλετε- όχι µόνο απέναντι στα νέα ιδρύµατα τα
οποία θα δηµιουργηθούν, αυτά των µικροπιστώσεων, αλλά απέ-
ναντι και στους πολίτες οι οποίοι θα πάρουν δάνεια µέσα από
αυτή τη διαδικασία. Διότι οφείλουµε να προστατεύσουµε τον κα-
ταναλωτή. Οφείλουµε να προστατεύσουµε τον πολίτη. Οφεί-
λουµε να προστατεύσουµε τον νέο άνθρωπο, ο οποίος θεωρεί
ότι βρίσκει ένα παράθυρο ευκαιρίας.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας να αναφερθώ -γιατί
είναι λίγος ο χρόνος- σε δύο διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου.
Πρώτον, θέλω να αναφερθώ σε ό,τι έχει να κάνει µε τα τέλη κυ-
κλοφορίας. Πολλοί το υποσχέθηκαν. Πολλοί το έταξαν. Εµείς ερ-
χόµαστε να το υλοποιήσουµε. Δίνουµε τη δυνατότητα σε
ιδιοκτήτες κοντά ενός εκατοµµυρίου οχηµάτων πλέον να πληρώ-
νουν τέλη κυκλοφορίας για τα οχήµατά τους µόνο για τον χρόνο
τον οποίο τα χρησιµοποιούν. 

Δεύτερον, θα ήθελα να κάνω µία δεύτερη παρατήρηση σε ό,τι
έχει να κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλους αυτούς οι
οποίοι έσπειραν την καταστροφολογία σε σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τα αγροτεµάχια, εξαιρούνται και για το
2020 από τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ. Σε ό,τι έχει να κάνει µε
τις µειώσεις του ΕΝΦΙΑ, δηλώνουµε κατηγορηµατικά ότι ισχύουν
και για το 2020 οι µειώσεις, παρά την ανατροπή όλων αυτών των
οικονοµικών δεδοµένων λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε να ανοίξει µία µε-
γάλη συζήτηση για το αν είναι αρκετά αυτά τα οποία έχουν γίνει
και αν θα µπορούσαν να υπάρξουν και άλλα περαιτέρω µέτρα.
Ενδεχοµένως θα µπορούσαν να υπάρξουν και άλλα µέτρα για να
στηρίξουµε την επιχειρηµατικότητα και τις θέσεις εργασίας. Μην
υποτιµάτε, όµως, όλη αυτή την προσπάθεια η οποία έχει γίνει,
που είναι µία προσπάθεια για να µπορέσει να κρατηθεί η οικονο-
µία ζωντανή και όρθια και να έχει τους Έλληνες στον νέο κόσµο
που θα δηµιουργηθεί να έχουν έναν πρωταγωνιστικό ρόλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στη συνέ-
χεια θα δώσω τον λόγο στον κ. Δραγασάκη. Αν θέλετε, αµέσως
µετά τον κ. Δραγασάκη να µιλήσει ο κ. Φραγγίδης, ο οποίος έχει
ανειληµµένη υποχρέωση και θα συνεχίσουµε µετά µε τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω αργότερα,
µετά τον κ. Τσακαλώτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
κύριε Λοβέρδο. 

Άρα, εσείς, κύριε Τσακαλώτο, πότε θέλετε να µιλήσετε; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εάν θέλετε, µπορείτε να βάλετε

δύο Βουλευτές και να µιλήσω µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Δραγασάκη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο εισηγητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μα-

µουλάκης εξέθεσε µε πληρότητα και σαφήνεια τις απόψεις µας.
Βεβαίως, θα υπάρξουν και περαιτέρω παρατηρήσεις σε επιµέ-
ρους άρθρα στη συζήτηση που θα ακολουθήσει. 

Εγώ θα ήθελα να ασχοληθώ στην τοποθέτησή µου µε το γενι-
κότερο πλαίσιο στο οποίο εντάσσεται αυτός ο θεσµός των µικρο-
πιστώσεων, δηλαδή τι θέλουµε να υπηρετήσει αυτός ο θεσµός.
Διότι, άκουσα πολλά για κινδύνους. Βεβαίως, οι κίνδυνοι πρέπει
να προληφθούν και να αντιµετωπιστούν.

Κατ’ αρχάς ξεκινάµε µε το ότι ως χώρα έχουµε ένα πρόβληµα,
το οποίο ονοµάζεται χρηµατοδοτικό κενό. Όσοι, λοιπόν, αντι-
δρούν σε αυτό το νοµοσχέδιο πιστεύουν ότι το τραπεζικό σύ-
στηµα µπορεί να καλύψει αυτό το κενό; Αναφέροµαι εδώ και στο
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Οι µεγάλες επιχειρήσεις έχουν πολλά κα-
νάλια να βρουν χρηµατοδότες. 

Η µικρή επιχείρηση, ο επαγγελµατίας, ο αγρότης, ιδίως από
τότε που έκλεισε η ΑΤΕ, δεν έχουν εργαλείο. Το αν το εργαλείο
δεν λειτουργεί σωστά, θα είναι ένα αντικείµενο αγώνα. Αυτή τη
στιγµή, πάµε να καλύψουµε ένα θεσµικό κενό. 

Για τον λόγο αυτό θα ήθελα, µιας και είχα µαζί µε τον κ. Τσα-
καλώτο, πρώην Υπουργό Οικονοµικών, την ευθύνη της επεξερ-
γασίας, να έχω µία µικρή ανοχή του Προεδρείου εάν χρειαστεί. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να τονίσω ότι παντού σε όλο τον κόσµο εάν
µια χώρα θέλει να έχει βιώσιµη ανάπτυξη, εάν θέλει να στηρίξει
τη µικρή επιχειρηµατικότητα, την έρευνα και την καινοτοµία, για
να το πετύχει αυτό έχει ανάγκη από δηµόσιες πολιτικές, από δη-
µόσιες τράπεζες, από τράπεζες ειδικού σκοπού, από ειδικά χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, ένα από τα οποία είναι το εργαλείο των
µικροπιστώσεων. 

Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν ήδη κληρονοµιά -και το βελ-
τιώνουν- ένα ευρύ φάσµα τέτοιων εργαλείων που λειτουργεί πλάι
στο τραπεζικό σύστηµα και καλύπτει ή αµβλύνει ανάγκες, κενά,
αποκλεισµούς και στρεβλώσεις. 

Στη χώρα µας, δυστυχώς, οι κυβερνήσεις του παρελθόντος,
υποταγµένες σε µία λογική, αλλά και σε συµφέροντα στενά κατε-
στηµένα, τραπεζικά, είχαν επί δεκαετίες αφήσει τη χώρα αθωρά-
κιστη, άοπλη, παραδοµένη σε ένα τραπεζικό ολιγοπώλιο που
συχνά λειτουργούσε ως ένα τραπεζικό καρτέλ. Ιδίως για τις µικρές
επιχειρήσεις, δεν υπήρχε καν εναλλακτική δυνατότητα. 

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προετοιµασµένη από πριν -διότι εµείς
το είχαµε στο πρόγραµµά µας αυτό από το 2009 τουλάχιστον-
προχώρησε σε µία τοµή θα έλεγα. Προχωρήσαµε στη δηµιουργία
εκείνου που κάποια στιγµή στην Αίθουσα αυτή ονόµασα «παράλ-
ληλο χρηµατοδοτικό σύστηµα» για να δεχθώ πρωτοφανείς επιθέ-
σεις και χαρακτηρισµούς. Αυτό που ενόχλησε, βεβαίως, δεν ήταν
ο όρος. Η ουσία είναι ότι αρχίσαµε να δηµιουργούµε ένα σύνολο
νέων θεσµών και εργαλείων που υπάρχουν, όπως είπα, παράλ-
ληλα µε τις τράπεζες, δρουν συµπληρωµατικά και λειτουργούν,
όµως -και αυτό είναι το ποιοτικό στοιχείο- µε διαφορετικά εναλλα-
κτικά κριτήρια, οικονοµικά, αλλά και ευρύτερα κοινωνικά, άµεσου,
αλλά κυρίως, µακροπρόθεσµου οφέλους. Περί αυτού πρόκειται.
Θέλετε να το πείτε παράλληλο; Θέλετε να το πείτε συµπληρωµα-
τικό; Θέλετε να το πείτε εναλλακτικό, διότι ο κ. Σταϊκούρας κάνει
διάφορα σχόλια; Δεν µας απασχολεί το θέµα των όρων. 

Με την ίδρυση, λοιπόν, της αναπτυξιακής τράπεζας και την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου για τις µικροπιστώσεις ολοκληρώνεται
ένας πρώτος κύκλος νοµοθετικών και άλλων πρωτοβουλιών που
υλοποιούν σε στρατηγικό επίπεδο -επαναλαµβάνω- τη δική µας
πολιτική, την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. 

Χαίροµαι που αυτό γίνεται µε τη συναίνεση και της Νέας Δη-
µοκρατίας. Διότι, δεν θυµάµαι να ήταν ποτέ στο πρόγραµµά της
ούτε η αναπτυξιακή τράπεζα ούτε οι µικροπιστώσεις. Το θεω-
ρούµε θετικό για τη χώρα, αλλά και διότι είναι µία δικαίωση -πι-
στεύω- της προσπάθειας που κάναµε εµείς.

Χρειάζεται, όµως -και εδώ συµφωνώ µε τα κριτικά σχόλια που
ακούστηκαν- εγρήγορση, προσοχή, συνεπής ενεργοποίηση από
την ίδια την κοινωνία και τους φορείς της για να γίνει όλη η δια-
δικασία σωστά και γρήγορα. 

Ως προς το γρήγορα, δυστυχώς, έχει χαθεί πολύτιµος χρόνος.
Ως προς το σωστά -και γι’ αυτό πρέπει να επιταχυνθούν από εδώ
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και πέρα οι διαδικασίες- πρέπει να κατανοηθεί ποιο είναι το νέο
που φέρνει ακριβώς αυτός ο θεσµός, τι διαφέρει, δηλαδή, αυτό
που συζητάµε µε το να πάει κάποιος στην τράπεζα και να ζητήσει
ένα µικρό δάνειο. 

Η πρώτη καινοτοµία είναι ότι ο θεσµός των µικροπιστώσεων
επιτρέπει και σε µη τραπεζικά ιδρύµατα και φορείς να δίνουν τέ-
τοια δάνεια. Δεν χρειάζεται κάποιος να είναι τράπεζα. Βεβαίως,
θα υπόκειται σε ένα νοµικό πλαίσιο µε σαφείς υποχρεώσεις, κα-
νόνες και ελέγχους. Αναφέρθηκε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουρ-
γός πριν σε αυτά. 

Βεβαίως, τα ιδρύµατα αυτά δεν µπορούν να δέχονται καταθέ-
σεις, αλλά δεν θα είναι ανεξέλεγκτα, δεν πρέπει να είναι ανεξέ-
λεγκτα.

Το δεύτερο καινοτόµο στοιχείο που φέρνει αυτός ο θεσµός
είναι ότι τα κριτήρια αξιολόγησης και δανειοδότησης και οι σχέ-
σεις συνολικά που πρέπει να υπάρχουν ανάµεσα στον πάροχο
και τον δανειοδοτούµενο είναι διαφορετικά. Πρέπει να στηρίζον-
ται στην εµπιστοσύνη και όχι σε εµπράγµατες εγγυήσεις. Στην
εµπιστοσύνη εξοπλισµένη και µε µια παρακολούθηση και την πα-
ροχή οδηγιών και συµβουλευτικών υπηρεσιών. Και αυτή είναι η
κρίσιµη διαφορά ανάµεσα στο µικρό δάνειο το τραπεζικό που
υπόκειται σε άλλη λογική και άλλα κριτήρια και τις µικροπιστώ-
σεις.

Ενώ η αγορά, λοιπόν, µπορεί να είναι ανοιχτή υπό σαφείς
όρους και προϋποθέσεις, εντούτοις πιο κοντά στη λογική του θε-
σµού και στις απαιτήσεις του είναι -θα έλεγα- φορείς τοπικοί, φο-
ρείς κοντά στην κοινωνία και τους ενδιαφερόµενους
επαγγελµατίες και λοιπά, δηλαδή επιµελητήρια, επαγγελµατικές
οργανώσεις, περιφερειακά υποκαταστήµατα της Αναπτυξιακής
Τράπεζας, συνεταιριστικές τράπεζες, η αυτοδιοίκηση, µέσα
πάντα από τα κατάλληλα, από τα αναγκαία σχήµατα, τα οποία
πρέπει να διαµορφωθούν. Ιδίως θα έλεγα ότι αυτό πρέπει να
ισχύσει για επιδοτούµενα από το κράτος προγράµµατα. 

Ο θεσµός αυτός πρέπει να επιτύχει στα πρώτα του βήµατα.
Να υπάρξουν απλές και σωστές διαδικασίες, διαφάνεια, απο-
τροπή διά ροπάλου πελατειακών λογικών. Εάν αυτά διασφαλι-
στούν, τότε χωρίς να είναι πανάκεια αυτός ο θεσµός, πιστεύω
ότι θα καλύψει ένα µέρος του κενού που υπάρχει και θα είναι ένα
χρήσιµο εργαλείο για τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Αν επικρατήσουν πελατειακές λογικές, ρουσφετολογικές λο-
γικές, αδιαφανείς λογικές, τότε φοβάµαι ότι ένας χρήσιµος θε-
σµός θα καταστραφεί και αυτό δεν πρέπει να το επιτρέψουµε
ούτε εµείς ούτε οι κοινωνικοί φορείς ούτε η κοινωνία. 

Ορισµένοι φορείς εξέφρασαν -και ακούστηκαν και εδώ σχό-
λια- προβληµατισµό για τα επιτόκια, ο κίνδυνος -λέει- τα επιτόκια
να είναι πολύ υψηλά. 

Σε ό,τι αφορά το κράτος, εδώ πρέπει να διευκρινίσουµε ότι ο
ρόλος του κράτους δεν θα είναι απόµακρα θεατής, εποπτικός,
αλλά θα είναι παράγων της αγοράς, µε την έννοια ότι µπορεί να
βγάζει το ίδιο προγράµµατα. Δηλαδή, αν η Κυβέρνηση αυτή
θέλει να δώσει κάτι στους αγρότες, πρέπει ήδη το Υπουργείο Γε-
ωργίας να ετοιµάσει πρόγραµµα, το οποίο θα δώσει µετά, µε τα
κριτήριά του, µε το επιτόκιό του, µε τους όρους του να διανεµη-
θεί µέσω των διαφόρων φορέων. 

Άρα το κράτος εδώ έχει τρόπους παρέµβασης στην αγορά πιο
ισχυρούς από τους διοικητικούς τρόπους και επειδή, όµως, µπο-
ρεί να υπάρξουν και ιδιώτες πάροχοι, βεβαίως το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να προβλέπει το «δύναται να».
Δεν είναι ανάγκη, νοµίζω, ο νόµος να ορίσει το επιτόκιο σήµερα,
διότι αύριο οι συνθήκες µπορεί να είναι διαφορετικές.

Νοµίζω ότι έχουµε µια σχετική τροπολογία. Μια διατύπωση τέ-
τοια µπορούν να επεξεργαστούν οι συνεργάτες και εδώ η Βουλή
και να καλύψει τη δυνατότητα όντως αν έχεις µια στρέβλωση, να
µπορείς να παρέµβεις. 

Γενικότερα, θα έλεγα ότι στην περίπτωση των µικροπιστώ-
σεων, αλλά και της Αναπτυξιακής Τράπεζας και αυτού του ευρύ-
τερου παράλληλου ή εναλλακτικού χρηµατοδοτικού
συστήµατος, εδώ αυτό που αλλάζει είναι η πολιτική οικονοµία.
Δηλαδή, η πολιτική επανασυνδέεται µε τις ανάγκες αδιαµεσολά-
βητα.

Αν η Κυβέρνηση -η όποια Κυβέρνηση- διαπιστώνει ότι πρέπει

να ενισχύσει τη Θράκη µε ένα πρόγραµµα µικροπιστώσεων, δεν
µπορεί να λέει «θέλω, αλλά οι τράπεζες δεν συµφωνούν». Έχει
τα εργαλεία να το κάνει και αυτό ισχύει για όλες τις ανάγκες είτε
αφορά περιφερειακές είτε αφορά ανάγκες µικρών επιχειρήσεων,
νεοφυών επιχειρήσεων και λοιπά. 

Άρα η ευθύνη της Κυβέρνησης -αλλά και όλων µας- δεν τελει-
ώνει µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου αλλά θα έλεγα ότι
αρχίζει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. Έχω δώσει όλο τον χρόνο
που θα µπορούσα. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Ευχαριστώ.

Άρα ανοίξτε το εύρος των δυνητικών παρόχων ιδίως προς την
κατεύθυνση που είπα, δηλαδή επιµελητήρια, επαγγελµατικούς
φορείς, συνεταιριστικές τράπεζες και λοιπά, όπως αυτοδιοίκηση,
µειώστε το ύψος του αρχικού κεφαλαίου ως ένα σηµείο τουλά-
χιστον, υιοθετήστε τη δική µας λογική για το θέµα της εποπτείας.
Τη θέλουµε την Τράπεζα της Ελλάδος, αλλά σε ένα διακυβερνη-
τικό, διυπουργικό όργανο, πολιτικό όργανο. Σε κάθε περίπτωση,
διασφαλίστε ότι ο νέος θεσµός δεν θα παγιδευτεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ. Είστε στα έντεκα λεπτά. Είναι και οι
άλλοι συνάδελφοι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Σέβοµαι τους συναδέλφους. Είδα
την ανοχή σας υπέρµετρη πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πού;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Δεν θα κάνω διάλογο µαζί σας,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εννέα

λεπτά µίλησε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. Για

όνοµα του θεού. Σε αυτό θα διαφωνήσουµε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κελέτσης και µετά ο κ. Φραγγίδης,
γιατί έχουµε λίγο χρόνο για να πάµε µε τη σειρά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν είπαµε
να κάνουµε τον κύκλο τον δικό µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου ζητή-
σατε κάποια πράγµατα γιατί έχετε κάποια υποχρέωση και εσείς.
Θα µιλήσει ο κ. Κελέτσης, ο κ. Φραγγίδης, θα έρθει ο κ. Καραθα-
νασόπουλος, µου ζητήσατε τον λόγο εσείς, ο κ. Τσακαλώτος
µετά από εσάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και µετά
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, κύριε
Υπουργέ.

Μετά θα αρχίσουµε µε τον κ. Καραθανασόπουλο, ο οποίος και
αυτός έχει υποχρεώσεις και πρέπει να πάει στην Πάτρα. Εσείς
να τελειώσετε τη δικιά σας υποχρέωση. Θα πάτε όλοι µετά τις
13.30’.

Ορίστε, κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι η οικονοµική κρίση που βίωσε η χώρα τα τελευταία χρόνια
διέλυσε κατά κύριο λόγο την επιχειρηµατικότητα. Δύο ήταν τα
µεγάλα προβλήµατα αυτής της περιόδου στο επιχειρείν: Το ένα
η υψηλή φορολόγηση και το δεύτερο η στέρηση της ρευστότη-
τας της χρηµατοδότησης των επιχειρήσεων.

Η επιστροφή στην κανονικότητα, στην οικονοµία και στην επι-
χειρηµατικότητα προϋποθέτει τη µείωση της φορολογίας, πρώ-
τον, καθώς και την αποκατάσταση της χρηµατοδότησης µέσω
της δηµιουργίας νέων χρηµατοδοτικών εργαλείων.

Η νέα Κυβέρνηση, πράγµατι, µέχρι το τέλος του προηγούµε-
νου χρόνου προχώρησε στη µείωση της φορολογίας µε µια
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σειρά από νοµοσχέδια και παρεµβάσεις και στην εξασφάλιση της
οµαλοποίησης στη λειτουργία του τραπεζικού συστήµατος κυ-
ρίως µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ».

Σήµερα ένα νέο νοµοσχέδιο, το οποίο εισάγει εντελώς καινο-
τόµα χρηµατοδοτικά εργαλεία, φέρνει η Κυβέρνηση προς ψή-
φιση µε στόχο την αποκατάσταση της οµαλότητας στη
ρευστότητα στις µικρές και στις πολύ µικρές επιχειρήσεις, στις
ατοµικές επιχειρήσεις, στις επιχειρήσεις που ξεκινούν τώρα τη
δραστηριότητά τους, αλλά και σε επιχειρήσεις που ξεκινούν από
ανθρώπους που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Μιλάµε για ένα νέο χρηµατοδοτικό εργαλείο που αφορά µι-
κρότερα ποσά µέχρι το ύψους των 25.000 ευρώ και, βέβαια, µε
την τροπολογία η οποία ήρθε αυτό αφορά και τους αγρότες.

Και εδώ θα ήθελα µια διευκρίνιση, κύριε Υπουργέ, αν είναι δυ-
νατόν. Η τροπολογία, η οποία ήρθε, αφορά τη χρηµατοδότηση
των αγροτών, των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών µόνο από την
τράπεζα και τον τραπεζικό τοµέα ή και από τα νέα ιδρύµατα τα
οποία ιδρύουµε µε βάση το νέο νοµοσχέδιο;

Οι µικρές επιχειρήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαν
πραγµατικά την ανάγκη από αυτόν τον νέο θεσµό, γιατί πραγµα-
τικά αντιµετώπισαν τεράστιες δυσκολίες στο να µπορέσουν να
έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα. 

Πολλή συζήτηση έχει γίνει διαχρονικά για τη δοµή και για το
µοντέλο της ελληνικής οικονοµίας, για τον πολυκερµατισµό, για
την έλλειψη µεγάλων µεγεθών και την πολυδιάσπαση των πόρων.

Πράγµατι, ως χώρα και ως οικονοµία έχουµε µια ιδιορρυθµία.
Όµως, η ιδιορρυθµία αυτή δεν ακολουθεί τις κοινωνικές συνθήκες,
δεν ακολουθεί τη γεωγραφική διαµόρφωση και τη γεωφυσική δια-
µόρφωση της χώρας, τις ιδιαίτερες συνθήκες αποµόνωσης των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών;

Υπ’ αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες, το ερώτηµα είναι: οι επιχει-
ρήσεις αυτές, οι µικρές, οι πολύ µικρές, οι ατοµικές, αυτές που
σήµερα αφορά το νοµοσχέδιο, αποδίδουν στους ιδιοκτήτες τους
ένα εισόδηµα για να ζήσουν; Παρέχουν, επίσης, στο πλαίσιο της
οµαλής λειτουργίας της κοινωνίας αγαθά σε κοινωνίες που δια-
φορετικά πιθανόν και να τα στερούνταν; Επιβαρύνουν µε κάποιον
τρόπο το κράτος ή, αντιθέτως, µέσω της φορολόγησης αποδί-
δουν στο κράτος;

Γιατί, λοιπόν, να είµαστε ή να είµαι προσωπικά, δογµατικά και
a priori εναντίον των µικρών επιχειρήσεων;

Αυτή, λοιπόν, η ιδιοµορφία, η ιδιορρυθµία της ελληνικής οικο-
νοµίας είναι µία πραγµατικότητα και αυτή την πραγµατικότητα
έρχεται σήµερα για πρώτη φορά η ελληνική Κυβέρνηση να την
αναγνωρίσει και να την υποβοηθήσει, να βοηθήσει, δηλαδή,
αυτές τις µικρές επιχειρήσεις που βρίσκονται στις µικρές, απο-
µονωµένες γωνιές της Ελλάδος να µπορέσουν να πάρουν µία
ανάσα. Αυτή είναι, όµως και η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Δηµιουργούµε αυτά τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία, που
στόχο έχουν τη διευκόλυνση της χρηµατοδότησης, την αποκα-
τάσταση της ρευστότητος αυτών των πολύ µικρών επιχειρήσεων,
την παροχή οξυγόνου στον µικρό επιχειρηµατία που χτυπήθηκε
από την κρίση, που διαλύθηκε από την πανδηµία του κορωνοϊού.

Χθες, κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στην οµιλία σας -κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο λίγο να µε παρακολουθή-
σετε- στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων στα εννέα -αν δεν
κάνω λάθος- χρηµατοδοτικά εργαλεία τα οποία πράγµατι θέ-
σπισε η Κυβέρνησή µας. Πράγµατι, πρέπει να χρησιµοποιήσουµε
όσο το δυνατόν περισσότερα εργαλεία. 

Θέλω, όµως, να σας θυµίσω και ένα ακόµη το οποίο υπάρχει -
και έχουµε εκεί µία εκκρεµότητα- και αφορά την περιοχή της
Θράκης. Αυτό είναι η περίπτωση της επιδότησης του εργοδοτι-
κού κόστους ύψους 12% στις επιχειρήσεις της Θράκης, που κά-
ποια στιγµή µετά το 2010 και λόγω της οικονοµικής δυσπραγίας
διακόπηκε.

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, έχουµε κάποια νέα δεδοµένα, υπό το
πρίσµα των οποίων εκτιµώ ότι το Υπουργείο και η Κυβέρνηση θα
πρέπει να δουν αυτό το εργαλείο της επιδότησης του κόστους
του 12%.

Ποια είναι τα δεδοµένα αυτά; Το ένα αφορά δύο αποφάσεις
της δικαιοσύνης, µία του Συµβουλίου της Επικρατείας που ακυ-

ρώνει την ΚΥΑ του 2016, µε την οποία καταργήθηκε το µέτρο
αυτό. Και η δεύτερη είναι απόφαση σε πρώτο βαθµό που δι-
καίωσε ενάγοντα ο οποίος ζητούσε τα οφειλόµενα µέχρι το 2015.

Άρα ένα δεδοµένο είναι αυτές οι αποφάσεις που είναι υπέρ
των δικαιούχων. Το δεύτερο δεδοµένο είναι ότι το εργαλείο αυτό
είναι απολύτως πλέον συµβατό µε τις διακηρύξεις της Κυβέρνη-
σης και του Πρωθυπουργού ότι η επιλογή µας πλέον είναι η επι-
δότηση της εργασίας και όχι της ανεργίας. Και ακριβώς αυτό το
µέτρο επιδοτεί την εργασία, όχι την ανεργία και δεν αντίκειται
στα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Έχει υπάρξει και σχετική απάντηση
της αρµόδιας επιτρόπου και παραδοχή ότι αυτό το µέτρο υπη-
ρετεί την κοινοτική συνοχή και την περιφερειακή ανάπτυξη.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να δείτε υπ’ αυτό το
πρίσµα το αίτηµα των επιχειρήσεων της Θράκης για την κατα-
βολή.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι και της ανατολικής Μακε-
δονίας, είναι κοινό το αίτηµα, είναι της περιφέρειας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ναι, κύριε συνάδελφε, δεν θα σας αδι-
κήσουµε.

Να καταβληθούν, λοιπόν, τα χρήµατα που ήδη µε αγωγές
έχουν δικαιωθεί και θα προχωρήσουν και στον δεύτερο βαθµό.
Και πολύ φοβάµαι ότι αν προχωρήσουν και νέες αγωγές για το
2016 έως το 2020, το µόνο το οποίο θα γίνει θα είναι να ταλαι-
πωρήσουµε όλους αυτούς τους δικαιούχους, να κοστίσει όλο
αυτό από πλευράς οικονοµικής και στις επιχειρήσεις, αλλά και
στο κράτος, εάν προσφύγει σε επόµενους βαθµούς και τελικώς
να φτάσουµε στο τελικό σηµείο να καταβληθούν τα χρήµατα
αυτά µετά από δικαστικές αποφάσεις.

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µία φράση, ότι η
πανδηµία του κορωνοϊού φρέναρε από τη µία πλευρά την πορεία
ανάκαµψης της οικονοµίας στην οποία είχαµε µπει, από την
άλλη, όµως, ανέδειξε και νέες προτεραιότητες. Και µία από
αυτές τις νέες προτεραιότητες είναι ότι το βάρος και πάλι θα
πρέπει να πέσει στον πρωτογενή τοµέα της οικονοµίας, δηλαδή
στην παραγωγή προϊόντων και αγαθών και τη µεταποίηση. Δεν
είναι δυνατόν να διαβάζουµε ότι η χώρα είναι ελλειµµατική σε
κρέας και σε αυγά. Αυτή η χώρα έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα.
Πρέπει να θέσουµε νέες προτεραιότητες που θα βάλουν και πάλι
τον πρωτογενή τοµέα της οικονοµίας µπροστά, που θα τον ενι-
σχύσουµε κατά το δυνατόν, έτσι ώστε να µη χρειάζεται να εισά-
γουµε τα αυτονόητα, τα πιο απλά αγαθά, όπως είναι το κρέας
και τα αυγά.

Πιστεύω ότι από την κρίση της πανδηµίας µπορούµε να
βγούµε πιο σοφοί και να εκµεταλλευτούµε όλα αυτά τα συµπε-
ράσµατα, να δούµε την κρίση ως ευκαιρία και να κάνουµε µια
καινούργια αρχή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Παρακαλώ για τον χρόνο!
Ο κ. Φραγγίδης έχει τον λόγο τώρα. Αµέσως µετά θα µιλήσει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος -πάλι άλλαξαν µετά από συ-
νεννοήσεις- ο κ. Λιβανός και θα δούµε πώς θα συνεχίσουµε.

Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

ήθελα ως υπεύθυνος του Τοµέα Τουρισµού του Κινήµατος Αλ-
λαγής να αναφερθώ στο θέµα της φιλοξενίας κρουσµάτων
COVID-19 σε καταλύµατα, το οποίο θα έπρεπε να είχε ήδη κλεί-
σει, καθώς η τουριστική σεζόν άνοιξε στις 16 του Ιούνη 2020. Οι
ξενοδόχοι δεν εκδήλωσαν ενδιαφέρον, προφανώς λόγω χαµη-
λών οικονοµικών κινήτρων αλλά και ανασφάλειας.

Αναγκαστήκατε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να βγάλετε
µία ΚΥΑ χθες που δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα, γιατί, πρώ-
τον, ελλοχεύει κίνδυνος ενεργοποίησης υγειονοµικής βόµβας
στις τουριστικές περιοχές από την αδικαιολόγητη συνύπαρξη -
έστω και προσωρινά- φορέων COVID-19 µε υγιείς τουρίστες.
Δεύτερον, υπονοµεύεται η προσπάθεια για την επαναφορά της
χώρας στον παγκόσµιο τουριστικό χάρτη. Τρίτον, απουσιάζει η
δυνατότητα ουσιαστικού υγειονοµικού ελέγχου και διαχείρισης
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κρούσµατος και, τέταρτον, δεν εξυπηρετείται η προϋπόθεση
γειτνίασης µε νοσοκοµειακή µονάδα.

Δυστυχώς, για µία ακόµη φορά αργήσατε πολύ και δηµιουρ-
γούνται τεράστια προβλήµατα στον τουρισµό.

Κύριοι Υπουργοί, οι απανωτές κρίσεις στην οικονοµία µας
έχουν δηµιουργήσει συνθήκες ύφεσης. Η κατάσταση είναι απρό-
βλεπτη και η πολιτική ηγεσία της χώρας οφείλει να προνοήσει
και να προστατεύσει µε κάθε τρόπο την οικονοµική δραστηριό-
τητα και την κοινωνική συνοχή.

Εδώ και καιρό επισηµαίνουµε ότι τα µέτρα της Κυβέρνησης
για την ενίσχυση της ρευστότητας δεν φτάνουν στην πραγµατική
οικονοµία. Η ραχοκοκαλιά της ελληνικής επιχειρηµατικότητας,
επιχειρήσεις κυρίως µικρού και µικροµεσαίου µεγέθους, αδυνα-
τούν να ανταποκριθούν στους όρους δανεισµού των συστηµικών
χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων που ζητούν όλο και περισσότε-
ρες εµπράγµατες εγγυήσεις. Πρόκειται για µια απαράδεκτη
στάση των τραπεζών, οι οποίες έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί τόσες
φορές µε χρήµατα του ελληνικού λαού και αντί να στηρίξουν
τους πολίτες-αιµοδότες τους και να συµβάλουν ουσιαστικά στην
κοινωνική συνοχή και ανάπτυξη, προτιµούν να «σφυρίζουν αδιά-
φορα».

Οφείλουµε όλοι να στεκόµαστε υπεύθυνα και αλληλέγγυα απέ-
ναντι στο κοινωνικό σύνολο. Είναι σηµαντικό να διερευνηθεί τι
συµβαίνει µε τα πιστωτικά ιδρύµατα που, ενώ συµµετέχουν στα
εργαλεία ρευστότητας που εξήγγειλε η Κυβέρνηση έχοντας την
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, παρουσιάζονται απρόθυµα να
ανταποκριθούν στις πραγµατικές ανάγκες των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων της χώρας. Την ίδια στιγµή στηρίζονται µε ρευστό-
τητα και εγγυήσεις από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, απολαµβάνουν τα οφέλη
από την ποσοτική χαλάρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας, έχουν εγγυήσεις από το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» και πολλά άλλα. 

Κάτι, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, που θα πρέπει να δείτε γενικό-
τερα είναι το θέµα της εξαίρεσης κλάδων από ευεργετικές ρυθ-
µίσεις. Υπήρξαν µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις και
επαγγελµατίες που δεν εντάχθηκαν στα µέτρα στήριξης της Κυ-
βέρνησης, επειδή οι ΚΑΔ τους δεν συµπεριλαµβάνονταν στους
πληττόµενους, όπως είναι τα µίνι µάρκετ σε τουριστικές περιοχές
που αντιµετωπίστηκαν όπως τα σουπερµάρκετ σε αστικές περιο-
χές λόγω ίδιου ΚΑΔ. 

Επίσης, από την πρόσφατη πρόβλεψη για τις επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στον τουριστικό κλάδο, που αφορά την πα-
ράταση της προθεσµίας πληρωµής των επιταγών τους για επι-
πλέον εξήντα µέρες, απουσιάζουν κλάδοι όπως τα τουριστικά
λεωφορεία. Την ίδια στιγµή, οι οικονοµικές υποχρεώσεις «τρέ-
χουν» απέναντι σε δηµόσιο, τράπεζες και ιδιώτες και αποτελούν
θηλιά στον λαιµό επαγγελµατιών και µικροεπιχειρηµατιών.

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει κάνει συγκεκριµένες προτάσεις για
την ενίσχυση της ρευστότητας και της βιωσιµότητας των επιχει-
ρήσεων, όπως αύξηση του συνολικού ποσού της επιστρεπτέας
προκαταβολής, που είναι ουσιαστικά το µόνο εργαλείο µέχρι
στιγµής που δεν έχει αυστηρά τραπεζικά κριτήρια και µπορεί να
φτάσει στις επιχειρήσεις. Επίσης, µηδενική προκαταβολή φόρου
για το 2020 για τις άµεσα πληττόµενες επιχειρήσεις και 50% προ-
καταβολή για όλες τις υπόλοιπες.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα εισάγει έναν νέο θεσµό
που θα λειτουργήσει συµπληρωµατικά και εκτός λογικής τραπε-
ζικού δανεισµού. Εύχοµαι να µη βαλτώσει κι αυτό, όπως συµβαί-
νει ήδη µε τις ροές χρηµατοδότησης από τις συστηµικές
τράπεζες προς τις επιχειρήσεις. Υπάρχει, λοιπόν, προβληµατι-
σµός και για το ύψος του επιτοκίου και θα πρέπει, κύριοι Υπουρ-
γοί, να βρεθεί λύση. 

Θετική είναι η συµπερίληψη των φορέων της κοινωνικής οικο-
νοµίας στους δικαιούχους. Περιµένουµε από εσάς τη σχετική νο-
µοτεχνική βελτίωση. Εµείς, προτείναµε να µπορούν επίσης, να
χορηγούν µικροπιστώσεις όχι µόνο να λαµβάνουν. Επίσης, το
θέµα των εγγυήσεων χρηµατοδότησης χρειάζεται εξειδίκευση
ως προς τη µορφή, το όριο και το ποσοστό. Δεν θα πρέπει να
παρακρατείται µεγάλο ποσό ως εγγύηση, γιατί τότε λιγοστεύει
πολύ η ενίσχυση προς τον δικαιούχο.

Η Κυβέρνηση και η Τράπεζα της Ελλάδας χρειάζεται να εξα-

σφαλίσουν τον αποτελεσµατικό έλεγχο και την εποπτεία των
νέων ιδρυµάτων. Σε σχέση µε τα αναδροµικά των συνταξιούχων
είναι καλή η µειωµένη φορολογία που προβλέπεται, αλλά δεν θα
πρέπει να επιβαρυνθούν εκείνοι εξαιτίας των καθυστερήσεων και
παραλείψεων της ΑΑΔΕ και του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Τέλος, είναι καλή η απαλλαγή των αγροτεµαχίων των φυσικών
προσώπων από συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ για το έτος 2020, αλλά
περιµέναµε, κύριοι Υπουργοί, να δούµε την κατάργησή του.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν συνεχίσουµε επιτρέψτε

µου στο σηµείο αυτό να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 26 Ιουνίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 843/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Προέκταση του Δυτικού Προαστιακού Θεσσαλονίκης
στην Έδεσσα µέσω των Γιαννιτσών».

2. Η µε αριθµό 830/19-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Σοβαρά
προβλήµατα υποστελέχωσης και παλαιωµένου υλικού για τις πυ-
ροσβεστικές υπηρεσίες του Νοµού Λάρισας». 

3. Η µε αριθµό 838/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Άµεση κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος σε γεωργούς και
κτηνοτρόφους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 844/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέ-
ξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Εκτεταµένη και αδικαιολόγητη αστυνοµική βία
στη συγκέντρωση διαµαρτυρίας για την αέρια ρύπανση στον
Βόλο». 

2. Η µε αριθµό 841 /22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πορεία εκκαθάρισης
πρώην Οργανισµού Κωπαΐδας». 

3. Η µε αριθµό 840/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Πρόσθετες δυσκολίες των εργαζόµενων κα-
θηγητών στα φροντιστήρια µέσης εκπαίδευσης και ξένων
γλωσσών για τη λήψη του επιδόµατος ανεργίας».

4. Η µε αριθµό 848/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υφυπουργό
στον Πρωθυπουργό κ. Στυλιανό Πέτσα, µε θέµα: «Διακοπή της
εκποµπής της κ. Μπούρα στην ΕΡΤ».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6146/4-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου
Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Διασφάλιση των δικαιωµάτων των επιβατών από ακυρω-
µένες λόγω κορωνοϊού πτήσεις».

2. Η µε αριθµό 6137/4-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Σε
αδιέξοδο το Σικιαρίδειο Ίδρυµα».

3. Η µε αριθµό 5580/7-4-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ.Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
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θέσεων, µε θέµα: «Εξακολουθούν τα προβλήµατα των επικουρι-
κών εργαζόµενων του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας».

4. Η µε αριθµό 6231/6-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Αναβολή αύξησης του κατώτατου µισθού».

5. Η µε αριθµό 6203/5-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Κυκλά-
δων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου
Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα:« Στήριξη νέων επιχειρηµατιών µε ΚΑΔ τουρι-
στικών επαγγελµάτων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε επί του νοµοσχε-
δίου.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Λιβανός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω δί-
νοντας κάποιες σύντοµες απαντήσεις σε όσα είπε πριν ο κ. Βε-
λόπουλος. Κατ’ αρχάς, επειδή παρακολουθώ τον Πρόεδρο από
το 2007, µου έκανε εντύπωση που η κριτική του εστιάστηκε στον
κ. Βορίδη και στον κ. Άδωνι Γεωργιάδη. Ίσως κάτι σηµαίνει αυτό.

Αλλά για να πάω λίγο στα πιο σοβαρά, επανάφερε το θέµα της
λίστας των µέσων ενηµέρωσης και της διαφήµισης. Είναι ρητή
και δεδοµένη η θέση της Κυβέρνησης. Το έχει πει ο κ. Πέτσας
από τις 10 Απριλίου µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Τα χρήµατα, τα
ποσά θα δοθούν στη δηµοσιότητα. Έχουν ήδη δοθεί στη δηµο-
σιότητα τα µέσα τα οποία έχουν µπει στο πρόγραµµα. Νοµίζω
ότι έχει καλυφθεί αυτό το θέµα πλήρως. Σε κάθε περίπτωση, δεν
µπορεί κανείς να το συµψηφίζει µε τη λογική που υπήρχε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπου χρησιµοποιούσαν κονδύλια από τις ΔΕΚΟ για να κά-
νουν κοµµατική επικοινωνία. Εδώ έγινε το ακριβώς αντίθετο.
Έγινε ένα πρόγραµµα για να βοηθήσει στο σταµάτηµα του ιού.

Όσον αφορά στο θέµα της επήρειας στα εθνικά µας θέµατα,
δεν µιλάµε για µειωµένη επήρεια πουθενά. Αυτό είναι σαφές. Η
εξωτερική µας πολιτική συνοψίζεται στο ότι προσπαθούµε να λύ-
σουµε προβλήµατα τα οποία χρονίζουν εδώ και δεκαετίες και
όπως είδαµε µε την πρόσφατη επιτυχηµένη συµφωνία για την
ΑΟΖ µε την Ιταλία, το κάνουµε. Πετυχαίνουµε µε αυτή την πολυ-
διάστατη, εµπροσθοβαρή, δραστήρια πολιτική να διασφαλί-
σουµε τα ελληνικά συµφέροντα, να προστατεύσουµε κάθε
σπιθαµή ελληνικής γης και να προασπίσουµε, βεβαίως, την ει-
ρήνη, την πρόοδο και την ευηµερία στην περιοχή.

Ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο που εισάγει στην οικονοµική µας ζωή ένα κρίσιµο
χρηµατοδοτικό εργαλείο, ένα εργαλείο που αποκαλύπτει το σχέ-
διο του Κυριάκου Μητσοτάκη αλλά και της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών για την οικονοµία. Μια οικονοµία µε τη µεσαία
τάξη να διαδραµατίζει έναν κυρίαρχο ρόλο, γιατί για εµάς -το
λέµε άλλη µια φορά- δεν είναι ταξικός εχθρός, όµως τη σκεφτό-
µαστε, την πιστεύουµε ως ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας. Μια
οικονοµία µε ίσες ευκαιρίες για όλους και κοινωνική δικαιοσύνη,
µε ισχυρή δηµόσια παιδεία και υγεία, µε ανάδειξη της σηµασίας
της εργασίας όχι ως µέσου βιοπορισµού των πολιτών µόνο, αλλά
και ως µέσου που οδηγεί στην ασφάλεια όλων των Ελληνίδων
και όλων των Ελλήνων.

Όπως αποδείξαµε και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, επιδο-
τούµε την εργασία των πολιτών, ώστε να τους παρέχουµε την
αναγκαία ατοµική και κοινωνική ασφάλεια, έτσι ώστε να µπορούν
να ζήσουν καλύτερα και να προοδεύσουν, διότι θεωρούµε, όπως
θεωρούν και όλοι στον δυτικό µας πολιτισµό, ότι η εργασία απο-
τελεί στοιχείο ολοκλήρωσης της προσωπικότητας του πολίτη,
στοιχείο καθορισµού και προσδιορισµού του εντός του κοινωνι-
κού συνόλου. Γι’ αυτό φροντίζουµε και διασφαλίζουµε την προ-
στασία των θέσεων εργασίας. Δεν θα πρωτοτυπήσω αν πω ότι
ζούµε στην εποχή των µεγάλων ανισοτήτων -το έχουµε κουβεν-
τιάσει πολλές φορές- ανισότητες τις οποίες δυστυχώς βλέπουµε
να αυξάνει η τεχνολογία, που αξιοποιείται καλύτερα από τους
πιο ισχυρούς, ώστε να τους επιτρέψει µε αυτόν τον τρόπο να αυ-
ξήσουν περισσότερο τα έσοδά τους.

Το 2017 τα νούµερα ήταν συγκεκριµένα. Το πλουσιότερο 1%
παγκοσµίως έλαβε το 82% του παραγόµενου πλούτου. Στη χώρα
µας ευτυχώς το πλουσιότερο 10%, την ίδια εποχή κατείχε το 42%
του συνολικού πλούτου. Η παράταξή µας και αυτό είναι δεδο-
µένο, µάχεται για να διορθώσει την κατάσταση αυτή. Πιθανόν και
οι άλλες παρατάξεις στο Κοινοβούλιο να κάνουν το ίδιο. Εµείς
εφαρµόζουµε µια φιλελεύθερη πολιτική µε κοινωνικό πρόσηµο,
ώστε να καταστεί εφικτό για όλες τις Ελληνίδες και όλους τους
Έλληνες το ελληνικό όνειρο, δηλαδή η δυνατότητα να προοδεύ-
σουν µε τον ίδιο τρόπο, ανεξάρτητα από την κοινωνική και οικο-
νοµική τους θέση, να πάνε πιο µπροστά πρακτικά από τους
γονείς τους, να δηµιουργήσουν και να προχωρήσουν.

Καταπολεµούµε τη διαιώνιση των παγίδων φτώχειας. Στόχος
και όραµά µας είναι για όλους όσοι το θέλουν πραγµατικά και
εργάζονται σκληρά για να το πετύχουν, να γίνει εφικτή η οικονο-
µική και κοινωνική κινητικότητα. Η µεγάλη οικονοµική κρίση, που
βίωσε η πατρίδα µας εγκλώβισε πολλούς συµπολίτες µας σε
έναν φαύλο κύκλο. Σκεφτείτε τους ανθρώπους που δεν έχουν
διαµορφώσει τα απαραίτητα προσόντα, για να µπορούν να βρουν
µια καλύτερη εργασία, που δεν έχουν τα αναγκαία εχέγγυα για
να δανειοδοτηθούν από τις τράπεζες και αισθάνονται εγκλωβι-
σµένοι, χωρίς να έχουν την προοπτική εξόδου.

Ακριβώς αυτή τη διέξοδο προσπαθεί η Κυβέρνηση να παρα-
γάγει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Διότι, για να εξασφαλι-
στούν οι προϋποθέσεις εξόδου από τη φτώχεια, χρειάζεται
κεφάλαιο και όχι επιδόµατα. Και δεν χρειάζεται µόνο κεφάλαιο,
όπως έχει λεχθεί ήδη, αλλά και πληροφόρηση. Σωστή πληροφό-
ρηση για το τι µπορεί να κάνει κανείς µε αυτό το κεφάλαιο, για
να µπορέσει να χτίσει καλύτερα τη ζωή του, να µπορέσει να ολο-
κληρώσει, παραδείγµατος χάριν, την αποπληρωµή του δανείου
του, να βελτιώσει την οικονοµική του κατάσταση, παράγοντας
πλούτο και συµβάλλοντας στην οικονοµική ανάπτυξη του συνό-
λου της χώρας.

Ορθώς το τοποθέτησε ο κ. Σταϊκούρας σε µια οµιλία του, ότι
το σχέδιό µας για τη χώρα έχει τρεις βασικούς πυλώνες: τον
πλούτο, τη σύνθεσή του και την αναδιανοµή του. Γιατί όµως δη-
µιουργείται από την Κυβέρνηση αυτό το εργαλείο; Διότι οι τρά-
πεζες, όπως αποδείχθηκε κατά τα χρόνια της σφοδρής
οικονοµικής κρίσης, δεν µπορούν τελικά να αντεπεξέλθουν από-
λυτα σε αυτόν τον ρόλο. 

H πανδηµία και οι έκτακτες συνθήκες που αυτή δηµιούργησε
προκάλεσαν προφανώς τεκτονικές αλλαγές στην οικονοµική µας
ζωή. Αν και αντιλαµβάνοµαι τους χρηµατοοικονοµικούς κανόνες
που πρέπει να τηρούν, είναι σαφές ότι πρέπει να αναλάβουν το
µερίδιο της ευθύνης που τους αναλογεί και να προβούν στη στή-
ριξη των επιχειρήσεων, να χορηγήσουν δάνεια, απελευθερώνον-
τας ρευστότητα, που τόσο έχει ανάγκη η επιχειρηµατικότητα.
Όλοι -και οι τράπεζες προφανώς- πρέπει να αρθούν στο ύψος
των περιστάσεων. 

Σαφώς δεν συναντιόµαστε ως παράταξη µε όσους µιλούν για
χορήγηση χρηµάτων χωρίς κανένα τραπεζικό κριτήριο, αλλά η
κρισιµότητα των στιγµών απαιτεί και από αυτούς την αντίστοιχη
ευελιξία και καλή διάθεση. Επειδή, όµως, η κοινωνία δεν είναι
µόνο οι µεσαίες και οι µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά και οι µικρές,
ο απλός καταστηµατάρχης, οι απλοί πολίτες, εισάγουµε ακριβώς
αυτόν τον θεσµό των µικροπιστώσεων.

Τη σηµασία του εργαλείου αυτού την είχε άλλωστε αντιληφθεί
και η προηγούµενη κυβέρνηση, όπως µας το εξήγησε αναλυτικά
πριν ο κ. Δραγασάκης. Χαιρόµαστε γι’ αυτό. Δεν πρόλαβαν να το
υλοποιήσουν και αυτό αλλά, εν πάση περιπτώσει, συµφωνούν.
Και µε την ευκαιρία να πω ότι δεν χρειάζεται να έχει καµµία ανη-
συχία, γιατί το πρόγραµµα, το σχέδιο για την ανάκαµψη της οι-
κονοµίας θα είναι ακριβώς έτσι όπως το οραµατίζεται και εκείνος
και διάφορο από αυτά τα οποία παρακολουθήσαµε τις προηγού-
µενες δεκαετίες στη χώρα µας.

Εισάγουµε, λοιπόν, αυτή τη δυνατότητα χορήγησης δανείων
έως 25.000 ευρώ χωρίς εµπράγµατες εξασφαλίσεις. Με τον
τρόπο αυτό ενισχύουµε τον νέο άνθρωπο, που επιθυµεί να ξεκι-
νήσει τη δική του µικρή επιχείρηση αλλά και τον µεγαλύτερο ηλι-
κιακά πολίτη, τον πολίτη που έχει εξοικείωση µε την τεχνολογία.
Ενισχύουµε τον νέο φοιτητή, που επιδιώκει να πραγµατοποιήσει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15333



τις σπουδές του για να προχωρήσει καλύτερα στη ζωή του, τις
µονογονεϊκές οικογένειες και άλλες ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες. Αναθέτουµε την επίβλεψη αυτού του παράλληλου χρηµατο-
δοτικού «τραπεζικού» συστήµατος στην Τράπεζα της Ελλάδος,
την πλέον κατάλληλη για την εποπτεία αυτού του νέου συστήµα-
τος. Ενισχύουµε, δηλαδή, στην πράξη µε όλα τα µέσα την ελλη-
νική οικονοµία και κοινωνία, µία κοινωνία που παρακολουθεί -και
λυπάµαι, ειλικρινά λυπάµαι που το λέω αυτό- µε ντροπή και οργή
τα όσα αποκαλύπτονται τις τελευταίες µέρες και ώρες στην πα-
τρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα λάθη του ΣΥΡΙΖΑ κατά την
τετραετή διακυβέρνησή του είναι πολλά και χιλιοειπωµένα. Τα
ξέρει ο ελληνικός λαός. Το σοβαρότερο όµως ήταν η προσπά-
θειά τους να ελέγξουν τους θεσµούς, να αλώσουν τα κρίσιµα θε-
σµικά αντίβαρα και να χειραγωγήσουν τη δικαιοσύνη. Οι
πρόσφατες συνοµιλίες που είδαν το φως της δηµοσιότητας -και
νοµίζω ότι θα µας απασχολήσουν στο µέλλον- του τότε Υπουρ-
γού Επικρατείας και ουσιαστικά νούµερο 2 της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε έναν επιχειρηµατία τον κ. Μιωνή, αποδεικνύουν
τον θεσµικό κατήφορο της προηγούµενης περιόδου, έναν κατή-
φορο που όπως ακούµε έκπληκτοι όλοι περιείχε µαγαζιά, παρα-
µάγαζα, κέρδη, λεφτά και άλλα λεφτά. Επίσης περιείχε πολιτικές
πιέσεις στον κ. Σταύρο Παπασταύρου, για να ενοχοποιήσει ψευ-
δώς τη σύζυγο του σηµερινού Πρωθυπουργού και τότε Προ-
έδρου της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Μητσοτάκη.

Είναι ένας κατήφορος ο οποίος δεν σταµατάει εκεί. Περιλαµ-
βάνει τον πρώην Υπουργό Άµυνας και τη σύζυγό του, που µας
εµφανίζονται πλέον µε ντοκουµέντα να δίνουν εντολές σε αστυ-
νοµικούς για να παρακολουθούν και να συλλαµβάνουν δηµοσιο-
γράφους και εκδότες, δηµιουργώντας ουσιαστικά µία
παράλληλη δοµή στο κράτος, αλλά και τον γραµµατέα του κόµ-
µατος του ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή, αυτές τις µέρες να βγαίνει
στην τηλεόραση και να δηλώνει κατ’ ουσίαν ότι όταν ο κ. Καµµέ-
νος και το σύστηµά του παρακολουθούσε τους δηµοσιογράφους
και ζήταγε τη δίωξή τους η ΕΥΠ, κατ’ εντολή της Κυβέρνησης
τότε, παρακολουθούσε τον κ. Καµµένο που παρακολουθούσε
τους δηµοσιογράφους. 

Αυτά τα πράγµατα είναι απίστευτα και αντιλαµβάνοµαι τη δυ-
σκολία να τα αντιµετωπίσουν οι παριστάµενοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και όλα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, και καταλαβαίνω τη
δύσκολη θέση τους, πλην, όµως, δεν µπορώ παρά να τα σχο-
λιάσω και να περιµένουµε κάποιες απαντήσεις. Είναι φαινόµενα
σήψης και παρακµής. Λυπάµαι που το λέω αλλά αυτό είναι το
στίγµα που άφησε η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν αρκούσε στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ η διακυβέρνηση του τόπου. Ήθελε να καταλάβει, όπως µας
είπε και ο πρώην Πρωθυπουργός, τους αρµούς της εξουσίας.
Είναι σαφές ότι το DNA του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ, συνοψίζεται
στο περίφηµο «ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν». Κυβερ-
νήσατε δυστυχώς διχαστικά, απολυταρχικά, επιχειρώντας να
ελέγξετε κάθε θεσµό και, κυρίως, τη δικαιοσύνη. Σκεφτείτε, έστω
και για ένα λεπτό, τι θα γινόταν µέσα σε αυτή την ιερή αίθουσα
αλλά και έξω από αυτή, αν στη θέση του τέως Υπουργού Επικρα-
τείας βρισκόταν ένα στέλεχος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. Θα είχε γίνει ένας µεγάλος χαµός ,και ο κ. Τσίπρας θα
ήταν εδώ, συνεχώς, να φωνάζει και να λέει ότι πρέπει να προ-
στατεύσουµε τη δηµοκρατία. Σήµερα πού είναι;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Στα µέσα δεν θα ήταν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευτυχώς

την 7η Ιουλίου ο ελληνικός λαός σάς έκρινε, κύριε Τσακαλώτο,
και σας έστειλε στα έδρανα που κάθεστε, στα έδρανα της Αντι-
πολίτευσης και αυτή η θέση όµως εµπεριέχει µία πολύ µεγάλη
ευθύνη. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να αντιληφθείτε το θεσµικό βάρος της
θέσης σας. Σας καλούµε, έστω και τώρα, τη δωδέκατη ώρα, να
αυτοκαθαρθείτε, να καταδικάσετε ρητά τα «ντιλαρίσµατα» µέσα
στο Μέγαρο Μαξίµου και στα καφέ. Γιατί η Ελλάδα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι ούτε µαγαζί ούτε µαγα-
ζάκι. Είναι η πατρίδα όλων µας και όλοι οφείλουµε να την υπη-
ρετούµε.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ
και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Λιβανέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Βεβαίως, θα καταλάβετε για ποιον λόγο ξεκινάω τη συζήτηση
µε τα τελευταία γεγονότα, αυτά δηλαδή τα γεγονότα που ανα-
δεικνύουν την µπόχα και τη σαπίλα του συστήµατος που υπερα-
σπίζονται τα άλλα κόµµατα, του καπιταλιστικού συστήµατος. Η
σήψη, η διαφθορά και η διαπλοκή είναι το παιδί του καπιταλιστι-
κού συστήµατος και όχι το παραπαίδι του. Αυτό σχετίζεται µε το
γεγονός ότι τα κόµµατα τα οποία διαχειρίζονται το συγκεκριµένο
σύστηµα, µε τις πολιτικές τους εξυπηρετούν τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων και στον βωµό αυτών των συµφερόντων
θυσιάζουν την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, τις τσακίζουν.

Έτσι, λοιπόν, κανένα από τα κόµµατα που άσκησαν τη διακυ-
βέρνηση δεν είναι αθώα περιστερά. Και εδώ πέρα πέφτουν όλα
στο τραπέζι: επιλεκτικές σχέσεις πολιτικού προσωπικού µε επι-
χειρηµατικούς οµίλους, γεωπολιτικά παιχνίδια τα οποία παίζονται
-η κυβέρνηση του Ισραήλ, λέει, και ο ίδιος ο πρωθυπουργός του
Ισραήλ, ο κ. Νετανιάχου, ήταν αυτός ο οποίος προκάλεσε τις συ-
ναντήσεις, το κράτος-δολοφόνος, που βεβαίως σχετίζονται µε
προσπάθειες αναδιάταξης του πολιτικού προσωπικού, και τα
διαρκή φαινόµενα παρεµβάσεων και χειραγώγησης της δικαιο-
σύνης. Αυτό είναι το αποτέλεσµα και το παιδί του συστήµατος
το οποίο υπερασπίζεστε. Και από αυτή την άποψη τα όποια παι-
χνίδια γίνονται, γίνονται για αποπροσανατολισµό επί της ουσίας
και αξιοποιούνται και µια σειρά µεθοδεύσεων.

Να υπενθυµίσω ότι το ΚΚΕ από θέσεις αρχών, αποχώρησε και
από τις δύο προανακριτικές επιτροπές και αυτή που είχε η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για
το σκάνδαλο «NOVARTIS». Γιατί; Γιατί δεν θέλαµε να αξιοποι-
ήσουµε µια σειρά από φαινόµενα, τα οποία παρεµποδίζουν τη
διαλεύκανση και τη διερεύνηση της υπόθεσης, όπως για παρά-
δειγµα οι µάρτυρες οι κουκουλοφόροι, οι προστατευόµενοι µάρ-
τυρες,τους οποίους µε θέρµη υπερασπίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα
και βεβαίως και η Πλειοψηφία και η Νέα Δηµοκρατία, από τη
στιγµή που δεν έβγαλαν τις µάσκες και δεν κατέθεσαν µε το ονο-
µατεπώνυµό τους.

Επίσης από θέσεις αρχών είµαστε κατά των υποκλοπών, ανε-
ξάρτητα ποιον συµφέρει και ποιον εξυπηρετεί. Και θα θυµίσω ότι
σε σχέση µε τους κουκουλοφόρους µάρτυρες, αντίστοιχη στάση
κρατήσαµε και στη δίκη της Χρυσής Αυγής. Και το λέµε αυτό
ακριβώς γιατί ανοίγει ο ασκός του Αιόλου. Όπως ανοίγει µε τους
προστατευόµενους µάρτυρες, αφού δεν µπορεί να ελεγχθεί η
ακρίβεια, η αξιοπιστία και η ταυτότητα αυτών που λένε, έτσι και
οι υποκλοπές. 

Να θυµίσω εδώ ότι στο ΚΚΕ έχουµε καταγγείλει δηµοσίως τα
ζητήµατα συνακροάσεων και υποκλοπών που έγιναν στην έδρα
της κΚεντρικής επιτροπής εδώ και τέσσερα χρόνια. Κι έχει τερά-
στιες ευθύνες και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, η οποία όχι µόνο δεν ερευνά τη συγκεκριµένη υπόθεση
αλλά συνεχίζουν στην ίδια πεπατηµένη του καλύµµατος. 

Μάλιστα µε επίσηµη καταγγελία την οποία κάνει σήµερα το
γραφείο Τύπου της κεντρικής επιτροπής, τα φαινόµενα αυτά
επαναλήφθηκαν το διήµερο 18 και 20 Ιουνίου. Υποκλοπές στην
έδρα της κεντρικής επιτροπής. Η ΑΔΑΕ γνωρίζει από πού προ-
έρχονται αυτά τα τηλεφωνήµατα, δεν διερευνά ποιοι τα κάνουν
και ποιοι είναι πίσω από αυτά. Το ίδιο και η δικαιοσύνη η οποία
έχει µπλοκάρει την κάθε διαδικασία διερεύνησης της υπόθεσης. 

Αυτή η εξέλιξη των πραγµάτων είναι κατά τη γνώµη του ΚΚΕ
ιδιαίτερα προσβλητική, όσον αφορά στα ζητήµατα των δικαιω-
µάτων και τις ελευθερίες του λαού, που καθηµερινά καταπατούν-
ται και τσακίζονται. Και απ’ αυτή την άποψη καλούµε την
Κυβέρνηση να πάρει ανοικτά θέση στο συγκεκριµένο ζήτηµα και
να διερευνήσει την υπόθεση. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την καταγγελία για τις συνακρο-
άσεις που έγιναν στην κεντρική επιτροπή, στο τηλεφωνικό κέν-
τρο της κεντρικής επιτροπής 18 έως 20 Ιούνη, πριν από µερικές
µέρες, το τέταρτο κατά σειρά κρούσµα συνακροάσεων που εί-
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χαµε. Διότι το ίδιο είχαµε και πριν από τέσσερα χρόνια και επα-
ναλήφθηκε το 2017, το 2019 και πριν από τέσσερις µέρες. Ένα,
λοιπόν, ζήτηµα είναι αυτό. 

Και απ’ αυτή την άποψη, βεβαίως, θα αναφερθώ πολύ επιγραµ-
µατικά και στην τροπολογία την οποία κατέθεσε το ΚΚΕ -κατέ-
θεσε κι άλλες τροπολογίες, θα µιλήσουµε και στην κατ’ άρθρο
συζήτηση- για τα ζητήµατα της προβολής στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης µε κρατική χρηµατοδότηση διάφορες διαφηµιστικές
καµπάνιες που κάνει το δηµόσιο, το ευρύτερο δηµόσιο και οι
ΔΕΚΟ. 

Διότι, ακριβώς, η στάση την οποία κρατά η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, να µη δίνει στη δηµοσιότητα τον κατάλογο
των µέσων που χρηµατοδοτήθηκαν εν µέσω πανδηµίας, δηµιουρ-
γεί τεράστια ερωτήµατα και είναι µια πράξη η οποία είναι απα-
ράδεκτη κατά τη γνώµη του ΚΚΕ.

Προσπαθώντας, λοιπόν, να αντιµετωπίσουµε αυτό, βάζουµε
στην τροπολογία πρώτον, ότι τα ζητήµατα που αφορούν τη δη-
µόσια υγεία πρέπει να µεταδίδονται δωρεάν απ’ όλα τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης και σε όσα χρειάζεται να γίνεται διαφήµιση,
µέσα σε δέκα µέρες αυτός ο οποίος αναθέτει - ο φορέας, είτε
είναι Υπουργείο είτε είναι δηµόσιος φορέας είτε είναι ΔΕΚΟ- θα
πρέπει να καταθέτει στη Βουλή, στην Επιτροπή Διαφάνειας, τη
λίστα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης τα οποία χρηµατοδοτήθη-
καν, για να δούµε αν ακολουθήθηκαν οι κανόνες -οι όποιοι κανό-
νες- προβολής και ίσης αντιµετώπισης.

Να έρθω τώρα στο νοµοσχέδιο. Παρακολούθησα την οµιλία
του κυρίου Υφυπουργού αλλά και του κ. Δραγασάκη. Κατατοπι-
στικές και συµπληρωµατικές οµιλίες. Και δεν θα µπορούσε να
γίνει αλλιώς, αφού έχει ξεκινήσει η επεξεργασία για το νοµοσχέ-
διο επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ολοκληρώθηκε επί των δικών σας
ηµερών. 

Αυτό είναι κατ’ ανάγκη κακό; Ως ΚΚΕ λέµε όχι, δεν είναι κατ’
ανάγκη κακό. Το ερώτηµα είναι τι θέλουµε να αντιµετωπίσουµε
µε την πρωτοβουλία την οποία παίρνετε. Και το είπατε καθαρά
κι εσείς, κύριε Υφυπουργέ, και ο κ. Δραγασάκης, να µπορούν οι
πολύ µικρές επιχειρήσεις να έχουν πρόσβαση στη χρηµατοδό-
τηση. 

Όµως το ερώτηµα είναι: Αυτό είναι το πρόβληµα που έχουν οι
αυτοαπασχολούµενοι και οι βιοτέχνες, οι επαγγελµατίες, οι έµ-
ποροι, η φτωχοµεσαία αγροτιά; Αυτό είναι το πρόβληµά τους,
ότι δεν έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό τοµέα και τη χρηµατο-
δότηση µέσω δανεισµού; Συνολικά στις ατοµικές επιχειρήσεις
τις οποίες, βέβαια, τις διαχωρίζουµε από τις µετοχικές, αυτό το
εργαλείο µπορεί να απαντήσει στο πρόβληµά τους; Εµείς λέµε
όχι, δεν είναι αυτό το πρόβληµά τους. 

Τα προβλήµατα τα οποία έχουν οι αυτοαπασχολούµενοι, οι έµ-
ποροι, οι ατοµικές λεγόµενες επιχειρήσεις προκύπτουν από δύο
κατ’ εξοχήν πηγές. Η πρώτη πηγή είναι ο ανταγωνισµός, ο σφο-
δρός ανταγωνισµός που δέχονται από τις µετοχικές επιχειρή-
σεις, τα µονοπώλια για να αποκτήσουν όλο και µεγαλύτερο
κοµµάτι της αγοράς και χάνουν έδαφος. Αυτός ,λοιπόν, ο σφο-
δρός ανταγωνισµός είναι η πρώτη πλευρά, η πρώτη πηγή των
προβληµάτων που δέχονται οι αυτοαπασχολούµενοι. 

Δεύτερη πηγή προβληµάτων, είναι οι εκάστοτε κυβερνητικές
πολιτικές που επιδεινώνουν τη θέση των ατοµικών επιχειρήσεων,
αυτοαπασχολούµενων, επαγγελµατιών και εµπόρων. Και τις κυ-
βερνητικές πολιτικές τις γνωρίσαµε και στο πολύ πρόσφατο χρο-
νικό διάστηµα. Ποιες ήταν αυτές; Οι φοροεπιδροµές, οι
ολοµέτωπες φοροεπιδροµές τις οποίες δέχτηκαν τα προηγού-
µενα χρόνια και µε τα µνηµόνια και όχι µόνο, το τέλος επιτηδεύ-
µατος, η 100% προκαταβολή του φόρου, η απένταξή τους από
το αφορολόγητο. 

Όλα αυτά ήταν ζητήµατα που επιδείνωσαν τη θέση των αυτο-
απασχολούµενων. Οι ανατροπές στο ασφαλιστικό σύστηµα, οι
όλο και µεγαλύτερες ασφαλιστικές εισφορές που καλούνται να
πληρώσουν και οι όλο και λιγότερες παροχές που έχουν από το
ασφαλιστικό σύστηµα, η απελευθέρωση του ωραρίου. 

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη, αυτές είναι οι δύο βασικές πηγές
των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν. Και σήµερα, εν µέσω
νέας καπιταλιστικής κρίσης η οποία εκδηλώνεται, βλέπουµε τη
λογική την οποία έχει και η Κυβέρνηση αλλά όχι µόνο η Κυβέρ-

νηση, και τα άλλα κόµµατα, τη λογική των οριζόντιων µέτρων.
Ακριβώς αυτή η λογική αποτελεί και τον µανδύα συγκάλυψης,
ότι επί της ουσίας το µεγαλύτερο κοµµάτι των µέτρων στήριξης
θα κατευθυνθεί στους µονοπωλιακούς οµίλους. 

Αυτά λένε οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα πα-
κέτα χρηµατοδότησης, αυτά λέει η κυβερνητική πολιτική. Και απ’
αυτό το φαγοπότι το οποίο θα γίνει µε χρήµατα που θα κληθούν
να πληρώσουν οι φορολογούµενοι µετά, ένα πολύ µικρό κοµµάτι
θα πάει, ως στάχτη στα µάτια, στους αυτοαπασχολούµενους και
επαγγελµατίες. Και θα πάει µε ποια µέθοδο; Με τη µέθοδο του
δανεισµού. 

Ενώ οι µετοχικές επιχειρήσεις, τα µονοπώλια δηλαδή, θα
έχουν στήριξη όσον αφορά τις επιδοτήσεις, τις κρατικές εγγυή-
σεις, τα διάφορα αναπτυξιακά και επενδυτικά πακέτα, τα διά-
φορα εργαλεία, άλλα εργαλεία χρηµατοδότησης, τα ειδικά
χωροταξικά και µια σειρά άλλα µέτρα, τα οποία στηρίζουν τις
ανάγκες τους και βεβαίως, το βασικό µέτρο, την επίθεση στα
εναποµείναντα δικαιώµατα των εργαζοµένων, από την άλλη
µεριά, η άλλη όψη του νοµίσµατος δείχνει ότι για τους επαγγελ-
µατίες, τους αυτοαπασχολούµενους η Κυβέρνηση ακολουθεί την
τακτική της αναστολής των υποχρεώσεων τους και του δανει-
σµού. Επί της ουσίας τι τους λέει; 

Ενώ αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα, τους λέει ότι τις
όποιες υποχρεώσεις έχετε, θα τις αποπληρώσετε όχι σήµερα
αλλά στο άµεσο µέλλον και µάλιστα στο πολλαπλάσιο θα απο-
πληρωθούν όλες αυτές. Επί της ουσίας, λοιπόν, απλά ανοίγει
λίγο τη θηλιά, για να τη σφίξει µετά πολύ περισσότερο στον
λαιµό αυτών των κατηγοριών. Αυτή είναι η κυβερνητική πολιτική
την οποία ακολουθείτε. 

Οι αυτοαπασχολούµενοι, οι επαγγελµατίες, η φτωχοµεσαία
αγροτιά δεν θέλει αναστολή των υποχρεώσεων, θέλει ανακού-
φιση, «κούρεµα» των υποχρεώσεων και των υποχρεώσεων που
έχει και προς τις τράπεζες και προς τα ασφαλιστικά ταµεία και
προς την εφορία, για να µπορέσει να πει ότι θα ανασάνει και ότι
µπορεί, βελτιώνοντας σχετικά τη θέση της, να προσπαθήσει να
επιβιώσει. Αυτό είναι το ζητούµενο. 

Όµως εσείς όχι µόνο αυτό δεν κάνετε αλλά ακολουθείτε ακρι-
βώς την αντίθετη λογική. Γι’ αυτό, ακριβώς, και υπάρχουν και
συγκεκριµένα µέτρα τα οποία στηρίζει το ΚΚΕ. Και τα προβάλλει
το ΚΚΕ τα µέτρα αυτά, τους στόχους πάλης των αυτοαπασχο-
λούµενων, των επαγγελµατιών, των επιστηµόνων και αγροτών. 

Ποια είναι αυτά τα µέτρα; Να ενταχθούν στο αφορολόγητο και
το αφορολόγητο να φτάσει στις 12.000 ευρώ για όλους, να κα-
ταργηθεί το τέλος επιτηδεύµατος για όλους, να καταργηθεί ο
ΕΝΦΙΑ, να καταργηθεί η προκαταβολή φόρου, να καλυφθούν για
όσο διάστηµα χρειάζεται οι ασφαλιστικές υποχρεώσεις µε δα-
πάνη του κράτους, χωρίς να έχουν αυτοί επιπτώσεις το διάστηµα
αυτό της κρίσης όσον αφορά τις συντάξεις τους. 

Να, λοιπόν, τέτοιους στόχους πάλης αναδεικνύουν οι αυτοα-
πασχολούµενοι. Δεν είναι το κύριο, το φλέγον ζήτηµά τους αν
µπορούν να δανειστούν.

Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο το ΚΚΕ λέει όχι στο νοµοσχέδιο.
Διότι εµείς δεν θέλουµε µέτρα επιδείνωσης της θέσης το επό-
µενο διάστηµα αλλά θέλουµε µέτρα ανακούφισης. Από αυτή την
άποψη, από εδώ πηγάζει και η ανάγκη κοινής δράσης όλων
αυτών των αυτοαπασχολούµενων, των εµπόρων, των βιοτεχνών
µε τους εργαζόµενους. Ακριβώς αυτή η κοινή δράση πρέπει να
αναδεικνύει το πλαίσιο πάλης αλλά και να στοχεύει τον ορατό
εχθρό. Ο ορατός εχθρός για όλους αυτούς είναι το µονοπώλιο
αλλά και το σύστηµά του. Να συγκρουστούν µε αυτό µέχρι την
ανατροπή του.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εµείς καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και θα τοπο-
θετηθούµε πολύ πιο αναλυτικά στην κατ’ άρθρο συζήτηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.
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Τώρα θα µιλήσουν δύο Βουλευτές, ο κ. Χειµάρας και η κ.
Μακρή και θα ακολουθήσει ο κ. Χήτας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τον κ. Χήτα
θα µιλήσω εγώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, κύριε
Τσακαλώτο.

Ορίστε, κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια λέξη µπορώ να περι-

γράψω τη σηµερινή ηµέρα όσον αφορά τις επιχειρήσεις, τα παι-
διά που θέλουν να ιδρύσουν τα τελευταία χρόνια startups στη
χώρα µας, ανθρώπους που ψάχνουν για ένα κεφάλαιο να ξεκινή-
σουν την προσπάθειά τους. Επιτέλους, αυτή είναι η λέξη.

Το λέω αυτό στην αρχή της τοποθέτησής µου, γιατί συµµε-
τείχα µε την προηγούµενη ιδιότητά µου ως αντιπεριφερειάρχης
σε τραπέζια διαλόγων, τότε, µε την προηγούµενη κυβέρνηση και
τους Υπουργούς για το πότε επιτέλους θα προετοιµαστεί εκείνο
το απαραίτητο πλαίσιο, που θα δώσει τη δυνατότητα µικροχρη-
µατοδοτήσεων.

Το ψάχναµε τότε ως περιφερειακή αρχή, προκειµένου να αξιο-
ποιήσουµε και εµείς διαθέσιµους πόρους από το περιφερειακό
επιχειρησιακό πρόγραµµα, γιατί βλέπαµε αυτή την ανάγκη, γιατί
είχαµε νέους ανθρώπους εµπνευσµένα µυαλά της περιοχής µας,
στη Στερεά Ελλάδα, που ήθελαν να επιχειρήσουν, αλλά, δυστυ-
χώς, δεν διέθεταν εκείνο το µικρό κεφάλαιο που χρειάζονταν, για
να κάνουν τα πρώτα τους βήµατα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι η συνέχεια µιας σειράς πολιτι-
κών που έχει υιοθετήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
τους τελευταίους µήνες και έρχονται να απαντήσουν ακριβώς
στην αντίθετη κατεύθυνση µε ό,τι ίσχυε τα προηγούµενα τεσσε-
ράµισι χρόνια, έρχονται να απαντήσουν στην πραγµατική διαµόρ-
φωση ενός προεπιχειρηµατικού κλίµατος στη χώρα, φιλικού για
τις επιχειρήσεις, φιλικού προς τις νέες επενδύσεις.

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά στη µείωση της φορολογίας ει-
σοδήµατος, που φέραµε µε το φορολογικό νοµοσχέδιο, που, βε-
βαίως, από το 22% πηγαίνει στο 9% για εισοδήµατα έως 10.000
ευρώ και, βεβαίως, µε την πρόβλεψη ότι αυτό το 9% γίνεται 4,5%
για τα πρώτα τρία χρόνια για νεοφυείς επιχειρήσεις.

Θα αναφερθώ στη µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων
στον βασικό τους συντελεστή από το 28% στο 24% και, βεβαίως,
στα µερίσµατα από το 10% στο 5%, στο νοµοσχέδιο που αντιµε-
τωπίζει τη γραφειοκρατία και, βεβαίως, στο ασφαλιστικό νοµο-
σχέδιο που επιτέλους αποσύνδεσε το εισόδηµα από τις
ασφαλιστικές εισφορές. «Λαιµητόµος» ήταν ο συγκεκριµένος
νόµος Κατρούγκαλου, για όλους εµάς που επιχειρούσαµε στην
ελεύθερη αγορά.

Αν προσθέσω σε αυτές τις αρχικές πολιτικές που σας ανέφερα
και το σηµερινό νοµοσχέδιο, απαντούν στις διάφορες έρευνες
στα στοιχεία που κρίνουν οι νέοι άνθρωποι στη χώρα µας πως
είναι τα µεγαλύτερα εµπόδια. Είναι το φορολογικό, πρώτον, η
χρηµατοδότηση και, βεβαίως, η γραφειοκρατία.

Έρχοµαι, λοιπόν, στις συγκεκριµένες προβλέψεις του νοµο-
σχεδίου, στο ποιες είναι ανάγκες τελικά που καλύπτει το σχέδιο
νόµου. Είναι η πρόσβαση των µικρών επιχειρήσεων, κυρίως
αυτών που βρίσκονται στο ξεκίνηµα της επιχειρηµατικής τους
δραστηριότητας, σε νέες εναλλακτικές µορφές χρηµατοδότησης
-δυστυχώς, δεν µπορούν όλοι να έχουν πρόσβαση στις τράπεζες
και το ξέρουµε- και, βεβαίως, παράλληλα η ενίσχυση των κοινω-
νικών οµάδων για την αντιµετώπιση της ανεργίας και του κοινω-
νικού αποκλεισµού.

Με ποιον τρόπο γίνεται αυτό; Θεσπίζονται κανόνες για τη δια-
φάνεια των όρων και τις απαιτήσεις ενηµέρωσης, σχετικά µε τις
δραστηριότητες χορήγησης των µικροχρηµατοδοτήσεων. Καθο-
ρίζονται τα δικαιώµατα αλλά και οι υποχρεώσεις τόσο των δι-
καιούχων όσο και των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων.
Ορίζεται η Τράπεζα της Ελλάδος ως αρµόδια αρχή εποπτείας
και αδειοδότησης των ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων και
πολύ ορθά συµβαίνει αυτό, διότι στις περισσότερες χώρες η αν-
τίστοιχη λογική ισχύει.

Τι είναι το «microfinance»; Είναι οι χρηµατοδοτήσεις µέχρι το

ποσό των 25.000 ευρώ για την κάλυψη επενδυτικών αναγκών, κε-
φαλαίου κίνησης, προϊόντων χρηµατοδοτικής µίσθωσης, για την
απόκτηση εξοπλισµού. Είναι µορφές πιστώσεων, που αποβλέ-
πουν στην ενίσχυση δηµόσιων πολιτικών ή την κοινωνική και οι-
κονοµική ένταξη ευάλωτων κοινωνικά οµάδων. Ποιοι τις
δικαιούνται; Φυσικά πρόσωπα πολύ µικρών οντοτήτων, φυσικά
πρόσωπα που ασκούν ατοµική επιχειρηµατική δραστηριότητα,
Φορείς ΚΑΛΟ, κοινωνικής και αλληλέγγυας οκονοµίας και, βε-
βαίως, φυσικά πρόσωπα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες.

Χαιρετίζω από την πλευρά µου την οµοφωνία. Είναι σηµαντικό
σε αυτή την Αίθουσα να υπάρχει η συνέχεια του κράτους και να
διασφαλίζεται και, βεβαίως, η στάση του ΣΥΡΙΖΑ, αν και ανήκει
στα νοµοσχέδια που πάλι δεν προλάβατε, χαίρει µιας εκτίµησης
και την χαιρετίζω.

Ως προς τις εµπειρίες που µπορώ να καταθέσω και που µπο-
ρούν να βοηθήσουν, είµαι ένας άνθρωπος που το 2006 ξεκίνησα
την επιχειρηµατική µου δραστηριότητα. Το πρώτο πράγµα που
έψαχνα, λοιπόν, ήταν η χρηµατοδότηση. Το δεύτερο που ψά-
χναµε όλοι εµείς τότε, ήταν να έχουµε και τη δυνατότητα πρό-
σβασης στον ΟΑΕΔ, για να µπορέσουµε να έχουµε
επιχορηγούµενους εργαζόµενους. Το πετυχαίναµε τότε µε την
εξαιρετική δουλειά που είχε κάνει ο αείµνηστος Δηµήτρης Σιού-
φας, ο Υπουργός Ανάπτυξης, µε προγράµµατα του ΕΟΜΜΕΧ,
που ήταν η νεανική επιχειρηµατικότητα και η γυναικεία επιχειρη-
µατικότητα αντίστοιχα. 

Την ίδια στιγµή αξιοποιούσαµε και προγράµµατα του ΟΑΕΔ,
ώστε να µπορούµε να έχουµε εργαζόµενους που δεν θα είχαν
αυτά τα χαρακτηριστικά που σήµερα βλέπουµε στον ΟΑΕΔ και
στα προγράµµατα και στις δράσεις που βγάζει. Ήταν πολύ πιο
ευέλικτα. Μπορούσαµε για δεκαοκτώ µήνες να έχουµε επιδό-
τηση ως προς τον εργαζόµενο σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό.
Αυτό µας έδινε τη δυνατότητα να βλέπουµε µπροστά µας µε ένα
business plan διετίας και πενταετίας και να µπορούµε να προχω-
ρήσουµε.

Αυτό θα ήθελα να το θέσω ως πρόταση, κύριε Υπουργέ. Πρέ-
πει κάποια στιγµή η Κυβέρνησή µας να δει ένα συγκεκριµένο πα-
κέτο που θα δίνει τα κίνητρα των χρηµατοδοτήσεων και, βεβαίως,
όλα τα εργαλεία του ΕΣΠΑ, συνδεδεµένων -αν θέλετε- µε προ-
γράµµατα του ΟΑΕΔ για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε.

Βεβαίως, άρχισα µε την προηγούµενη ιδιότητά µου, ως Περι-
φερειάρχης. Σας λέω ότι είναι έτοιµες οι περιφερειακές αρχές,
κυρίως, της χώρας ,για να µπορέσουν να αναπτύξουν τέτοιου εί-
δους εργαλεία, διαθέτουν τις δοµές, τα κέντρα υποστήριξης επι-
χειρήσεων, ανθρώπους που ξέρουν να δώσουν και
συµβουλευτικές υπηρεσίες προς τους νέους επιχειρηµατίες και
να µπορέσουν να συνδράµουν σηµαντικά στην προσπάθεια της
Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κύριο συνάδελφο και για τον χρόνο του.

Τον λόγο έχει η κ. Ζέττα Μακρή και ελπίζουµε να είναι µέσα
στα ίδια πλαίσια.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Θα είµαι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µετά από έναν χρόνο ανάληψης της διακυβέρνησης από τον
Κυριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία, καταδεικνύεται ολο-
ένα και περισσότερο η υπευθυνότητα και η αποτελεσµατικότητα
µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση το στοίχηµα για την οι-
κονοµική και κοινωνική ανάταξη και ανάκαµψη της χώρας, µε
στοχευµένες πολιτικές, πολιτικές που αφορούν µεταξύ άλλων τη
στήριξη της απασχόλησης, την ενίσχυση της ρευστότητας των
επιχειρήσεων και την τόνωση της κοινωνικής συνοχής.

Όλο αυτό το διάστηµα, µε τρόπο τολµηρό, καινοτόµο, αποφα-
σιστικό και, κυρίως, µεθοδικό, το οικονοµικό επιτελείο σχεδιάζει
τις προοπτικές, χτίζει τις προϋποθέσεις και αναπτύσσει τα εργα-
λεία για την εφαρµογή ρεαλιστικών πολιτικών, που θα οδηγή-
σουν στην οµαλή µετάβαση στην κανονικότητα, µετά από µια
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εξαιρετικά εξαντλητική και τραυµατική δεκαετή οικονοµική κρίση
και µετά από µια πρωτόγνωρη παγκόσµια υγειονοµική κρίση, που
προκάλεσε, δοκίµασε αλλά και θωράκισε την ψυχολογική αντοχή
των συµπολιτών µας.

Mε πρωτοβουλίες ολιστικές, ολοκληρωµένες, συνεκτικές και
προπαντός δυναµικές, που κάθε φορά ανταποκρίνονται στις
ανάγκες και τις απαιτήσεις που δηµιουργούνται από τις εκάστοτε
εξελίξεις, το Υπουργείο Οικονοµικών αλλά και όλα τα παραγω-
γικά επιτελεία της Κυβέρνησης προσπαθούν να τονώσουν την οι-
κονοµία και την αγορά.  Έτσι δέσµη πρωτοβουλιών, διακριτών
µεταξύ τους αλλά και απολύτως συµπληρωµατικών, όπως ή επι-
στρεπτέα προκαταβολή, οι αναστολές των φορολογικών και
ασφαλιστικών υποχρεώσεων νοικοκυριών και επιχειρήσεων, η
επιδότηση επιτοκίου όλων των επιχειρηµατικών δανείων των επι-
χειρήσεων που ανήκουν σε κλάδους που έχουν πληγεί, το κεφά-
λαιο κίνησης στο πλαίσιο του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας ΙΙ, το
Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας,
αλλά και η γενναία µείωση της προκαταβολής φόρου για τις επι-
χειρήσεις, που θα ανακοινωθεί προσεχώς, όπως και το νέο θε-
σµικό πλαίσιο για τις µικροχρηµατοδοτήσεις, που συζητούµε
σήµερα, αποτελούν ισχυρά εργαλεία για τον τοµέα της ενίσχυ-
σης της ρευστότητας των επιχειρήσεων. Είναι εργαλεία που µπο-
ρούν να µεγιστοποιήσουν τα αποτελέσµατά τους, σε συνδυασµό
µε τις ενέργειες του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα, προκει-
µένου να αντιµετωπίσουµε τις νέες προκλήσεις.

Το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την
πρωτοβουλία των µικροχρηµατοδοτήσεων είναι καθοριστικό για
το µέλλον της χώρας αλλά και για την ευηµερία των πολιτών,
καθώς αναχαιτίζει την οικονοµική ύφεση που, δυστυχώς, έκανε
ξανά την εµφάνισή της µετά την υγειονοµική κρίση. Η πρωτοβου-
λία αυτή συνδυάζει πολλές πρόνοιες όπως είναι: η τόνωση της
παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας, η διασφάλιση
των θέσεων απασχόλησης, η ανάσχεση των ακραίων κοινωνικών
ανισοτήτων και η συνεισφορά στην αντιµετώπιση της ανεργίας
και του κοινωνικού αποκλεισµού. Είναι ένα σχέδιο νόµου, το
οποίο βάζει στην άκρη τις παραδοσιακές ιδεολογικές διαφορές
και βασίζει την εφαρµοσιµότητά του στο γεγονός ότι υφίσταται
επείγουσα ανάγκη για την παροχή άµεσης ρευστότητας στην
πραγµατική οικονοµία. 

Άλλωστε αυτή η αναγκαιότητα για την ενσωµάτωση ενός πλαι-
σίου για τις µικροχρηµατοδοτήσεις στη ελληνική νοµοθεσία χρο-
νολογείται ήδη από το 2013. Συγκεκριµένα τότε ο Υπουργός
Ανάπτυξης είχε αρχίσει την προετοιµασία των πρώτων σχεδίων,
προκειµένου αυτά να είναι απόλυτα συµβατά µε τον ισχύοντα
από το 2010 Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής Πρακτικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Έτσι θα κάλυπτε το χρηµατοδοτικό κενό για την
µικρή επιχειρηµατική δραστηριότητα. Η προηγούµενη κυβέρ-
νηση προφανώς και δεν πρόλαβε, είχε προχωρήσει, βέβαια, στη
διαµόρφωση του πλαισίου, ποτέ όµως δεν το ολοκλήρωσε.

Μετά από σηµαντική νοµοτεχνική επεξεργασία, προσθήκες
προτάσεων, βελτιωτικές διορθώσεις, ενδελεχή συζήτηση µε την
επισπεύδουσα του θεσµού Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και την
έχουσα την τεχνογνωσία και την εµπειρία στα θέµατα αυτά Τρά-
πεζα της Ελλάδος και φυσικά µετά από εποικοδοµητική δηµόσια
διαβούλευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, το αρµόδιο Υπουργείο, αφουγκραζόµενο τις
απαιτήσεις των καιρών προχωρά στη νοµοθέτησή του.

Είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο αναπτύσσει ένα κατ’ εξοχήν
κοινωνικό εργαλείο, δίνοντας τη δυνατότητα παροχής µικροπι-
στώσεων ή αλλιώς ενός κεφαλαίου 25.000 ευρώ σε πολύ µικρές
επιχειρήσεις, σε φυσικά πρόσωπα που θέλουν να συστήσουν
πολύ µικρές επιχειρήσεις, σε φυσικά πρόσωπα που ήδη ασκούν
ατοµική επιχειρηµατική δραστηριότητα, σε άτοµα που επιθυµούν
να εκπαιδευτούν ώστε να ενταχθούν οµαλά στην εργασία και σε
άτοµα που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Είναι, τέλος, ένα σχέδιο νόµου για το οποίο αξίζουν θερµά
συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και στις
υπηρεσίες του, καθώς είναι καινοτόµο και ρηξικέλευθο, αφού δί-
νονται χρηµατοδοτήσεις που όµως δεν είναι τραπεζικές και συ-
νεπώς δεν απαιτούνται εµπράγµατες εγγυήσεις. Είναι σύγχρονο
και δυναµικό αφού χαρακτηρίζεται από ευελιξία, ώστε να ενισχυ-

θεί η επιχειρηµατικότητα, να περιοριστεί η παραοικονοµία και να
προωθηθεί η υγιής επιχειρηµατική κουλτούρα. Είναι νέο και ιδιό-
µορφο, αφού εξυπηρετεί µια άλλου τύπου σκοπιµότητα και λει-
τουργία. Είναι ελκυστικό, αφού προβλέπει συγκεκριµένες
φορολογικές απαλλαγές µε σκοπό την παροχή κινήτρων. Είναι
αυστηρό αλλά όχι βαρύτατα γραφειοκρατικό, ώστε να διασφα-
λίζει τη διαφάνεια.

Κύριοι Υπουργοί, είναι αξιόλογη η προσπάθειά σας αλλά και
οι κοινοβουλευτικές διεργασίες που ακολουθείτε, δεδοµένου ότι
έχετε ήδη προβεί σε τροπολογίες στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και είστε ανοιχτός και θετικός, είστε και οι τρεις Υπουργοί ανοι-
χτοί και θετικοί στις εύλογες παρατηρήσεις και στα ορθά σχόλια
για νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Μια από αυτές τις διατάξεις στην τροπολογία της οποίας έχετε
ήδη προβεί προκειµένου να διευκολύνετε επαρκώς τους επιχει-
ρηµατίες που έχουν πληγεί από την πανδηµία, είναι και εκείνη
του άρθρου 1. Συγκεκριµένα στην τροπολογία της διάταξης
αυτής προβλέπεται µεταξύ άλλων το ευεργέτηµα της µη κατα-
χώρησης σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς αξιο-
γράφων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον τουριστικό
κλάδο ή σε εποχικές επιχειρήσεις του τριτογενούς τοµέα, επί των
οποίων έχει βεβαιωθεί ή πρόκειται να βεβαιωθεί από την πληρώ-
τρια τράπεζα αδυναµία πληρωµής κατά την περίοδο από 1-6-
2020 έως 15-7-2020. Για τη συγκεκριµένη διάταξη έχω γίνει
αποδέκτης κάποιων παρατηρήσεων τις οποίες και σας µετα-
φέρω, παρατηρήσεων από ενδιαφερόµενους επαγγελµατίες του
Νοµού Μαγνησίας, που επιθυµούν την αναστολή εβδοµήντα
πέντε ηµερών εµφάνισης προστασίας για τα αξιόγραφα των
µηνών Ιουνίου, Ιουλίου και Αυγούστου και όχι το σφράγισµα και
την αναφορά τους µετά από εβδοµήντα πέντε ηµέρες στον «ΤΕΙ-
ΡΕΣΙΑ». Και τούτο, διότι κατά τη γνώµη τους, -την οποία και υπο-
στηρίζω- θα έχει ως συνέπεια να µεταφερθεί το πρόβληµα της
αδυναµίας πληρωµής στην ευρύτερη αγορά, αλλά και θα υπάρ-
χει απλώς µία χρονική µετάθεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Επικαλούµενη πρωτίστως την επιστηµονική σας εξειδίκευση,
την τεχνογνωσία στα θέµατα αυτά και την ευαισθησία σας, ευελ-
πιστώ ότι θα την εξετάσετε µε τη δέουσα προσοχή.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω
πως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αποτελεί αυταπόδεικτη από-
δειξη των γρήγορων αντανακλαστικών αυτής της Κυβέρνησης
για την άρση του κοινωνικού αποκλεισµού, για την ενίσχυση των
ανέργων και των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων αλλά και για την
ενίσχυση της οικονοµικής δραστηριότητας ενός µεγάλου τµήµα-
τος ενεργού πληθυσµού, αξιοποιώντας µε υπευθυνότητα και
αποτελεσµατικότητα την κρατική αρωγή. 

Οφείλουµε όλοι µας να το στηρίξουµε και να το υπερψηφί-
σουµε, για την τόνωση της παραγωγικότητας και της ανταγωνι-
στικότητας και για την επιτυχή µετάβαση της ελληνικής
οικονοµίας σε ένα νέο αναπτυξιακό µοντέλο, που θα διασφαλίσει
βιώσιµους και χωρίς αποκλεισµούς υψηλούς ρυθµούς οικονοµι-
κής µεγέθυνσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά, θέλω να πω ότι θλί-

βοµαι βαθύτατα, διότι ως νέος πολιτικός στους πρώτους αυτούς
µήνες, εδώ σχεδόν χρόνο κλείνουµε σε λίγες ηµέρες, µου δηµι-
ουργείται µια πολύ µεγάλη θλίψη, διότι όλα αυτά που έβλεπα τα
τελευταία είκοσι πέντε, είκοσι έξι χρόνια ως δηµοσιογράφος
εκτός του ελληνικού Κοινοβουλίου, τα βλέπω και εδώ και πραγ-
µατικά στεναχωριέµαι. 

Θα ξεκινήσω µε αυτό το θέµα και θα αναφερθώ σε αυτή την
υπόθεση «NOVARTIS» και όλο αυτό το καλοστηµένο θέατρο το
οποίο έχει στηθεί και παίζεται και από τις δύο πλευρές, από την
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πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος
Αλλαγής θα πω, γιατί είναι και αυτό µπλεγµένο στην ιστορία
αυτή.

Μετά αναρωτιόµαστε και αναρωτιέστε, κύριοι Βουλευτές, γιατί
ο κόσµος έχει αηδιάσει µαζί µας, γιατί οι πολίτες έχουν γυρίσει
την πλάτη τους στην κοινωνία, στην πολιτική, στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο και σε όλους εµάς. Είναι τραγική η κατάσταση µε αυτά
που συµβαίνουν. Ξανά τα ίδια σε µια χώρα η οποία δεν κατάφερε
να διαλευκάνει τίποτα, τίποτα και ποτέ: Κανένα σκάνδαλο, καµµία
λίστα, τίποτα από τα µεγάλα σκάνδαλα. Σήµερα ανοίξαµε και
πάλι, χωρίς να υπάρχει ιδιαίτερος λόγος,… Γιατί τα στοιχεία, όλα
αυτά τα οποία προσκοµίστηκαν στην προανακριτική τις τελευ-
ταίες ηµέρες, είναι γνωστά εδώ και πάρα πολύ καιρό. 

Εµείς απορούµε και εσείς απορείτε στα πάνελ, γιατί τα προ-
σκόµισαν τώρα; Γιατί εµφανίστηκαν τώρα; Γιατί γίνονται οι απο-
καλύψεις τώρα; Ανοίξαµε ξαφνικά το κουτί των σκανδάλων τώρα
µε υποκλοπές, µε εκβιασµούς. Με ουσία τίποτε όµως. Γιατί ποια
είναι η ουσία; Η ουσία είναι να µάθουµε κάποια στιγµή. Και γι’
αυτό είµαστε, πραγµατικά, περήφανοι για τη σοφή κίνηση της
Ελληνικής Λύσης πριν από αρκετούς µήνες εδώ στο Κοινοβού-
λιο, όταν πήραµε την απόφαση να φύγουµε από την Αίθουσα
αυτή και να µη συµµετέχουµε στην παρωδία αυτή, γιατί η ουσία
στην υπόθεση «NOVARTIS» είναι να µάθει ο ελληνικός λαός πού
πήγαν τα εκατοµµύρια ευρώ, τα δισεκατοµµύρια ευρώ και τίποτε
παραπάνω.

Εσείς παίζετε ένα καλοστηµένο θέατρο για δικούς σας φθη-
νούς πολιτικούς, επικοινωνιακούς, κοµµατικούς λόγους. Βγάζετε
από το κουτί των σκανδάλων, όπως είπα και πριν, κάθε φορά τέ-
τοιου είδους υποθέσεις και προετοιµάζετε τον κόσµο για εκλο-
γές και αποπροσανατολίζετε την κοινή γνώµη. Γιατί αυτό
συµβαίνει αποπροσανατολισµός της κοινής γνώµης. Λες και εν-
διαφέρει τον συνταξιούχο αυτή τη στιγµή ή τους ανθρώπους έξω
που υποφέρουν, τι έχει γίνει µε την υπόθεση αυτή στη βάση που
το θέτετε εσείς.  

Ο κόσµος θέλει να µάθει πού πήγαν τα λεφτά και τίποτα πα-
ραπάνω, για κανέναν Μιωνή και καµµία υποκλοπή και «όχι, δεν
ακούγεται καλά η υποκλοπή» και «όχι, είµαι εγώ», «δεν είµαι
εγώ», «τελικά ήµουν εγώ». Και να σας πω και κάτι; Όλοι αυτοί,
λοιπόν, τι είναι; Τόσο πολύ υποτιµάτε τον Αλέξη Τσίπρα; Για να
καταλάβω. Δεν έχω καταλάβει δηλαδή. Όλα αυτά τα κάνει, αν τα
κάνει -θα αποδειχθεί- ο Παπαγγελόπουλος µόνος του; Δηλαδή ο
Παππάς ο Νίκος, που τον βλέπουµε από κανάλι σε κανάλι και θα
µιλήσει και σήµερα εδώ µάλλον, για ποιον λόγο τα κάνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα µι-
λήσει ο κ. Παππάς εδώ σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Α, δεν θα µιλήσει; Πολύ ωραία. 
Για ποιον λόγο τα έκανε αυτά δηλαδή; Εν αγνοία του κ. Τσί-

πρα; Αφού, λοιπόν, θέλετε τόσο πολύ να φτάσει το µαχαίρι στο
κόκκαλο, γιατί δεν βάζετε στο κάδρο και τον κ. Τσίπρα, αφού θέ-
λετε τόσο πολύ να ξεκαθαριστεί η θέση σας. Εµείς αυτό σας εί-
παµε. Βάλτε στο κάδρο και τον κ. Τσίπρα, στείλτε την υπόθεση
στη δικαιοσύνη, γιατί η Βουλή δεν είναι εδώ πέρα δικαιοσύνη,
και εµείς θα είµαστε µαζί σας για να φτάσει η υπόθεση µέχρι τέ-
λους. Αλλά είστε υποκριτές και το κάνετε µόνο για επικοινωνια-
κούς λόγους, τάχα µου δήθεν πλακώνεστε, τσακώνεστε, και έξω
από την Αίθουσα αυτή είστε αγκαλιές και φιλιά. Αυτή είναι η αλή-
θεια και πρέπει να την ακούσει ο ελληνικός λαός. 

Θα πάω τώρα στα µεγάλα και στα σηµαντικά. Τα µεγάλα και
τα σηµαντικά είναι, για παράδειγµα, τα εθνικά µας θέµατα, είναι
για παράδειγµα η αδήριτη ανάγκη να ανακηρύξουµε ή να οριο-
θετήσουµε -ένα από τα δύο πάρτε, µας βλέπω να ανακηρύσ-
σουµε, γιατί δεν βλέπω να συνεννοούµαστε µε κανέναν για να
οριοθετήσουµε. Γιατί άλλο ανακηρύσσω και άλλο οριοθετώ ΑΟΖ.
Τουλάχιστον να κάνουµε κάτι µόνοι µας. Και άκουσα από τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας πριν από λίγο
να λέει ότι εµείς, ως Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν µιλάµε για µειωµένη
επήρεια, απαντώντας στα όσα του καταλόγισε πριν από λίγη ώρα
από το Βήµα αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο Κυριάκος
Βελόπουλος, ο οποίος κατηγόρησε -και το κάνω κι εγώ τώρα
αυτή τη στιγµή εδώ πέρα- την Κυβέρνηση για µια προσπάθεια
οριοθέτησης ΑΟΖ, όπως έκανε µε την Ιταλία και µε την Αίγυπτο,

µε µειωµένη επήρεια σε ελληνικά νησιά. Και αναρωτιέµαι, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας, που λέτε
ότι η Κυβέρνησή σας δεν µιλάει για µειωµένη ΑΟΖ, για µειωµένη
επήρεια: Ποια δήλωση να πιστέψω; Μακάρι να έχετε δίκιο εσείς
και να πιστέψουµε εσάς. Εγώ, λοιπόν, πιστεύω εσάς και λέω ότι
µια ελληνική κυβέρνηση δεν τολµάει ποτέ να µιλήσει για µει-
ωµένη επήρεια στα νησιά. Τι να πιστέψω από τις δηλώσεις του
Υπουργού Εξωτερικών, του δικού σας Υπουργού Εξωτερικών,
πριν από λίγες µέρες, ο οποίος είπε ότι αν θέλουν οι Τούρκοι να
µιλήσουµε στη βάση της συµφωνίας που κάναµε µε την Ιταλία
να έρθουν να κουβεντιάσουν µαζί µας πολύ ευχαρίστως; Τι
έλεγε, λοιπόν, η συµφωνία του κ. Δένδια µε τον Ιταλό Ντι Μάιο;
Τι έλεγε; Για µειωµένη επήρεια στις Στροφάδες, για µειωµένη
επήρεια στις Διαπόντιες Νήσους κ.λπ., ναι ή όχι; Τι σηµαίνει; Άρα
αυτό παύει να είναι ΑΟΖ. Δεν είναι ΑΟΖ, είναι ΟΖ. Φεύγει το απο-
κλειστική. Δεν είναι αποκλειστική οικονοµική ζώνη, είναι σκέτη
οικονοµική ζώνη, είναι οικονοµική ζώνη συνεργασίας. Κάνουµε
δουλίτσα µαζί, δεν είναι δικιά µας, δεν είναι αποκλειστική. Με
βάση αυτό πάτε να κάνετε το ίδιο τώρα µε την Αίγυπτο; Έδωσε
γη και ύδωρ στους Ιταλούς ο κ. Δένδιας, έδωσε γη και ύδωρ, να
τσακίσουν την ελληνική αλιεία αλλά και τον εθνικό µας πλούτο.
Βάλαµε συνεταίρους, βάλαµε συνεργάτες, ναι ή όχι; Και τώρα,
αυτή τη στιγµή, το ίδιο πάει να γίνει µε την Αίγυπτο. Μιλάτε στην
Αίγυπτο -µακάρι να µην ισχύουν αυτά- για ποσοστά της Ελλάδος
επήρειας στο Καστελλόριζο, για ποσοστά επήρειας της χώρας
µας στη Ρόδο, στην Κάρπαθο, στην Κρήτη 20% και πάει λέγον-
τας. Αυτά πάτε να κάνετε. Κι εγώ θα πω ότι είναι ένα οργανωµένο
σχέδιο.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου και
ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας και τελειώνω σε τρία λεπτά
από τώρα. 

Επίσης να µας πείτε για να καταλάβουµε, ποια από τις δύο
απόψεις είναι αυτή που απηχεί στα εθνικά µας θέµατα, στα θέ-
µατα ΑΟΖ, όπως είπατε, και σε όλα αυτά, του κ. Δένδια ή η δική
σας εδώ πέρα; Και θα πάω στα εθνικά θέµατα, όπου έχουµε τη
µία άποψη που ο στρατιωτικός αρχηγός, ας πούµε, ο κ. Φλώρος,
έκανε µια δήλωση η οποία παρεξηγήθηκε από κάποιους από
εσάς. Γιατί η Ελληνική Λύση είναι το µόνο κόµµα, η µόνη παρά-
ταξη, το µόνο κίνηµα, που λέει ευθέως όταν ερωτάται ότι έτσι και
µπει στα ελληνικά εθνικά ύδατα τουρκικό πλοίο να βυθιστεί πά-
ραυτα. Κανένας δεν τολµάει να το πει αυτό. Γιατί αυτό πρέπει να
γίνει. Και λέω εγώ τώρα, αυτά που είπε ο κ. Φλώρος, ο στρατη-
γός, είναι σωστά ή όχι; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, στρατηγός.

Είναι σωστά ή όχι; Συµφωνείτε µε αυτά οι της Νέας Δηµοκρατίας
ή όχι; Αποφασίστε. Γιατί υπάρχουν κάποιοι που συµφωνούν και
κάποιοι που διαφωνούν. Κάποια στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,
και πρωτοκλασάτα -δεν θα πω ονόµατα για άλλη µια φορά, δεν
θα το πω αυτό- έχουν κάνει αναφορές τελείως διαφορετικές. Τι
να πω εγώ για έναν Αριστοτέλη Αϊβαλιώτη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έναν γυρολόγο ιδεολόγο, που έχει αλλάξει επτά, οκτώ κόµ-
µατα και τώρα πάρκαρε σε εσάς, στη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος
µίλησε για «ρεσιτάλ ανοησίας µεταξύ Ελλήνων και Τούρκων
στρατιωτικών αρχηγών, οι οποίοι ανταγωνίζονται για την πιο
“στρατό…” δήλωση;» Τι να πω για αυτόν τον άνθρωπο; Θα τους
µαζέψει κανείς αυτούς; Και για να πάω στους Τούρκους, να ξέ-
ρετε κάτι, ότι είµαστε µόνοι µας όπως το λέει συνέχεια ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης. Ακούστε λίγο κάτι: Οι Τούρκοι είναι
το αγαπηµένο παιδί των Γερµανών. Να ξέρετε ότι σύµφωνα µε
σηµερινό δηµοσίευµα της εφηµερίδας «DIE WELT», µιας από τις
πιο σοβαρές και δηµοφιλείς εφηµερίδες στη Γερµανία, πάνω από
το 1/3 των γερµανικών εξαγωγών οπλισµού καταλήγει στην
Τουρκία,1/3. Πέρυσι οι συνολικές εξαγωγές -να το ακούσει ο ελ-
ληνικός λαός, οι Έλληνες πολίτες- εξαγωγές όπλων για τους
Γερµανούς ήταν 623 εκατοµµύρια ευρώ. Η Τουρκία έλαβε πέρυσι
όπλα αξίας 344,6 εκατοµµύρια ευρώ από τη Γερµανία. Κι εσείς
λέτε ότι οι Γερµανοί είναι φίλοι µας. Δεν είναι φίλοι µας και δεν
θα γίνουν ποτέ. Στο τέλος της οµιλίας µου θα καταθέσω στα
Πρακτικά το κείµενο της εφηµερίδας «DIE WELT».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο
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B’Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
Θα κλείσω µε την υπόθεση της λαθροµετανάστευσης, γιατί

πολλά µας τα είπατε και, δυστυχώς, δεν µας ακούτε. Και επειδή
εµείς προχωράµε στο επόµενο στάδιο, στις πράξεις, γιατί ό,τι
λέµε είναι υλοποιήσιµο, δεν είναι λόγια του αέρα. Κι όταν από
την πρώτη µέρα που µπήκαµε εδώ αλλά και προεκλογικά, γι’
αυτό και ο κόσµος µας τίµησε µε την ψήφο του και εµείς προ-
σπαθούµε να τους δικαιώνουµε γι’ αυτό καθηµερινά, λέµε το
εξής: «Στείλτε όλους αυτούς που έχουν γεµίσει την πατρίδα µας,
τους λαθροµετανάστες, στα ακατοίκητα νησιά». Ακούστηκαν κά-
ποιες αντιρρήσεις στο ξεκίνηµα, µετά άρχισε η ιδέα σιγά σιγά να
µπολιάζει, να µπαίνει µες στην κοινωνία, να το συζητάνε και λίγο
στην Κυβέρνηση, κάποιοι λιγότερο, κάποιοι περισσότερο. Γιατί
και εσείς έχετε παρατάξεις εκεί µέσα, ιδεολογικές εννοώ, κάποιοι
είστε πιο σκληροπυρηνικοί, κάποιοι είστε πιο λάιτ. Και λέµε το
εξής, όπως σας είπε πριν από λίγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης, έχουµε σχέδιο µε προτάσεις σοβαρές να αλλάξουµε την
Ελλάδα, και έχουµε ένα πλήρες και κοστολογηµένο πρόγραµµα
και καταθέσαµε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία µία ολοκλη-
ρωµένη µελέτη, που έχει καταρτίσει µια εξειδικευµένη οµάδα και
αφορά στα ακατοίκητα νησιά. Σε ενάµιση χρόνο µε 16 έως 22
εκατοµµύρια ευρώ, µόνο στη Μακρόνησο, µπορούν να φιλοξε-
νηθούν, να φύγουν και να πάνε εκεί, εκατό χιλιάδες λαθροµετα-
νάστες και οι εγκαταστάσεις που θα µείνουν εκεί -γιατί αυτοί θα
φύγουν, θα πάνε προσωρινά µέχρι να γίνει η άδεια, άρα απαντώ
και στο αντεπιχείρηµα σας «Τι θα κάνουµε, θα χάσουµε τη Μα-
κρόνησο από δαύτους;». Όχι. Θα πάει ενάµιση, δύο, δυόµιση
µήνες όσο χρειάζεται, και µετά θα φύγουν όλοι- και µετά µας µέ-
νουν οι εγκαταστάσεις αυτές και µπορούν να γίνουν και φυλακές
για σκληροπυρηνικούς, όπως είναι οι δουλέµποροι, βιαστές, παι-
δεραστές και όλοι αυτοί. Εκµεταλλευτείτε το αυτό. Υπάρχει κα-
τατεθειµένη στα Πρακτικά η έκθεση από εµπειρογνώµονες
δικούς µας. Πάρτε τη και ενηµερωθείτε, γιατί η κατάσταση έχει
φτάσει στο απροχώρητο.

Κι εδώ είναι και η σαπίλα των µέσων ενηµέρωσης. Η τριαντα-
τριάχρονη, η τριανταπεντάχρονη, ο Πακιστανός αλλά η Μαρ-
κέλλα. Η Μαρκέλλα έχει όνοµα. Όλα τα σκουπίδια τα υπόλοιπα
δεν είχαν όνοµα, είχαν νούµερο, τριάντα τρία, τριάντα πέντε,
τριάντα έξι, Πακιστανός. Δεν έχουν ονόµατα αυτοί; Έχουν ονό-
µατα; Και µόνο η Μαρκέλλα έχει όνοµα. Είδατε τι έγινε µε τον
Πακιστανό στα µέρη µου; Από εκεί κατάγοµαι, από την Πρέβεζα.
Αυτά είναι καθηµερινές µικρές ιστορίες που δεν φτάνουν στα
αυτιά µας. Αυτή είναι η Ελλάδα, δυστυχώς. Και τον Πακιστανό
δεν τον έχουµε δει, δεν έχουµε δει τα µουτράκια του, να δούµε
ποιος είναι, ο οποίος το είχε ξανακάνει και τον έπιασαν και το
είχε ξανακάνει. Και το συνδέω µε την ελληνική υπηρεσία ασύλου.
Υπάρχει κάποιος λόγος, κύριοι της Κυβέρνησης, που τα στοιχεία
για την λαθροµετανάστευση αφορούν µέχρι τον Φεβρουάριο του
2020; Μάρτιο, Απρίλιο, Μάιο, Ιούνιο δεν έχουµε στοιχεία, δεν
έχουν ενηµερωθεί, εγώ δεν τα βρήκα. Μέχρι τον Φεβρουάριο.
Από τους ενενήντα επτά χιλιάδες που έχουµε αυτή τη στιγµή, οι
τριάντα τρεις χιλιάδες είναι Αφγανοί, οι τριάντα οκτώ χιλιάδες
είναι άλλες χώρες, επτά χιλιάδες Ιράκ και δεκαεπτά χιλιάδες
Σύροι. Αυτή είναι η Ελλάδα που µάλλον ονειρεύεστε και οραµα-
τίζεστε εσείς. Εµείς δεν οραµατιζόµαστε αυτή την Ελλάδα, ξεκι-
νώντας από το θέµα της «NOVARTIS», συνεχίζοντας για τα
εθνικά µας θέµατα και καταλήγοντας στο τεράστιο ζήτηµα των
λαθροµεταναστών. Εµείς είµαστε εδώ για να γκρεµίσουµε ό,τι
βρώµικο, ό,τι σάπιο κι ό,τι παλιό υπάρχει, µε προτάσεις, µε πολι-
τική λογική, τις οποίες καταθέτουµε καθηµερινά, µε πάρα πολλή
δουλειά, στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Χήτα, και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να αγνοήσω ως Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, τα όσα συµβαίνουν παράπλευρα
σε αίθουσα της Βουλής και τα όσα συζητάει ο ελληνικός λαός
αυτές τις ώρες. Δεν θα ανατρέψω, όµως, τη φορά και το µέγεθος

της οµιλίας µου µε ετεροπροσδιορισµούς από τη θεσµική κατη-
φόρα που είχε η προηγούµενη κυβέρνηση. Tο βασικό και µεγα-
λύτερο κοµµάτι της οµιλίας µου θα έχει να κάνει µε το παρόν
νοµοσχέδιο και τα ευρύτερα θέµατα που αυτό θέτει.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισαγωγικώς, σε πείσµα
των όσων συζητούνται στον δηµόσιο διάλογο για τις αποκαλύ-
ψεις που σχετίζονται µε Υπουργό της προηγούµενης κυβέρνη-
σης και µε τις δραστηριότητές του, θέλω να καταθέσω τέσσερα
σηµεία για τα οποία κανείς δεν δικαιούται να µην έχει θέση. 

Είναι δυνατόν Υπουργός, να παροτρύνει έναν αθώο άνθρωπο
να πει σ’ έναν άλλο αθώο άνθρωπο, που αθωώθηκε και από δι-
καστήρια, να χτυπήσει µε ψέµατα έναν τρίτο αθώο άνθρωπο που
τύχαινε να είναι η γυναίκα τού τότε Αρχηγού της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και σήµερα Πρωθυπουργού; Είναι δυνατό να συµ-
βαίνει σε δηµοκρατία αυτό, σε κράτος-µέλος της Ευρωζώνης;

Δεύτερον: Είναι δυνατόν Υπουργός να λέει για συνάδελφό του
ότι βγάζει λεφτά; 

Τρίτον: Είναι δυνατό να λέει ότι έχει «µαγαζί» που όσο δεν συγ-
κρούεται µε το ευρύτερο «µαγαζί» -που µετά µας αποκάλυψε ότι
εννοούσε του ΣΥΡΙΖΑ- είναι εντάξει τα πράγµατα, αλλά όταν συγ-
κρουστεί µε το κυρίως «µαγαζί», το µικρό «µαγαζί» πρέπει να
υποχωρήσει; 

Τέταρτον: Είναι δυνατόν Υπουργός ,να λέει για µία εισαγγελέα
ότι την έχει για τα θελήµατα, ότι θα τη φωνάξει να της πει τι να
κάνει και να του πει τι κάνει για να τη νουθετήσει, γι’ αυτό που
πρέπει να κάνει η εκτελεστική εξουσία στη δικαστική;

Όποιος δεν αγωνιά για το µέλλον αυτής της χώρας απ’ αυτά,
είναι εκτός πλαισίου Εθνικής Αντιπροσωπείας. Είναι πολύ σο-
βαρά θέµατα θεσµικοπολιτικού χαρακτήρα που κανένας σοβα-
ρός άνθρωπος δεν πρέπει να κάνει ότι δεν τα βλέπει και δεν τα
ακούει. Έχουµε καιρό και έχουµε και ειδικές θεσµικές διαδικα-
σίες για να τα συζητήσουµε αυτά. Σταµατώ εδώ.

Εισέρχοµαι τώρα στα θέµατα της σηµερινής συνεδρίασης και
παίρνω αφορµή από την παρουσία του κ. Σταϊκούρα και του κ.
Ζαββού εδώ. Μιλώ λίγο πριν µιλήσει ο Υπουργός και βασιζόµενος
στη χθεσινή του παρέµβαση στην Επιτροπή Οικονοµικών, στα
επτά εργαλεία ρευστότητας που ανέφερε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θέλω να αποκτήσουµε κοινή συνείδηση για τα επτά αυτά
εργαλεία. Είµαστε αντιπρόσωποι του λαού, όλοι ερχόµαστε από
εκλογικές περιφέρειες που οι πολίτες έχουν πολλά προβλήµατα
οικονοµικού περιεχοµένου, και πρέπει να ξέρουµε τι κάνει η πο-
λιτεία γι’ αυτά. 

Πρώτο εργαλείο -λέει ο κ Σταϊκούρας- είναι η επιστρεπτέα
προκαταβολή. Δεν δίστασε ο εκπρόσωπός µας, ο εισηγητής κ.
Κατρίνης, να την καταγράψει ως ένα εργαλείο το οποίο δουλεύει
χωρίς να παρεµποδίζεται από τη γραφειοκρατία. Το έκανε αυτό
στην πρώτη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών
για το θέµα των µικροπιστώσεων. 

Δεύτερο εργαλείο του κ. Σταϊκούρα, ενίσχυση ρευστότητας
και αυτό. Αναστολές φορολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώ-
σεων που αφού δεν πληρώνεις, έχεις χρήµατα, δηλαδή έχεις µια
µορφή ρευστότητας. Σωστό για τις φορολογικές, όχι πάντα
σωστό για τις ασφαλιστικές, γιατί πολλές φορές, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, δεν είναι δυνατό να µάθει ο επαγγελµατίας τι πρέπει
να πληρώσει ως ασφαλιστική εισφορά και δεν πληρώνει τίποτα.
Αυτή είναι µια κατάσταση την οποία βρήκατε, δεν την επισηµά-
νατε όταν αναλάβατε ως Κυβέρνηση και τώρα την εισπράττετε
εσείς, γιατί είστε έναν χρόνο στην Κυβέρνηση και κάθε κριτική
του πολίτη απέναντι σε αυτό είναι δικαιολογηµένη. Θες να πλη-
ρώσεις; Δεν σου λένε πόσα χρωστάς για τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Εξασφαλίζεις, λοιπόν, µια ρευστότητα από την αδυναµία
του κράτους, όχι από την εφαρµογή πολιτικών. 

Τρίτη πηγή: Η επιδότηση επιτοκίου όλων των επιχειρηµατικών
δανείων όπου σωστά δώσατε και παράταση για να υπάρξει κά-
λυψη των σχετικών πόρων, αφού δεν υπήρξε µέχρι στιγµής. Τρία
στα τρία. Μέχρι στιγµής καλά πάµε. 

Πάµε στην τέταρτη πηγή: Το κεφάλαιο κίνησης στο πλαίσιο
του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας ΙΙ, του ΤΕΠΙΧ ΙΙ, το οποίο όµως
έχει πάρα πολλά προβλήµατα και µάλιστα προβλήµατα γραφει-
οκρατίας. Πάρα πολλοί αξιολογηµένοι δικαιούχοι δεν παίρνουν
τα χρήµατά τους. Τα προβλήµατα στην τέταρτη αυτή πηγή ρευ-
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στότητας στον τοµέα της καθηµερινής πράξης είναι πολύ µε-
γάλα. 

Ήµουν στη Ζάκυνθο χθες για επαγγελµατική µου υποχρέωση
και µου έλεγαν οι ξενοδόχοι εκεί για το ΤΕΠΙΧ ΙΙ. Ξέρω τι λέω, όχι
από πλευράς οικονοµικών εργαλείων θεωρητικά, αλλά ξέρω τι
λέει και ο κόσµος που τα έχει ανάγκη. Παίρνει την πρωτοβουλία
το Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας
µε τα προβλήµατα που υπάρχουν, µε τις ανάγκες που υπάρχουν,
µε τον αριθµό των αιτούντων. Θα τα δούµε αυτά. Άρα, τρεις
πηγές είναι εντάξει µέχρι στιγµής. Η τέταρτη και η πέµπτη δεν
έχουν ακόµα παραγάγει τα αποτελέσµατα για τα οποία συζητάµε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Έχετε την πρωτοβουλία. Γενναία
µείωση προκαταβολής. Το λέµε από πέρυσι αυτό,αλλά αυτό θα
γίνει. Δεν έχει γίνει, δεν µπορεί να καταγραφεί στα δεδοµένα της
απάντησης στην οικονοµική κρίση που δηµιούργησε η πανδηµία.

Έβδοµη πρωτοβουλία: Το νέο θεσµικό πλαίσιο για τις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις, κάτι για το οποίο θα κάνω συγκεκριµένη ανα-
φορά στην οµιλία µου από δω και πέρα. 

Άρα από τις επτά, λέµε «ναι» για τις τρεις. Για τις τέσσερις θα
δούµε, κύριε Υπουργέ, τι αποτελέσµατα θα παραγάγουν. 

Κρίσιµο µέγεθος, λοιπόν, είναι η ρευστότητα στην αγορά. Το
έχουµε πει. Παραδειγµατικός είναι ο κ . Κατρίνης στις τοποθετή-
σεις του και το κόµµα µας συνολικά, αλλά εδώ δεν υπάρχει κά-
ποιο κόµµα στη Βουλή που να έχει αντίρρηση ως προς το
συγκεκριµένο. Υπάρχει ένας διάλογος τώρα περί δανείων και επι-
χορηγήσεων. Εντάξει. Προχωράµε ρεαλιστικά. 

Όµως, για να δούµε, κύριε Υπουργέ, πώς σκέφτεστε τις µικρο-
πιστώσεις, τις µικροχρηµατοδοτήσεις. Κατ’ αρχάς ο αρµόδιος
Υφυπουργός, κ. Ζαββός, εισηγήθηκε πριν από λίγο καιρό και τον
«ΗΡΑΚΛΗ». Δεν «περπατάει» ο «ΗΡΑΚΛΗΣ». Τις ίδιες αµφιβολίες
δικαιολογηµένα έχουµε και για το θέµα του παρόντος σχεδίου
νόµου και των µικροπιστώσεων και θα µου επιτρέψετε να τις ανα-
πτύξουµε. 

Υποτίθεται ότι το µέσο αυτό είναι µέσο βοήθειας στην αγορά
µε αµεσότητα και µέσο αποφυγής της τοκογλυφίας. Είναι µέσο
αποφυγής της τοκογλυφίας. Η διαµόρφωση, όµως, του επιτοκίου
όπως αυτό θα προκύψει -θα ακούσουµε τι θα πείτε- και τα συγ-
κριτικά δεδοµένα εδώ δεν αρκούν για να µιλήσεις στους κοινω-
νούς, δηλαδή το τι συµβαίνει σε άλλες χώρες της Ευρώπης. Τα
συγκριτικά δεδοµένα αφορούν την επιστήµη και την πολιτική. Την
καθηµερινή οικονοµία δεν την αφορούν. Αυτός που έχει ανάγκη
από χρήµατα και έχει πολλά προβλήµατα στη σχέση του µε τις
τράπεζες, θα το ακούσει ως ανακούφιση, ως µια µικρή χρηµατο-
δοτική βοήθεια, αλλά οι τόκοι, το επιτόκιο έτσι όπως θα διαµορ-
φωθεί συµβατικά, επιτρέψτε µου να λέω ότι µπορεί να είναι
ανασταλτικός παράγοντας, γιατί µπορεί να είναι για την αίσθηση
της καθηµερινής οικονοµικής δραστηριότητας τοκογλυφικός στο
άκουσµά του. Ευκίνητα, λοιπόν, ιδιωτικά κεφάλαια, γρήγορη
εκροή, επιτόκιο; Ερωτηµατικό. 

Στην πράξη, όµως, έχω ορισµένες αµφιβολίες περισσότερο ως
επαγγελµατίας παρά ως πολιτικός. Υπάρχουν διαθέσιµοι επιχει-
ρηµατίες; Σ’ αυτή τη δύσπιστη αγορά, σ’ αυτό το δύσπιστο και
ανασταλτικό -στο µεγαλύτερο µέρος του σε ό,τι αφορά τη στή-
ριξη της οικονοµίας- πιστωτικό µας σύστηµα, θα υπάρξουν οι εύ-
κολοι που θα δανείζουν τα χρήµατά τους, έστω κι αν το επιτόκιο
συµβατικά θα καθορίζεται και θα ακούγεται συµφέρον για τον
δανειστή; Δεν το ξέρω. Πόσα χρήµατα θα είναι αυτά; 

Αν δεχθώ αυτό που µου λέει ο κ. Κατρίνης, ότι από τα 18 δισε-
κατοµµύρια αιτησάντων για να πάρουν δάνεια από τα ταµεία επι-
χειρηµατικότητας, από το Ταµείο Εγγυοδοσίας, από το µεγάλο
πρόγραµµα δηλαδή, το 70% πρέπει να είναι µοναδικές αιτήσεις
και όχι αιτήσεις που έχουν κατατεθεί σε περισσότερα ιδρύµατα,
τότε οι ανάγκες της αγοράς είναι πολύ µεγάλες. Ποια θα είναι η
προσφορά εν προκειµένω; Αβέβαιη! Βέβαιη, όµως, είναι η αργο-
πορία να εισαχθεί αυτό το χρηµατοδοτικό εργαλείο, που δεν αµ-
φισβητούµε ότι είναι χρήσιµο και γι’ αυτό και το ψηφίζουµε.
Όµως, αβέβαιη είναι η χρησιµότητά του στην πράξη και σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ να δεχτείτε αυτή την ανησυχία, γιατί µόνο
ένας παράλογος άνθρωπος που γνωρίζει τα ελληνικά δεδοµένα
δεν θα τη δεχόταν.

Γενικεύω, αφού µιλάµε για µικρές πιστώσεις. Πάµε στις τρά-

πεζες. Σε διάλογό µου εδώ στη Βουλή µε τον κ. Γεωργιάδη, ανα-
δείχθηκε το θέµα του παρατηρητηρίου των τραπεζών, όπου πα-
ρακολουθούν τις εκροές. Έχουµε την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα να συµβουλεύει τις τράπεζες της Ευρωζώνης να δανεί-
σουν, έχουµε την ίδια την κ. Λαγκάρντ να λέει «δανείστε», όπως
έχουµε και την προτροπή του κεντρικού µας τραπεζίτη να λέει
«δανείστε». Όµως, το παρατηρητήριο θα εντόπιζε τις περιπτώ-
σεις πιστωτικών ιδρυµάτων που δεν λειτουργούν στο πλαίσιο των
αναγκών της ελληνικής οικονοµίας. Αυτή η συζήτηση έγινε προ
µηνός. Παρατηρητήριο στο Υπουργείο Ανάπτυξης, Παρατηρη-
τήριο στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Πάµε τώρα στα αποτελέσµατα. Εντοπίστηκε τράπεζα, η οποία
είναι απρόθυµη να συντονιστεί µε τις ανάγκες της ελληνικής οι-
κονοµίας; Μπορώ να σας πω ότι βεβαίως και εντοπίζονται πάρα
πολλές από τις διαµαρτυρίες των πολιτών. Έχετε εντοπίσει,
όµως, την κυρίως απρόθυµη τράπεζα; Έχετε εντοπίσει την τρά-
πεζα που κυρίως προσπαθεί να βοηθήσει την οικονοµία; Ποια
είναι η µεταχείριση που επιφυλάσσετε στις τράπεζες που κινούν-
ται καλώς και σε εκείνες που κινούνται κακώς; 

Ο Υπουργός σας, ο κ. Γεωργιάδης, µας είχε πει ότι η ροή των
χρηµατοδοτήσεων θα είναι µεγαλύτερη προς τις τράπεζες που
είναι πρόθυµες να αντιληφθούν τις ανάγκες της ελληνικής οικο-
νοµίας και µικρές ή πολύ περιορισµένες, στο επίπεδο της εξα-
φάνισης, για τις τράπεζες που δεν βοηθούν τη λειτουργία της
ελληνικής οικονοµίας. 

Τι απέδωσε, λοιπόν, η παρατήρηση ενός µηνός; Πείτε το εδώ
ανοιχτά! Και αν δεν θέλετε να το πείτε για να µη θίξετε τράπεζες,
ενηµερώστε τους εισηγητές των κοµµάτων, γιατί εµείς έχουµε
µία εικόνα αλλά δεν µπορούµε να έχουµε την εικόνα που µπορεί
να έχει µία κυβέρνηση που έχει παρατηρητήριο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει Παρατηρητήριο. Τι πα-
ρατηρεί αυτό το Παρατηρητήριο; Τι παρατήρησε µέχρι στιγµής
και ποιες είναι οι αλλαγές στη ροή των χρηµατοδοτήσεων προς
τα πιστωτικά ιδρύµατα στα σηµεία που έχουµε προγράµµατα,
κεντρικά κυβερνητικά και ευρωπαϊκά, που κινούνται; Ποια αλ-
λαγή και αναπροσαρµογή έχει υπάρξει; Μέχρι στιγµής καµµία,
µα καµµία! Αντίθετα έχουµε εντοπίσει, η αγορά έχει εντοπίσει,
µία σειρά από γραφειοκρατικά εµπόδια που αφορούν κυρίως το
ΕΣΠΑ, που άλλα από αυτά είναι ελληνικά και άλλα από αυτά ανα-
γνωρίζουµε και υπογραµµίζουµε ότι είναι ευρωπαϊκά. Δεν κινούν-
ται τα πράγµατα γρήγορα στον τοµέα αυτό.

Ο κεντρικός τραπεζίτης σάς είπε κάτι που έχει πει πρώτο το
ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κωνσταντινόπουλος προ δύο ετών, ότι πρέπει να
δηµιουργηθεί µία Bad Bank. Μας λέγατε λαϊκιστές τότε, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µάς έλεγε λαϊκιστές κι εσείς χαµογελούσατε. Ήρθε, λοιπόν,
η ώρα να σας το πει ευρωπαϊκός κεντρικός τραπεζίτης, ήρθε η
ώρα να σας το πει και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Προχθές
διάβασα πολύ ενδιαφέροντα κείµενα, όπως του κ. Ξύδη στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µε τίτλο: «Bad Bank: µονόδροµος, αρκεί να γίνει
σωστά». Συµφωνούµε. Να µη γίνει; 

Κύριε Υφυπουργέ, ακούγεται ότι είστε αντίθετος. Έχετε την
ευκαιρία στην Εθνική Αντιπροσωπεία να µας τα πείτε. Όµως, δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί είστε αντίθετος, όταν η µη δηµιουργία
της Βad Βank είναι το βασικό αίτιο που προκαλεί δυσπιστία στις
τράπεζες για να παρακολουθήσουν τις ανάγκες της ελληνικής
οικονοµίας υπό τον φόβο να µην αυξηθούν τα κόκκινα δάνειά
τους από 70 δισεκατοµµύρια σε κάτι περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επίσης, δεν έχετε δώσει ακόµα καµ-
µία λύση στα θέµατα που έχει δηµιουργήσει το πολύ σωστό
µέτρο της µη κάλυψης νοµίµως των επιταγών των οποίων ο εκ-
δότης δεν µπορεί να καλύψει το ποσό που έχει υπογράψει. Αυτό
ήταν ένα πολύ σωστό µέτρο και το συζητήσαµε εδώ από την
αρχή της πανδηµίας. Όµως όσον αφορά στο παράγωγο πρό-
βληµα που δηµιούργησε ένα σωστό µέτρο, στην έλλειψη ρευ-
στότητας εκείνου που ήταν ο αποδέκτης της επιταγής που δεν
µπορεί να καλυφθεί, δεν το έχετε απαντήσει, δεν το έχετε λύσει.
Δεν έχετε παράξει µία πολιτική. 
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Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα στιγµιότυπο το οποίο θεωρώ
ότι πρέπει να το ακούσει η Εθνική Αντιπροσωπεία. Επικοινωνών-
τας τηλεφωνικά µε τον Υπουργό Ανάπτυξης για τέτοιου είδους
θέµατα, τον άκουσα να τσακώνεται στο τηλέφωνο. Όταν τον ρώ-
τησα «µε ποιους τα λες αυτά;», µου απάντησε «µε τις τράπεζες».
Είναι δυνατόν η Κυβέρνηση να επιθυµεί, όλα τα κόµµατα της
Βουλής να λένε ότι έτσι πρέπει να γίνει, οι τράπεζες να βοηθή-
σουν την ελληνική οικονοµία και να εµφανιζόµαστε δι’ υµών ανί-
κανοι να παράξουµε ως αποτέλεσµα αυτό το οποίο επιθυµούµε
όλοι µαζί; Θεωρώ ότι αυτό είναι φωτογραφία ανεπάρκειας.
Έχετε καθυστερήσει, έχουµε καθυστερήσει. 

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, τα λέω σε εσάς, γιατί δεν
έχω παραλείψει να πω ότι είστε ο πρώτος Υπουργός των Οικο-
νοµικών από την περίοδο που ξέσπασε η κρίση, το 2009, που µι-
λάει στη Βουλή για την ιδιωτική οικονοµία. Όλοι οι προκάτοχοί
σας µιλούσαν για τους εθνικούς λογαριασµούς, τα συν και τα
πλην. Εσείς µιλάτε για την ιδιωτική οικονοµία που παράγει τον
πλούτο προς διανοµή και προς κάλυψη των αναγκών της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας.

Δεν µου λέτε, έχετε φανταστεί πώς θα λειτουργεί η αγορά τον
Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο, όταν δεν θα υπάρχουν πια προσ-
δοκίες, αλλά µόνο καταγραφή αποτελεσµάτων από την τουρι-
στική περίοδο; Σας λέω ότι δεν πάει καλά. Και δεν κοµίζω
γλαύκας, αλλά όταν µπαίνουµε στον Ιούλιο και τα νησιά µας είναι
άδεια και στηρίζονται µόνο στον εσωτερικό τουρισµό, φαντα-
στείτε τι θα γίνει τον Σεπτέµβριο, όταν πια θα κάνουµε απολογι-
σµούς. Και αν ο κ. Ρέτσος έχει δίκιο σε αυτό που προβλέπει,
δηλαδή στο πόσα χρήµατα θα εισρεύσουν από τη λειτουργία του
τουρισµού, που η εκτίµησή του είναι πραγµατικά απογοητευτική,
τότε αυτό µετατρέπεται σε συνολικό οικονοµικό πρόβληµα, σε
πρόβληµα του νυν, αλλά και του επόµενου προϋπολογισµού και
καταλήγει να γίνεται πολύ µεγάλο, πολιτικό πρόβληµα.

Εµείς αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες -και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- και δεν είµαστε λαϊκιστές για να σας ζητάµε να
τετραγωνίσετε τον κύκλο. Όµως είµαστε υποχρεωµένοι ως Αντι-
πολίτευση να εντοπίσουµε τα προβλήµατα, να προσπαθούµε να
µετατρέψουµε τον διάλογο από οικονοµικό σε πολιτικό, γιατί εδώ
είναι η Βουλή των Ελλήνων, και να προσπαθούµε να κάνουµε
εκτιµήσεις χωρίς λαϊκισµούς που όµως εάν επιβεβαιωθούν, τότε
από το φθινόπωρο η χώρα θα έχει οικονοµικό πρόβληµα και αυτό
θα µετατραπεί σε πολιτικό πρόβληµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς σας ευ-

χαριστούµε, κύριε Λοβέρδο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω

ότι δεν έχουν µιλήσει ακόµα δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
ο κύριος Υπουργός και οι δύο Υφυπουργοί. Οι συνάδελφοι Βου-
λευτές που υπολείπονται να µιλήσουν είναι περίπου τριάντα. 

Με την άδεια του Σώµατος, θα πρότεινα να κάνουµε έξι αντί
για επτά τα λεπτά που έχουν οι Βουλευτές στη διάθεσή τους για
να µιλήσουν. Συµφωνεί το Σώµα; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα

Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε Βολουδάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά,

αλλά θα βάλουµε έξι.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. Σηµειώνω ότι θα δείξετε ανοχή ως προς τον
χρόνο, για να σηµειώσω επίσης ότι είθισται τελευταία όταν πρό-
κειται να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι Υπουργοί
να προαναγγέλλονται, ώστε να µην έχει εκπλήξεις ο Βουλευτής
που είναι γραµµένος στον κατάλογο για να µιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην ανησυχείτε,
θα υπάρξει ανοχή. Δεν πρόκειται να σας διακόψει κανείς. Συνε-
χίστε, σας παρακαλώ.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Εντάξει,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συνηθίζω να µιλώ από το

Βήµα αυτό για θέµατα εκτός της ηµερήσιας διάταξης. Όµως
αυτά τα οποία έχουµε δει τις τελευταίες µέρες επιβάλλουν σε
όποιον έρχεται σε αυτό το Βήµα να παίρνει και θέση, γιατί το πα-
ρακράτος που είδαµε να λειτουργεί στο παρελθόν, το παρακρά-
τος το οποίο προσπάθησε να χτίσει η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ έχει πολλά πρωτοφανή στοιχεία για την πατρίδα µας. Είναι
πρωτοφανές! Και το λέω αυτό έχοντας επίγνωση ότι στην πα-
τρίδα µας έχουµε δει σκάνδαλα και σε άλλες περιπτώσεις στο
παρελθόν. 

Αυτό που δεν έχουµε ξαναδεί είναι αυτή την οργανωµένη προ-
σπάθεια δηµιουργίας ενός µηχανισµού που θα αλώσει το κράτος
και ο οποίος θα προωθεί παράλληλα µία ατζέντα, την ίδια ώρα
που θα προωθεί, θα διεκπεραιώνει επιχειρηµατικά συµφέροντα.
Αυτό είδαµε. Αυτό λένε οι µαρτυρίες. Αυτό δεν το έχουµε ξανα-
δεί. Είναι έργο, δηµιούργηµα, επίτευγµα της «πρώτης φοράς αρι-
στερά» και προκαλεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ναυτία
πραγµατικά σε όποιον το βλέπει.

Δεν επιλέξατε τυχαία ως συνεταίρο, τελικά, αυτόν που επιλέ-
ξατε. Δεν είναι τυχαίο που ακόµα είστε φίλοι και εσείς και κορυ-
φαία στελέχη σας. Τον λόγο, κατά τη γνώµη µου, πρέπει να έχει
από εδώ και πέρα η δικαιοσύνη. Το κατηγορητήριο πρέπει να δι-
ευρυνθεί, ώστε να συµπεριλάβει όσα πρόσωπα και αδικήµατα,
ενδεχοµένως, έχουµε δει αυτές τις ηµέρες να αποκαλύπτονται
για εκείνο το ζοφερό διάστηµα.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις που
φέρνετε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών. Είναι πραγµατικά µία
εξαιρετική πρωτοβουλία, γιατί αντιµετωπίζετε µε αυτό ένα πολύ
πραγµατικό πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας. Αντιµετωπίζετε
το πρόβληµα των επιχειρήσεων που δεν έχουν πρόσβαση στον
τραπεζικό τοµέα. Θεσµοθετείτε έναν µηχανισµό µε τον οποίο µι-
κρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις µπορούν να παίρνουν πιστώ-
σεις µέχρι 25.000 ευρώ από εταιρείες που θα δηµιουργηθούν,
για να καλύψουν ακριβώς αυτή την έλλειψη της ελληνικής οικο-
νοµίας, αυτή την αδυναµία πρόσβασης στο τραπεζικό σύστηµα.
Είναι ένας θεσµός που υπάρχει σε όλη την Ευρώπη, σε όλο τον
κόσµο πια σχεδόν. Σε εµάς έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία,
γιατί σε εµάς δεν λειτουργεί σωστά το τραπεζικό σύστηµα.

Κύριε Υπουργέ, εσείς προσωπικά και το επιτελείο σας σχεδιά-
σατε και υλοποιείτε µία υποδειγµατική αντίδραση στις οικονοµι-
κές συνέπειες της πανδηµίας. Αυτή η υποδειγµατική αντίδραση
υποσκάπτεται πραγµατικά από τον τρόπο µε τον οποίο λειτουρ-
γούν οι τράπεζες. Είναι ο αδύναµος κρίκος του συστήµατος.
Προκύπτει αυτό από αντικειµενικά δεδοµένα; Προκύπτει λόγω
των κόκκινων δανείων; Προκύπτει, δηλαδή, από το παρελθόν και
όχι από σηµερινές πρακτικές; Είναι αντικείµενο έρευνας. Δεν πεί-
θοµαι προσωπικά ότι είναι όλο αυτό το πρόβληµα, αλλά αυτό δεν
µπορεί και να αναλυθεί αυτήν τη στιγµή.

Αυτό, όµως, που πρέπει να πούµε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι
τράπεζες, οι οποίες ακόµα και σήµερα ζητούν αµέσως ή εµµέ-
σως τη στήριξη του κράτους, δεν είναι δυνατόν να ασκούν την
πολιτική που ασκούν απέναντι στην αγορά και ειδικότερα απέ-
ναντι στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Και λέω ότι ζητούν
ακόµα και τώρα εµµέσως τη στήριξη του κράτους, ακόµα και
µετά τις ανακεφαλαιοποιήσεις, γιατί ζητούν να παραταθεί το κα-
θεστώς του αναβαλλόµενου φόρου που υπολογίζεται ως κεφά-
λαιο. Παραπάνω από το µισό κεφάλαιο των ελληνικών τραπεζών
είναι µία λογιστική εγγραφή, που είναι τι; Είναι ο φόρος που θα
πλήρωναν στα κέρδη που θα έχουν σε κάποια χρόνια, τον οποίο
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα και η ελληνική πολιτεία τους επιτρέπει να
τον γράψουν ως κεφάλαιο. Και ζητούν τώρα παράταση σε αυτό.
Ε, δεν µπορεί να ζητούν παράταση σε αυτό και από την άλλη να
επιβάλουν τα κριτήρια που επιβάλλουν για τις πιστοδοτήσεις.
Αυτό, λοιπόν, το κενό έρχεται να καλύψει το νοµοσχέδιο και αυτό
πιστεύω ότι είναι πολύ σηµαντικό.

Έχω δύο συγκεκριµένα σηµεία στα οποία έχω παρατηρήσεις-
ενστάσεις. Τα ανέφερα και στην επιτροπή. Τα συζητήσαµε.
Οφείλω να τα πω και εδώ.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι δεν είναι σωστό να υποβάλλονται
οι εταιρείες των µικροχρηµατοδοτήσεων στον έλεγχο, στην επο-
πτεία της Τραπέζης της Ελλάδος. Και δεν είναι σωστό γιατί δεν
είναι αναγκαίο, δεν δέχονται καταθέσεις, δεν αποτελούν συστη-
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µικό κίνδυνο. Στις µισές και πλέον χώρες Ευρωπαϊκής Ένωσης
δεν υπόκεινται σε τέτοιον έλεγχο. Από την άλλη, το να υπόκεινται
στον έλεγχο της Τραπέζης της Ελλάδος, τις αναγκάζει να τηρούν
στοιχεία και µία πολιτική εκθέσεων προς την Τράπεζα της Ελλά-
δος, που σηµαίνει κόστος. Η εποπτεία από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος σηµαίνει κόστος λειτουργίας για τις εταιρείες αυτές, το
οποίο θα περάσει, βέβαια, αναµφίβολα και στο οποίο επιτόκιο.
Έχετε αφήσει, µάλιστα, και τη δυνατότητα στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος από τον νόµο να ορίσει λεπτοµερέστερα τι στοιχεία θα
ζητά. Αυτό είναι, πιστεύω, µία απειλή για το κόστος των επιχει-
ρήσεων αυτών και θα πρέπει να το δείτε, τουλάχιστον στο πώς
θα ασκήσει η Τράπεζα της Ελλάδος την εποπτεία.

Θέλω να αναφερθώ πολύ σύντοµα σε άλλο ένα σηµείο, το
οποίο νοµίζω χρειάζεται διόρθωση. Δικαιούχοι των πιστώσεων
αυτών είναι όλοι οι άνθρωποι που ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες,
το ευάλωτο µέρος της κοινωνίας, και ορθώς. Έχετε πάρει στον
νόµο αυτούσια τη διατύπωση του νόµου για τις ευάλωτες οµάδες
που συµπεριλαµβάνει και τους αιτούντες άσυλο των οποίων η αί-
τηση δεν έχει ακόµα εγκριθεί. Αυτό είναι µεγάλο πρόβληµα,
κύριε Υπουργέ. Αν κάποιος έχει κάνει αίτηση ασύλου και δεν έχει
εγκριθεί και ζητήσει µικροπίστωση, την οποία θα πάρει όταν εν-
δεχοµένως απορριφθεί η αίτησή του την επόµενη µέρα, τι θα
κάνει; Του «κλείνει το µάτι» η ελληνική πολιτεία να µείνει εδώ;

Εδώ υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, και ζητήµατα εθνικής ασφα-
λείας ακόµα. Είδαµε πρόσφατα την εργαλειοποίηση του µετανα-
στευτικού από την Τουρκία για τους στόχους της δικής της
εξωτερικής πολιτικής. Ποιος µας διασφαλίζει ότι δεν θα έρθει κά-
ποιος, ένα ξένο κράτος, να χρηµατοδοτήσει, µέσω µιας ΜΚΟ που
θα παρέχει µικροπιστώσεις, την παρουσία ανθρώπων που θα έρ-
χονται, θα ζητούν άσυλο και πριν κριθεί η αίτησή τους, θα έχουν
πάρει λεφτά για να µένουν εδώ; Είναι ένα σηµείο που πιστεύω
πρέπει να το δείτε.

Κατά τα λοιπά, το νοµοσχέδιο αυτό εισαγάγει έναν θεσµό ο
οποίος πιστεύω ότι µπορεί να αλλάξει προς το καλύτερο την ελ-
ληνική οικονοµία, µέσω της ενίσχυσης της µικροµεσαίας επιχει-
ρηµατικότητας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο τώρα. Μετά, αν επι-
θυµεί, ο κ. Τσακαλώτος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βλέποντας µπροστά µου και τον

κ. Λιβανό, τον οποίο απόλαυσα προηγουµένως από την τηλεό-
ραση να ξιφουλκεί κατά του ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορώ και εγώ να µην
παρατηρήσω ότι το να κάνει η Νέα Δηµοκρατία κήρυγµα στον
ΣΥΡΙΖΑ και να κουνάει το δάχτυλο στον ΣΥΡΙΖΑ περί δήθεν δια-
φθοράς είναι, κύριε Λιβανέ, σαν να κάνει διάλεξη ο Οσάµα Μπιν
Λάντεν για την αξία της ανθρώπινης ζωής. Το κόµµα σας, η Νέα
Δηµοκρατία, είναι συνυφασµένο µε τη διαφθορά διαχρονικά.
Εσείς, θα έλεγα, ότι είστε µία σύγχρονη πολιτική λαίλαπα, η
οποία κάθε φορά που έρχεται στην πολιτική ζωή, λεηλατεί, στην
κυριολεξία, το δηµόσιο χρήµα µαζί µε τους φίλους σας, εκ των
οποίων οι µισοί τρέχουν να σας σώσουν και οι άλλοι µισοί να κα-
λύψουν τις ποµπές σας. Συνιστά, πραγµατικά, απύθµενο πολιτικό
θράσος και προκαλεί και µεγάλη θυµηδία, επιτρέψτε µου να πω,
το κόµµα των σκανδάλων, της διαφθοράς και της κακοδιαχείρι-
σης, των offshore και του µαύρου πολιτικού χρήµατος να εγκαλεί
τον ΣΥΡΙΖΑ για διαφθορά. Έλεος, πραγµατικά!

Έρχοµαι στην ουσία του νοµοσχεδίου. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα υπό την προ-
ϋπόθεση ότι θα ανταποκρινόταν στα πραγµατικά αιτήµατα της
οικονοµίας, θα µπορούσε να αποτελέσει µία γέφυρα επανασύν-
δεσης της πραγµατικής µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας
µε την αγορά του χρήµατος. Αποτελεί κοινό µυστικό ότι από το
2008 µέχρι και την έναρξη της πανδηµίας του κορωνοϊού, για να
είµαι δίκαιη, οι τράπεζες, αφού διασώθηκαν επανειληµµένως µε
τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, στη συνέχεια απέν-
ταξαν τις επτά και σε ορισµένες περιπτώσεις οκτώ στις δέκα µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις και ελεύθερους επαγγελµατίες από τις

διαδικασίες δανεισµού και άρα από κάθε πρόσβασή τους σε µη-
χανισµούς ρευστότητας. Αυτό οδήγησε στη διόγκωση της παρα-
οικονοµίας, στη νόθευση του ανταγωνισµού και στον ευνουχισµό
των νέων επιχειρηµατιών, καθώς µπορούσαν να δανείζονται µόνο
όσοι µπορούσαν να αποδείξουν ότι δεν έχουν ανάγκη τα χρή-
µατα. Και για να είµαστε δίκαιοι, για δέκα χρόνια η πολιτική και
τα κριτήρια δανεισµού των πλήρως εξαρτώµενων από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα τραπεζών προσδιορίζονταν και από
τους µηχανισµούς εποπτείας τους.

Ποια είναι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ποιοτική
διαφορά και η µοναδικότητα της παρούσας συγκυρίας; Είναι το
γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, λόγω ακριβώς της πανδηµίας, ανέστειλαν την ισχύ των
αυστηρών περιορισµών και επιτρέπουν τη χάραξη µιας εθνικής
στρατηγικής στα θέµατα των κρατικών ενισχύσεων και των τρα-
πεζικών χρηµατοδοτήσεων.

Το νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις το οποίο ήδη είχε σχε-
διάσει ο ΣΥΡΙΖΑ µετά την έξοδό µας από τα µνηµόνια είναι ένα
πραγµατικό κλειδί στα χέρια της κάθε Κυβέρνησης που επιθυµεί
να προτάξει το συµφέρον της συντηρητικής πλειοψηφίας των πο-
λιτών και όχι των ολίγων και εκλεκτών. Μόλις χθες, όµως, σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων
δήλωσε κυνικά ότι η προσοχή της Κυβέρνησης θα στραφεί στο
µεγάλο επιχειρείν υπονοµεύοντας τις όποιες καλές προθέσεις
του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν τρεις θεµελιώδεις
προϋποθέσεις χωρίς την εκπλήρωση των οποίων δεν έχει νόηµα
να συζητάµε για µικροπιστώσεις. Πρώτον, το ύψος και το εύρος
διακύµανσης των επιτοκίων σε συνδυασµό πάντα µε τα κριτήρια
διαµόρφωσης του ύψους των επιτοκίων. Αν δεν υπάρχουν ρητές
προβλέψεις στον νόµο και αφήσουµε αυτό το πεδίο να ρυθµιστεί
µε υπουργικές αποφάσεις τότε πραγµατικά θα έχουν συµπράξει
στην ίδρυση ενός τεράστιου παρατραπεζικού µηχανισµού. 

Δεύτερον, από το άρθρο 15 του νοµοσχεδίου προκύπτει ο επο-
πτικός ρόλος της Τράπεζας της Ελλάδος. Αυτό δηµιουργεί δυο
µεγάλα ερωτήµατα µε τη σειρά του: Πρώτον, πώς είναι δυνατόν
ο θεµατοφύλακας των αυστηρών τραπεζικών κριτηρίων να επι-
τρέπει και να εποπτεύει συναλλαγές µε χαλαρότερα κριτήρια;
Επίσης, πώς είναι δυνατόν να εγκρίνουµε συναλλαγές µέχρι του
ύψους των 25.000 ευρώ οι οποίες εν πολλοίς θα µπορούσαν να
δίνονται µε κριτήρια αντίστοιχα µε αυτά που ακολουθούν οι τρά-
πεζες κι όλο αυτό να µην συνιστά µια πελώρια αντίφαση; Τρίτον
και πιο βασικό είναι ότι πουθενά στις ρυθµίσεις του παρόντος νο-
µοσχεδίου δεν προβλέπονται προδιαγραφές ποσόστωσης συµ-
µετοχής στο ευεργέτηµα των µικροπιστώσεων ανά κατηγορία
δραστηριότητας και ανά ηλικιακή κατηγορία του επαγγελµατία
ή της επιχείρησης. Είναι φυσικό ότι αν ο νόµος δεν ρυθµίσει αυτό
το λεπτό ζήτηµα τα funds θα προτιµούν επαγγελµατίες και επι-
χειρήσεις µε ισχυρή «προϋπηρεσία», ώστε να µπορούν να εγεί-
ρουν αξιώσεις ικανοποίησης έναντι αθέτησης εκ µέρους του
δανειζοµένου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι είναι αυτό που θα µπορούσε
κατά την άποψή µου να θεραπεύσει προληπτικά όλες τις δυνητι-
κές στρεβλώσεις; Είναι το εξής ένα και µοναδικό: Η πολιτική από-
φαση της Κυβέρνησης να παρέµβει, αξιοποιώντας εγγυητικά και
µε διαφανείς κανόνες πρόσβασης, µε τη χρήση ενός µικρού µόνο
τµήµατος της τεράστιας ρευστότητας που διαθέτει από σήµερα
και για ένα δεκαοκτάµηνο υπέρ των δανειοληπτών χαµηλής προ-
τίµησης από τους ιδιώτες δανειστές. Κοινώς καλό θα ήταν να
προβλέπεται, αντί να εποπτεύει η Τράπεζα της Ελλάδος, να προ-
ΐσταται µε την τεχνογνωσία της στη θέσπιση ενός ελαστικού κα-
νονιστικού πλαισίου µε τον εγγυητικό ρόλο του κράτους. Με
αυτόν τον τρόπο και τα επιτόκια θα συγκρατούνταν σε βιώσιµα
επίπεδα, αλλά και θα αποκτούσαν πρόσβαση στην αγορά χρή-
µατος χιλιάδες δανειολήπτες οι οποίοι ούτε σήµερα µπορούν να
περάσουν έξω από τις τράπεζες ούτε αύριο θα µπορούν να πε-
ράσουν έξω από τα γραφεία των funds. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντας θετικά διακείµενη στην
πυρηνική φιλοσοφία του νοµοσχεδίου διατυπώνω τις επιφυλά-
ξεις µου και τις προτάσεις µου ζητώντας, κύριε Υπουργέ, να λά-
βετε υπόψη σας αυτές τις σκέψεις. Εµείς δεν αντιµετωπίζουµε,
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όπως είδατε, µικροκοµµατικά το νοµοσχέδιο αυτό. Αλλά κι εσείς
δεν πρέπει να επιτρέψετε την ασάφεια να ακυρώσει την ουσία
του νοµοσχεδίου. 

Κύριε Υπουργέ, πέραν της συµβολής σε αυτό καθαυτό το νο-
µοσχέδιο δράττοµαι της ευκαιρίας της συζήτησης για να σχο-
λιάσω µε µια ολιστική µατιά -θεωρώ ότι κι αυτό είναι χρήσιµο-
την εργαλειοθήκη που έχει ανακοινώσει η Κυβέρνηση για τη µό-
χλευση των χρηµάτων που προέκυψαν λόγω της χαλάρωσης των
κανόνων του συµφώνου σταθερότητας εξαιτίας της πανδηµίας
του κορωνοϊού. Μέχρι σήµερα έχετε ανακοινώσει, θεωρητικά,
επτά χρηµατοοικονοµικά εργαλεία. Ένα απ’ αυτά είναι και οι µι-
κροπιστώσεις που συζητούµε σήµερα. Θέλω όµως να σταθώ στα
προηγούµενα έξι τα οποία εν πολλοίς θα κρίνουν και τον όγκο
των επιχειρηµατιών και επαγγελµατιών που θα χρειαστούν τις µι-
κροπιστώσεις. Αυτό το λέω γιατί αν λειτουργούσαν σωστά οι έξι
προηγούµενες ισχυρές πιστωτικές ροές τότε θα αποµείνουν
πάρα πολύ λίγοι και πραγµατικά ευρισκόµενοι σε πραγµατική
ανάγκη µικροδανειολήπτες. Δυστυχώς όµως πολύ σύντοµα θα
βρεθείτε αντιµέτωποι µε τις επιπτώσεις του κάκιστου σχεδιασµού
διανοµής του µεγάλου όγκου της ρευστότητας που θα διαχειρι-
στείτε. 

Μόλις χθες στην κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών Οικονοµικών
και Παραγωγής και Εµπορίου δεν εκλήθη καν το τριτοβάθµιο συν-
δικαλιστικό όργανο των ελευθέρων επαγγελµατιών, η ΓΣΕΒΕΕ, σε
απάντηση του αιτήµατος της οποίας συνεκλήθησαν οι δυο επιτρο-
πές. Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι κακός οιωνός διότι δικαιώνει τους
φόβους µας ότι η εµµονή σας να προσφέρετε άφθονο και φθηνό
χρήµα στις µεγάλες επιχειρήσεις και η άρνησή σας να πραγµατο-
ποιήσετε άµεσες κρατικές επιχορηγήσεις µικρού ύψους σε ένα
µεγάλο φάσµα πληττόµενων επιχειρήσεων και επαγγελµατιών θα
οδηγήσει σε πλήρη συµφόρηση της αγοράς χρήµατος, τι στιγµή
που αντί να απαλλάσσετε τους πληττόµενους από µεταφερόµενα
βάρη µη µισθολογικών υποχρεώσεων, εντείνετε το πρόγραµµα
ρευστότητας στην αγορά. Διότι οι υποχρεώσεις που αναστέλλετε
απλώς µεταχρονολογούνται και τον Σεπτέµβριο θα έχετε δηµιουρ-
γήσει µια νέα γενιά υπερχρεωµένων επιχειρήσεων και επαγγελµα-
τιών. Αυτά τα χρέη επειδή σχετίζονται µε το δηµόσιο θα
λειτουργήσουν ως αυτοεκπληρούµενη προφητεία αποκλεισµού
από τις συστηµικές τράπεζες.

Όπως γνωρίζετε καλά, κύριε Σταϊκούρα, όποιος δεν έχει φο-
ρολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα δεν µπορεί να δανειστεί
από τις τράπεζες. Μάλιστα, θα αντιληφθείτε το µέγεθος του προ-
βλήµατος που δηµιουργήσατε όταν, λόγω της έλλειψης ασφαλι-
στικής και φορολογικής ενηµερότητας, καταπέσουν οι
αλληλόχρεοι δανειακοί λογαριασµοί από τους οποίους έστω και
πανάκριβα αντλούν σήµερα ρευστότητα δεκάδες χιλιάδων µι-
κρών επιχειρήσεων και επαγγελµατιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θα κλείσω µε αυτή την παρατήρηση,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να γίνω µάντης κακών, αλλά οδη-
γείτε σε αδιέξοδο το σύνολο της αγοράς, γιατί ακόµα και τα δά-
νεια που θα πάρουν οι λίγοι και ισχυροί δεν θα χρησιµοποιηθούν
αναπτυξιακά και επενδυτικά αλλά ως αποσβεστήρας των κραδα-
σµών που θα προκαλέσει η πτώση των πελατών και των συνερ-
γατών τους, που είναι οι µικροµεσαίοι και οι επαγγελµατίες.

Είναι σαφές, κύριε Υπουργέ, ότι το νοµοσχέδιο για τις µικρο-
πιστώσεις κινδυνεύει λόγω του τρόπου άσκησης της οικονοµικής
σας πολιτικής και των νεοφιλελεύθερων εµµονών σας να αποµεί-
νει το µοναδικό χρηµατοδοτικό εργαλείο στην αγορά. Κι αυτή η
ευθύνη ανήκει µόνο σε εσάς. Γιατί εµείς έχουµε δηλώσει δηµό-
σια την αναλυτική µας πρόταση µε το πρόγραµµα «Μένουµε Όρ-
θιοι» κι έχουµε προβλέψει µε ακρίβεια ποια θα ήταν η ορθή και
αποδεκτή χρήση των χρηµατοδοτικών εργαλείων και πώς θα
µπορούσαµε να αποσοβήσουµε τον κίνδυνο κατάρρευσης της
αγοράς. 

Δεν µας ακούσατε και δυστυχώς θα το πληρώσουν και πάλι οι
πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τη συζήτηση για το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα θα µπορούσε

κάποιος να την αποκαλέσει συζήτηση για το παράλληλο χρηµα-
τοπιστωτικό σύστηµα, αν δεν σας δηµιουργούσε κάποιο πρό-
βληµα αυτό, κύριε Υπουργέ. Σας το εξήγησε και ο κ.
Δραγασάκης. Δεν µας ενδιαφέρει το όνοµα. Δεν ξέρω γιατί εί-
χατε και παλαιότερα αντιρρήσεις. Η ανάγκη για κάποιο παράλ-
ληλο σύστηµα, κάποιο εναλλακτικό σύστηµα εκτός των
συστηµατικών τραπεζών βγαίνει από πολύ ορθόδοξη οικονοµική
θεωρία. Θα θυµίσω και στους δυο -θα το ξέρετε- ότι ένας από
τους πιο γνωστούς νοµπελίστες ο Μπεν Μπερνάνκι, πήρε το Νόµ-
πελ εν µέρει για τη δουλειά που έκανε για την ύφεση του 1929.
Εξήγησε πως έγινε πιο βαθιά αυτή η κρίση όταν έκλεισαν µικρές
τοπικές τράπεζες που µπορούσαν να λύσουν το πρόβληµα της
ασύµµετρης πληροφόρησης. Τι πρόβληµα, δηλαδή, µπορούσαν
να λύσουν; Να αποφύγουν τη στατιστική διάκριση. Τι σηµαίνει
στατιστική διάκριση γι’ αυτούς που δεν είστε οικονοµολόγοι; Ότι
τους τσουβαλιάζεις όλους µαζί και δεν έχεις την τοπική γνώση
να ξεχωρίσεις κάποιον που είναι αξιόπιστος από κάποιον που δεν
είναι αξιόπιστος, κάποιον που έχει καλή ιδέα ή έχει καλό όνοµα
στην αγορά από κάποιον που δεν έχει. Άρα η ανάγκη για ένα σύ-
στηµα πέραν των συστηµικών τραπεζών βγαίνει και από µια απο-
λύτως ορθόδοξη οικονοµική θεωρία. 

Νοµίζω ότι είναι παράξενο που δεν το είχατε κατανοήσει και
στα χρόνια της κρίσης. Το θεωρώ, ως προς το πρώτο και δεύ-
τερο µνηµόνιο, ένα από τα µεγάλα λάθη το ότι δεν δώσατε ση-
µασία να σωθεί η Αγροτική Τράπεζα, να σωθεί το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο, να δώσετε ώθηση στις συνεταιριστικές τράπεζες,
γιατί πραγµατικά θα µπορούσαν να βοηθήσουν και εσάς και µε-
τέπειτα εµάς στην ανάπτυξη. 

Οι µικροπιστώσεις είναι ένα κοµµάτι ενός παράλληλου εναλ-
λακτικού συστήµατος που µπορεί να βοηθήσει τις επιχειρήσεις.
Εγώ και ο Γιάννης Δραγασάκης το συζητάµε τουλάχιστον από το
2009 ως πρόταση. Έχουµε καταθέσει κάποιες αντιρρήσεις. Μας
έχετε πει για το επιτόκιο. Δεν είναι θέµα στο οποίο η αλήθεια βρί-
σκεται εδώ ή εκεί. Δηλαδή, ό,τι και να κάνεις κάποιο πρόβληµα
λύνεις κάποιο πρόβληµα αφήνεις.

Η δική µας η πρόταση είναι -θα την καταθέσουµε και σε τρο-
πολογία, αλλά είµαστε ανοικτοί στη συζήτηση- να υπάρχει η δυ-
νατότητα του Υπουργού Οικονοµικών να κρίνει, αν χρειαστεί, σε
εύλογο χρόνο, όταν θα  έχει την πληροφόρηση για το πώς πάει
το πράγµα και να µπορεί να βάλει κάποια οροφή στο επιτόκιο.
Διότι δεν είναι σίγουρο ότι εκ των προτέρων πρέπει να µπει
οροφή και ότι θα πηγαίνουν όλοι αµέσως σε αυτή την οροφή. Και
άρα θα δηµιουργήσει αντίθετα αποτελέσµατα από αυτά που θα
θέλαµε εµείς αλλά και εσείς. Είµαστε, όµως, ανοικτοί. 

Παραµένουµε κριτικοί στο άρθρο 6 και την επιτήρηση. Γίνεται
µια συζήτηση. Θα θέλαµε να το ξανακοιτάξετε. Τίποτα από όλα
αυτά, όµως, δεν νοµίζω ότι είναι αρκετά ισχυρό για να αναιρέσει
την απόφασή µας να ψηφίσουµε υπέρ επί της αρχής του νοµο-
σχεδίου. Νοµίζω µπορούµε να συζητήσουµε και άλλα πράγµατα
και την Τρίτη και να βρούµε λύση. 

Μίλησα για τις µικροπιστώσεις. Μίλησα και για το παράλληλο
εναλλακτικό σύστηµα. Νοµίζω όµως ότι είναι και µια ευκαιρία να
αρχίσουµε µια πολύ σοβαρή συζήτηση και για το επίσηµο, συ-
στηµικό τραπεζικό σύστηµα. 

Παγκοσµίως είχε µεγάλη ευθύνη για την κρίση του 2009. Δεν
νοµίζω να διαφωνούσε κάποιος σε αυτήν την Αίθουσα. Δεν νο-
µίζω ότι άλλαξε πάρα πολύ η πρακτική µετά από το 2009. Νοµίζω
ότι οι συνάδελφοι και οι συναδέλφισσες που δεν είναι οικονοµο-
λόγοι θα τρόµαζαν αν έβλεπαν τους ισολογισµούς των µεγάλων
συστηµικών τραπεζών. Και ενώ στα βιβλία τους θα φαντάζονταν
ότι είχαν καταθέσεις, θα έβλεπαν ότι θα ήταν σε παράγωγα ερ-
γαλεία. Θα τρόµαζαν για το ότι συνεχίζει αυτό. 

Θα τρόµαζαν µε το πόσο το επίσηµο, συστηµικό τραπεζικό σύ-
στηµα ακόµα ασχολείται µε δραστηριότητες κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, οι  οποίες έχουν µεγάλο ιδιωτικό όφελος, αλλά πολύ
µικρό κοινωνικό όφελος. Θα τροµάζατε µε το πόσο µακριά είναι
το επίσηµο τραπεζικό σύστηµα παγκοσµίως από αυτό που µα-
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θαίνουµε σε πρωτοετείς, δευτεροετείς φοιτητές, που η βασική
δουλειά των τραπεζών είναι µια δουλειά µεσολάβησης, να πάρει
από αυτούς που έχουν αποταµιεύσεις και να τα δώσει σε αυτούς
που θέλουν να κάνουν επενδύσεις, δηλαδή να ασχολούνται µε
την πραγµατική οικονοµία. 

Θα µου πείτε ότι όλη αυτή την κριτική που έχω κάνει για τις
τράπεζες και το πώς ασχολούνται µε κερδοσκοπικές δραστηριό-
τητες δεν αφορούσε τόσο πολύ το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα.
Το ακούω αυτό. Ναι, αλλά είχαµε και εµείς διαφορετικά προβλή-
µατα. Είχαµε διαφορετικά προβλήµατα στο τραπεζικό σύστηµα,
στο πώς λειτουργούσε µε την αδιαφάνεια που δηµιουργούσε. 

Μήπως είναι, όµως, µια ευκαιρία τώρα που γίνονται προσπά-
θειες, µε πράγµατα που κάναµε εµείς, µε πράγµατα που κάνετε
εσείς, εξυγίανσης των τραπεζών, να δούµε τι τραπεζικό σύστηµα
θέλουµε και πώς γίνεται µια συζήτηση µε τις τράπεζες για να ευ-
νοήσουν την πραγµατική οικονοµία; 

Πραγµατικά, θεωρώ ότι είναι µια πολύ µεγάλη ευκαιρία. Ελ-
πίζω ότι η αυτορρύθµιση δεν παίζει πια. Αυτό έχουµε µάθει. Πρέ-
πει να είσαι ακραίος νεοφιλελεύθερος για να θεωρήσεις ότι η
ιστορία των τελευταίων είκοσι ετών είναι ότι οι τράπεζες µπορούν
να αυτορυθµιστούν. Νοµίζω ότι όλη η εµπειρία που έχουµε λέει
το αντίθετο. Έχουµε µάθει πώς µπορούµε να ξανασυζητήσουµε,
πώς να µην γυρίζουµε στο κακό πελατειακό παρελθόν που λέ-
γατε στις τράπεζες «επενδύστε εδώ, επενδύστε εκεί, µη δανεί-
σετε εκεί, µη δανείσετε εδώ», αλλά πώς µπορεί να συµµετέχουν
σε µια συζήτηση που µπορούµε να έχουµε προτεραιότητες και
να εξυπηρετείται και η πραγµατική οικονοµία και το αναπτυξιακό
σχέδιο της Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι επιστρέφουµε µαζί µε τον
κεϋνσιανισµό και τη δηµοσιονοµική παρέµβαση -που όλοι γίνατε
κεϋνσιανοί στα γεράµατά σας, δεν ξέρω αν ήσασταν και µικρό-
τεροι- σε κάποιες ανάγκες που δεν είναι µόνο θέµα ζήτησης,
αλλά είναι θέµα πώς το τραπεζικό σύστηµα µπορεί να εξυπηρε-
τήσει το αναπτυξιακό. Θα έχουµε ιδέες εµείς. Είµαι σίγουρος ότι
θα είναι διαφορετικές από τις δικές σας. Είναι, όµως, µια συζή-
τηση αναγκαία. 

Είναι αναγκαία, όµως, στο σηµείο που υπάρχει αναπτυξιακό
σχέδιο, που το σχέδιο δεν είναι ότι είµαστε γενικώς µε την επι-
χειρηµατικότητα, βγάζουµε τα εµπόδια για τις επενδύσεις και
όλοι επενδύουν όπου θέλουν, όταν θέλουν, χωρίς κανένα σχέδιο.
Άρα το πρώτο που υπάρχει, είναι να υπάρχει το αναπτυξιακό σχέ-
διο. 

Ξέρετε ότι έχω κάνει κάποιες κριτικές σκέψεις για την επι-
τροπή επιστηµόνων που αναθέσατε για αυτή την δουλειά και πώς
θα µπορέσει αυτή η επιτροπή επιστηµόνων να έχει κάποιες από-
ψεις για το ταµείο ανάκαµψης που έρχεται. 

Νοµίζω ότι είναι εύλογες οι ανησυχίες µας, διότι είναι ίδιοι οι
οικονοµολόγοι που και στην κρίση, αλλά και πριν την κρίση έλε-
γαν πράγµατα που νοµίζω τώρα πια δεν κολλάνε. Δεν είναι δυ-
νατόν να βάζουµε ανθρώπους εκεί που η βασική τους ιδέα ήταν
η ιδιωτικοποίηση του ασφαλιστικού συστήµατος ή ότι έχουµε
υπεράριθµους στον δηµόσιο τοµέα. Ακόµη συνεχίζουν να λένε
για το σύστηµα υγείας ότι έχουµε υπεράριθµους και ότι πρέπει
να το µειώσουµε; Είναι δυνατόν να έχουµε κάποιον πολύ καλό
οικονοµολόγο και πολύ καλό άνθρωπο -πρέπει να σας πω- αλλά
που η βασική του ιδέα για την ανεργία είναι ότι δεν µπορούν να
συνδεθούν οι άνεργοι µε τους επιχειρηµατίες, γιατί υπάρχει η
τριβή; Και αυτό είναι το 17%, 20%, 25%. Αυτό είναι το βασικό
πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας; 

Ούτε αυτό είναι το βασικό πρόβληµα. Είναι πρόβληµα το ότι
εγώ θα ήθελα να είναι οικονοµολόγοι που έχουν µελετήσει το
θέµα των ανισοτήτων και πώς µπορούν να το αντιµετωπίσουν.
Θα ήθελα οικονοµολόγους, και όχι µόνο -να µην είµαι ιµπεριαλι-
στής-, αλλά και κοινωνιολόγους και επιστήµονες από άλλους
κλάδους που έχουν άποψη για την κλιµατική αλλαγή και τι ση-
µαίνει αυτό και για την παραγωγή και την κατανάλωση. 

Ούτε αυτό, όµως, είναι το βασικό µου πρόβληµα. Το βασικό
µου πρόβληµα είναι ότι οποιαδήποτε αναπτυξιακή πολιτική, είτε
είναι από επιστήµονες είτε είναι από την Κυβέρνηση, αν δεν γίνει
ιδιοκτησία της ίδιας της κοινωνίας, δεν θα εφαρµοστεί. Αν δεν
συζητήσουµε µε εργαζόµενους, µε κινήµατα, µε φορείς, µε επι-
µελητήρια να γίνει πραγµατικότητα και εµείς να µην έχουµε

ασύµµετρη πληροφόρηση -για να συνδέσω το τέλος της οµιλίας
µε την αρχή- για το ποια είναι τα προβλήµατα και τι προτείνουµε,
αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο δεν θα πάει µπροστά. 

Σας έχω µιλήσει και άλλη φορά. Το πρόβληµα στην Ελλάδα τα
τελευταία τριάντα, σαράντα χρόνια ήταν ότι δεν είχαµε τη σοφή
διαχείριση της γνώσης. Σας έχω δώσει ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα: Μετά από το 2020, σε πάρα πολλούς οικονοµολόγους
ήταν προφανές ότι εντός του ευρώ χάναµε ανταγωνιστικότητα.
Εµείς είχαµε, όπως και η Ιταλία και η Ισπανία, συστηµατικά ελλείµ-
µατα στο ισοζύγιο πληρωµών και οι βόρειες χώρες είχαν συστη-
µατικά πλεονάσµατα. Και ήταν συστηµατική η αποβιοµη-
χανοποίηση. Πώς γινόταν στην κοινωνία η συζήτηση για το πώς
το ανατρέπουµε αυτό; Ποιους θεσµούς είχαµε φτιάξει, είτε από
το ΠΑΣΟΚ είτε από τη Νέα Δηµοκρατία, για να αντιληφθούµε
πρώτα αυτό το πρόβληµα και να µπορούµε µετά να έχουµε στρα-
τηγική να το αντιµετωπίσουµε; Αυτό δεν γίνεται ούτε µε επιτελικό
κράτος ούτε από επιτροπή σοφών ούτε από εµπνεύσεις Υπουρ-
γών, είτε είναι δικοί σας, είτε είναι δικοί µας, είτε κάποιων άλλων.
Αυτό γίνεται µόνο µε µια συστηµατική εµπλοκή µε την κοινωνία,
όπου θα υπάρχει µια θέληση να λυθούν τα προβλήµατα. 

Νοµίζω ότι αρχίζουµε µε την αναπτυξιακή πολιτική -που είπατε,
κύριε Σταϊκούρα, ότι θα το συζητήσουµε και ότι θα υπάρχει χρό-
νος να το συζητήσουµε- και µετά πηγαίνουµε προς τα πίσω για
να δούµε τα εργαλεία, δηλαδή τους στόχους.

Αυτό που συζητάµε σήµερα είναι καλό εργαλείο. Έχει δίκιο το
ΚΚΕ ότι δεν φτάνει αν όλα τα άλλα κοµµάτια της οικονοµικής πο-
λιτικής, της κοινωνικής πολιτικής δεν το βοηθούν. 

Όµως αυτό δεν είναι λόγος να µην υποστηρίξεις κάτι που, δε-
δοµένου της άλλης πολιτικής, νοµίζω ότι µπορεί να βοηθήσει τις
µικρές επιχειρήσεις και βασίζεται στην ιδέα ότι υπάρχουν και χα-
ρακτηριστικά της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας που πρέπει
να αντιµετωπίσουµε. 

Οι µικρές επιχειρήσεις είναι ένα από τα βασικά αυτά στοιχεία
και αυτό το νοµοσχέδιο νοµίζω το κάνει αυτό. Σας ευχαριστώ
πάρα πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Τσακαλώτο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχω επαναλάβει πολλές φορές και
αποδεικνύεται στη ζωή, η ελληνική Κυβέρνηση έδρασε γρήγορα
και αποτελεσµατικά, θα έλεγα και αποφασιστικά, για να περιορί-
σει όσο είναι εφικτό τις δυσµενείς επιπτώσεις και επιδράσεις της
οικονοµικής κρίσης. Και συνεχίζει να το κάνει αυτό µε µεθοδικό-
τητα και υπευθυνότητα. 

Αποδεικνύεται κάθε µέρα, κάθε εβδοµάδα ότι διαθέτει, υλο-
ποιεί και ξετυλίγει ένα συνεκτικό, ένα ρεαλιστικό, ένα ολοκληρω-
µένο, αλλά ταυτόχρονα και ένα δυναµικό σχέδιο για τη στήριξη
της οικονοµίας που κάθε φορά λαµβάνει υπ’ όψιν τα νέα δεδο-
µένα όπως εξελίσσονται στην καθηµερινότητα, σχέδιο µε τέσσε-
ρις βασικούς άξονες: την ενίσχυση της δηµόσιας υγείας, την
ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων, την ενίσχυση της
απασχόλησης και την τόνωση της κοινωνικής συνοχής. 

Σε ό,τι αφορά τη ρευστότητα των επιχειρήσεων, νοµίζω είχαµε
τη δυνατότητα να το συζητήσουµε διεξοδικά και στην επιτροπή
και χθες σε δύο επιτροπές. Αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση έχει
ενεργοποιήσει και δροµολογεί ένα πλήθος από εναλλακτικά,
συµπληρωµατικά, σηµαντικά εργαλεία, όπως είπαµε, εργαλεία
τα οποία τα επανέλαβαν κάποιοι συνάδελφοι. Άκουσα την κ. Τζά-
κρη, άκουσα τον κ. Λοβέρδο που µίλησαν για αυτά τα εργαλεία
που πράγµατι είχα αναδείξει την προηγούµενη εβδοµάδα. Θα
µπορούσα να προσθέσω άλλα δύο που συζητήσαµε χθες. Ας
πούµε η έκπτωση του 25% για οφειλές και δόσεις ρυθµίσεων που
θα πληρωθούν εµπρόθεσµα ή ο συµψηφισµός του 25% στον
ΦΠΑ. Αυτά είναι πρόσθετα εργαλεία, τα οποία όλα αυτά, τα
εννέα τελικά εργαλεία, δίνουν ρευστότητα στην πραγµατική οι-
κονοµία. 

Και χθες είχαµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε µε τις τράπε-
ζες, κύριε Λοβέρδο, ώστε να υπάρξουν και κάποιες διευκρινίσεις,
κάποιες επικαιροποιήσεις, κάποια περαιτέρω στοιχεία, αλλά και
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συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα για το πώς το τραπεζικό σύ-
στηµα θα συµβαδίσει µε τους ρυθµούς της ελληνικής Κυβέρνη-
σης. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου για τη διαµόρφωση ενός νέου πλαι-
σίου χορήγησης µικροπιστώσεων προσφέρεται ένα ακόµα εργα-
λείο από αυτά τα εννιά που είπαµε, η ενίσχυση της ρευστότητας
των επιχειρήσεων, κυρίως των πολύ µικρών και των µικρών επι-
χειρήσεων, πλαίσιο που πράγµατι ξεκίνησε να διαµορφώνει η
προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά που τελικά, παρά το γεγονός ότι
είχε µπει σε δηµόσια διαβούλευση από τις αρχές του 2019, ου-
δέποτε ψήφισε το επόµενο εξάµηνο και φυσικά ουδέποτε υλο-
ποίησε.

Η σηµερινή Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας,
προχωρά στη νοµοθέτησή του, έχοντας συµπεριλάβει σε σχέση
µε εκείνο το νοµοθετικό πόνηµα σηµαντικές βελτιώσεις, προσθή-
κες και διορθώσεις, αποτέλεσµα της δηµόσιας διαβούλευσης,
προτάσεων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που συνεχίσαµε
ακόµα και σήµερα να συζητάµε µαζί σας, της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, της Τράπεζας της Ελλάδος και άλλων φορέων. 

Στόχος -και χαίροµαι γιατί είναι στόχος κοινός- είναι να δια-
µορφωθεί ένα σύγχρονο, ένα αποτελεσµατικό εργαλείο, εργα-
λείο που έρχεται να καλύψει αυτό που εύστοχα ανέφερε ο
Δραγασάκης, το χρηµατοδοτικό κενό, το οποίο πράγµατι υφίστα-
ται στην επιχειρηµατική δραστηριότητα και πλήττει κυρίως
όσους βρίσκονται στο ξεκίνηµα της επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας. 

Ποια είναι η βασική αρχή του νοµοσχεδίου; Ότι αυτό το υπό
συζήτηση πλαίσιο έχει βασιστεί στον Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής
Πρακτικής για την παροχή µικροπιστώσεων, παρέχει τη δυνατό-
τητα άντλησης κεφαλαίων έως 25 χιλιάδων ευρώ και απευθύνε-
ται στις πολύ µικρές επιχειρήσεις, στα φυσικά πρόσωπα για τη
σύσταση πολύ µικρών επιχειρήσεων, στα φυσικά πρόσωπα που
ασκούν ατοµική επιχειρηµατική δραστηριότητα, σε φορείς κοι-
νωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, όπως ζήτησε και η Αντιπο-
λίτευση, σε άτοµα που θέλουν να εκπαιδευτούν ώστε να µπουν
στον χώρο εργασίας, σε άτοµα τα οποία ανήκουν σε ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες. 

Όπως είπα και στην επιτροπή, εκτιµούµε ότι αυτό το σχέδιο
νόµου µετά τη συζήτηση και διαβούλευση που έγινε περιέχει
πολλά θετικά στοιχεία. Κατ’ αρχάς είναι συνεκτικό. Είναι συνε-
κτικό γιατί ενσωµατώνει πρόνοιες που διασφαλίζουν τη λειτουρ-
γικότητα και την αποτελεσµατικότητά του. Είναι συµβατό. Είναι
συµβατό µε τις ευρωπαϊκές πρακτικές, όπως θα αναλύσω σε
λίγο. Είναι ρεαλιστικό χωρίς να δηµιουργεί περίεργα νοµοθετικά
και βαριά µορφώµατα.

Και, πράγµατι, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Τσακαλώτο, έχουµε
θέµα µε την έννοια «παράλληλο τραπεζικό σύστηµα». Θα αντι-
λαµβανόµουν την παράλληλη πιστωτική επέκταση. Θα αντιλαµ-
βανόµουν την παράλληλη χρηµατοδότηση της πραγµατικής
οικονοµίας. Η έννοια «παράλληλο τραπεζικό σύστηµα», όµως, θα
µου επιτρέψετε να σας πω ότι µε προβληµατίζει και µε προβλη-
µατίζει γιατί µπορεί να οδηγήσει και να δηµιουργήσει τα φαινό-
µενα που και εσείς και ο Δραγασάκης είπατε προηγουµένως,
δηλαδή πελατειακές λογικές.

Και επειδή µιλήσατε για το τραπεζικό σύστηµα, θέλω να σας
πω ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έκανε ελέγχους χρηµα-
τοδοτήσεων σε µη συστηµικές τράπεζες και την περίοδο που
ήσασταν εσείς στο Υπουργείο Οικονοµικών, µε πολύ δυσάρεστα
αποτελέσµατα για τον τρόπο που χορηγούνταν δάνεια από µη
συστηµικές τράπεζες. 

Άρα εδώ νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε. Χαίροµαι
γιατί ο κ. Δραγασάκης είπε αν δεν σας αρέσει ο όρος «παράλ-
ληλο τραπεζικό σύστηµα», να βάλουµε έναν άλλο. Εξηγώ, όµως,
επειδή προκαλέσατε την Κυβέρνηση ποιος ήταν ο προβληµατι-
σµός µας για την έννοια «παράλληλο τραπεζικό σύστηµα».

Προσέξτε: παράλληλο τραπεζικό σύστηµα. Επαναλαµβάνω
παράλληλη πιστωτική επέκταση, ώστε να µπορεί και µια µη τρά-
πεζα να χορηγεί πιστώσεις, όπως κάνουµε σήµερα, προφανώς,
παράλληλη χρηµατοδότηση της πραγµατικής οικονοµίας σαφέ-
στατα, αλλά παράλληλο τραπεζικό σύστηµα αφήνει υπόνοιες ότι
οποιοσδήποτε µπορεί να µπει σε πελατειακές λογικές. 

Είναι κοινωνικό. Είναι κοινωνικό γιατί εκτιµάται ότι µπορεί να
συµβάλει στην ανάσχεση ακραίων κοινωνικών ανισοτήτων και να
συνεισφέρει στην αντιµετώπιση της ανεργίας και του κοινωνικού
αποκλεισµού. Είναι καινοτόµο. Είναι καινοτόµο, καθώς εισάγει
ένα νέο, σύγχρονο και δυναµικό εργαλείο παροχής πιστώσεων.
Είναι αυστηρό, ώστε να διασφαλίζεται η διαφάνεια και να µην
υπάρχει πελατειακή λογική. Είναι ελκυστικό, αφού προβλέπονται
συγκεκριµένες φορολογικές απαλλαγές µε σκοπό την παροχή
κινήτρων. Και, τέλος, είναι ευέλικτο, ώστε να ενισχυθεί η επιχει-
ρηµατικότητα, να περιοριστεί η παραοικονοµία και να προωθηθεί
η υγιής επιχειρηµατική κουλτούρα. 

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου θεσπίζονται κανόνες, κα-
νόνες που αφορούν την ανάληψη, την άσκηση και την εποπτεία
της δραστηριότητας χορήγησης µικροπιστώσεων, κανόνες που
αφορούν την διαφάνεια των όρων και τις απαιτήσεις της ενηµέ-
ρωσης σχετικά µε τις δραστηριότητες χορήγησής τους και τα δι-
καιώµατα και τις υποχρεώσεις τόσο των δικαιούχων όσο και των
ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Ειδικότερα, προβλέπεται η σύσταση ιδρυµάτων µικροχρηµα-
τοδοτήσεων. Θεσπίζεται πλαίσιο αδειοδότησης και εποπτείας
τους από την Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ψάξαµε τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. Οι περισσότερες
χώρες εποπτεύουν αυτό το σύστηµα από την κεντρική τους τρά-
πεζα. Πράγµατι, όπως ανέφεραν οι συνάδελφοι, υπάρχουν και
χώρες που δεν εποπτεύονται από την κεντρική τους τράπεζα,
αλλά έχουν ισχυρούς άλλους εποπτικούς µηχανισµούς. Εδώ δεν
είναι εύκολο να κάνεις ισχυρό εποπτικό µηχανισµό στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και στο Υπουργείο Ανάπτυξης. Γι’ αυτό και πή-
γαµε στην πιο ασφαλή λύση για να έχουµε ακριβώς τα εχέγγυα
της ασφάλειας. 

Ιδρύονται φορείς µικροχρηµατοδοτήσεων που λειτουργούν µε
τη µορφή κεφαλαιουχικής ή αστικής εταιρείας αποκλειστικού
σκοπού. Διευρύναµε, µετά τη συζήτηση που κάναµε εδώ, αυτό
το πλαίσιο. 

Πρόσωπα που υπάγονται στον δηµόσιο τοµέα µπορούν να
συµµετέχουν στις εν λόγω εταιρείες µε ποσοστό, όµως, που δεν
υπερβαίνει το 60% του κεφαλαίου της εταιρείας. Εδώ, πράγµατι,
εκδηλώθηκε ένα ενδιαφέρον. Επειδή ρώτησε κάποιος συνάδελ-
φος «αλήθεια, υπάρχει ενδιαφέρον;», έχει εκδηλωθεί µέχρι σή-
µερα ενδιαφέρον, κατ’ αρχάς λεκτικό και από επιχειρηµατίες και
από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και από ευρύτερους φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα. 

Μας προβληµάτισε το ζήτηµα, γιατί υπάρχει ενδεχόµενο να
έρχεται η ελληνική πολιτεία να χρηµατοδοτεί έναν φορέα και ο
φορέας στη συνέχεια να πηγαίνει να χρηµατοδοτεί τα µέλη του,
άρα, ουσιαστικά να προκύψει δυνητικά στο µέλλον χρηµατοδο-
τικό κενό. Γι’ αυτό και βάλαµε την πρόβλεψη που όλοι συζητή-
σαµε στην επιτροπή, αλλά µε 60%, ώστε να υπάρχει και
συµµετοχή ιδιώτη για να διασφαλίζονται οι πόροι του ελληνικού
δηµοσίου.

Είπαµε ότι απαιτείται ελάχιστο αρχικό κεφάλαιο για τα ιδρύ-
µατα κατά τη στιγµή της αδειοδότησης, 250.000 ευρώ. Καθ’ όλη
τη διάρκεια λειτουργίας τους αυτά τα ιδρύµατα υποχρεούνται
να διατηρούν ίδια κεφάλαια, τουλάχιστον ίσα µε το αρχικό κεφά-
λαιο. 

Προβλέπεται έλεγχος καταλληλότητας των προσώπων που κα-
τέχουν ειδική συµµετοχή και που ασκούν τον έλεγχο του ιδρύ-
µατος. Ο έλεγχος καταλληλότητας εισάγεται -και τον κάναµε µε
τροπολογία- προκειµένου τα πρόσωπα που θα συµµετέχουν στα
ιδρύµατα να διαθέτουν τα κατάλληλα προσόντα κύρους, εκπαί-
δευσης, περιουσιακής κατάστασης και εµπειρίας.

Με τον τρόπο αυτό εκτιµούµε ότι ενισχύεται η ορθή λειτουργία
και διαφάνεια του θεσµού των µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Παρέχονται συγκεκριµένες φορολογικές απαλλαγές µε σκοπό
την παροχή κινήτρων, όπως η απαλλαγή από τέλη χαρτοσήµου
και η απαλλαγή από την εισφορά του ν.128/1975. 

Τηρείται µητρώο στον επίσηµο διαδικτυακό τόπο της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, στον οποίο καταχωρίζονται τα αδειοδοτούµενα
ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων µε έδρα την Ελλάδα και προ-
βλέπεται η υποχρέωση διαφάνειας στους όρους δανειοδότησης
που αφορούν το επιτόκιο, το συνολικό κόστος, τον αριθµό και το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15345



ποσό των δόσεων, τη διάρκεια αποπληρωµής, το περιεχόµενο
και το κόστος των συµβουλευτικών υπηρεσιών, τα δικαιώµατα
καταγγελίας, τη διαδικασία είσπραξης ανεξόφλητων οφειλών και
τη διαδικασία εξωδικαστικής επίλυσης διαφορών.

Ορίζεται ότι η διάρκεια αποπληρωµής της χορηγηθείσας µι-
κροχρηµατοδότησης µπορεί να κυµαίνεται από δώδεκα µήνες
έως δέκα έτη. 

Δεν επιτρέπεται η λήψη εµπράγµατων εξασφαλίσεων για τη
χορήγηση µικροχρηµατοδοτήσεων και εκτός από τη χορήγηση
αυτών τα ιδρύµατα µπορούν να παρέχουν στους δικαιούχους και
συµβουλευτικές υπηρεσίες επιχειρηµατικής εκπαίδευσης σε τε-
χνικές διαχείρισης, στήριξη για την επίλυση νοµικών, φορολογι-
κών και διοικητικών προβληµάτων, καθώς και καθοδήγηση
αυτών. 

Επίσης, προβλέπεται -και νοµίζω ότι αυτή είναι µια ορθή πρό-
βλεψη του Υπουργείου Οικονοµικών- µε νοµοθετική βελτίωση
που θα καταθέσουµε σήµερα -θα καταθέσουµε πολύ λίγες νοµο-
θετικές βελτιώσεις- η υποχρέωση του Υπουργείου Οικονοµικών
και της Τράπεζας της Ελλάδος να συντάσσουν ετησίως έκθεση
για την πορεία εφαρµογής του πλαισίου χορήγησης µικροχρη-
µατοδοτήσεων που θα υποβάλλεται στη Βουλή. Η πρόταση αυτή
θα επιτρέψει τόσο στο Υπουργείο όσο και στη Βουλή να αξιολο-
γούν το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των ιδρυµάτων και να προ-
βούν στις κατάλληλες διορθωτικές κινήσεις, ώστε ο θεσµός να
πετύχει και να λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά για την εθνική οι-
κονοµία. Άρα µία ακόµα πρόβλεψη για διαφάνεια και ενηµέρωση
της Βουλής.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να επισηµάνω και να επαναλάβω
ότι η Κυβέρνηση εξέτασε λεπτοµερώς τι ισχύει στις άλλες ευρω-
παϊκές χώρες που έχουν ήδη προχωρήσει στη νοµοθέτηση σχε-
τικού πλαισίου µικροχρηµατοδοτήσεων, όπως είναι η Γαλλία, η
Ιταλία, η Πορτογαλία, η Ρουµανία και άλλες χώρες και ενσωµά-
τωσε στο παρόν σχέδιο νόµου βέλτιστες πρακτικές που είναι,
όµως, συµβατές και µε την ελληνική πραγµατικότητα.

Πράγµατι, όπως είπε και ο κ. Τσακαλώτος, οι διαφοροποιήσεις
ανά χώρα είναι πολύ µεγάλες. Υπάρχουν, όµως, κάποια κοινά
στοιχεία, τα οποία ενσωµατώθηκαν και στο νοµοθετικό πόνηµα
της Κυβέρνησης.

Υφίσταται ένα θέµα, ένα ανοικτό θέµα το οποίο η Κυβέρνηση
επέλεξε και είναι µεταξύ των νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Υπήρχε
το ερώτηµα αν θα υπάρχει ή δεν θα υπάρχει κάποιο όριο, κάποια
οροφή στο επιτόκιο µικροχρηµατοδότησης. Κατά την ακρόαση
φορέων η Κυβέρνηση είχε µια θέση, να µην υπάρχει αυτό το
όριο. Ζητήθηκε κατά την ακρόαση φορέων και από κόµµατα και
από φορείς να µπει κάποιο όριο. Ήρθε σήµερα ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός και κατέθεσε µια σκέψη, µια σκέψη προς συζήτηση για
ένα πιθανό όριο.

Θέλω να σας πω, επειδή έχω στην κατοχή µου όλα τα στοιχεία,
στη Γαλλία, για παράδειγµα, τα όρια ανάλογα µε το ύψος των µι-
κροχρηµατοδοτήσεων κάτω ή πάνω από 3.000 ευρώ είναι επιτό-
κια από 14% µέχρι 25%, άρα, δεν υπάρχει κάποιος κοινός ενιαίος
κανόνας. 

Και καταλήξαµε, αφού συζήτησα ακόµα και σήµερα µε κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης ότι θα µείνουµε στην ίδια θέση, θα µεί-
νουµε στην ίδια θέση να µην υπάρχει όριο, αλλά θα προστεθεί
µια πρόταση, «µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί
να ορίζεται ανώτατο όριο επιτοκίου µικροχρηµατοδότησης ανά
πάσα χρονική στιγµή». Δεν θα περιµένουµε το ένα έτος, θα
δούµε πώς θα λειτουργήσει η αγορά και στη συνέχεια θα επέµ-
βουµε.

Απόδειξη της δυσκολίας του θέµατος είναι ότι και µεταξύ συ-
ναδέλφων –οριζόντια, σε όλα τα κόµµατα- ακούω διαφορετικές
προσεγγίσεις. Η προσέγγιση του κ. Τσακαλώτου ήταν πολύ
κοντά στη δική µας προσέγγιση, αυτή που κάναµε στο νοµοσχέ-
διο και εµπλουτίσαµε. Η κ. Τζάκρη είχε µια άλλη άποψη, ήθελε
να τεθεί επιτόκιο. Άρα αντιλαµβανόµαστε -και το λέω µε πολύ
καλή διάθεση- ότι είναι κάτι για το οποίο δεν υπάρχει βέλτιστη
ευρωπαϊκή πρακτική.

Επιλέξαµε, συνεπώς, να ακολουθήσουµε αυτό τον δρόµο,
ακριβώς για να µην πάνε όλες οι εταιρείες στο ανώτατο ύψος
του δυνητικού ορίου που θα θέταµε και κάθε φορά ο Υπουργός

Οικονοµικών θα έχει τη δυνατότητα να ορίζει ανώτατο όριο επι-
τοκίου µικροχρηµατοδότησης.

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
αποδεικνύει έµπρακτα ότι συνεχίζει να στηρίζει την επιχειρηµα-
τική κοινότητα, ιδίως τις µικρές επιχειρήσεις.

Από την πλευρά τους –θα το πω και σήµερα, το επαναλαµβάνω
σε κάθε οµιλία µου- και οι επιχειρήσεις έχουν ευθύνες, έχουν ευ-
θύνες και καλούνται να αναλάβουν το δικό τους µερίδιο για τη
διασφάλιση των θέσεων απασχόλησης, την τόνωση της παραγω-
γικότητας και της ανταγωνιστικότητας και την επιτυχή µετάβαση
της ελληνικής οικονοµίας σε ένα νέο αναπτυξιακό µοντέλο που
θα διασφαλίζει υψηλούς, βιώσιµους και χωρίς αποκλεισµούς
ρυθµούς οικονοµικής µεγέθυνσης. Πρέπει να πρωταγωνιστή-
σουν, δηλαδή, οι επιχειρήσεις στη µετάβαση σε ένα καινούργιο
παραγωγικό και αναπτυξιακό µοντέλο, βασισµένο σε προϊόντα
και υπηρεσίες υψηλής προστιθέµενης αξίας, στην εξωστρέφεια,
στην έρευνα και την καινοτοµία, στις ενδογενείς πηγές ανάπτυ-
ξης σε τοµείς όπου η Ελλάδα διαθέτει συγκριτικό πλεονέκτηµα.

Αυτό για εµάς είναι το κλειδί, ώστε όλοι µαζί -κράτος, επιχει-
ρήσεις και εργαζόµενοι- να επιτύχουµε το αναπτυξιακό άλµα που
χρειάζεται η χώρα και να θέσουµε στέρεες βάσεις για ένα καλύ-
τερο µέλλον.

Ετέθησαν δύο εύλογοι προβληµατισµοί από τον κ. Τσακαλώτο
και θέλω να σας πω ότι αυτούς τους έχουµε κι εµείς. Εγώ έχω
µιλήσει πάρα πολλές φορές στο ελληνικό Κοινοβούλιο για τις
προκλήσεις του τραπεζικού συστήµατος ή πρόσφατα στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων προκάλεσα την επιτροπή να κά-
νουµε συζήτηση τέλος Αυγούστου, όπου θα έχουµε
περισσότερα δεδοµένα, για το αναπτυξιακό µοντέλο που εκτι-
µούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι πρέπει να έχει η χώρα.

Ξεκινώντας από το τραπεζικό σύστηµα, θέλω να σας πω ότι
δεν µπορούµε να µην κάνουµε συζήτηση για το τραπεζικό σύ-
στηµα. Και έχω προκαλέσει στο παρελθόν συζήτηση και στην
Ολοµέλεια και στην επιτροπή για το τραπεζικό σύστηµα. Και
αυτό γιατί η Ελλάδα είναι µια bank-based χώρα, δεν είµαστε
Mεγάλη Βρετανία. Η διοχέτευση πόρων από τις πλεονασµατικές
στις ελλειµµατικές µονάδες ουσιαστικά γίνεται εν πολλοίς από
το τραπεζικό σύστηµα. Άρα είναι πολύ σηµαντικό να έχουµε ένα
υγιές, εύρωστο τραπεζικό σύστηµα, για την ακρίβεια χρηµατο-
πιστωτικό σύστηµα.

Στην Ελλάδα είχαµε µια δηµοσιονοµική κρίση που οδήγησε σε
ένα τραπεζικό πρόβληµα, ένα µεγάλο τραπεζικό πρόβληµα, στο
οποίο µερίδιο ευθύνης φέρουν και οι ίδιες οι τράπεζες. Προσπα-
θήσαµε τα προηγούµενα χρόνια να σταθεροποιήσουµε το τρα-
πεζικό σύστηµα. Κατά τη δική µας εκτίµηση, έγιναν κάποια
σφάλµατα στο παρελθόν µε κορυφαία τη διαχείριση του τραπε-
ζικού συστήµατος το πρώτο εξάµηνο του 2015. Γι’ αυτό και οδη-
γηθήκαµε σε µια αχρείαστη τρίτη ανακεφαλαιοποίηση του
τραπεζικού συστήµατος.

Το θέµα, όµως, είναι να δούµε το από εδώ και πέρα.
Σήµερα, συνεπώς, έχουµε ένα τραπεζικό σύστηµα που κατά-

φερε να µειώσει σηµαντικά τα κόκκινα δάνειά του το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, που ένα πιστωτικό του ίδρυµα, η
Eurobank, ολοκλήρωσε τις διαδικασίες ένταξης στον «ΗΡΑΚΛΗ».
Σήµερα έχουµε και οριστικές αποφάσεις και από άλλα όργανα.

Έχουµε αύξηση των καταθέσεων, σε αντιδιαστολή µε το πα-
ρελθόν, αλλά ταυτόχρονα έχουµε και την κρίση του κορωνοϊού,
µε ό,τι δυνητικό κόστος δηµιουργηθεί στη διαχείριση των κόκκι-
νων δανείων. Παράλληλα, έχουµε προκλήσεις που αφορούν τη
δοµή του ισολογισµού των τραπεζών, ενεργητικό, παθητικό και
κεφάλαια αυτού -µίλησε διεξοδικά ο κ. Βολουδάκης γι’ αυτό-,
έχουµε τις πηγές κερδοφορίας των τραπεζών, το pnl των τραπε-
ζών και πώς θα εξασφαλίσουµε υψηλή και εύρωστη κερδοφορία,
έχουµε το διεθνές ρυθµιστικό πλαίσιο που θα πρέπει να ενσω-
µατωθεί στη χώρα, έχουµε τα stress tests τα οποία πήγαν πίσω,
αλλά θα γίνουν, έχουµε τις επενδύσεις που πρέπει να γίνουν σε
τεχνολογία. Άρα έχουµε αρκετές προκλήσεις στο ελληνικό τρα-
πεζικό σύστηµα. Θεωρώ ότι έχει σταθεροποιηθεί εν πολλοίς,
αλλά πρέπει να συζητήσουµε γι’ αυτές και ανά πάσα στιγµή στην
επιτροπή και στην Ολοµέλεια µε τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον κ.
Ζαββό, είµαι στη διάθεσή σας να το κάνουµε αυτό.
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Σε ό,τι αφορά το αναπτυξιακό σχέδιο, έχω µια άποψη, έχω µια
φιλοσοφία και ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε συνάδελφε,
επειδή βλέπω αγωνιάτε πότε θα τελειώσουµε. Εν πάση περιπτώ-
σει, µιλάω για το θέµα «αναπτυξιακό σχέδιο». Μόνο για το θέµα
δεν µιλήσατε. Έχω την άποψη ότι πρέπει να ακούµε και πρέπει
όλοι µας να ακούµε. Εγώ είµαι απ’ αυτούς που θέλω να ακούσω
επιστήµονες, θέλω να ακούσω Αντιπολίτευση, θέλω να ακούµε
φορείς, αλλά αξιολογούµε ό,τι ακούµε και τις τελικές αποφάσεις
τις παίρνει κάθε φορά η ελληνική Κυβέρνηση. Άρα εµείς θα ακού-
σουµε, προκάλεσα τη συζήτηση για να ακούσω και την Αντιπολί-
τευση. 

Βασικός στόχος είναι περισσότερος πλούτος, άλλη σύνθεση
του πλούτου και δίκαιη διανοµή του πλούτου. Θέλουµε υψηλό-
τερο ΑΕΠ, µε µεγαλύτερη συµµετοχή των επενδύσεων που όλα
αυτά θα διανεµηθούν πιο δίκαια στην κοινωνία, µε όρους οικο-
νοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής ανταποδοτικότη-
τας, µε τις βασικές αρχές του κοινωνικού φιλελευθερισµού, της
κοινωνικής οικονοµίας της αγοράς. Το οφείλουµε στις επόµενες
γενιές. Είµαι αισιόδοξος ότι θα τα καταφέρουµε, µε πίστη στις
δυνάµεις µας, µε αλληλεγγύη, µεθοδικότητα και σκληρή δουλειά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρηµατο-
δότηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων αποτελεί ακόµα, δυστυ-
χώς, την αχίλλειο πτέρνα του τραπεζικού µας συστήµατος. Αυτό
καταγράφεται και στην έρευνα της ΓΣΕΒΕΕ του 2019 για τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις όπου αποτυπώνεται ότι σε σχέση µε τον
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την περίοδο 2008-2018,
η Ελλάδα έχει µακράν τη χαµηλότερη απόκλιση στον δείκτη πρό-
σβασης χρηµατοδότησης. Εκτιµώ ότι µετά τις ανακεφαλαιοποι-
ήσεις των τραπεζών στο τραπεζικό µας σύστηµα, θα έπρεπε να
ήταν σίγουρα πιο ελαστικοί οι όροι χορήγησης των δανείων,
ιδίως στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Έτσι πιστεύω και πολύ
ορθώς πράττουν οι αρµόδιοι Υπουργοί και πιέζουν προς αυτήν
την κατεύθυνση και πρέπει να συνεχίσουν να πιέζουν, γιατί είναι
πολύ σηµαντικό να ανοίξει η στρόφιγγα των δανείων µε τους σω-
στούς όρους και προς τις σωστές κατευθύνσεις. 

Ακριβώς, λοιπόν, αυτό επιχειρεί το νοµοσχέδιο να θεραπεύσει.
Και έρχεται σε µια στιγµή όπου έπειτα από δύο απανωτές κρίσεις
που έπληξαν τον Έλληνα πολίτη, έχει γίνει αναγκαστική η πα-
ροχή µεγαλύτερης ρευστότητας, σε όλους αυτούς που διαφο-
ρετικά θα µείνουν πίσω, θα µείνουν έξω. Αδήριτη ανάγκη είναι να
στηρίξουµε τις ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού µας, οι οποίοι
θέλουν να ξεκινήσουν έστω και µια µικρή επιχειρηµατική µονάδα,
όπως ο φοιτητής που τελειώνει το πανεπιστήµιο, όπως ο νέος
άνεργος που ψάχνει εναγωνίως να ενταχθεί στον χώρο της αγο-
ράς εργασίας και δεν µπορεί, όπως οι γυναίκες και οι µητέρες
που θέλουν να ξαναµπούν στην αγορά εργασίας. Και αυτή η
ανάγκη γίνεται ακόµα πιο επιτακτική λόγω της κρίσης του κορω-
νοϊού. Δηλωτική της κατάστασης που επικρατεί στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, είναι ότι επτά στις δέκα επιχειρήσεις
θεωρούν ότι το σηµαντικότερο πρόβληµα που θα αντιµετωπί-
σουν µετά την άρση των περιοριστικών µέτρων θα είναι η έλ-
λειψη ρευστότητας. Στην ανάγκη ακριβώς αυτήν, απαντά το
νοµοσχέδιο αυτό.

Οι στόχοι του νοµοσχεδίου είναι η διευκόλυνση έναρξης και
ανάπτυξης νέων επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, η ένταξη στο
σύστηµα παραγωγικής οικονοµικής δραστηριότητας ενός µεγά-
λου τµήµατος ενεργού πληθυσµού και βέβαια, η κρίση την οποία
περνάµε καθιστά ακόµα πιο επιτακτικό το αίτηµα περιορισµού
του κοινωνικού αποκλεισµού. Γι’ αυτό και µε κάθε µέσο η Κυβέρ-
νηση αποσκοπεί στην ενίσχυση των ανέργων και των ευάλωτων
κοινωνικών οµάδων. 

Ειδικά αυτό το νοµοσχέδιο αποβλέπει στο να δώσει τη δυνα-
τότητα πραγµατικά στις ευάλωτες εκείνες µερίδες του πληθυ-
σµού, όπως είναι οι νέοι και οι γυναίκες, σε εκείνους δηλαδή που
προσπαθούν να αρχίσουν µια καινούργια σελίδα στη ζωή τους,

να ξεκινήσουν µια νέα δραστηριότητα, να µπορέσουν να βρουν
αυτήν τη µικρή χρηµατοδοτική ενίσχυση ώστε να µην µείνουν
έξω από την αγορά εργασίας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω τον ρόλο που διαδραµα-
τίζουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις τόσο στην οικονοµία όσο και
στην αγορά εργασίας. Διαδραµατίζουν έναν κεντρικό ρόλο στην
ελληνική εµπορική µη χρηµατοπιστωτική οικονοµία, αφού παρά-
γουν το 63,6% της προστιθέµενης αξίας και το 82,5% της απα-
σχόλησης, υπερβαίνοντας και στους δύο αυτούς τοµείς τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Ιδιαίτερη σηµασία για την ελληνική οικονοµία, ειδικότερα στον
τοµέα της απασχόλησης, παρουσιάζουν οι πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις. Μιλάω για τις επιχειρήσεις που έχουν λιγότερο από δέκα
εργαζόµενους. Πολύ συγκεκριµένα, οι επιχειρήσεις αυτές παρέ-
χουν σχεδόν έξι στις δέκα θέσεις εργασίας, υπερβαίνοντας κατά
πολύ τον µέσο όρο των τριών στις δέκα θέσεις εργασίας που
υπάρχει σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτές λοιπόν τις επι-
χειρήσεις εµείς στηρίζουµε µε το νοµοσχέδιο αυτό. Και αυτές οι
επιχειρήσεις αποτελούν και ένα πιο υγιές κοµµάτι της ελληνικής
κοινωνίας, για το οποίο έχω ιδία αντίληψη τόσο µε την ενασχό-
λησή µου ως δικηγόρος µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις όσο
γιατί καθ’ όλη τη διάρκεια της κρίσης του κορωνοϊού έχω έρθει
σε επαφή µε πολλούς φορείς από τις επιχειρήσεις αυτές, προ-
κειµένου να µάθω τα προβλήµατά τους και να µπορέσω να συν-
δράµω στην επίλυσή τους για την ενίσχυση του κυβερνητικού
έργου.

Και θα ήθελα στο σηµείο αυτό να πω γιατί να ενισχύσουµε τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Πρώτον, γιατί δεν περιέχονται τόσο
συστηµικοί κίνδυνοι όσο αντίστοιχα µε τη λειτουργία των τραπε-
ζών, που χαρακτηριστικό τους είναι η συλλογή καταθέσεων. Επί-
σης, διότι αποτελούν επιχειρήσεις αµέσου αποδόσεως, διότι
είναι σηµαντικές οι µεγάλες επενδύσεις και πραγµατικά αυτή η
Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός έχει πραγµατοποιήσει µεγάλη
πρόοδο στο να διευκολυνθούν οι διαδικασίες και να γίνουν πιο
γρήγορα. Όµως, πάντοτε ενέχει ένα µεγαλύτερο ρίσκο: είτε το
ρίσκο κάπου να κολλήσουν ή το ρίσκο να µην αποδώσουν τα ανα-
µενόµενα. 

Αντιθέτως, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν µικρότερο τέ-
τοιο ρίσκο. Εποµένως, έχουν πιο άµεση απόδοση και ίσως σε
αυτό το σηµείο θα πρέπει να αναθεωρήσουµε το οικονοµικό µον-
τέλο που θα πρέπει να στηρίξουµε. Διότι είδαµε µέσα από την
κρίση ότι οι δύο πυλώνες της ελληνικής οικονοµίας που είναι ο
τουρισµός και η ναυτιλία επλήγησαν άµεσα από τον κορωνοϊό.
Άρα έχουµε έναν πρόσθετο λόγο να προστρέξουµε και να στη-
ρίξουµε επενδύσεις άµεσης απόδοσης όπως είναι οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. 

Δεν θα αργήσω. Θα ήθελα να πω δύο λόγια για τα χαρακτηρι-
στικά του νοµοσχεδίου αυτού. Πρώτον, δεν υπάρχουν εµπράγ-
µατες εξασφαλίσεις. Πολύ σηµαντικό, γιατί είναι µεγάλη
τροχοπέδη για µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Επίσης, µπαίνουν
όλες οι αναγκαίες ασφαλιστικές δικλείδες για τη διαφάνεια. Συγ-
κεκριµένοι όροι και για την αδειοδότηση και για την ανάκληση
της άδειας, όπως και συγκεκριµένοι όροι για τη στήριξη των κα-
νόνων για το ξέπλυµα του µαύρου χρήµατος. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω πολύ το γεγονός ότι παρέχονται συµ-
βουλευτικές υπηρεσίες και αυτό γιατί υπάρχει και η σκοπιµότητα
ότι ο πάροχος των µικροπιστώσεων προφανώς θέλει να κατευ-
θύνει τον δικαιούχο στη σωστή κατεύθυνση, γιατί ακριβώς δεν
υπάρχουν πολλές διασφαλίσεις, αλλά γιατί στόχος είναι όχι µόνο
το άνοιγµα, αλλά και η βιωσιµότητα των επιχειρήσεων. 

Και η διαπίστωση αυτή έγκειται στο ότι για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις στην Ελλάδα δεν είναι µόνο σηµαντικό το στάδιο
start-up, αλλά είναι και αυτό του scale-up. Και δυστυχώς, στην
Ελλάδα καταγράφεται ένα µικρό ποσοστό επιχειρήσεων που αυ-
ξάνονται µε ταχύ ρυθµό.

Θα ήθελα να πω στο σηµείο αυτό ότι το νοµοσχέδιο αυτό προ-
έκυψε από διαβούλευση και διαλλακτικότητα του Υπουργού και
των αρµοδίων Υφυπουργών, που έχουν ενταχθεί και οι κεφαλαι-
ουχικές και οι αστικές εταιρείες, έχει µειωθεί το αρχικό κεφάλαιο
στα 250.000 ευρώ κι επίσης, έχουν ενταχθεί και οι φορείς κοινω-
νικής ασφάλισης.
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Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο καινο-
τόµο, αυστηρό αλλά όχι βαρύ, ελκυστικό και ευέλικτο από τη µία,
από την άλλη όµως καλούνται και οι επιχειρήσεις να αξιοποι-
ήσουν µε υπευθυνότητα και αποτελεσµατικότητα την κρατική
αρωγή και να αναλάβουν το δικό τους µερίδιο ευθύνης στη δια-
σφάλιση των θέσεων απασχόλησης και στην τόνωση της παρα-
γωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας. 

Τέλος, µέσα από το νοµοσχέδιο αυτό εµπεδώνεται ότι κύριος
στόχος των πολιτικών για την επιχειρηµατικότητα δεν µπορεί να
είναι µόνο µια αλγεβρική αύξηση του αριθµού των νεοϊδρυόµε-
νων επιχειρήσεων που δηµιουργούνται σε µια οικονοµία, αλλά
περισσότερο µια στοχευµένη προσπάθεια να επηρεάσουµε αυτά
τα ποσοτικά χαρακτηριστικά αυτών των επιχειρήσεων, ώστε να
είναι βιώσιµα, να στηρίξουν τη βιώσιµη και πράσινη ανάπτυξη,
την καινοτοµία και να παράσχουν αρκετές θέσεις εργασίας, αρ-
κετές και σταθερές θέσεις εργασίας στην οικονοµία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αντώνιος Μυλωνάκης από την Ελληνική
Λύση.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφυγε δυστυχώς ο κ. Σταϊκού-

ρας. Καθ’ όλη τη διάρκεια της οµιλίας του ο κύριος Υπουργός -
αφού είστε εδώ, θα τα µεταφέρετε, πιστεύω, ή θα µε ακούει- µου
θύµισε τους Υπουργούς Οικονοµικών στο τέλος της δεκαετίας
του 1990 που είχαµε την καταστροφή του ελληνικού λαού από
το Χρηµατιστήριο.

Τη δεκαετία του 2000 οι τράπεζες έδιναν δάνεια καταναλωτικά,
δάνεια στεγαστικά, µε χαµηλά επιτόκια. Έρχεστε τώρα και τι λέτε
στον ελληνικό λαό; Σας δίνω την επιστρεπτέα προκαταβολή για
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες, αν δεν σας έχουν ενο-
χλήσει, νοµίζω ότι πρέπει να ενοχλήσουν. Ελάχιστοι απ’ αυτούς
οι οποίοι έχουν ζητήσει την επιστρεπτέα προκαταβολή την έχουν
πάρει. Οι τράπεζες που είστε και προϊστάµενός τους, γιατί είστε
και Υπουργός, κύριε Ζαββέ, έχουν τρεις φορές ανακεφαλαιοποι-
ηθεί µε έναν «σκασµό» δισεκατοµµύρια από τον ελληνικό λαό,
δεν δίνουν δάνεια και έρχεστε να βάλετε τώρα τον Έλληνα πο-
λίτη σε µια ξεχωριστή τοκογλυφία. 

Θα το πω ωµά, γιατί ο κόσµος που µας παρακολουθεί θα λέει
τώρα «Α, µπορώ και εγώ σαν φυσικό πρόσωπο να πάω να πάρω
ένα δανειάκι καταναλωτικό». 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι µια πα-
ράλληλη πιστωτική επέκταση. Εγώ θα έλεγα, αγαπητοί φίλοι και
αγαπητές φίλες, ότι είναι µια εξωτραπεζική συγκεκαλυµµένη το-
κογλυφία. Καθαρά πράγµατα. Και µάλιστα, αν δεν εισακούσετε,
γιατί ο κύριος Υπουργός τι είπε προηγουµένως; «Εµείς δεν θα
βάλουµε πλαφόν στο επιτόκιο». 

Δηλαδή θα έρθει µια εταιρεία Μυλωνάκης Α.Ε. µε 250.000
ευρώ µετοχικό κεφάλαιο και θα πω στον κ. Γιάννη Λοβέρδο που
τον βλέπω µπροστά µου: «Θέλεις δάνειο 25.000 ευρώ;». Θα µου
πει «Μάλιστα, θέλω ένα δάνειο». «Πάρ’ το µε 20%». Τώρα αυτό
µας είπε, ότι στο εξωτερικό είναι από 15% µέχρι 25% το επιτόκιο.
Αυτό δεν είναι τοκογλυφία, κύριε Υπουργέ; 

Δηλαδή βάζουµε τον ελληνικό λαό σε διαδικασία νέων αυτο-
κτονιών; Αυτοκτονεί που αυτοκτονεί διότι οι τράπεζες από 1η Σε-
πτεµβρίου θα του πάρουν το σπίτι. Πήρε το δανειάκι, έχασε τη
δουλειά, µειώθηκε το εισόδηµά του, δεν µπορεί να δώσει αυτό
το οποίο χρωστάει στην τράπεζα. Και τι γίνεται τώρα; Και θα
χάσει το σπίτι του και θα γίνει ενοικιαστής στο σπίτι του και θα
χρωστάει και από πάνω τα υπόλοιπα στην τράπεζα, η οποία έχει
ανακεφαλαιοποιηθεί από τον ίδιο τρεις φορές! Αυτές είναι οι
αλήθειες. 

Την ίδια στιγµή έρχεστε να εφαρµόσετε, εκτός από το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ» που θα τελειώσει τον Έλληνα και την Ελληνίδα από
τα σπίτια του, το άλλο κόλπο. Ο κ. Χατζηδάκης µε τη ΔΕΗ που
όλο τη σώνει και µόνο σωσµένη δεν είναι! Τι θα κάνει η ΔΕΗ
τώρα; Ξεπουλάει για ένα κοµµάτι ψωµί –αυτό πρέπει να το ακού-
σει ο ελληνικός λαός, θα το δείτε πως θα παίξει από αύριο, αλλά
δυστυχώς, δεν παίζει στα κανάλια, αυτό είναι που µε αγχώνει και

µε στενοχωρεί- τις ληξιπρόθεσµες οφειλές των εξήντα ηµερών
άµεσα -300 εκατοµµυριάκια- και των ενενήντα ηµερών τον Σε-
πτέµβριο, κύριε Υπουργέ.

Και τι θα κάνει η «JP MORGAN», αυτή η πολυεθνική ληστρική
τράπεζα; Και κάνετε τώρα το έγκληµα να ξεπλύνετε τον εγχώριο
και διεθνή τοκογλύφο, ο οποίος θα έρθει, θα φέρει τα λεφτά, θα
τα δώσει στον Έλληνα τον φουκαρά ο οποίος έχει µια πολύ µικρή
επιχειρησούλα και ο οποίος είναι ένα φυσικό πρόσωπο και θέλει
να πάρει ένα καταναλωτικό δάνειο να σπουδάσει το παιδάκι του,
θα του πάρει την πρώτη εγγύηση τρία, τέσσερα, πέντε χιλιάρικα,
θα του βάλει κι ένα τοκογλυφικό επιτόκιο, θα του πάρει και το
σπίτι. 

Διότι µην µου πείτε ότι θα δώσει κανένας δάνειο χωρίς να έχει
εγγύηση! Αν το πιστεύετε αυτό, τότε να µου πείτε πώς θα έρθει
µια εταιρεία µε 250 χιλιάρικα µετοχικό κεφάλαιο, η οποία θα
δώσει τα λεφτά της όλα και µετά θα περιµένει να µην πάρει τί-
ποτα, αφού δεν θα έχει καµµία εγγύηση, γιατί ο άλλος δεν θα
έχει να την πληρώσει. Αυτό δεν είναι τοκογλυφία; 

Έρχεστε να κάνετε κι ένα άλλο έγκληµα και πιστεύω ότι εσείς
µπορεί να απαντήσετε, γιατί ο κ. Σταϊκούρας δεν απάντησε. Και
µάλιστα µου έκανε εντύπωση, διότι εκτός από την Ελληνική
Λύση, τον εισηγητή κ. Βιλιάρδο, αλλά και τον Κώστα Χήτα, τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπό µας, το είπαν και οι δικοί σας, κύριε
Υπουργέ. Το είπε ο Μανούσος Βολουδάκης, ένας λεβέντης Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας και τον χειροκρότησε ο κ. Σταϊ-
κούρας.

Πού πάτε, λέει, να δώσετε τα 25 χιλιάρικα; Στους λαθροµετα-
νάστες, τους παράνοµους µετανάστες, όπως τους λέτε εσείς, οι
οποίοι έχουν αιτηθεί άσυλο; Και αν αυτοί αύριο το πρωί φύγουν,
από πού θα τα πάρετε τα 25 χιλιάρικα; Από πού θα τα πάρει η
εταιρεία; Το είπε ο κ. Βουλουδάκης και τον χειροκρότησε ο κ.
Σταϊκούρας και έφυγε ο κ. Σταϊκούρας.

Αλλά, ξέρετε, αυτό το σύστηµα το οποίο έµεινε λίγο πιο πίσω,
έπρεπε να είναι εδώ να απαντήσει πώς αυτοί οι άνθρωποι θα πά-
ρουν λεφτά, κύριε Υπουργέ, και ποιος θα τα πληρώσει τα λεφτά.
Και δεν είναι άσχηµο αυτό το πράγµα που γίνεται; 

Κι εγώ σας λέω έρχεται ο µεγαλοεπενδυτής, ο φιλεύσπλαχνος
Σόρος, φτιάχνει δέκα εταιρείες και δίνει λεφτά σε αυτούς τους
λαθροµετανάστες. Τι θα κάνουν αυτοί; Θα κάνουν επιχειρησού-
λες; Θα κάνουν επιχειρησούλες. Θα µείνουν στην Ελλάδα. Δη-
λαδή, τους έχετε για να τους κρατήσουµε µόνιµα στον τόπο µας;
Ο Έλληνας πεινάει, χάνει το σπίτι του, του κόβουν τη ΔΕΗ, θα
έρχεται η «JP MORGAN» θα του κόβει τη ΔΕΗ σε σαράντα και
εξήντα και σε ενενήντα µέρες και τους λαθροµετανάστες θα
τους «µπουκώνουµε» µε λεφτά;

Είπε ο κ. Λοβέρδος πολύ σωστά για το παρατηρητήριο. Λει-
τούργησε ποτέ, κύριε Υπουργέ, το παρατηρητήριο; Πείτε µας
µια τράπεζα που ελέγχθηκε, ένα δάνειο. Κανένας ποτέ. Δίκαιο.
Φωνάζουµε. Δεν ακούτε τίποτα. 

Και αυτό που µου κάνει εντύπωση είναι ότι ο Χρήστος Σταϊκού-
ρας, που τον εκτιµώ απεριόριστα, έπρεπε να δώσει εξήγηση και
στα τρία αυτά πράγµατα, και στο πλαφόν που είπε ότι θα το αφή-
σετε ανοικτό -το έγκληµα το µεγάλο- και στην τοκογλυφία τη νό-
µιµη, το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος. Θα έρχεται εδώ να τα
παίρνουν από τους Έλληνες πολίτες και θα πάθουν ζηµιά, εγκε-
φαλικά, θα έχουµε αυτοκτονίες και στη «JP MORGAN» που θα
κόβει το ρεύµα των ανθρώπων. Διότι στην Αµερική όταν εφαρ-
µόστηκε το 2008, έχουν πάρα πολλές αυτοκτονίες απ’ αυτό το
πράγµα οι Αµερικανοί.

Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δεν θα συναινέσουµε επ’ ου-
δενί, εκτός εάν άµεσα η Κυβέρνηση πάρει πίσω αυτό το παρά-
λογο, το τρελό, το να δίνουµε µέχρι 25.000 ευρώ στους
παράνοµους µετανάστες οι οποίοι αιτούνται άσυλο, να βάλει
πλαφόν λογικό, τραπεζικό, για να µπορεί ο άλλος να πάρει ένα
δανειάκι και να µπορεί να το αποπληρώσει και βέβαια να σταµα-
τήσει αυτόν τον παραλογισµό του δήθεν ευρωπαϊκού ή παγκό-
σµιου διεθνούς τοκογλυφισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Μυλωνάκη.

15348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται
προς ψήφιση µετά από µία ανοιχτή διαδικασία συζήτησης στην
επιτροπή, όπου καταγράφηκαν και ενσωµατώθηκαν οι περισσό-
τερες παρατηρήσεις, τόσο της Αντιπολίτευσης, όσο και των φο-
ρέων που εκλήθησαν να καταθέσουν προτάσεις.

Όλοι µας γνωρίζουµε ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι
στον πυρήνα, είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας,
είναι κατά κύριο λόγο οι οικογενειακές επιχειρήσεις, τα συνοι-
κιακά καταστήµατα. Σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις είναι το 99% των ελληνικών επιχειρήσεων και οι
περισσότερες από αυτές µε λιγότερο από δέκα άτοµα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει εύκολη, άµεση και κυρίως απρό-
σκοπτη πρόσβαση στη χρηµατοδότηση σε αυτές τις επιχειρήσεις
και µάλιστα έρχεται στην καλύτερη δυνατή χρονική στιγµή. Το
κλείσιµο των καταστηµάτων εξαιτίας της πανδηµίας έπληξε κυ-
ρίως τις µικρές επιχειρήσεις, που δεν διαθέτουν τον µηχανισµό
να προσαρµοστούν εύκολα στις νέες πιο απαιτητικές συνθήκες. 

Σήµερα θεσπίζεται το νοµικό πλαίσιο για τη χορήγηση µικρο-
πιστώσεων έως 25 χιλιάδες ευρώ σε αυτόν τον κλάδο των επι-
χειρήσεων. Η χρηµατοδότηση θα δοθεί όχι µέσα από το κλασικό
τραπεζικό σύστηµα, αλλά από ιδρύµατα µε τη µορφή κεφαλαι-
ουχικής ή αστικής εταιρείας, που θα λειτουργήσουν µε τους
όρους του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Η αδειοδότηση και η εποπτεία των ιδρυµάτων αυτών ανατίθε-
ται στην Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία αναµφισβήτητα διαθέτει
την τεχνογνωσία και την εµπειρία για να διαχειριστεί αυτόν τον
ρόλο. Προβλέπεται µάλιστα ταχεία διαδικασία, αφού εντός τριών
µηνών από την υποβολή των στοιχείων η Τράπεζα της Ελλάδος
κάνει δεκτή ή απορρίπτει την υποβολή του φακέλου και εντός
τεσσάρων µηνών εκδίδεται υποχρεωτικά η άδεια λειτουργίας.
Μετά τις διεργασίες στην αρµόδια επιτροπή του Κοινοβουλίου,
µειώθηκε το ελάχιστο αρχικό κεφάλαιο που οφείλει να έχει το
ίδρυµα στις 250.000 ευρώ, ώστε να είναι πιο προσιτή η δυνατό-
τητα ιδρύσεως µιας τέτοιας εταιρείας. Τα ιδρύµατα υπόκεινται
σε έλεγχο από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εται-
ρείες και σε περίπτωση που παραβιάζονται οι όροι του νόµου
µπορούν να επιβληθούν διοικητικά µέτρα και κυρώσεις από την
Τράπεζα της Ελλάδος.

Στο νοµοσχέδιο περιγράφονται ενδεικτικά οι σκοποί για τους
οποίους θα χορηγείται το ποσό των 25.000 ευρώ, όπως για επεν-
δύσεις, κεφάλαιο κίνησης, για απόκτηση εξοπλισµού ως εγ-
γύηση, όχι όµως για τη λήψη άλλου δανείου και, τέλος, για την
ενίσχυση δηµόσιων πολιτικών ή για την ενίσχυση ευάλωτων οµά-
δων, όπως για την αντιµετώπιση της ανεργίας. 

Διευρύνθηκαν οι κατηγορίες προσώπων που έχουν πρόσβαση
στη χρηµατοδότηση και σε αυτές πλέον λαµβάνονται υπ’ όψιν
και οι φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, καθώς και
οι πολύ µικρές οντότητες, όσοι ασκούν ατοµική δραστηριότητα,
οι ευάλωτες κοινωνικά οµάδες, οι δικαιούχοι προγραµµάτων
εφαρµογής δηµόσιας πολιτικής, φυσικά πρόσωπα για την κά-
λυψη δαπανών για εκπαίδευση, µετεκπαίδευση ή σε σχέση µα-
θητείας. 

Στην περίπτωση των µικρών επιχειρήσεων, οι οποίες συχνά δεν
διαθέτουν εξειδικευµένους συνεργάτες που θα τους κατευθύ-
νουν σε καλύτερες επενδυτικές επιλογές, είναι πολύ σηµαντική
η πρόβλεψη που υπάρχει στο νοµοσχέδιο για συµβουλευτικές
υπηρεσίες που θα παρέχουν τα ιδρύµατα αυτά.

Όµως η βασικότερη διάταξη του νοµοσχεδίου είναι αυτή που
ορίζει ότι για την παροχή της χρηµατοδότησης δεν απαιτείται κα-
νενός είδους εµπράγµατη ασφάλεια. Το µεγαλύτερο πρόβληµα
που αντιµετωπίζουν οι µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι
ότι το τραπεζικό σύστηµα απορρίπτει αιτήµατα δανείων, αξιώ-
νοντας εµπράγµατη εξασφάλιση, την οποία επιχειρήσεις αυτού
του µεγέθους συνήθως δεν διαθέτουν. Με τον όρο αυτόν δεν θα
µπορούσε σε καµµία περίπτωση να λειτουργήσει το νέο σύστηµα
µικροχρηµατοδότησης. Προβλέπεται ωστόσο η δυνατότητα να
δοθεί εγγύηση, ενώ το συνολικό ποσό των 25.000 ευρώ µπορεί
να δοθεί από ένα ή περισσότερα ιδρύµατα, µε περίοδο αποπλη-

ρωµής από ένα έως δέκα έτη.
Τέλος, από τις λοιπές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ξεχωρίζει η

παράταση και για το 2020 της εξαίρεσης αγροτεµαχίων από την
υποχρέωση καταβολής ΕΝΦΙΑ, πράγµα πολύ σηµαντικό για τους
αγρότες µας. Επίσης, η δυνατότητα πληρωµής τελών κυκλοφο-
ρίας επιτέλους ανά µήνα, ένα µέτρο που είναι δίκαιο και ταυτό-
χρονα θα βοηθήσει στην αύξηση των εσόδων από αυτοκίνητα
που είναι σε ακινησία.

Κλείνοντας, να πω ότι είναι αξιοσηµείωτη η τόσο διευρυµένη
συναίνεση που πέτυχε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Παρά τις µικρές
διαφωνίες ή παρατηρήσεις, σχεδόν σύσσωµος ο πολιτικός κό-
σµος και ο κόσµος της αγοράς το υποδέχθηκε µε θερµά λόγια.
Οι σηµερινές διατάξεις, σε συνδυασµό µε τη συνολική κυβερνη-
τική οικονοµική πολιτική, ικανοποιούν τις ανάγκες του επιχειρη-
µατικού κόσµου, δίνουν τη ρευστότητα που έχουν στερηθεί οι
µικρές επιχειρήσεις, ώστε να διευρύνουν τις δραστηριότητές
τους, να γίνουν πιο ανταγωνιστικές και να βγουν αλώβητες από
την πρόσφατη οικονοµική ύφεση λόγω της πανδηµίας. Κυρίως,
όµως, τους δίνουν τα εφόδια να διαδραµατίσουν τον καίριο ρόλο
που έχουν στην ελληνική οικονοµία, διατηρώντας τις ήδη υπάρ-
χουσες θέσεις εργασίας και δηµιουργώντας νέες θέσεις εργα-
σίας, που είναι το βασικό ζητούµενο. 

Η επιχειρηµατικότητα βρίσκει τη στήριξη που χρειάζεται για
να κάνει την απαραίτητη επανεκκίνηση, να ανταποκριθεί στις δύ-
σκολες προκλήσεις της εποχής και να αναδειχθεί σε καθοριστικό
παράγοντα τόνωσης της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ τον κ.
Λιούπη για τον περιεκτικό και πλήρη λόγο του, τηρώντας βε-
βαίως και το χρονοδιάγραµµα που θέσαµε. 

Τον λόγο θα δώσω τώρα στον κ. Τρύφωνα Αλεξιάδη από τον
ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα πάρει τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος από το ΜέΡΑ25 η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα.

Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούω µε µεγάλη προσοχή τις εισηγήσεις των Υπουργών,

ακούω µε µεγάλη προσοχή τις οµιλίες των Βουλευτών της Συµ-
πολίτευσης, µου έχουν πει και οι γιατροί να αποφεύγω τις έντο-
νες συγκινήσεις και τα άγχη για προφανείς λόγους. Δεν είναι
εύκολο να το αποφύγω όµως. Επειδή είµαι θεσµικός, θέλω να
λειτουργεί το Κοινοβούλιο και δεν µπορώ µία δόση υποκρισίας
εδώ µέσα και δεν µπορώ και τις αντιφάσεις που ακούω. 

Από την πρώτη µέρα προσπαθήσαµε να αποδείξουµε -και το
αποδείξαµε νοµίζω µε πολιτική επάρκεια µε τις οµιλίες των ειση-
γητών µας- ότι στηρίζουµε το νοµοσχέδιο γιατί είναι ένα δικό µας
κοινοβουλευτικό παιδί, είναι µια δική µας επεξεργασία, είναι µια
δική µας πολιτική ιδέα και γι’ αυτό κάνουµε καλά και το στηρί-
ζουµε. 

Ακούµε από την πλευρά της Κυβέρνησης, όµως, άλλα αντ’
άλλων κυριολεκτικά και νοµίζω ότι έπρεπε να αλλάξει ο τίτλος.
Ο τίτλος έπρεπε να είναι: «Απλά µαθήµατα Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης από τον ΣΥΡΙΖΑ» -διότι πολύ καλά κάνουµε και λέµε
αυτά που λέµε- και «απλά µαθήµατα κυβερνητικού δογµατισµού
από την Κυβέρνηση», µε χαρακτηριστικότερη οµιλία του συνα-
δέλφου του κ. Μανούσου. Δεν θέλω να πω άλλα πράγµατα, για
να µην έχουµε προσωπικές αναφορές κ.λπ..

Πραγµατικά, µε έκπληξη άκουσα από τον κ. Σταϊκούρα -το
άκουσα και από άλλους Υπουργούς της Κυβέρνησης- ότι θέ-
λουµε να «συζητήσουµε», θέλουµε να «ακούσουµε», θέλουµε να
κάνουµε «διάλογο». Πού τον είδατε τον διάλογο, πραγµατικά;
Δεν είναι προσωπική η αντιπαράθεση. Πολιτική είναι η αντιπαρά-
θεση.

Θέσαµε ερωτήµατα στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων.
Γιατί δεν απαντάτε στα ερωτήµατα; Είναι άλλο πράγµα να πείτε
«δεν µπορώ να απαντήσω». Καταλαβαίνω για προφανείς λόγους
ότι το ερώτηµα για την Τράπεζα της Ελλάδος δεν µπορείτε να
το απαντήσετε. Όµως, θέσαµε άλλα απλά ερωτήµατα. Γιατί δεν
απαντάτε;

Για προφανείς λόγους δεν θέλετε να απαντήσετε και αυτό
είναι ένα µάθηµα για µας, για τα ζητήµατα συναίνεσης και πώς
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πρέπει να σας αντιµετωπίζουµε. Στην Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής θα απαντήσετε; Περίµενα τον ειδικότερο εµού, τον
κ. Λοβέρδο να πάρει αυτά τα θέµατα στην οµιλία του και να τα
αναφέρει.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στην έκθεση επί του νο-
µοσχεδίου -εγώ οικονοµολόγος είµαι, δεν είµαι νοµικός- θέτει
συγκεκριµένα ζητήµατα. Απαντήστε, σας παρακαλώ, στο Κοινο-
βούλιο µε θεσµικό σεβασµό στον ρόλο του Κοινοβουλίου. Αυτά
τα οποία αναφέρει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής θα τα
συµπεριλάβετε στο νοµοσχέδιο, θα τα αποδεχθείτε ή τα θεω-
ρείτε ότι είναι λάθος και διαφωνείτε και θα τα απορρίψετε; Αυτά,
δηλαδή, που λέει επί του άρθρου 14, όπου πολύ καλά κάνει και
σας βάζει παρατηρήσεις, στο άρθρο 25 η λέξη «εισπράττεται»
θα ήταν σκόπιµο να αντικατασταθεί από τη λέξη «καταβάλλεται».

Στο περίφηµο άρθρο 30 -που υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα
και θα επανέλθω- λέει ότι «παρατηρείται ότι για λόγους ασφά-
λειας δικαίου, σκόπιµο θα ήταν να προσδιοριστεί αντίστοιχα
κ.λπ.». Τι θα κάνετε στο θέµα του επιγενόµενου λόγου, καθώς
και για τα τεράστια ζητήµατα παραγραφής του άρθρου 30;

Περιµένω µέχρι την Τρίτη να έρθει να πάρει τον λόγο και ο κ.
Γεραπετρίτης, µε τη νοµική του εµβέλεια και το νοµικό του βά-
ρους, να µας πει: Υπάρχει θέµα παραγραφής ή δεν υπάρχει; Στή-
νεται µια παγίδα στους συνταξιούχους ή δεν στήνεται παγίδα;

Επί των ζητηµάτων, όµως, του νοµοσχεδίου, τρία είναι τα µε-
γάλα προβλήµατα που έρχονται το επόµενο χρονικό διάστηµα:
Το µεγάλο πρόβληµα της ανεργίας, το µεγάλο πρόβληµα του
ιδιωτικού χρέους, το µεγάλο πρόβληµα του εισοδήµατος. Τρία
είναι τα µεγάλα προβλήµατα που έρχονται. Το σηµαντικότερο
όλων είναι το ιδιωτικό χρέος. Γιατί είναι το ιδιωτικό χρέος; Διότι
ακόµα και αν αντιµετωπιστεί µε οποιονδήποτε τρόπο το θέµα της
ανεργίας ή το θέµα του εισοδήµατος, το θέµα της ρύθµισης του
ιδιωτικού χρέους θα έρθει να τα σαρώσει όλα.

Εάν δεν λύσουµε, λοιπόν, ως κοινωνία, ως Βουλή, ως κράτος,
το θέµα του ιδιωτικού χρέους, θα έχουµε µπροστά µας µια πολύ
δύσκολη περίοδο, πολύ δύσκολη περίοδο για την οικονοµία, για
µας, για τα ασφαλιστικά ταµεία, για τους µισθούς, τις συντάξεις
και πάει λέγοντας.

Σας έθεσα ερώτηµα στην επιτροπή και το θέτω ξανά µη τυχόν
συγκινηθείτε και απαντήσετε. Δηλαδή, µε το δελτίο Τύπου που
βγάλατε, ως Υπουργείο Οικονοµικών, λέτε ότι όλες οι φορολογι-
κές οφειλές φυσικών και νοµικών προσώπων από τον Μάρτιο έως
τον Σεπτέµβριο θα πληρωθούν από τον Οκτώβριο και µετά. Ρω-
τήσαµε και απάντηση ακόµα δεν παίρνουµε. Ντρέπεστε να δώ-
σετε την απάντηση;

Το ξαναλέω, κύριε Υφυπουργέ, ότι δεν είναι προσωπική η ανα-
φορά. Είναι αναφορά στην Κυβέρνηση. Πολιτικές είναι οι διαφο-
ρές µας, δεν είναι προσωπικές. Από τον Οκτώβριο και µετά θα
φυτρώσουν λεφτόδενδρα σαν αυτά που φυτρώνουν για συγκε-
κριµένες επιχειρήσεις, για να τις ενισχύσετε ή να ρυθµίσετε οφει-
λές τους; Πείτε µας πού θα βρεθούν τα χρήµατα από τον
Οκτώβριο και µετά για να πληρώσουν οι πολίτες το σύνολο
αυτών των οφειλών; Το «δώδεκα» ή «είκοσι τέσσερις» δόσεις που
λέτε δεν λύνει κανένα πρόβληµα.

Και επειδή υπάρχει πρόβληµα χρόνου και επειδή πρέπει και
εσείς και οι άλλοι να µιλήσουν, πολύ συνοπτικά θα θέσω και άλλα
δύο ζητήµατα. Λέτε µε το άρθρο 30 και µε ένα δελτίο Τύπου που
έβγαλε το Υπουργείο Οικονοµικών ότι δίνετε λύση στο πρόβληµα
της φορολόγησης των αναδροµικών των συνταξιούχων.

Κύριε Προεδρεύοντα του Σώµατος, υπάρχει ένα θέµα σεβα-
σµού µας, ως Βουλευτές. Θέσαµε σαράντα επτά Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου µια ερώτηση για αυτό το θέµα. Επανα-
λαµβάνω, σαράντα επτά Βουλευτές. Και έρχεται µετά το νοµοσχέ-
διο και έχει σχετικό άρθρο. Ερώτηµα: Θα απαντήσετε στην
ερώτηση αυτή µέχρι την ψηφοφορία του νοµοσχεδίου ή θα τοπο-
θετηθείτε επί των ερωτηµάτων που θέτουµε σαράντα επτά Βου-
λευτές; Είναι θέµα σεβασµού του ίδιου του ρόλου του Κοινοβου-
λίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, επειδή ο εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής διαπί-

στωσε ότι η Κυβέρνηση σέβεται τον διάλογο και ότι δίνει απαν-
τήσεις, ρωτώ: Θα δώσετε απαντήσεις στο θέµα της παραγρα-
φής; Εµείς θέτουµε σαφέστατα στην ερώτησή µας το ζήτηµα της
παραγραφής, όπως το έθεσε -και το είπα εδώ, στη Βουλή- στέ-
λεχος της φορολογικής διοίκησης, πρώην Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Αποστόλης Κωστόπουλος, µε ανάρτησή του
σε µέσο κοινωνικής δικτύωσης.

Ζητάµε, λοιπόν, από τη Νέα Δηµοκρατία να τοποθετηθεί: Από
το Υπουργείο υπάρχει θέµα παραγραφής ή όχι; Διότι, αν υπάρχει
θέµα παραγραφής, στήνεται µια παγίδα σε εβδοµήντα χιλιάδες
συνταξιούχους, που τους λέτε «πήγαινε να κάνεις αίτηση, για να
κάνουµε νέα εκκαθάριση και να υπαχθείς στις διαδικασίες του
νόµου». Δηλαδή, αν έχει παραγραφεί το δικαίωµα του δηµοσίου
να εισπράξει φόρο;

Δεν είµαστε υπέρ των παραγραφών. Κάποιοι άλλοι πανηγυρί-
ζουν και λένε «αθώος ο τάδε επειδή παραγράφηκε η υπόθεσή
του». Εµείς δεν έχουµε αυτή τη λογική, αλλά απαντήστε: Υπάρχει
θέµα παραγραφής ή όχι;

Και επειδή έρχεστε εδώ και πανηγυρίζετε ότι ήρθαν οι φορείς
και οι φορείς τοποθετήθηκαν και είπαν διάφορα πράγµατα, ήρθε
εδώ, στην επιτροπή που κάναµε ο κ. Χαντζόπουλος, ο Πρόεδρος
του Ενιαίου Δικτύου Συνταξιούχων, και µε σαφέστατο τρόπο και
µε ήρεµο και τεκµηριωµένο λόγο σάς έθεσε το ζήτηµα. Και οι
άλλοι φορείς των συνταξιούχων το θέτουν.

Πάρτε θέση, σας παρακαλώ πολύ: Υπάρχει ή όχι τέτοιο θέµα;
Και αν δεν υπάρχει τέτοιο θέµα -και απαντήστε µας- τι θα κάνετε
για όλους αυτούς; Θα βάλετε εβδοµήντα χιλιάδες συνταξιού-
χους να ξαναπάνε στις εφορίες, να ξανακάνουν αιτήσεις, να
έχουµε ξανά γραφειοκρατία; Αντί να ασχολούνται οι εφοριακοί
µε µεγάλες και πολύ µεγάλες υποθέσεις ελέγχου, να ασχολούν-
ται µε αυτές τις υποθέσεις, που είναι χαµηλού φορολογικού, αν
όχι µηδενικού, ενδιαφέροντος;

Σας κάνουµε, λοιπόν, έκκληση αυτά τα οποία λέτε περί διαλό-
γου και περί αποδοχής να τα εννοήσετε. Σας κάνουµε έκκληση
να απαντήσετε στα πολιτικά ζητήµατα.

Καταθέτω στα Πρακτικά για να καταλάβουµε όλοι το τι σηµαί-
νει η επαφή σας µε κοινωνικούς φορείς, υπόµνηµα πέντε περι-
φερειακών τµηµάτων του Οικονοµικού Επιµελητηρίου της
Ελλάδος, του Περιφερειακού Τµήµατος Ανατολικής Κρήτης, Δυ-
τικής Κρήτης, Δωδεκανήσου, Θεσσαλίας, Βορειοδυτικής Πελο-
ποννήσου και δυτικής Ελλάδος, που εκφράζουν και το σύνολο
των λογιστών-φοροτεχνικών και εκφράζουν και το σύνολο των
αιτηµάτων του Οικονοµικού Επιµελητηρίου.

Με σαφήνεια οι άνθρωποι σας εξηγούν τα προβλήµατά τους.
Κοιτάξτε τι τροµερό ζητούν στο τέλος. Ζητούν στο τέλος το εξής:
«Για τον σκοπό αυτό αιτούµαστε την πραγµατοποίηση συνάντη-
σης το συντοµότερο δυνατό, ώστε να σας ενηµερώσουµε ανα-
λυτικά για τα προβλήµατα του κλάδου και να θέσουµε από
κοινού ένα ρεαλιστικό πλαίσιο επίλυσής τους».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μην τολµήσετε να έρθετε την Τρίτη στην Ολοµέλεια ξανά,
χωρίς να έχετε κάνει συνάντηση και χωρίς να απαντήσετε στα
πολιτικά θέµατα που θέσαµε ως ερωτήµατα και απασχολούν όλη
την κοινωνία.

Ευχαριστώ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, η κ. Μπακα-
δήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επειδή έχουν µείνει αρκετοί συνάδελφοι ακόµη να µιλήσουν
και ξέρω ότι στις 18.30’ έχει προγραµµατισµένη επιτροπή στην
Ολοµέλεια, θα προσπαθήσω να χρησιµοποιήσω περίπου το µισό
του χρόνου µου.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
που εισάγει το Υπουργείο Οικονοµικών έχει θέµα: «Πλαίσιο χο-
ρήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού
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τοµέα και άλλες διατάξεις».
Δεν είναι λίγοι εκείνοι που -και το ακούσουµε και από αρκετούς

συναδέλφους σήµερα- πιστεύουν πως οι χρηµατοδοτήσεις, πα-
ρέχοντας τη δυνατότητα άντλησης κεφαλαίου έως του ποσού
των 25.000 και οι οποίες απευθύνονται σε πολύ µικρές επιχειρή-
σεις, φυσικά πρόσωπα που στοχεύουν στη σύσταση µικρών επι-
χειρήσεων, φυσικά πρόσωπα που ασκούν ατοµική επιχειρηµατική
δραστηριότητα, άτοµα που θέλουν να εκπαιδευτούν, ώστε να
µπουν στον χώρο εργασίας και άτοµα που ανήκουν σε ευάλωτες
οµάδες και δεν µπορούν να λάβουν µε τον συνήθη τρόπο δάνειο,
µπορούν να δώσουν την απαραίτητη ρευστότητα, κινώντας επι-
χειρηµατίες και επιχειρήσεις, ειδικά τη δύσκολη περίοδο που δια-
νύουµε.

Να σηµειώσουµε εξάλλου πως το 2010 συστάθηκε ο Ευρωπαϊ-
κός Μηχανισµός Μικροχρηµατοδοτήσεων «PROGRESS» µε
στόχο να αυξηθεί η διαθεσιµότητα µικροπιστώσεων, δηλαδή µι-
κρών δανείων, όπως είπαµε, κάτω των 25.000, για την ίδρυση ή
επέκταση µιας µικρής επιχείρησης.

Ο µηχανισµός αυτός δεν χρηµατοδοτεί απευθείας επιχειρηµα-
τίες, αλλά δίνει τη δυνατότητα σε επιλεγµένους παρόχους στην
Ευρωπαϊκή Ένωση να αυξήσουν τα ποσά που δανείζουν δίνοντας
εγγυήσεις σε παρόχους µικροχρηµατοδοτήσεων, άρα αναλαµβά-
νοντας από κοινού τον κίνδυνο ζηµιάς και χρηµατοδοτώντας την
αύξηση των ποσών που διατίθενται για µικροδάνεια. Στην Ελλάδα,
αν δούµε λίγο τα στοιχεία και το θέµα, ενδιάµεσοι χρηµατοπιστω-
τικοί οργανισµοί είναι, µεταξύ άλλων, η Εθνική Τράπεζα, η Τρά-
πεζα Πειραιώς, η Eurobank και άλλες. Όµως, και αυτό είναι το
ενδιαφέρον σηµείο, τη δυνατότητα λειτουργίας αυτού του είδους
µπορούν να λάβουν ακόµη και µη τραπεζικά ιδρύµατα µικροπιστώ-
σεων, αλλά και µη κυβερνητικές οργανώσεις, έστω και αν δεν έχει
γίνει ακόµη διεύρυνση και χρήση της δυνατότητας αυτής στη
χώρα µας.

Είµαι όµως πράγµατι έτσι; Μπορούν οι µικροπιστώσεις να δώ-
σουν την ώθηση που χρειάζονται οι πληγείσες από την κρίση επι-
χειρήσεις στην Ελλάδα ή να στηριχθούν άνθρωποι που θέλουν να
ξεκινήσουν µία επιχείρηση; 

Η µικροχρηµατοδότηση υπήρχε µε διάφορες µορφές εδώ και
αιώνες και στο πλαίσιο των χρηµατοπιστωτικών συστηµάτων που
βασίζονταν στην εµπιστοσύνη δανεισµού. Ως δοµή το σύγχρονο
κίνηµα µικροχρηµατοδότησης ξεκίνησε τη δεκαετία του �70 και συ-
νεχίζει να είναι ενεργό ακόµη για περίπου 30 χρόνια. Σύντοµα κέρ-
δισε εξέχουσα θέση και ειδικά τις δεκαετίες ’80 και ’90
εφαρµόστηκε µε πάρα πολλά προγράµµατα. 

Εγώ δεν είµαι οικονοµολόγος, είµαι ιστορικός, γι’ αυτό θα προ-
σπαθήσω να το προσεγγίσω µε µία ιστορικότητα, να δούµε λίγο
την ιστορία των µικροπιστώσεων, για να φτάσουµε στο σήµερα.

Η θεωρία, λοιπόν, των µικροπιστώσεων εφαρµόστηκε µε τη ση-
µερινή της µορφή από την «τράπεζα των φτωχών» και τον ιδρυτή
της τον Μοχάµεντ Γιουνούς. Ο Γιουνούς είχε ένα πιστεύω: Πίστευε
ακράδαντα πως η πρόσβαση στην πίστωση είναι ανθρώπινο δι-
καίωµα που οφείλει να µπορεί να ασκήσει ο καθένας και που µπο-
ρεί να βελτιώσει τη ζωή του. Ενώ ένα ταξίδι του το 1976, σε ένα
χωριό του Μπαγκλαντές τον βοήθησε να ανακαλύψει πως πολύ
µικρά δάνεια µπορούσαν να επιφέρουν σηµαντική βελτίωση ενός
φτωχού ανθρώπου. Η ιδέα του γεννήθηκε όταν είδε χωρικούς που
έπλεκαν καλάθια να ζουν στην απόλυτη ένδεια παρά την επιδεξιό-
τητά τους. Καθώς οι δανειστές θεωρούσαν πως οι τεχνίτες ήταν
πολύ πιθανόν να µην καταφέρουν να αποπληρώσουν ένα δάνειο,
τους εξωθούσαν, τους ανάγκαζαν να δανείζονται χρήµατα µε πολύ
υψηλό τόκο, για να αγοράσουν µπαµπού και αφότου τους εξο-
φλούσαν δεν τους απέµενε ουσιαστικά κανένα όφελος, κανένα
κέρδος. Έτσι αποφάσισε µε δικά του χρήµατα να ξεκινήσει δίνον-
τας 27 δολάρια σε µία οµάδα γυναικών που ήταν ένα κοµµάτι της
ασχολίας τους αυτή. Και σιγά-σιγά κατάφεραν όχι µόνο να ξεπλη-
ρώσουν τη χρηµατοδότηση που έλαβαν, αλλά να έχουν και ένα
µικρό κέρδος.

Το 1977 ξεκίνησε το «έργο αγροτικής ανάπτυξης» που υλοποι-
ήθηκε µε το πρόγραµµα «AGRAMENT» που µετατράπηκε στην
τράπεζα των φτωχών, σε τραπεζικό ίδρυµα το 1983. Ο ίδιος ο Γι-
ουνούς επικεντρώθηκε σε µία σειρά συγκράτησης των τραπεζικών
δραστηριοτήτων, κυρίως των αποταµιεύσεων και των δανείων µι-

κρών ποσών. Επέλεξε µάλιστα να ζητήσει από τους δανειολήπτες
να οργανωθούν σε µικρές οµάδες περίπου των πέντε ατόµων και
να µαζεύονται, να συζητάνε µία φορά την εβδοµάδα, να συνεδριά-
ζουν, ώστε να βλέπουν πως µπορούν να προχωρήσουν στην απο-
πληρωµή των δανείων τους και να ανταλλάζουν σκέψεις για την
περαιτέρω χρήση.

Και πράγµατι, το πρόγραµµά του πέτυχε, εφαρµοζόµενο στο
Μπαγκλαντές, σε µία αναπτυσσόµενη οικονοµία και του χάρισε το
Νόµπελ Ειρήνης το 2006, ακριβώς για τη δηµιουργία οικονοµικών
και κοινωνικών ευκαιριών για τους φτωχούς, ιδίως για τις γυναίκες,
µέσω της καινοτόµου εργασίας τους στη χορήγηση µικρών δα-
νείων και εγγυήσεων. Όµως πέτυχε ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο,
επειδή οι µικροχρηµατοδοτήσεις αφορούν κυρίως αναπτυσσόµε-
νες οικονοµίες χωρίς οργανωµένο χρηµατοπιστωτικό τοµέα, µε
συνέπεια να υπάρχει πραγµατικά η ανάγκη για παροχή ελάχιστου
ουσιαστικά κεφαλαίου και αρχικού κεφαλαίου κίνησης, ώστε να
µπορούν να στηθούν µικρές επιχειρήσεις, µικρά µαγαζιά, είτε αυτό
εστιάζεται σε αγορά µπαµπού στο Μπαγκλαντές, είτε σε συναρ-
µολόγηση ποδηλάτων ή κανατιών σε Ινδία, Μπαγκλαντές και Πα-
κιστάν για διανοµή γάλακτος και για µικροπωλήσεις.

Αν γυρίσουµε τώρα στην Ευρώπη. Έγινε γνωστή στην κεντρική
και στην ανατολική Ευρώπη, µετά την πτώση του Τείχους του Βε-
ρολίνου. Στη δυτική Ευρώπη ωστόσο η ανάπτυξη του κλάδου ήταν
πιο περιορισµένη, παρά την αύξηση του ενδιαφέροντος για τις δυ-
νατότητές της. Έχει βαθιές ρίζες σε αρκετά Ιδρύµατα όπως η Raif-
feisen Bank στη Γερµανία, σε φιλανθρωπικά ιδρύµατα δανεισµού
στην Αγγλία, αλλά και στην Ιταλία.

Αδιαµφισβήτητα στη δύση ο θεσµός αυτός έχει πάρει ένα κοι-
νωνικό πρόσηµο, δηλαδή µεσολαβεί για την εξασφάλιση πρόσβα-
σης σε χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες για περιθωριοποιηµένους
κυρίως πληθυσµούς, άρα πολύ µικρό ή µικρό ποσοστό του γενι-
κού πληθυσµού έχοντας αναφορά σε κοινωνική δράση, προγράµ-
µατα ενσωµάτωσης πληθυσµού, ΚΟΙΝΣΕΠ και άλλα παρόµοια,
ενώ στον αναπτυσσόµενο κόσµο, που τώρα το προσπαθεί να
έρθει, η χρηµατοδότηση αφορά τους πάντες. Δεν είναι δυνατόν
σε µία χώρα όπως η δική µας, που συγκαταλέγεται στις αναπτυγ-
µένες χώρες, να θεσµοθετούµε ουσιαστικά ένα πισωγύρισµα πα-
ραβλέποντας ότι είµαστε µία χώρα που έχει ένα οργανωµένο
σύστηµα χρηµατοδότησης και πως δεν µπορεί η λύση στο πρό-
βληµα ρευστότητας και της έλλειψης κεφαλαίου κίνησης για µι-
κρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις να είναι ένα µοντέλο που έχει
εφαρµοστεί σε µία αναπτυσσόµενη οικονοµία.

Φοβόµαστε πως δυστυχώς η νοµοθέτηση των µικροπιστώ-
σεων, ειδικά µε δεδοµένο πως ενδιάµεσοι φορείς µπορεί να είναι
και µη τραπεζικά ιδρύµατα έως και ΜΚΟ, νοµιµοποιεί τρόπον τινά
την τοκογλυφία, καθώς ένας επιχειρηµατίας που έχει ανάγκη κε-
φαλαίου και έχει αποκλειστεί από την συνηθισµένη τραπεζική
χρηµατοδότηση µπορεί να γίνει ένα εύκολο θύµα επιτηδείων που
θα δεχτούν να τον διευκολύνουν δίνοντάς του ένα δάνειο έως
25.000 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα πω ότι δεν θα
ήµασταν αρνητικοί αν η µικροχρηµατοδότηση στόχευε στην ενί-
σχυση επιχειρήσεων κοινωνικού χαρακτήρα, αλλά καθώς είναι
µία λύση που γενικεύεται για όλους τους πολίτες, ειδικά σε µία
χώρα που είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ΟΝΕ, θα
έπρεπε -θεωρούµε- οι προσπάθειές µας να επικεντρώνονται
αλλού, να επικεντρώνονται στην εξυγίανση του τραπεζικού τοµέα
και όχι στη νοµιµοποίηση της τοκογλυφίας.

Και θα κλείσω µε ένα πολύ σύντοµο σχόλιο αναφορικά µε την
λασποµαχία που βρίσκεται σε εξέλιξη αυτές τις µέρες. Αποδει-
κνύεται πως ως ΜέΡΑ25 σοφά αποφασίσαµε να µην λάβουµε
µέρος στο παιχνίδι µετατροπής των Βουλευτών σε δικαστές και
εισαγγελείς. Δυστυχώς, όλοι µας έχουµε γίνει και γινόµαστε µάρ-
τυρες µιας επικοινωνιακής λασποµαχίας, που µόνο σκοπό έχει
να αποπροσανατολίσει τους πολίτες από αυτό που έρχεται, από
το 5ο µνηµόνιο και από την οικονοµική κρίση που έρχεται. Το
ΜέΡΑ25 θέλοντας να συνεχίσει να επιτελεί, να εκπληρώνει τον
κοινοβουλευτικό του ρόλο, έχει θέσει σε διαβούλευση από τη
Δευτέρα τη δική του πρόταση νόµου, µε στόχο την προστασία
των πολιτών από τις επιπτώσεις της εντεινόµενης οικονοµικής
κρίσης.
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Μόλις ολοκληρωθεί η διαβούλευση φυσικά θα δροµολογηθεί
και θα κατατεθεί στη Βουλή.

Είναι εξαιρετικά πιθανό να µην το συζητήσουµε καν, να µη
φτάσει στην Ολοµέλεια και ακόµη και αν το συζητήσουµε, να µη
συµφωνήσετε µε τις προτάσεις µας. Όµως, στο πλαίσιο της
ανάγκης για γόνιµο διάλογο, αλλά και κυρίως γιατί είµαστε όλοι
µας εκλεγµένοι εκπρόσωποι των Ελλήνων πολιτών, οφείλουµε να
τις καταθέσουµε και θα είµαστε εδώ για να τις συζητήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ για την τήρηση του χρόνου, κυρία Μπακαδήµα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γιάννη Λοβέρδο από τη Νέα

Δηµοκρατία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω µε κάτι

που ανέφερε προηγουµένως ο απών τώρα Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος. Είπε: «Γίνατε κεϊνσιανοί
στα γεράµατα». Σας βεβαιώνω ότι στα γεράµατα εγώ παραµένω
φιλελεύθερος και θα παραµείνω φιλελεύθερος, όπως νοµίζω και
οι περισσότεροι από εµάς στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά ως φιλε-
λεύθεροι δεν είµαστε δογµατικοί. Σε µια µεγάλη κρίση µπορεί να
υπάρχουν πολιτικές που πρέπει να εφαρµοστούν και από το κρά-
τος και αυτό έπραξε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στη
µεγάλη κρίση, την τροµερή κρίση που προκλήθηκε από το πρω-
τοφανές lockdown που δεν έχει ξαναγίνει ποτέ άλλοτε στην παγ-
κόσµια ιστορία. 

Ο κεϊνσιανισµός είναι χρήσιµος σε ορισµένες περιπτώσεις,
όπως το διαπιστώσαµε και µετά τη µεγάλη ύφεση των Ηνωµένων
Πολιτειών στη δεκαετία του 1930. Τότε έπρεπε να εφαρµοστούν
τέτοιου είδους πολιτικές, όµως η κεντρική κατεύθυνσή µας είναι
και συνεχίζει να είναι το πώς θα απελευθερώσουµε την επιχειρη-
µατικότητα στη χώρα µας, η οποία δυστυχώς δεν έχει ιστορία
ισχυρή ελεύθερης οικονοµίας και αγοράς. Αντίθετα, στην Ελ-
λάδα διαχρονικά επικρατεί ο κρατισµός και αυτόν θέλουµε να
τον αλλάξουµε. 

Είπε η Αντιπολίτευση ότι πρέπει να επιµένουµε σε κρατικιστι-
κές πολιτικές και αυτό ουσιαστικά εννόησε προηγουµένως ο
αγαπητός µου φίλος Τρύφων Αλεξιάδης που είπε: «Πού θα βρε-
θούν τα λεφτά για να πληρώσει ο επιχειρηµατίας που πλήττεται
τις φορολογικές του υποχρεώσεις µετά τον Οκτώβριο;». 

Τι θέλετε, κύριε Αλεξιάδη; Τι θέλετε εσείς οι φίλοι µου στον
ΣΥΡΙΖΑ; Να χαρίσουµε τους φόρους σε όλους τους επιχειρηµα-
τίες που επλήγησαν; Μήπως θέλετε να επιδοτεί το κράτος τον
ιδιωτικό τοµέα; Αυτό είναι πρωτοφανές. Σε καµµία χώρα του κό-
σµου δεν επιδοτεί το κράτος τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό έγινε άπαξ
και να σας πω την αλήθεια; Είµαι πάρα πολύ επιφυλακτικός γι’
αυτή την πολιτική που υποχρεωθήκαµε να ασκήσουµε τον περα-
σµένο Μάρτιο και Απρίλιο, µια πολιτική που οδηγεί στο να µά-
θουν πολλοί να µιλάνε και να λένε για κρατικές επιδοτήσεις στον
ιδιωτικό τοµέα. Ξέρουµε πολύ καλά ότι ήταν µια υποχρεωτική πο-
λιτική που δεν µπορεί να κρατήσει επί µακρόν. Ξέρουµε πολύ
καλά ότι τα επιδόµατα αυτά τα πήραν ακόµα και άνθρωποι που
δεν τα χρειάζονταν. Το εξακοσάρι στους επιστήµονες και το
οκτακοσάρι στους ελεύθερους επαγγελµατίες το πήραν και άν-
θρωποι που δεν το χρειάζονταν. 

Το κράτος δεν µπορεί να υποστηρίζει την επιχειρηµατικότητα
µε επιδόµατα. Το κράτος πρέπει να υποστηρίζει την επιχειρηµα-
τικότητα µε τρεις τρόπους: Μείωση φορολογικών και ασφαλιστι-
κών εισφορών, που είναι ο κεντρικός άξονας αυτής της
Κυβέρνησης, άρση των γραφειοκρατικών εµποδίων που τίθενται
στην οικονοµία και που δόξα τω Θεώ επί κυβερνήσεων της Αρι-
στεράς και του ΠΑΣΟΚ είχαµε πάρα πολλές τέτοιες γραφειοκρα-
τικές και κρατικίστικες παρεµβάσεις. Το τρίτο που είναι πολύ
σηµαντικό και αυτό συζητάµε σήµερα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο
είναι µε τη χορήγηση ρευστότητας στην αγορά. 

Η αλήθεια είναι ότι η χορήγηση ρευστότητας στην αγορά είναι
πάρα πολύ δύσκολη σήµερα στην Ελλάδα για πολλούς και διά-
φορους λόγους που όλοι τους γνωρίζουµε. Το τραπεζικό σύ-
στηµα σήµερα δεν λειτουργεί σωστά. Είδατε ότι από τα µέτρα

που προσπάθησε να πάρει η Κυβέρνηση για τη χορήγηση ρευ-
στότητας, η επιστρεπτέα προκαταβολή λειτούργησε. Πράγµατι
οι επιχειρήσεις πήραν χρήµατα από την επιστρεπτέα προκατα-
βολή που τα χρειάζονταν. Το άλλο µε τα δάνεια που εγγυάται το
ελληνικό δηµόσιο, το ΤΕΠΙΧ, δεν λειτούργησε καθόλου. Για να
είµαστε ρεαλιστές, απέτυχε παταγωδώς. 

Μου έλεγε ένας νέος επιχειρηµατίας στην Πετρούπολη προχ-
θές ότι ήθελε να πάρει δεκαπέντε χιλιάδες δάνειο από την τρά-
πεζα που να το εγγυάται το κράτος µέσω του ΤΕΠΙΧ, πήγε στην
τράπεζα και του είπαν: «Ναι, αν φέρεις τις 15.000 σε δεσµευµένο
λογαριασµό, θα σου δώσουµε 15.000 δάνειο». Λέει: «Αν είχα τις
15.000, δεν θα χρειαζόµουν το δάνειο». Αυτό πράγµατι δεν λει-
τούργησε, γιατί οι τράπεζες για τους δικούς τους λόγους δεν θέ-
λησαν να δώσουν τα δάνεια. Άρα, λοιπόν, πρέπει να βρούµε
άλλον τρόπο ενίσχυσης του νεαρού αυτού επιχειρηµατία από την
Πετρούπολη και πολλών άλλων σ’ ολόκληρη τη χώρα. 

Ποιος είναι αυτός; Φέρνει η Κυβέρνηση ένα νοµοσχέδιο για τις
µικροπιστώσεις. Θα λειτουργήσει αυτό το νοµοσχέδιο; Δεν το
ξέρω. Εγώ πιστεύω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση το νο-
µοσχέδιο. Έχω επιφυλάξεις για το πώς θα λειτουργήσει. Έχω
επιφυλάξεις ακόµα και σέβοµαι αυτό που ειπώθηκε και από Βου-
λευτές της Αντιπολίτευσης περί τοκογλυφίας. Μπορεί να συµβεί
και αυτό. Πώς θα γίνεται η πληρωµή αυτών των δόσεων; Με ποιο
επιτόκιο; Καταλαβαίνω τις επιφυλάξεις που έχει ο Υπουργός για
το ύψος του επιτοκίου, αλλά κάποιο επιτόκιο θα πρέπει να υπάρ-
χει. Ποιες θα είναι αυτές οι επιχειρήσεις; Πώς θα ελέγχονται στην
πράξη από την Τράπεζα της Ελλάδος; Δεν θα γίνονται κοµπίνες
και απάτες; Στην Ελλάδα ζούµε. Είναι πολλά τα ερωτήµατα και
γι’ αυτό κατανοώ και τις επιφυλάξεις που διατυπώνονται. 

Γι’ αυτό ενώ το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
αυτό που ζητώ από την Κυβέρνηση -είναι εδώ ο κ. Ζαββός- είναι
ότι χρειάζεται πολύ µεγάλη εποπτεία, πολύ µεγάλη προσοχή
στην εφαρµογή και κυρίως αυτό που χρειάζεται και πρέπει να το
πούµε είναι να γίνονται και αλλαγές. Δεν πρέπει να είµαστε δογ-
µατικοί. Αν δούµε ότι δεν λειτουργεί σωστά, πρέπει να αλλά-
ξουµε ξανά τη νοµοθεσία. Γενικά, όµως, οι µικροπιστώσεις είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση σαν ιδέα, γιατί µόνον έτσι θα µπο-
ρέσουµε να ενισχύσουµε τη µικρή και µικροµεσαία επιχειρηµα-
τικότητα που είναι η καρδιά της ελληνικής οικονοµίας σήµερα
και πρέπει να την ενισχύσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα η Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε συχνά ότι ο καπιταλισµός
σαν οικονοµικό σύστηµα έχει την ικανότητα του χαµαιλέοντα.
Μπορεί να προσαρµόζεται, να µεταλλάσσεται και να οικειοποιεί-
ται κάθε διαθέσιµο εργαλείο και µέθοδο, προκειµένου να διαιω-
νίζεται. Άλλη ήταν η λειτουργία της οικονοµίας στην αυγή του
και άλλη είναι σήµερα. Το σύστηµα πάντα λειτουργεί και µετεξε-
λίσσεται µε βάση έναν κυρίαρχο κανόνα που αποτελεί και την κι-
νητήρια δύναµή του, τη µεγιστοποίηση του κέρδους του
κεφαλαίου. Μπροστά σ’ αυτήν υποχωρούν τα πάντα, η διεθνής
ειρήνη, τα δικαιώµατα των λαών, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα
πάντα. 

Η ιστορία των µικροπιστώσεων είναι γνωστή. Ξεκίνησε από το
Μπαγκλαντές, πριν από δεκαετίες σαν ένας µηχανισµός που πα-
ρέκαµπτε το τραπεζικό σύστηµα και τους τοκογλύφους για να
χρηµατοδοτήσει την πολύ µικρή επιχειρηµατικότητα. Η ιδέα του
εµπνευστή τους, του Μοχάµεντ Γιουνούς, που έγινε γνωστός σαν
ο τραπεζίτης των φτωχών, ήταν τότε πραγµατικά ρηξικέλευθη, για
τις αναπτυσσόµενες χώρες µε κοινωνικοοικονοµική καθυστέρηση.
Η µικροπίστωση έδινε τη δυνατότητα στους παρίες να βγουν από
την ένδεια και άλλαζε δοµικά τις δυνατότητες των µικρών τοπικών
κοινωνιών, δηµιουργώντας ανάπτυξη κυριολεκτικά από το µηδέν.
Η ιδέα αυτή τού χάρισε το Νόµπελ Ειρήνης το 2006. Η επιτροπή
των βραβείων ανέφερε µεταξύ άλλων στο σκεπτικό της ότι δεν
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µπορεί να επιτευχθεί η διαρκής ειρήνη αν ένα σηµαντικό τµήµα
του πληθυσµού δεν εξασφαλίσει τα µέσα για να βγει από τη φτώ-
χεια και η µικροπίστωση είναι ένα απ’ αυτά τα µέσα.

Κύριε Υπουργέ, τι σχέση έχουν όλα αυτά µε το σηµερινό δικό
σας νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις; Απολύτως καµµία. Το
ελληνικό πολιτικό σύστηµα δεν καθιέρωσε σύστηµα µικροπιστώ-
σεων όταν το είχε πραγµατικά ανάγκη η χώρα σαν έναν αναπτυ-
ξιακό µοχλό. Στην Ευρώπη άρχισε να εφαρµόζεται το 2001. Εδώ,
όµως, η παντοκρατορία των τραπεζών ήταν αδιαπραγµάτευτη
και τα αποτελέσµατα γνωστά.

Σήµερα, που οι ελληνικές τράπεζες είναι ουσιαστικά πτωχευ-
µένες, έρχεστε να θεσµοθετήσετε ένα σύστηµα µικροπιστώσεων,
δηλαδή δανείων µέχρι 25.000 ευρώ. Γιατί το κάνετε αυτό; Για την
ανάπτυξη; Μόνο για αστείο θα µπορούσε να το πει κανείς αυτό
σήµερα! Το παραµύθι της ανάπτυξης στην Ελλάδα είχε γυάλινα
πόδια, όπως όλα τα ψέµατα του πολιτικού συστήµατος και κα-
τέρρευσε µέσα σε µία νύχτα. Τα αποτελέσµατα του εγκλήµατος
είναι γνωστά και τα έχει ζήσει στο πετσί του ο ελληνικός λαός.
Είναι η µακρά νύχτα των µνηµονίων. 

Και σε µια οικονοµία που κυριαρχείται από τον όγκο του δη-
µοσίου και του ιδιωτικού χρέους σε αυτή τη φάση, µε το ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα διαλυµένο, εσείς θέλετε απλώς να δώσετε
ένα νέο πεδίο δράσης και κερδοφορίας στο παρασιτικό κεφά-
λαιο. Κάνετε ό,τι µπορείτε για να στρώσετε τον δρόµο στα δια-
βόητα funds µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», για να τους εξασφαλίσετε
την ανελέητη κερδοσκοπία πάνω στα κόκκινα δάνεια και τα ακί-
νητα των δανειοληπτών. 

Και τώρα θέλετε να παραδώσετε και όλους τους χειµαζόµε-
νους επαγγελµατίες της χώρας, που έχουν αποκλειστεί από τη
δυνατότητα χρηµατοδότησης από το τραπεζικό σύστηµα, σαν
βορά στο παρασιτικό κεφάλαιο, για να κερδοσκοπήσουν ανεξέ-
λεγκτα σαν κοινοί τοκογλύφοι στην πλάτη όλων αυτών που υφί-
στανται τις συνέπειες της ίδιας της πολιτικής σας.

Εδώ δεν υπάρχει το υπαρξιακό δίληµµα µεταξύ νόµιµου και
ηθικού που ταλαιπωρεί την παράταξή σας από χρόνια. Εδώ το
νόµιµο ταυτίζεται µε το ανήθικο. Αυτή είναι η ουσία της σηµερι-
νής σας νοµοθέτησης, η νοµιµοποίηση της τοκογλυφίας στην
αποικία χρέους που λέγεται Ελλάδα.

Μην προσπαθείτε να κρύψετε την αλήθεια ή να την ωραιοποι-
ήσετε µε µεγάλα λόγια και ψεύτικα επιχειρήµατα, γιατί είναι µά-
ταιο. Η ιστορία αυτό θα γράψει, κύριοι της Συµπολίτευσης, που
ετοιµάζεστε να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 

Βέβαια, και εδώ θα έχετε άλλοθι. Το νοµοσχέδιο εισήγαγε
πρώτη η προηγούµενη κυβέρνηση και το έθεσε σε διαβούλευση
από τον Γενάρη του 2019. Γι’ αυτό και σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να
διεκδικεί και την πατρότητά του. Υπενθυµίζω ότι τα αρχικά ση-
µαίνουν «Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς». Είναι το ίδιο
κόµµα που υπερηφανεύεται ότι θέσπισε και την ίδρυση Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας, µόνο που ξέχασε να της αποδώσει κεφάλαια
για να λειτουργήσει. Τόσο ριζοσπαστικά και τόσο αριστερά! 

Το κόµµα µας, το ΜέΡΑ25, έχει καταθέσει µε πραγµατική αγω-
νία, κύριοι συνάδελφοι, συνολική πρόταση για την οικονοµική πο-
λιτική, για την υπέρβαση των αναπόφευκτων αδιεξόδων που
συνεπάγεται η δική σας πολιτική, αλλά και των προκατόχων σας,
όπως αυτή επιβάλλεται από τη µνηµονιακή επέµβαση στη χώρα.
Στόχος µας είναι η προστασία των πολιτών και η εξυγίανση του
δηµοσιονοµικού και τραπεζικού συστήµατος. 

Επιτρέψτε µου να αναφέρω τους κύριους πόλους της πρότα-
σής µας. Ανάκτηση της εθνικής κυριαρχίας στη δηµοσιονοµική
πολιτική της χώρας. Κατάργηση της ΑΑΔΕ που λειτουργεί υπό
την εποπτεία της τρόικας και εκτός δηµοκρατικής νοµιµοποί-
ησης. Επανασύσταση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσό-
δων στο Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά και Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και Φορολογικού Λογισµικού. Κα-
τάργηση του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τα κόκκινα δάνεια που
αποτελεί ένα δώρο χωρίς προσχήµατα προς τα αρπακτικά funds
και θα προκαλέσει ανεξέλεγκτο κύµα πλειστηριασµών. Δηµιουρ-
γία δηµόσιας εταιρείας διαχείρισης ιδιωτικών χρεών και εφαρ-
µογή συνολικού σχεδίου, το οποίο ονοµάζουµε «ΟΔΥΣΣΕΑ», για
την εξασφάλιση της προστασίας της κατοικίας και γενικότερα
της υπέγγυας ιδιοκτησίας των δανειοληπτών. 

Κατάργηση του υπερταµείου και αντικατάστασή του από
εθνική αναπτυξιακή εταιρεία, την οποία λέµε «ΑΘΗΝΑ», στην
οποία θα ενταχθούν η Εθνική Εταιρεία Τραπεζικών Συµµετοχών
στη θέση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας που
πρέπει να καταργηθεί και η νέα Αναπτυξιακή Τράπεζα µε τη συγ-
χώνευση του ΤΑΙΠΕΔ και της υπάρχουσας Αναπτυξιακής. Επιτέ-
λους η δηµόσια περιουσία πρέπει να λειτουργήσει σαν βάση για
τη δηµιουργία επενδυτικών ροών στον δηµόσιο, αλλά και τον
ιδιωτικό τοµέα. Και τέλος, νέο εξωτραπεζικό σύστηµα δηµοσιο-
νοµικών συναλλαγών µεταξύ ιδιωτών και δηµοσίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Για όλα αυτά έχουµε και συγκεκριµένη πρόταση νόµου, την
οποία θέσαµε σε δηµόσιο διάλογο, επαναλαµβάνω, κύριοι συνά-
δελφοι, µε πραγµατική αγωνία για το παρόν και το µέλλον αυτού
του τόπου, αγωνία που, δυστυχώς, επιτείνεται µε κάθε νοµοσχέ-
διο που φέρνετε σαν και το σηµερινό. Ασφαλώς το συγκεκριµένο
δεν µπορούµε να το υποστηρίξουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Όπως βλέπετε, οι Αντιπρόεδροι που µιλούν τηρούν πάντα τον
χρόνο και δίνουν το καλό παράδειγµα. Όµως, ο χρόνος δεν τη-
ρείται πάντοτε από τους συναδέλφους. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος
Ζαββός. 

Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω ότι θα πείτε και για τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω ότι όσον αφορά στις ερωτήσεις για τα φορο-
λογικά θέµατα, θα απαντήσει και ο παρών συνάδελφος, ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλος. 

Όσον δε αφορά εµένα, θέλω να πω ότι σε λίγο καταθέτουµε
και µία σειρά νοµοτεχνικών βελτιώσεων επί του νοµοσχεδίου, οι
οποίες αφ’ ενός µεν θα λαµβάνουν υπ’ όψιν την έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής στην οποία ορισµένοι ανα-
φέρθηκαν και αφ’ ετέρου θα έχουν και µία πρόταση σχετικά µε
τα όρια, αν θέλετε, σχετικά µε τη διαδικασία χειρισµού του ορίου
του επιτοκίου. Ήδη ο Υπουργός αναφέρθηκε σε µία σύγκλιση
που, νοµίζω, ότι έχουµε και µε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης επ’ αυτού, ώστε να υπάρξει η δυνατότητα εξουσιοδότησης
στον Υπουργό Οικονοµικών να καθορίζει ανά πάσα στιγµή που
θεωρηθεί σκόπιµο το ανώτατο όριο του επιτοκίου.

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι πρόκειται για ένα δυσχερές θέµα,
για ένα θέµα για το οποίο δεν µπορεί και δεν υπάρχει πουθενά
σχεδόν στην Ευρώπη δεδοµένη και τελική λύση. Οπότε, παίρ-
νουµε, αν θέλετε, αυτή τη δοκιµαστική, πειραµατική λύση, η
οποία επίσης νοµίζουµε ότι θα είναι και αρκετά επαρκής.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µέχρι τώρα υπήρξε µία πολύ ση-
µαντική σύγκλιση απόψεων και θα έλεγα ουσιαστικός διάλογος
µεταξύ όλων των κοµµάτων. Οπότε, έχει επιτευχθεί µία σύγκλιση
ώστε να ψηφίσουµε την άλλη εβδοµάδα ένα ολοκληρωµένο, και-
νοτόµο, ρηξικέλευθο και, νοµίζω, ένα νοµοσχέδιο µε πραγµατικά
κοινωνικό πρόσηµο.

Ήταν κυρίως εντυπωσιακή η υποστήριξη όλων των κοινωνικών
φορέων οι οποίοι συµµετείχαν στις διαβουλεύσεις. Έτσι, δεί-
χνουµε ως Βουλή ότι µπορούµε να πιάνουµε τα µηνύµατα αυτής
της συγκυρίας και ως πολιτικό σώµα δίνουµε το µήνυµα ότι µπο-
ρούµε να καλύπτουµε τις πραγµατικές κοινωνικές ανάγκες, όπως
είναι αυτή της χρηµατοδότησης, της ρευστότητας στις πιο ευά-
λωτες κοινωνικές οµάδες οι οποίες θέλουν και διαθέτουν όλα
εκείνα τα προσόντα για να µπορέσουν να µπουν άµεσα στη δια-
δικασία δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας.

Παράλληλα, σχετικά µε το σχόλιο του κ. Τσακαλώτου, θα
ήθελα να επισηµάνω ότι ο Υπουργός Οικονοµικών ανταποκρί-
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θηκε πλήρως λέγοντας ότι είµαστε πραγµατικά έτοιµοι να συζη-
τήσουµε, αν θέλετε, δεδοµένα και προοπτικές του ελληνικού
τραπεζικού συστήµατος από εδώ και πέρα, χωρίς δογµατισµούς,
όπως αποδεικνύει η σηµερινή συζήτηση αυτών των ηµερών,
αλλά πάνω σε µία πραγµατικά σοβαρή βάση δεδοµένων. Κυρίως,
όµως, είναι µία συζήτηση που νοµίζω ότι είναι αναγκαία, γιατί
αυτή τη στιγµή συντελούνται κολοσσιαίες παγκόσµιες και ευρω-
παϊκές ανακατατάξεις που αλλάζουν τα οικονοµικά δεδοµένα,
αλλάζουν τις προκλήσεις των τραπεζικών συστηµάτων. Γι’ αυτό
νοµίζουµε ότι θα πρέπει να δούµε και πού θα τοποθετηθεί το ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα, ιδιαίτερα δε αυτή τη στιγµή που,
όπως είπα και το πρωί, έχουµε ορισµένες µεγάλες προκλήσεις,
κυρίως αυτές που έρχονται από την Ευρώπη, τις προκλήσεις της
τραπεζικής ένωσης και της ένωσης κεφαλαιαγορών. 

Στο µεταξύ, όµως, αξίζει να τονίσουµε πολύ σύντοµα τι έχει
γίνει µέχρι σήµερα, δηλαδή σχεδόν έναν χρόνο µετά από την
ηµέρα που η Κυβέρνηση ήρθε στην εξουσία.

Πρώτον, στρατηγική της Κυβέρνησης ήταν και παραµένει να
µειωθούν το συντοµότερο δυνατόν τα κόκκινα δάνεια. Πολιτική
ήταν και παραµένει το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», ένα σχέδιο δηλαδή
που δίνει τη δυνατότητα τιτλοποίησης των δανείων και κυρίως
ένα σχέδιο του οποίου το κόστος αναλαµβάνει ο επενδυτής και
όχι ο Έλληνας φορολογούµενος. 

Είναι ένα σχέδιο που θυµάστε ότι επικρότησαν και επικροτούν
ακόµα και τώρα όλοι οι ευρωπαϊκοί οργανισµοί. Είναι ένα σχέδιο
στο οποίο εντάχθηκαν, πρώτον, η Eurobank και συνεχίζουν οι
άλλες συστηµικές τράπεζες, που θα ενταχθούν αυτή τη χρονιά.
Είναι ένα σχέδιο που ψηφίζουν οι ίδιοι οι επενδυτές, εφόσον βά-
ζουν τα χρήµατά τους µε εµπιστοσύνη στο τραπεζικό σύστηµα
και στην ελληνική οικονοµία. Είναι ένα σχέδιο κυρίως, ακόµα και
τις τελευταίες ηµέρες, που επικροτεί ο διεθνής τραπεζικός και
διεθνής Τύπος, λέγοντας -και διαβάζω απλώς µία φράση των «FI-
NANCIAL TIMES» του Lex- ότι «Greece’s scheme looks like a se-
rious effort to clean up domestic banks saddle with bad depths
since the financial crisis». Το αναφέρω αυτό γιατί ακόµα και µέσα
στην κρίση υπάρχει η δυνατότητα να συνεχιστεί αυτό το σχέδιο,
όπως λέω, αναλαµβάνοντας κυρίως οι επενδυτές τη λύση και το
κόστος.

Ωστόσο, δεν τελειώνουµε µε τη συστηµική αυτή λύση, η οποία
είναι βιώσιµη, είναι ανθεκτική. Απευθύνεται στη µείωση τουλάχι-
στον 35 δισεκατοµµυρίων κόκκινων δανείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά µόνο.
Ο κ. Λοβέρδος αναφέρθηκε και σε άλλες λύσεις, όπως αυτή

της bad bank που κυκλοφορεί διάφορα χρόνια και εδώ στην Ελ-
λάδα, επί του οποίου θέµατος νοµίζουµε ότι ο Πρωθυπουργός
έδωσε προχθές µία απάντηση, η οποία εκφράζει και την ελληνική
πολιτική, την πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης, λέγοντας βέ-
βαια ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει και εφαρµόζει το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ». Είναι καλό ότι υπάρχουν και άλλα σχέδια υπό εκπό-
νηση, θα έλεγα, όπως είναι η bad bank αλλά το οποίο δεν είναι
αυτής της στιγµής. Είναι µία εφεδρεία.

Σχετικά µε τον κ. Λοβέρδο θα ήθελα να του πω-γιατί πρέπει να
υπάρχει µία διευκρίνιση- ότι αν µιλάει κάποιος για «κακή τρά-
πεζα», πρέπει να διαχωρίσει αν πρόκειται για ευρωπαϊκή ή
εθνική. Γιατί το λέω αυτό; Διότι αν είναι ευρωπαϊκή, σηµαίνει ότι
είναι ευρωπαϊκή πρωτοβουλία και σε µεγάλο βαθµό το κόστος
θα αναληφθεί και από ευρωπαϊκά, από ενωσιακά κονδύλια. Αν,
όµως, είναι µία λύση εθνική, σηµαίνει ότι το κόστος θα πέσει στον
Έλληνα φορολογούµενο. Και επειδή λένε µερικοί ότι χρειάζονται
γύρω στα 10 ή και παραπάνω δισεκατοµµύρια, θα πρέπει να µας
πει και ο κ. Λοβέρδος και οποιοσδήποτε προτείνει τέτοια λύση
αυτή τη στιγµή από πού θα έρθουν αυτά τα λεφτά. Αυτό είναι δη-
µοσιονοµικό κόστος. Απλώς όταν λέµε «ΗΡΑΚΛΗΣ» σηµαίνει ότι
το κόστος αναλαµβάνει ο διεθνής επενδυτής. Όταν µιλάµε -για
να ξέρουµε για τι µιλάµε- για εθνική τράπεζα, σηµαίνει ότι το κό-
στος το αναλαµβάνει ο Έλληνας φορολογούµενος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υφυπουργέ,
ολοκληρώστε, παρακαλώ. Με την προηγούµενη οµιλία σας έχετε
καλύψει τον χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Επίσης, θέλω να πω ότι είναι ο καιρός που δεν πρέπει να περ-
νάµε συγκεχυµένα µηνύµατα στη διεθνή κοινότητα και επίσης,
αν είναι κάποιος σήµερα οφειλέτης και ακούσει ότι έρχεται η Κυ-
βέρνηση αύριο να κάνει bad bank, θα σου πει «Για ποιον λόγο να
πάω εγώ αυτή τη στιγµή να καταβάλω τη δόση; Θα την κάνει τη
δουλειά αυτή η Κυβέρνηση».

Θέλω να πω ότι χρειάζεται σοβαρότητα, συνέχεια, αλληλουχία,
δράσεων και κυρίως, αν θέλετε, εξονυχιστική ανταλλαγή από-
ψεων και στο τέλος σύγκληση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Καλείται στο Βήµα η κ. Παπανάτσιου Αικατερίνη από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προηγηθεί η
κυρία συνάδελφος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Παπανάτσιου
είχε αλλάξει µε τον συνάδελφο κ. Αλεξιάδη. Είναι κανονικά η
σειρά. Αµέσως µετά είστε εσείς, κύριε Καλογιάννη. Απλώς έγινε
αλλαγή εσωτερική.

Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ

παρά να ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία αναφορά στη χθεσινή
συζήτηση στη Βουλή για την ενίσχυση της ρευστότητας και τη
χρηµατοδότηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, χωρίς την πα-
ρουσία, βέβαια, των εκπροσώπων τους.

Τι προέκυψε από τη συζήτηση; Ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται
µπροστά στον κίνδυνο ασφυξίας της αγοράς και µαζικών «λου-
κέτων», καθώς το µεγαλύτερο µέρος ρευστότητας, που κατευ-
θύνεται στις επιχειρήσεις µε διάφορα κυβερνητικά προγράµµατα
-επιστρεπτέα προκαταβολή, ΤΕΠΙΧ ΙΙ, Ταµείο Εγγυοδοσίας-
απορροφάται από τις πιο υγιείς και οικονοµικά ισχυρές επιχειρή-
σεις. Ο ίδιος ο Πρόεδρος της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών ανα-
γνώρισε το πρόβληµα στη Βουλή. Τόνισε: «Αν και τα ποσά
ρευστότητας που διοχετεύονται στην οικονοµία είναι µεγάλα, ο
τραπεζικός δανεισµός δεν θα φτάσει στα πιστοληπτικά ασθενέ-
στερα στρώµατα της οικονοµίας. Καλό θα ήταν να δοθούν κρα-
τικές εγγυήσεις σε αυτές τις µονάδες, επιχειρήσεις και
καταναλωτές, όπως έχει γίνει στις ευρωπαϊκές χώρες».

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, φέρνετε προς ψήφιση ένα νο-
µοσχέδιο που δηµιούργησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ένα νοµοσχέ-
διο που δηµιουργεί ένα παράλληλο, εναλλακτικό σύστηµα και
ένα ισχυρό εργαλείο χρηµατοδότησης της οικονοµίας, ένα ερ-
γαλείο χρηµατοδότησης της µικρής επιχείρησης και των αγρο-
τών, ειδικά µετά το τέλος της ΑΤΕ από δική σας κυβέρνηση.
Θυµάστε, φαντάζοµαι. Δεν θα εστιάσω στο γεγονός ότι όσο ήσα-
σταν στην Αντιπολίτευση κατηγορούσατε την υιοθέτηση των µι-
κροπιστώσεων. Δεν είναι, άλλωστε, το µόνο σηµείο στο οποίο
έχετε κάνει στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών τώρα που βρίσκεστε
στην Κυβέρνηση. Το κακό είναι, κύριοι συνάδελφοι, ότι φέρνετε
σε αυτή τη συγκυρία και καθυστερηµένα ένα έτοιµο εδώ και
καιρό νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, προσπαθώντας να καλύψετε το
κενό που οι ίδιοι έχετε δηµιουργήσει στην οικονοµία µε τις επι-
λογές σας.

Έχετε σηκώσει τα χέρια ψηλά όσον αφορά την ενίσχυση της
αγοράς. Πετάξατε ένα ξεροκόµµατο στις επιχειρήσεις και στους
εργαζόµενους, αφήνοντάς τους στην τύχη τους. Διατυµπανίζετε
εδώ και καιρό σε όλους τους τόνους ότι δεν υπάρχουν «λεφτό-
δεντρα», όταν την ίδια στιγµή µοιράζετε πακτωλούς χρηµάτων,
χωρίς διαφάνεια, σε λίγους και εκλεκτούς. Μάλιστα, ακόµη και
αυτό το νοµοσχέδιο, που φέρνετε σαν λύση ανάγκης για να αµ-
βλύνετε λίγο τις εντάσεις που δηµιουργεί η πολιτική σας στην οι-
κονοµία έχετε φροντίσει να το κόψετε και να το ράψετε στα
µέτρα σας.

Μιλάµε για ένα νοµοσχέδιο έτοιµο από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
ένα νοµοσχέδιο που είχε τεθεί σε διαβούλευση, ενσωµατώνοντας
αλλαγές και προτάσεις φορέων. Εσείς προχωρήσατε σε αλλαγές
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που παραµένει άγνωστο ποιον και τι εξυπηρετούν. Σε τι εξυπη-
ρετεί, για παράδειγµα, ο αποκλεισµός στο καλό των ΚΑΛΟ, ΟΤΑ
και των επιµελητηρίων από τους δικαιούχους των µικροπιστώ-
σεων; Σε τι εξυπηρετεί η ανάθεση της αποκλειστικής εποπτείας
στην Τράπεζα της Ελλάδας, ενώ µάλιστα, η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα έχει γνωµοδοτήσει αρνητικά;

Καταθέσαµε, λοιπόν, τροπολογίες, στις οποίες αναφέρθηκε ο
εισηγητής µας και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ.
Τσακαλώτος. Παράλληλα, καταθέσατε ξανά τροπολογίες, που
ισοδυναµούν µε ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο. Θα αναφερθώ σε
µία, λόγω περιορισµένου χρόνου.

Βλέπουµε ότι συνεχίζετε την ηλεκτρονική τιµολόγηση και συµ-
φωνούµε. Είχαµε ξεκινήσει τόσο τις νοµοθετικές διαδικασίες όσο
και τις διαδικασίες για την ολοκλήρωση του πλαισίου. Αυτό δεν
το σηµειώνω για να αποδείξω κάτι, αλλά για να θέσω τα ανάλογα
ερωτήµατα. Η ηλεκτρονική τιµολόγηση και τα ηλεκτρονικά βιβλία
αποτελούν βασικό αναπτυξιακό εργαλείο για τις επιχειρήσεις και
µπορούν να συµβάλουν σηµαντικά στον περιορισµό της φορο-
διαφυγής. Τα ίδια θέµατα είχα θίξει σε γραπτή µου ερώτηση στις
6 Μαρτίου του 2020. Μου απαντήσατε γενικόλογα και από ό,τι
βλέπω, συνεχίζετε χωρίς να δίνετε λύσεις. Με βάση, λοιπόν, τις
δύο αποφάσεις του διοικητή της ΑΑΔΕ και την κοινή υπουργική
απόφαση του Υπουργείου που πρόσφατα εκδόθηκε, φαίνεται ότι
το έργο προχωράει.

Υπάρχουν, όµως, αρκετά ερωτήµατα για τον τρόπο που προ-
χωράει. Η επιλογή που φαίνεται ότι δίνεται στις επιχειρήσεις
µέχρι στιγµής είναι η διαβίβαση µέσω παρόχων. Αυτό σαφώς δυ-
σκολεύει τις µικρότερες επιχειρήσεις. Θα υπάρξει, επίσης, αντι-
κειµενική δυσκολία σε µικρές κοινότητες, σε αποµακρυσµένα
χωριά που η διασύνδεση δεν θα είναι εφικτή λόγω δικτύου ή και
οικονοµικής αδυναµίας. Οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις θα
επιβαρυνθούν µε διάφορα έξοδα. Αντίστοιχα, και οι φοροτεχνικοί
που τις υποστηρίζουν. Θα πρέπει, εποµένως, να αποτιµηθούν τα
επιµέρους κόστη υλοποίησης του έργου. Σας προτείνω να ανα-
ζητήσετε πηγές χρηµατοδότησης, ένας λόγος παραπάνω τώρα
µετά την πανδηµία.

Σηµαντική ένσταση έχουµε σχετικά µε τη µείωση του χρόνου
παραγραφής για την έκδοση εκτιµώµενου διορθωτικού φόρου.
Αδυνατούµε να καταλάβουµε εκ πρώτης άποψης πώς θα βοηθή-
σετε την ηλεκτρονική τιµολόγηση. Επίσης, ένσταση έχουµε στην
αφαίρεση της δυνατότητας σύστασης ειδικού συνεργείου από
τον Υπουργό Οικονοµικών η οποία εξασφάλιζε µια ευρύτερη συ-
νεργασία φορέων. 

Το τελευταίο διάστηµα η Κυβέρνηση βρέθηκε µε την πλάτη
στον τοίχο για την υπερβολική της απλοχεριά στα µέσα. Παράλ-
ληλα η χώρα µας βρίσκεται στην τελευταία θέση -την εξηκοστή
πέµπτη- όσον αφορά στην ελευθερία του Τύπου σε έρευνα που
δηµοσιεύθηκε από την οργάνωση «Δηµοσιογράφοι χωρίς σύ-
νορα». 

Επιπρόσθετα, δηµοσιεύθηκε την Παρασκευή η έρευνα εισο-
δήµατος και συνθηκών διαβίωσης των νοικοκυριών και το δελτίο
Τύπου για την οικονοµική ανισότητα της ΕΛΣΤΑΤ για το έτος
2018. Τι βλέπουµε εκεί; Βλέπουµε µερικούς µύθους να καταρρέ-
ουν. Μύθους σχετικά µε το ποιος κατέστρεψε την οικονοµία και
τον παραγωγικό ιστό της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Δεν µπορείτε να ξεγελάτε όλον τον κόσµο όλη την ώρα. Η

πραγµατικότητα µε την οποία ερχόµαστε αντιµέτωποι λέει πως
δυστυχώς θα βγούµε αληθινοί. Μακάρι όχι. Η αγορά στεγνώνει.
Η µικροµεσαίοι δεν ενισχύθηκαν. Η ύφεση και η ανεργία θα απο-
τελέσουν ισχυρό crash test για την οικονοµία της χώρας. Οι ρυθ-
µοί ανάπτυξης που σας παραδώσαµε και οι κοινωνικοί δείκτες
που προανέφερα παίρνουν την κατιούσα. 

Ας ελπίσουµε, για το καλό όλων, να εγκαταλείψετε τα επικοι-
νωνιακά σόου και να αλλάξετε ρότα, όπως κάνατε και µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Να έρθετε και να συζητήσουµε το πρό-
γραµµά µας. Αυτή θα είναι µια σοβαρή πολιτική στάση που θα

αναγνωρίζει τη λάθος συνταγή έστω και την τελευταία στιγµή. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο ζήτησε ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Βεσυρόπου-

λος.
Κύριε Βεσυρόπουλε, θα πείτε και για την τροπολογία; 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Θα στηρίξω τις τροπολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς, θα µπει

ο χρόνος τώρα. 
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο, που συζητάµε

σήµερα επικεντρώνεται στην αντιµετώπιση των συνεπειών που
έχει επιφέρει η πανδηµία στο πεδίο της οικονοµίας. Πρόκειται
για µια διαρκή και αέναη προσπάθεια καθώς η Κυβέρνηση επι-
καιροποιεί διαρκώς τα µέτρα που λαµβάνει για τη στήριξη επι-
χειρήσεων και πολιτών. Για να επανέλθει η ελληνική οικονοµία
όσο το δυνατόν πιο σύντοµα σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. 

Η εισήγηση του θεσµού των µικροπιστώσεων στη χώρα µας
αποτελεί µια σηµαντική καινοτοµία. Κυρίως όµως αποτελεί έναν
δίαυλο πρόσβασης στη ρευστότητα για πολύ µικρές επιχειρήσεις
και φυσικά πρόσωπα που δεν έχουν τη δυνατότητα δανειοδότη-
σης από τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα βάσει των ισχυόντων
τραπεζικών κριτηρίων. 

Στο νοµοσχέδιο έχουν εισαχθεί σηµαντικές διατάξεις, που
άπτονται της αρµοδιότητας της φορολογικής πολιτικής του
Υπουργείου Οικονοµικών. 

Ειδικότερα, δίνεται λύση στο πρόβληµα µε τα αναδροµικά
ποσά συντάξεων για τα οποία οι συνταξιούχοι κλήθηκαν να πλη-
ρώσουν φόρο. Πρόκειται για ένα µεγάλο ποσοστό αναδροµικών
συντάξεων που εισπράχθηκαν το 2013 από τους δικαιούχους, οι
οποίοι όµως δεν συµπεριέλαβαν τα συγκεκριµένα ποσά στη φο-
ρολογική τους δήλωση, µε αποτέλεσµα να τους καταλογιστεί
φόρος. Ανάµεσα σ’ αυτές τις περιπτώσεις προέκυψαν και ορι-
σµένες πράξεις προσδιορισµού φόρου, που εκδόθηκαν παρά το
γεγονός ότι τα εισοδήµατα αυτά είχαν συµπεριληφθεί από τους
φορολογουµένους στις δηλώσεις που είχαν υποβάλει. Η Κυβέρ-
νηση µε τη νοµοθετική ρύθµιση, που κατέθεσε αποκαθιστά την
άνιση και άδικη αυτή αντιµετώπιση που είχε προκαλέσει µεγάλα
προβλήµατα σε συγκεκριµένους συνταξιούχους. Πλέον δίνεται
η δυνατότητα να διορθωθούν τα εκκαθαριστικά είτε µετά από αί-
τηση του φορολογουµένου είτε από την ίδια την ΑΑΔΕ οίκοθεν.
Η νέα διαδικασία θα δώσει στη φορολογική διοίκηση τη δυνατό-
τητα να προβεί σε διορθωτική παρέµβαση µε βάση τα στοιχεία
που θα προσκοµιστούν στις αρµόδιες ΔΟΥ, για να διασφαλιστεί
η φορολόγηση των σχετικών ποσών στις χρήσεις στις οποίες,
πράγµατι, ανάγονται και όχι συνολικά στο έτος στο οποίο ει-
σπράχθηκαν.

Προβλέπεται, επίσης, ότι δεν θα επιβληθούν πρόστιµα, ενώ
µειώνονται σηµαντικά οι επιβαλλόµενες προσαυξήσεις στους
συνταξιούχους, που έλαβαν καθυστερηµένα την πρώτη τους
σύνταξη. Χωρίς χρονοβόρες ελεγκτικές διαδικασίες. 

Παράλληλα θεσπίζονται και µια σειρά από διατάξεις, που
έχουν ως άµεσο και κύριο ωφελούµενο τον πολίτη. Αναφέροµαι
στη δυνατότητα πληρωµής των τελών κυκλοφορίας αναλογικά
σε µηνιαία πλέον βάση και χωρίς ποινή, γεγονός που θα αποτε-
λέσει κίνητρο για τους πολίτες να προβούν σε άρση της ακινη-
σίας των οχηµάτων τους. 

Ταυτόχρονα, τα αγροτεµάχια απαλλάσσονται από τον συµπλη-
ρωµατικό ΕΝΦΙΑ και για το 2020, µε στόχο τη φορολογική ελά-
φρυνση των πολιτών. 

Παράλληλα επεκτείνεται και για τον µήνα Ιούνιο 2020 η έκ-
πτωση ποσοστού 25% στις εµπρόθεσµα καταβαλλόµενες δόσεις
βεβαιωµένων οφειλών και στις δόσεις ρυθµίσεων ή διευκολύν-
σεων τµηµατικής καταβολής που τελούν σε αναστολή είσπραξης
και παράταση καταβολής, µε στόχο τη διευκόλυνση των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µίλησα αναλυτικότερα για τα
άρθρα του νοµοσχεδίου, που αποτελούν αρµοδιότητα του
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Υπουργείου Οικονοµικών στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων. 

Στο υπόλοιπο της οµιλίας µου θα ήθελα να αναφερθώ στο πε-
ριεχόµενο των σηµαντικών τροπολογιών που καταθέσαµε. Με
αυτές είτε αντιµετωπίζουµε υπαρκτά προβλήµατα δίνοντας λύ-
σεις, είτε εισάγουµε σηµαντικές καινοτοµίες όπως είναι η πα-
ροχή κινήτρων στις επιχειρήσεις για την ηλεκτρονική
τιµολόγηση. 

Θα ξεκινήσω την αναφορά µου στις τροπολογίες από την τρο-
πολογία- προσθήκη µε γενικό αριθµό 369 και ειδικό 51 στο νο-
µοσχέδιο, που αποτελείται από 11 άρθρα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το άρθρο 1 αντιµετωπίζει το πρόβληµα µε τις επιταγές στην
αγορά οι οποίες δεν µπορούν να αποπληρωθούν λόγω των συ-
νεπειών της πανδηµίας. Στόχος µας είναι να δώσουµε τη δυνα-
τότητα για την αποπληρωµή τους µέσω µιας νέας χρονικής
παράτασης και ταυτόχρονα να µην αποτελέσουν οι επιταγές, που
δεν πληρώθηκαν σε αυτή τη συγκυρία, αιτία και λόγο αποκλει-
σµού επιχειρήσεων και φυσικών προσώπων από τη δανειοδό-
τηση. Το µέτρο είναι ευεργετικό ιδιαίτερα για τις επιχειρήσεις
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα του τουρισµού.

Συγκεκριµένα, παρατείνεται για άλλες εξήντα ηµέρες η ανα-
στολή προθεσµιών λήξης επιταγών ενώ δεν θα καταχωρούνται
τα στοιχεία στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» για χρονικό διάστηµα εβδοµήντα
πέντε ηµερών. Η διάταξη πέρα από τις πληττόµενες επιχειρήσεις
αφορά αξιόγραφα τα οποία οφείλονται από επιχειρήσεις, που
δραστηριοποιούνται στον τουριστικό κλάδο ή εποχικές επιχειρή-
σεις και για τα οποία έχει βεβαιωθεί ή πρόκειται να βεβαιωθεί
αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια τράπεζα από 1-6-2020
ως 15-7-2020.

Με τις παραγράφους 4 και 5 του άρθρου 1 δίνεται η δυνατό-
τητα ένταξης στην ισχύουσα ρύθµιση της παράτασης των προ-
θεσµιών λήξης, εµφάνισης και πληρωµής και των αξιογράφων,
που οφείλονται από εποχικές επιχειρήσεις που λειτουργούν επο-
χικά. Ο χαρακτηρισµός µιας επιχείρησης ως εποχικής αποδει-
κνύεται από στοιχεία που τεκµηριώνουν ότι ο µεγαλύτερος
κύκλος εργασιών αυτών των επιχειρήσεων εντοπίζεται κατά τους
µήνες Ιούλιο, Αύγουστο και Σεπτέµβριο. Οι διατάξεις που περι-
λαµβάνονται στο άρθρο 1 στοχεύουν στη στήριξη αυτών που
αποδεδειγµένα αδυνατούν να πληρώσουν τις επιταγές τους. 

Το άρθρο 2 συνδέεται µε τη στρατηγική µας επιλογή να προ-
ωθήσουµε την ηλεκτρονική τιµολόγηση επεκτείνοντας σταδιακά
τη διασύνδεση των επιχειρήσεων µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Εσόδων προκειµένου να µειωθεί δραστικά η φοροδια-
φυγή, αλλά και ταυτόχρονα να προκύψει και εξοικονόµηση
πόρων για τις επιχειρήσεις. Η επιλογή αυτή συνδέεται και µε την
παροχή κινήτρων σε επιχειρήσεις, που θα επιλέξουν την ηλε-
κτρονική τιµολόγηση µέσω παρόχου. Τα κίνητρα συνίστανται στη
θεσµοθέτηση συντοµότερων προθεσµιών παραγραφής για φο-
ρολογικούς ελέγχους, στην αυξηµένη απόσβεση των δαπανών
του εξοπλισµού της ηλεκτρονικής τιµολόγησης και στην ταχύ-
τερη επιστροφή φόρου. 

Ειδικότερα, µε την υποβολή της σχετικής δήλωσης προς την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων των επιχειρήσεων, που θα
επιλέξουν την ηλεκτρονική τιµολόγηση προκύπτουν συγκεκρι-
µένα οφέλη γι’ αυτές τις επιχειρήσεις, όπως:

Περιορίζεται κατά δυο χρόνια ή έναν χρόνο κατά περίπτωση η
προβλεπόµενη πενταετής παραγραφή, που ισχύει µέχρι σήµερα
εντός της οποίας η φορολογική διοίκηση µπορεί να προβεί σε
έκδοση πράξης διοικητικού εκτιµώµενου ή διορθωτικού προσ-
διορισµού φόρου. 

Αποσβένεται πλήρως στο έτος πραγµατοποίησής της προσαυ-
ξηµένη κατά ποσοστό 100% η δαπάνη για την αρχική προµήθεια
τεχνικού εξοπλισµού και λογισµικού που απαιτείται για την εφαρ-
µογή της ηλεκτρονικής τιµολόγησης. 

Προσαυξάνεται κατά ποσοστό 100% η δαπάνη για την παρα-
γωγή, διαβίβαση και ηλεκτρονική αρχειοθέτηση ηλεκτρονικών τι-
µολογίων για το πρώτο έτος έκδοσης των παραστατικών
πώλησης µέσω ηλεκτρονικής τιµολόγησης, η οποία και εκπίπτει
από τα ακαθάριστα έσοδα από επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Μειώνεται σε σαράντα πέντε ηµέρες από ενενήντα ηµέρες, που
ισχύει σήµερα, η προθεσµία σχετικά µε τα αιτήµατα επιστροφής
του φόρου.

Προκειµένου να στηρίξουµε µία επαγγελµατική κατηγορία,
όπως οι κατασκευαστές ακινήτων, που έχει πληγεί από τις επι-
πτώσεις της πανδηµίας και µε τα νέα δεδοµένα της αλλαγής του
τρόπου επικοινωνίας και των συναλλαγών µε τις ΔΟΥ, προχω-
ρούµε στην παράταση των προθεσµιών για την αίτηση αναστο-
λής ΦΠΑ από τους κατασκευαστές οικοδοµών. 

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 3 παρατείνεται µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου 2020 η δυνατότητα του υποκείµενου στον φόρο κατα-
σκευαστή οικοδοµών προς πώληση, που έχει άδεια εκδοθείσα
από τις 30 Ιουνίου 2020, να υποβάλει αίτηση για την υπαγωγή
στο καθεστώς αναστολής του φόρου, προκειµένου η παράδοση
των ιδιοκτησιών να µην επιβαρύνεται µε ΦΠΑ. Για άδειες που εκ-
δίδονται από την 1η Ιουλίου 2020 και εφεξής θα ισχύει εξάµηνη
προθεσµία από την έκδοση της άδειας. 

Με το άρθρο 4 της τροπολογίας θεσµοθετείται η µεταφορά
εκκρεµών φορολογικών υποθέσεων των ειδικών συνεργείων
ελέγχου στα µεγάλα ελεγκτικά κέντρα. Η φορολογική διοίκηση
διαθέτει πλέον το νοµοθετικό πλαίσιο, τον τρόπο και τα µέσα για
τη διενέργεια ειδικών φορολογικών ελέγχων και επανελέγχων.
Προβλέπεται ότι οι εκκρεµείς έλεγχοι ή επανέλεγχοι των συγκε-
κριµένων ειδικών συνεργείων θα συνεχιστούν και θα ολοκληρω-
θούν ανάλογα µε την περίπτωση από το Κέντρο Ελέγχου
Φορολογουµένων Μεγάλου Πλούτου ή το Κέντρο Ελέγχου Με-
γάλων Επιχειρήσεων και από τους ίδιους υπαλλήλους, στους
οποίους είχαν ανατεθεί οι έλεγχοι. 

Με το άρθρο 5 αυξάνεται ο αριθµός των µελών της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής για τον καθορισµό του θεσµικού πλαισίου
διαχείρισης των δεσµευµένων και δηµευµένων περιουσιακών στοι-
χείων. Μέχρι σήµερα η επιτροπή αυτή ήταν δωδεκαµελής. Πλέον
αυξάνεται η σύνθεσή της κατά πέντε µέλη και θα είναι δεκαεπτα-
µελής. Η συγκεκριµένη επιτροπή θα υπάγεται στη Γενική Διεύ-
θυνση του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος.

Το επόµενο άρθρο συνδέεται µε τη στήριξη της προσπάθειας
για να καταστεί η Ελλάδα διεθνές διαµετακοµιστικό κέντρο µέσα
από τη διάταξη µε την οποία αναπροσαρµόζεται το όριο υπαγω-
γής στο καθεστώς αναστολής καταβολής του ΦΠΑ κατά την εισα-
γωγή αγαθών, το οποίο θα είναι ενιαίο ανεξαρτήτως του έτους
ένταξης των ενδιαφεροµένων σε αυτό.

Συγκεκριµένα, µειώνεται σε 40.000.000 ευρώ από 250.000.000
ευρώ το ελάχιστο ύψος της πραγµατοποιούµενης στατιστικής
αξίας σε ετήσια βάση των εισαγωγών µη υποκείµενων σε ειδικό
φόρο κατανάλωσης αγαθών επί των οποίων αναστέλλεται η κατα-
βολή του ΦΠΑ που βεβαιώνεται από την αρµόδια τελωνειακή αρχή
κατά την εισαγωγή.

Το άρθρο 7 της τροπολογίας συνιστά προσαρµογή των διατά-
ξεων του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα στις διατάξεις του άρθρου
21α του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αριθµό 904/2010
για την καταπολέµηση της απάτης στον τοµέα του ΦΠΑ. 

Σύµφωνα µε αυτό, εξουσιοδοτούνται οι αρµόδιοι Υπουργοί Οι-
κονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών για την έκδοση κοινής
απόφασης τους µε την οποία θα καθορίζεται η διαδικασία ανταλ-
λαγής πληροφοριών για τους σκοπούς ΦΠΑ κατά την ταξινόµηση
οχηµάτων. Με την απόφαση θα καθορίζονται οι αρµόδιες εθνικές
αρχές για την επεξεργασία εισερχοµένων και εξερχόµενων αιτη-
µάτων για δεδοµένα ταξινόµησης οχηµάτων, καθώς και λοιπά θέ-
µατα που αφορούν τους όρους λειτουργίας της
αυτοµατοποιηµένης διαδικασίας ανταλλαγής πληροφοριών ταξι-
νόµησης οχηµάτων µε χρήση έκδοσης της εφαρµογής λογισµικού
του ευρωπαϊκού συστήµατος πληροφοριών για οχήµατα και
άδειες οδήγησης.

Πρόκειται για το σύστηµα «EUCARIS», µια ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα ανταλλαγής πληροφοριών, που ξεκίνησε το 1994 ως συ-
νεργασία µεταξύ πέντε ευρωπαϊκών χωρών, προκειµένου να
καταπολεµηθεί η απάτη που προκύπτει από το διπλό καθεστώς
ΦΠΑ που εφαρµόζεται στα αυτοκίνητα. Αυτό σηµαίνει ότι θα
υπάρχει απόλυτη συνεργασία πλέον ανάµεσα στα κράτη-µέλη
που θα έχουν πρόσβαση σε όλες τις σχετικές πληροφορίες.

Με το άρθρο 8 δίνεται η δυνατότητα καταβολής του αντιτίµου
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για τη χορήγηση της άδειας διεξαγωγής τυχερών παιγνίων µέσω
διαδικτύου τµηµατικά σε τέσσερις ετήσιες ισόποσες καταβολές
αντί των δύο που ίσχυε έως σήµερα.

Με το άρθρο 9 παρατείνεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020 η
προθεσµία για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος το οποίο
θα καθορίζει εκ νέου το ύψος, τους όρους και τις προϋποθέσεις
καταβολής των δαπανών µετακίνησης εσωτερικού και της απο-
ζηµίωσης της εκπαίδευσης των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Με το επόµενο άρθρο παρατείνεται έως τις 31 Οκτωβρίου

2020 η προθεσµία βάσει της οποίας η Επιτροπή Μεταρρύθµισης
του Καθεστώτος Χορήγησης Επιδόµατος Επικίνδυνης και Ανθυ-
γιεινής Εργασίας θα πρέπει να ολοκληρώσει το έργο που της
έχει ανατεθεί και να υποβάλει τελική γνωµοδότηση στους συναρ-
µόδιους Υπουργούς.

Τέλος, µε το άρθρο 11 παρατείνεται κατά δώδεκα ακόµη
µήνες, σε σχέση µε την αρχική προθεσµία που είχε δοθεί, η χο-
ρήγηση στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα ΑΒΕΕ φορολογικής
και ασφαλιστικής ενηµερότητας, προκειµένου να διευκολυνθεί η
λειτουργία της επιχείρησης.

Τέλος, υπάρχει µία ακόµα τροπολογία µε την οποία αναστέλ-
λεται έως τις 31 Δεκεµβρίου 2020 η υποχρέωση των συµβολαι-
ογράφων για ηλεκτρονική υποβολή δηλώσεων φορολογίας
κεφαλαίου, που αφορούν δηλώσεις φορολογίας µεταβίβασης
ακινήτων, κληρονοµιών, γονικών παροχών και Ε9. Η παράταση
είναι επιβεβληµένη για να δοθεί ο απαραίτητος χρόνος στους
συµβολαιογράφους να ενηµερωθούν και να εκπαιδευτούν στη
χρήση των νέων εφαρµογών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Μάρτιο που εκδηλώ-
θηκε η πανδηµία η Κυβέρνηση έθεσε ως στόχο να κρατήσει ζων-
τανή την οικονοµία. Να στηρίξει µε ουσιαστικά µέτρα
επιχειρήσεις και εργαζόµενους, προκειµένου να υπάρξει µια
οµαλή µετάβαση στη φάση επανεκκίνησης της οικονοµίας. 

Είµαστε ακριβώς σε αυτή τη φάση. Συνεχίζουµε όµως -και θα
συνεχίσουµε- να λαµβάνουµε όπου και για όποιους χρειάζεται
µέτρα στήριξης, διευκόλυνσης και ελάφρυνσης.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει χτίσει ένα µεγάλο
κεφάλαιο εµπιστοσύνης στις σχέσεις της µε τους πολίτες. Προ-
χωράµε µπροστά για να υπερβούµε τις δυσκολίες, για να επι-
στρέψουµε σύντοµα σε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Αξιοποιώντας τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και του νέου
ΕΣΠΑ, για να δηµιουργήσουµε ένα νέο παραγωγικό και αναπτυ-

ξιακό πρότυπο. Και έχοντας πάντα στον πυρήνα της πολιτικής
µας τη µείωση των φόρων. 

Αυτή η Κυβέρνηση ξεκίνησε τη θητεία της µειώνοντας τον
ΕΝΦΙΑ. Ακολούθησαν και άλλες µειώσεις φόρων. Δεν σταµατάµε
όµως εδώ. Όπου προκύπτει δηµοσιονοµικός χώρος θα αξιοποι-
είται στην κατεύθυνση µείωσης των φόρων. Αυτή είναι η επιλογή
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ζήτησε τον λόγο ο Υφυπουργός κ. Ζαββός για ένα λεπτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η τρίτη φορά που

µιλάει ο κ. Ζαββός σήµερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν πρέπει να διευ-

κρινίσει; Δεν θέλετε να ενηµερώνεστε; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πριν ζήτησε τον λόγο για νοµοτεχνικές

βελτιώσεις και έκανε οµιλία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ τώρα προ-

εδρεύω. Δεν ξέρω τα προηγούµενα. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, περιµένουν είκοσι Βου-

λευτές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα είχε τελειώσει

τώρα. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σοβαρά µιλάτε; Ωραία διαδικασία. Όποτε

θέλει µιλάει ο Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σοβαρά µιλάω. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Κα-

τρίνη, είναι δυσανάλογη -αν θέλετε- η δυσαρέσκειά σας, γιατί
ήθελα µόνο για µισό λεπτό να πω ότι η Κυβέρνηση καταθέτει ακρι-
βώς για θέµατα, που ζητήσατε και εσείς και άλλοι συνάδελφοι
όλων των κοµµάτων νοµοτεχνικές βελτιώσεις στην Ολοµέλεια στο
σχέδιο νόµου για το πλαίσιο χορήγησης χρηµατοδοτήσεων και
άλλες ρυθµίσεις του χρηµατοπιστωτικού τοµέα, µέσα στο οποίο
έχουµε τα θέµατα του επιτοκίου που συζητήσαµε εκτενώς, τα θέ-
µατα της έκθεσης στη Βουλή και τα θέµατα της εγκατάστασης µε
έδρα την Ελλάδα των εταιρειών που θα κάνουν µικροπιστώσεις
για τη µεταβατική διάρκεια, θέµατα τα οποία θίξατε όλοι εσείς
προηγουµένως, όλες οι πλευρές του Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος

Ζαββός καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλογιάννης. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η ψηφοφορία επί της
αρχής θα γίνει στις 17.30’. Θα πρέπει να είναι εδώ οι εισηγητές,
προκειµένου να ψηφίσουν επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

Σε επόµενη αλλαγή οµιλητή µπορεί να πούµε µέχρι και ποιον
οµιλητή θα πάµε σήµερα, για να ξέρετε ακριβώς ποιος θα τελει-
ώσει. Όσοι συνάδελφοι µείνουν και δεν θα µιλήσουν σήµερα θα
προηγηθούν στη συνεδρίαση της Τρίτης. 

Κύριε Καλογιάννη, έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση, να εί-
µαστε ακριβείς στην τήρηση του χρόνου. Απ’ ό,τι ενηµερώθηκα
από τον κ. Αθανασίου, ο χρόνος είναι έξι λεπτά. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έδειξε µέχρι σή-

µερα ότι αντιµετωπίζει τις επιπτώσεις της πανδηµίας του κορω-
νοϊού µε µεγάλη υπευθυνότητα και αποτελεσµατικότητα.
Παράλληλα, αποδεικνύει ότι υλοποιεί ένα ρεαλιστικό σχέδιο για
την ανάκαµψη της οικονοµίας µε βασικούς άξονες την ενδυνά-
µωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, τη στήριξη της απασχό-
λησης, την ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων. 

Σ’ αυτή την κατεύθυνση ενεργοποιεί ένα πλήθος εργαλείων,
όπως η επιστρεπτέα προκαταβολή, οι αναστολές των φορολογι-
κών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων για την περίοδο της πανδη-
µίας, η επιδότηση επιτοκίου των επιχειρηµατικών δανείων των
πληττόµενων επιχειρήσεων, το νέο θεσµικό πλαίσιο για τις χρη-
µατοδοτήσεις που συζητάµε σήµερα. 

Δυστυχώς, τα προβλήµατα δανειοδότησης των επιχειρήσεων
από τις τράπεζες παραµένουν σοβαρότατα. Ακόµη και για όσες
επιχειρήσεις πληρούν τις προϋποθέσεις δανειοδότησης, η γρα-
φειοκρατία είναι απίστευτη, ενώ από τον χρόνο έγκρισης ενός
δανείου µέχρι την εκταµίευσή του µεσολαβεί πολύ µεγάλο διά-
στηµα έως και έξι µήνες. 

Η αυξανόµενη, λοιπόν, ζήτηση για νέες εναλλακτικές µορφές
χρηµατοδότησης, όπως αποτυπώνεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
δηµιούργησε την ανάγκη ύπαρξης ενός θεσµικού πλαισίου για
τη διευκόλυνση των πολύ µικρών επιχειρήσεων στη χρηµατοδό-
τηση. 

Το σχέδιο νόµου έρχεται να καλύψει το χρηµατοδοτικό κενό,
που υπάρχει στις µικρές επιχειρήσεις και πλήττει κυρίως όσους
βρίσκονται στο ξεκίνηµα της επιχειρηµατικής τους δραστηριό-
τητας. Βασίζεται στον Ευρωπαϊκό Κώδικα Καλής Πρακτικής για
την παροχή µικροπιστώσεων και παρέχει τη δυνατότητα άντλη-
σης κεφαλαίου έως 25.000 ευρώ χωρίς εµπράγµατες εγγυήσεις
µε δυνατότητα αποπληρωµής εντός µιας δεκαετίας. Έχει εφαρ-
µοστεί επιτυχώς σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες και απευθύνεται
στις πολύ µικρές επιχειρήσεις, σε φυσικά πρόσωπα για τη σύ-
σταση µικρών επιχειρήσεων, σε άτοµα που ανήκουν σε ευάλωτες
κοινωνικά οµάδες που είναι αποκλεισµένα από την τραπεζική
χρηµατοδότηση. 

Στη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων όπου συζητή-
θηκε αναλυτικά το νοµοσχέδιο έγινε ένας πολύ γόνιµος διάλο-
γος, υπήρξαν πολλά σηµεία σύγκλισης και κατατέθηκαν αρκετές
προτάσεις. Προς τιµήν της, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών έδειξε έτοιµη να βελτιώσει το νοµοσχέδιο και προ-
χωράµε σήµερα στη νοµοθέτησή του, αφού έχουν ενσωµατωθεί
πολλές και ουσιαστικές προτάσεις. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας
ενός ιδρύµατος µικροχρηµατοδοτήσεων δεν απαιτείται µετοχικό
κεφάλαιο 400.000 ευρώ, όπως αρχικά προβλεπόταν, αλλά
250.000 ευρώ. Επίσης, αυτά τα ιδρύµατα δεν θα λειτουργούν
µόνον ως ανώνυµες εταιρείες, αλλά και ως κεφαλαιουχικές και
αστικές εταιρείες. 

Ενδιαφέρον, βεβαίως, παρουσιάζει το θέµα του επιτοκίου των
µικροχρηµατοδοτήσεων. Είναι µια παράµετρος που συµφωνούµε
όλοι ότι δύσκολα ρυθµίζεται νοµοθετικά. Όµως, θα αποτελέσει
τον ουσιαστικότερο παράγοντα για την επιτυχία του εγχειρήµα-
τος και γι’ αυτό πρέπει το επιτόκιο να είναι χαµηλό. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγει ένα νέο εργαλείο παρο-
χής ρευστότητας. Η ευελιξία στην εφαρµογή αυτού του εργα-
λείου είναι το στοίχηµα που πρέπει να κερδηθεί, ώστε να

ενισχυθεί η επιχειρηµατικότητα και να ελεγχθεί η παραοικονοµία. 
Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση αποδεικνύει εµπράκτως ότι

στηρίζει την επιχειρηµατική δραστηριότητα, ώστε να τονωθεί η
παραγωγικότητα και η ανταγωνιστικότητά τους και να συµβά-
λουν στην ανάκαµψη της εθνικής οικονοµίας. 

Θέλω ιδιαίτερα να ευχαριστήσω τους παριστάµενους Υπουρ-
γούς για την άµεση ανταπόκρισή τους στην αντιµετώπιση δύο
θεµάτων εύλογων που είχαµε θέσει στην επιτροπή, τα οποία δη-
µιουργήθηκαν εξαιτίας της πανδηµίας. 

Το πρώτο θέµα για το οποίο θέλω να σας ευχαριστήσω, κύριε
Υπουργέ, είναι η επίλυση του ζητήµατος, που αφορά τους πιστω-
τικούς συνεταιρισµούς, στους οποίους περιλαµβάνεται και η Συ-
νεταιριστική Τράπεζα Ηπείρου. 

Το δεύτερο θέµα αφορά τον κλάδο της οικοδοµής. Με υπουρ-
γική τροπολογία που έχει ήδη κατατεθεί παρατείνεται µέχρι 31
Δεκεµβρίου 2020 η δυνατότητα του υποκείµενου σε φόρο κατα-
σκευαστή οικοδοµών να επιλέξει την υπαγωγή στο καθεστώς
αναστολής του φόρου, προκειµένου η παράδοση των ιδιοκτη-
σιών να µην επιβαρύνεται µε ΦΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι ο νόµος για τις µι-
κροπιστώσεις θα είναι καλοτάξιδος και θα βοηθήσει ουσιαστικά
τους µικρούς επιχειρηµατίες που τόσο πολύ τις έχουν ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον κ. Καλογιάννη γιατί έκανε και οικονοµία χρόνου.

Προχωράµε µε τον κ. Πάνα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για διαδικαστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας δώσω τον

λόγο, κύριε Συρµαλένιε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ήµουν έξω την ώρα που ανακοι-

νώσατε ότι θα φτάσει µέχρι τις 17.30’ η ώρα και µετά θα διακοπεί
η συνεδρίαση για την επόµενη Τρίτη. 

Το θεωρώ απαράδεκτο να είµαστε όλη µέρα εδώ, τουλάχιστον
κάποιοι συνάδελφοι, και να µας µεταφέρετε την Τρίτη, που εν-
δεχοµένως δεν θα µπορούµε. Εγώ είχα ζητήσει να µιλήσω σή-
µερα επειδή µπορούσα και τώρα εσείς µας λέτε ότι θα διακόψετε
και θα µεταφέρετε όλους τους υπόλοιπους την Τρίτη. Και επι-
τροπή να έχει προγραµµατιστεί στις 17.30’ ή στις 18.00’, µπορεί
να υπάρξει µια παράταση µισής ώρας να τελειώσουµε. Δεν είναι
πολλοί οι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ θα κάνω µια προ-
σπάθεια, αλλά στην προσπάθεια αυτή να µε βοηθήσουν οι συνά-
δελφοι. Έχει δίκιο ο κ. Συρµαλένιος. Βέβαια, όλα αυτά έχουν
επιβληθεί λόγω του έκτακτου θέµατος που περνάει η χώρα και
λόγω του γεγονότος ότι η Ολοµέλεια χρησιµοποιείται και για τη
συνεδρίαση των επιτροπών.

Εγώ θέλω να παρακαλέσω τον κ. Πάνα να είµαστε στον χρόνο
των έξι λεπτών. Προσπαθήστε το ουσιαστικό να το λέτε από το
τέταρτο λεπτό και µετά για να κλείνουµε, όπως ο κ. Καλογιάν-
νης.

Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ξεκινώντας θα ήθελα, επειδή µιλάµε

για επιχειρηµατικότητα, να κάνω µια µικρή παρέµβαση σε ό,τι
αφορά ένα θέµα που προέκυψε χθες και αφορά τη χθεσινή ΚΥΑ
του Υπουργείου Οικονοµικών, Τουρισµού και Υγείας, για τη µη
δηµιουργία δωµατίων-χώρων αποµόνωσης για περιπτώσεις φι-
λοξενίας επιβεβαιωµένων περιστατικών COVID-19, µια λύση που
στην ουσία αποτελεί πλήγµα για τους τουριστικούς επιχειρηµα-
τίες, καθώς συµπληρώνει υποτίθεται τη δηµιουργία ενός ανύ-
παρκτου πλέγµατος ξενοδοχείων καραντίνας και έτσι πλέον
υποχρεώνονται οι επιχειρηµατίες του τουρισµού να διαθέσουν
δωµάτια για τη φιλοξενία κρουσµάτων. 

Η συγκεκριµένη διάταξη να ξέρετε ότι πλήττει βάναυσα τους
επιχειρηµατίες αυτούς, που θα θέσουν σε λειτουργία τις επιχει-
ρήσεις τους και θέτει σε κίνδυνο το σύνολο των εργαζοµένων και
αποτελεί λάθος κατεύθυνση στην προσπάθεια που κάνουµε προ-
κειµένου να αναστηλώσουµε την τουριστική οικονοµία. 

Πηγαίνοντας τώρα σε ό,τι αφορά, κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
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αυτό έρχεται να συµπληρώσει µια σειρά παρεµβάσεων της Κυ-
βέρνησης που στόχο έχουν να ενισχύσουν τη ρευστότητα των
επιχειρήσεων. 

Το συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο δίνει τη δυνατότητα χορή-
γησης χωρίς εµπράγµατη ασφάλεια και ως το όριο των 25.000
ευρώ και διάρκεια αποπληρωµής από δώδεκα µήνες έως δέκα
έτη σε πολύ µικρές επιχειρήσεις, που έχουν τις µορφές πιστώ-
σεων είτε για την κάλυψη επενδυτικών αναγκών είτε ως κεφάλαιο
κίνησης και σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, µε τη µορφή πιστώ-
σεων που αποβλέπουν στην ενίσχυση των δηµόσιων πολιτικών ή
την κοινωνική και οικονοµική ένταξη ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων. 

Δίνει έτσι τη δυνατότητα σε αυτή τη δύσκολη οικονοµικά και
επιχειρηµατικά συγκυρία, ιδίως για τους πολύ µικρούς, τους µι-
κρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες, να εφοδιαστούν µε χρήσιµα
χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Επί της αρχής, λοιπόν, ως Κίνηµα Αλλαγής βλέπουµε θετικά
την εν λόγω πρωτοβουλία. Τασσόµεθα προφανές υπέρ όποιου
εργαλείου αυξάνει µε βιώσιµο και διαφανή τρόπο τη ρευστότητα
προς τις µικρές επιχειρήσεις και τις ευάλωτες οµάδες, αρκεί
όµως αυτό να µη λειτουργεί ως άλλοθι για την έµµεση εξυπηρέ-
τηση των συµφερόντων των τραπεζών. 

Επιδιώκουµε καθαρές λύσεις χρηµατοδότησης και γενναία
µέτρα ρευστότητας σε επιχειρήσεις και εργαζόµενους, µε στόχο
την επιβίωση των επιχειρήσεων και την προστασία των θέσεων
εργασίας. 

Θα αντιταχθούµε, εποµένως, σε κάθε µορφή προσπάθειας του
συστηµικού τραπεζικού συστήµατος να µειώσει περαιτέρω την
ήδη ελάχιστη ρευστότητα προς τις µικρές επιχειρήσεις. Γι’ αυτόν
τον σκοπό, λοιπόν, άλλωστε καθίσταται υπεύθυνη, πρώτα από
όλα η ίδια η Κυβέρνηση, που καλείται να εξασφαλίσει µε κάθε
δυνατό µέσο, όχι µόνο µέσω της µικροχρηµατοδότησης, τη µε-
γαλύτερη δυνατή ρευστότητα, αλλά και για την κατηγορία των
πολύ µικρών επιχειρήσεων. 

Είναι σηµαντικό η Κυβέρνηση, έστω και την ύστατη ώρα που
προχωρά σε τέτοιου είδους διορθωτικές κινήσεις, να συνδράµει
σε πολύ σηµαντικά σηµεία και τον αγροτικό κόσµο, ώστε να αν-
τεπεξέλθει στην ανάγκη για ρευστότητα µέσα σε αυτή τη δύ-
σκολη περίοδο που διανύει ακόµα και η πρωτογενής παραγωγή. 

Από εκεί και πέρα, η συζήτηση που έγινε κατόπιν του αιτήµα-
τος του Κινήµατος Αλλαγής κατά τη συνεδρίαση της Επιτροπής
Οικονοµικών Υποθέσεων και Παραγωγής και Εµπορίου, ώστε οι
αρµόδιοι Υπουργοί να δώσουν τις απαραίτητες διευκρινίσεις για
τα έκτακτα χρηµατοδοτικά εργαλεία, που αξιοποιεί και παρέχει
η Κυβέρνηση και τη δυνατότητα των επιχειρήσεων σε αυτά, ήταν
απαραίτητη.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει η εικόνα στην ελ-
ληνική κοινωνία ότι οι έκτακτες χρηµατοδοτικές παροχές της Κυ-
βέρνησης σε επιχειρήσεις και εργαζόµενους λόγω της κρίσης
του κορωνοϊού δεν έχουν πραγµατικό αντίκτυπο στην οικονοµία.

Η Κυβέρνηση µέσα από όποια θετικά µέτρα λαµβάνει για την
οικονοµία οφείλει να ξεκαθαρίζει παράλληλα τον σχεδιασµό της
για την όσο το δυνατόν πιο αποτελεσµατική απορρόφηση των
χρηµατοδοτήσεων από τις επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά και τους
εργαζοµένους, διότι η χρηµατοδότηση έχει αξία προκειµένου να
εκπληρώνει κάποιους στόχους µετρήσιµους και όχι απλά «να εί-
χαµε να λέγαµε». 

Αν κλείσουν, λοιπόν, τα εµπορικά καταστήµατα, οι επιχειρή-
σεις µικρού και µεσαίου µεγέθους, θα χαθούν, ταυτόχρονα,
πάρα πολλές θέσεις εργασίας και η ανεργία θα είναι µπροστά
µας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, µιλήσαµε και ιδιαιτέρως για τις εγγυήσεις που
απαιτούνται για τις µικροχρηµατοδοτήσεις αυτές που εισάγει το
παρόν σχέδιο νόµου.

Αυτό το ζήτηµα, λοιπόν, πρέπει να είναι πολύ σαφές για τον
επιχειρηµατία που µας ακούει σήµερα και θα πάει να δανειστεί
αύριο υπό αυτό το πλαίσιο.

Από εκεί και πέρα, µιλήσατε στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ,
για την επιστρεπτέα προκαταβολή ως ένα ακόµα χρηµατοδοτικό
εργαλείο. Εµείς επιµένουµε και το λέµε για ακόµα µια φορά ότι
η επιστρεπτέα προκαταβολή ως ποσό πρέπει να αυξηθεί.

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι αυτή τη στιγµή είναι η µόνη χειροπια-
στή λύση ρευστότητας στην οποία µπορούν να βασιστούν οι επι-
χειρήσεις.

Τελειώνοντας, εν κατακλείδι, µιλάµε σήµερα επί της αρχής για
ένα νοµοσχέδιο που κατά πρώτη βάση µάς βρίσκει σύµφωνους.
Διατηρούµε, όµως, τις έντονες επιφυλάξεις µας ως προς το αν
µέσα από όλη αυτή την πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση
υπάρχει συγκροτηµένο σχέδιο για την πραγµατική τόνωση της
οικονοµίας και την ενίσχυση του κόσµου εργασίας. Μένει να το
δούµε και θα το κρίνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον συνάδελφο Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Σενετάκη.

Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα, να πω ότι θα φτάσουµε -γιατί
δεν µπορείς να πετύχεις ακριβώς τον χρόνο- µέχρι τον κ. Συρµα-
λένιο. Όσοι είναι από εκεί και κάτω θα πάνε την Τρίτη.

Και θέλω να υποβάλω την παράκληση να συνεργαστούµε, να
διευκολυνθούµε όλοι. Όσοι πρόκειται να µιλήσουν έχουν µπρο-
στά τα κείµενά τους, ας τα προσαρµόσουν στα έξι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Σενετάκη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πρώτη στιγµή ανάληψης

των καθηκόντων της η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη έθεσε έναν σηµαντικό και φιλόδοξο στόχο,
να επαναφέρει την εµπιστοσύνη στη σχέση κράτους-πολίτη. Γιατί
είναι σηµαντικός ο στόχος αυτός; Διότι όταν το κράτος πρωτί-
στως εµπιστεύεται τον πολίτη, τότε και ο πολίτης µε τη σειρά του
εµπιστεύεται το κράτος. Και όταν αυτή η σχέση σφυρηλατηθεί
σε στέρεη -δηλαδή έντιµη και ειλικρινή- βάση, τότε τα πάντα είναι
εφικτά. Τότε µπορούµε ως χώρα να στοχεύουµε ψηλά, εκεί όπου
µας αξίζει να είµαστε. Και αυτός είναι ο λόγος που ο στόχος της
αµοιβαίας εµπιστοσύνης κράτους - πολίτη εκτός από σηµαντικός
είναι και φιλόδοξος. Καλά όλα αυτά τα ωραία, αλλά θεωρητικά,
θα έλεγε κανείς. 

Πώς, όµως, δηµιουργείται αυτός ο δεσµός εµπιστοσύνης και
πώς πρακτικά εκδηλώνεται αυτού του είδους η εµπιστοσύνη του
κράτους προς τον πολίτη;

Δεν θα επεκταθώ σε όλα αυτά που έχει πράξει η σηµερινή Κυ-
βέρνηση προς αυτή την κατεύθυνση. Θα εστιάσω στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα, το οποίο αποτελεί άλλη µία απόδειξη
ότι το κράτος είναι εδώ, δίπλα στον πολίτη, αναζητά διαρκώς λύ-
σεις σε πολύπλοκα ζητήµατα που ανακύπτουν.

Η πανδηµία µάς ανάγκασε να τρέξουµε πιο γρήγορα, να δου-
λέψουµε περισσότερο, να βρούµε εργαλεία να στηρίξουµε την
εργασία, να κρατήσουµε όρθια την κοινωνία, να κρατήσουµε
όρθια την επιχειρηµατικότητα.

Το σηµερινό νοµοθέτηµα είναι το έβδοµο εργαλείο ενίσχυσης
της ρευστότητας σε όσους έχουν πληγεί και έχουν πραγµατική
ανάγκη υποστήριξης. Θα εκπλήξει ορισµένους που µία νεοφιλε-
λεύθερη Κυβέρνηση -κατά τις συνήθεις κατηγορίες µέρους της
Αντιπολίτευσης- υιοθετεί ένα εργαλείο παροχής ρευστότητας σε
πολύ µικρές επιχειρήσεις, ελεύθερους επαγγελµατίες, αλλά και
ευπαθείς οµάδες.

Όµως, επειδή εµείς εδώ αποδεικνύουµε την κοινωνική µας
ευαισθησία, που εσείς θέλετε να µονοπωλήσετε µε πράξεις και
όχι µε λόγια, µάλλον θα πρέπει να αλλάξετε ρητορική. Αυτό,
όµως, είναι δικό σας πρόβληµα.

Όπως και να έχει πάντως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης, ακριβώς επειδή είµαστε µία φιλελεύθερη Κυβέρνηση πι-
στεύουµε στην ανθρώπινη αξία. Πιστεύουµε στην ιδιοκτησία και
θεωρούµε πως η οικονοµική ανάπτυξη µιας χώρας εξαρτάται και
επιτυγχάνεται από τη βάση της κοινωνίας. Γι’ αυτό πιστεύουµε
ότι η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα είναι η ραχοκοκαλιά της
οικονοµίας µας. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι ένα κράτος δικαίου είναι
ο µοναδικός εγγυητής ίσων ευκαιριών και κοινωνικής κινητικότη-
τας.

Σε αυτό το πλαίσιο θεωρούµε ότι η επανεκκίνηση της οικονο-
µίας θα γίνει αν βάλουµε τον σπόρο της δηµιουργίας στους µι-
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κρούς, σε όσους θέλουν να προκόψουν και να δηµιουργήσουν
νέο πλούτο. Και τις περισσότερες φορές αυτό που χρειάζεται
ένας µικρός είναι κάτι σχετικά πολύ µικρό, µια σπίθα, ας πούµε.
Αυτή τη σπίθα δηµιουργίας έρχεται να προσφέρει το συγκεκρι-
µένο νοµοθέτηµα. Μια σπίθα έως 25.000 ευρώ που θα παρέχεται
χωρίς εµπράγµατες ασφάλειες και θα επιστρέφεται σε ένα έως
δέκα χρόνια.

Αυτό είναι το κεντρικό νόηµα του νοµοσχεδίου, το οποίο επι-
πλέον δίνει τη δυνατότητα αυτές τις µικροχρηµατοδοτήσεις να
τις κάνουν ιδρύµατα που θα δηµιουργηθούν και θα αδειοδοτη-
θούν µε την έγκριση της Τράπεζας της Ελλάδος.

Ακούω µε προσοχή τις επιφυλάξεις και της Αντιπολίτευσης,
αλλά και ορισµένων συναδέλφων για την εµπλοκή της Τράπεζας
της Ελλάδος και το κόστος που πιθανόν να δηµιουργήσει αυτό,
αλλά ειλικρινά δεν µπορούσα να φανταστώ πιο αξιόπιστο θεσµό
να εποπτεύσει και να ελέγξει αυτή τη διαδικασία, µια διαδικασία
την οποία θα µπορούσαν να εκµεταλλευτούν κάποιοι λίγοι αετο-
νύχηδες για να κερδοσκοπήσουν σε βάρος των πολλών.

Εµείς τέτοιες πρακτικές δεν ακολουθούµε. Σεβόµαστε τους
θεσµούς και τους τιµούµε. Θέλουµε µέσω αυτής της διαδικασίας
που εφαρµόζεται µε επιτυχία σε προηγµένα ευρωπαϊκά κράτη να
δώσουµε τη δυνατότητα σε µεγάλους επιχειρηµατίες να χρηµα-
τοδοτήσουν µικρούς νέους επιχειρηµατίες και όχι µόνο να τους
χρηµατοδοτήσουν, αλλά και να τους συµβουλεύσουν και να τους
εκπαιδεύσουν, που είναι ακόµα πιο σηµαντικό.

Όλη αυτή η ιδέα στηρίζεται σε µία λέξη, «εµπιστοσύνη». Και
εδώ βρίσκεται µια κεφαλαιώδης διαφορά στην παροχή πιστώ-
σεων από τα τραπεζικά ιδρύµατα που έχουν µια άλλη οικονοµική
αντίληψη και προσέγγιση. Η ιδέα δεν είναι καινούργια, φυσικά.
Εφαρµόζεται επιτυχώς σε πολλά µέρη του κόσµου. Εµπνευστής
της ήταν ο νοµπελίστας οικονοµολόγος τραπεζίτης Μοχάµεντ Γι-
ουνούς. Ποιο ήταν το συστατικό της επιτυχίας του; Και όταν λέµε
για επιτυχία, δεν εννοούµε το βραβείο Νόµπελ, εννοούµε τη δυ-
ναµική που απέκτησε η ιδέα της µικροπίστωσης, η οποία έλαβε
χαρακτηριστικά παγκόσµιου κινήµατος, επηρέασε πολιτικές ηγε-
σίες, άλλαξε παγιωµένες αντιλήψεις. Και νοµίζω βάσιµα ότι αυτό
που συζητάµε σήµερα είναι σαφώς επηρεασµένο από το κίνηµα
του Γιουνούς.

Μιλάµε αρχικά για την ιδέα να χρηµατοδοτηθεί η ανάπτυξη
από τη βάση, από τα κάτω. Είναι η αντίληψή µας ότι η µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας.

Ο Γιουνούς, λοιπόν, µέτρησε ότι µε 25 δολάρια πίστωση θα
µπορούσε να βγάλει από την ανέχεια πολλούς συνανθρώπους
του. Το βοήθηµά του διαµορφώθηκε τελικά στα 42 δολάρια. Έτσι
γεννήθηκε τη δεκαετία του 1970 η «µικροτραπεζική», όπως ονο-
µάστηκε και έτσι πέτυχε το εντυπωσιακό να φτάσει η τράπεζά
του να δανείζει 2,5 δισεκατοµµύρια δολάρια τον χρόνο σε εννέα
εκατοµµύρια δανειολήπτες. Και δάνειζε πώς; Χωρίς υποθήκες,
χωρίς δικηγόρους να ζητάνε πίσω τα λεφτά, όπως θα δανείζουν
τα ιδρύµατα που θα δηµιουργηθούν από αυτό το νοµοσχέδιο.
Πραγµατικά εντυπωσιακό!

Το πιο εντυπωσιακό είναι…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην πάτε στο άλλο

εντυπωσιακό! Κλείστε, για να είµαστε συνεπείς όλοι.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Το πιο εντυπωσιακό -κλείνω, κύριε

Πρόεδρε- είναι ότι οι επισφάλειες είναι σχεδόν ανύπαρκτες. Το
98% των δανειοληπτών επιστρέφουν τα χρήµατα.

Η συνεισφορά του Γιουνούς, λοιπόν, είναι η άποψή του ότι η
εµπιστοσύνη γεννά εµπιστοσύνη. Αν τους εµπιστευτείς, θα σε
εµπιστευτούν. Και για να σε εµπιστευτούν -θα πρόσθετα εγώ- θα
πρέπει να πειστούν, να πειστούν ότι έχεις σχέδιο, έχεις όραµα,
για να τους οδηγήσεις σε ένα καλύτερο αύριο.

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει το
όραµα, διαθέτει και το σχέδιο, αρκεί αυτή τη σχέση εµπιστοσύ-
νης που αρχίσαµε να οικοδοµούµε από τις πρώτες µέρες της δια-
κυβέρνησης να τη διαφυλάξουµε. Είναι ό,τι πολυτιµότερο
διαθέτουµε για να τα καταφέρουµε στις δύσκολες µέρες που θα
ακολουθήσουν.

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο

Βήµα τον κ. Θεόφιλο Ξανθόπουλο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος έχει τον λόγο για έξι λεπτά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να υπενθυµίσω στο Σώµα,

ότι κατ’ αρχάς, εµείς είµαστε νοµοθετικό Σώµα και πρέπει να εί-
µαστε πάρα πολύ προσεκτικοί στους χαρακτηρισµούς και στα
επιχειρήµατα που ανταλλάσσουµε µεταξύ µας. Αναφέροµαι σε
τοποθέτηση που ακούστηκε προηγουµένως σε σχέση µε την
ιστορία που σκιάζει το πολιτικό παιχνίδι στη χώρα µας, τη συνο-
µιλία Παππά - Μιωνή. Η πλειοψηφία µε ευκολία υιοθετεί τις ηχο-
γραφήσεις, για τις οποίες διατάχθηκε ήδη προκαταρκτική
εξέταση και τις οποίες ο κ. Μιωνής τις είχε τόσο καιρό και τις εµ-
φάνισε σε ένα κρίσιµο χρονικό διάστηµα, για να καλύψει την ευ-
θύνη για τα 2,6 του κ. Παπασταύρου, βεβαίως-βεβαίως, που
φωτίζουν τον κ. Σαµαρά βεβαίως, βεβαίως και γι’ αυτό το κοµµάτι
της διαδικασίας η Κυβέρνηση έχει µια ευθύνη, γιατί αποδέχεται
ασµένως και χωρίς ουσιαστική κρίση τα όποια σχόλια και τις
όποιες καταθέσεις του κ. Μιωνή. Βεβαίως, µας αντέτεινε ο κύ-
ριος εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ότι µας έθεσε ο λαός
στην Αντιπολίτευση, διότι προσπαθήσαµε να οικοδοµήσουµε
αυτό που µας κατηγορεί και ότι τέλος πάντων πρέπει να µάθουµε
να συµπεριφερόµαστε ως Αντιπολίτευση.

Θέλω λοιπόν, να πω σε όλους ότι ναι, είναι σεβαστή η κρίση
του ελληνικού λαού, είµαστε στην Αντιπολίτευση και ασκούµε αν-
τιπολίτευση ουσιαστική, θεσµική, υπεύθυνη και µια σύγκριση µε-
ταξύ του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, σε ό,τι αφορά την
Αντιπολίτευση πρέπει να σας καθιστά άφωνους και να µην µας
κουνάτε το δάχτυλο. Εµείς στηρίξαµε τη χώρα στην κρίση του
Έβρου, µείναµε στο σπίτι τον καιρό της πανδηµίας, ενώ εσείς µε
αφορµή τη Συµφωνία των Πρεσπών ταυτιστήκατε µε το πιο συν-
τηρητικό, το πιο αντιδραστικό και ακροδεξιό τµήµα της ελληνικής
κοινωνίας. Και εν πάση περιπτώσει, πλειοψηφία έχετε. Αν τολ-
µάτε προχωρήστε σε εξεταστική επιτροπή και εκεί θεσµικά να
αντιπαρατεθούµε. 

Σε ό,τι αφορά τη σηµερινή κουβέντα, η διαδικασία των µικρο-
πιστώσεων επαιρόµαστε ότι είναι µια επεξεργασία που µας ανή-
κει. Αρχικά, ξεκίνησε από τον Μοχάµεντ Γιουνούς, όπως
κατατέθηκε πολλαπλώς, ο οποίος σηµειωτέον τιµήθηκε µε το
βραβείο Νόµπελ Ειρήνης και όχι οικονοµίας. Βλέπετε στα βρα-
βεία Νόµπελ Οικονοµίας χωρούν αστέρες του νεοφιλελεύθερου
δόγµατος και όχι κάτι άλλο που θα σκιάζει τη µονοκρατορία του
φιλελευθερισµού.

Από το 2009 στον Συνασπισµό διαµορφώθηκε η πρόταση
αυτή. Το σοκ των συντηρητικών ήταν µεγάλο. Παράλληλο τρα-
πεζικό σύστηµα, αριστερές ιδεοληψίες, νόθευση ανταγωνισµού.
Σήµερα, µετά από τη δεκαετή κρίση και µε καταλύτη την πανδη-
µία που ενέσκηψε στη χώρα, ανακαλύπτετε τον τροχό, δηµιουρ-
γείτε µια παράλληλη δοµή χρηµατοδότησης, η οποία όµως
πρέπει να έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, ώστε να µην µετα-
τραπεί σε βρόχο της επιχειρηµατικότητας. Εκκρεµεί η δηµιουρ-
γία της αναπτυξιακής τράπεζας, η οποία θα παίξει έναν
ρυθµιστικό ρόλο στην παροχή των δανείων και στη ρύθµιση του
επιτοκίου.

Επίσης, η πρόταση που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός, να ρυθ-
µίζεται µε υπουργική απόφαση, είναι σε σωστή κατεύθυνση και
θεωρώ ότι πρέπει να στηριχθεί. Έχουµε ζητήσει µε τροπολογία
να συµµετέχει η τοπική αυτοδιοίκηση και τα επιµελητήρια και θε-
ωρούµε ότι είναι σύµφυτο µε τη φύση του νοµοθετήµατος που
συζητάµε η συµµετοχή τους. Έχουµε ζητήσει να ελέγχονται όλα
τα µέλη των εταιρειών οι οποίες θα ασχολούνται µε τις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις, γιατί ακριβώς πρέπει να ξέρουν αυτοί οι άν-
θρωποι οι οποίοι θα διακινούν χρήµα από πού και µε ποιον τρόπο
το έχουν αποκτήσει. 

Υπάρχει ένα θέµα το οποίο ο κ. Βεσυρόπουλος το διαχειρί-
στηκε και µάλλον δεν έδωσε πειστικές απαντήσεις. Συγκεκρι-
µένα, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τους συνταξιούχους του
2013; Έχουν παραγραφεί οι αξιώσεις του δηµοσίου. Τους στέλ-
νετε να κάνουν αίτηση για να αναβιώσει η απαίτηση του δηµο-
σίου; Είναι παραγραµµένες απαιτήσεις, πρέπει να το λήξουµε και
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να το τακτοποιήσουµε οριστικά και αµετάκλητα. Δεν µπορεί η δη-
µόσια διοίκηση να επιβαρύνεται µε έναν νόµο 70.000 ευρώ, όπως
κατέθεσε ο συνάδελφος κ. Αλεξιάδης, για απαιτήσεις του δηµο-
σίου οι οποίες παραγράφηκαν. Προφανώς, δεν θέλουµε να πα-
ραγράφονται αυτού του είδους οι απαιτήσεις του δηµοσίου.
Προφανώς, υπάρχουν ενδεχόµενες ευθύνες, αλλά τώρα δεν
µπορεί να επανερχόµαστε στο παλαιό καθεστώς.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: είναι ένα νοµοσχέ-
διο για το οποίο έχουµε ανοίξει τον δρόµο για τη συζήτηση στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Είµαστε θετικοί. Περιµένουµε τις διευκρι-
νίσεις, ώστε να επιτευχθεί η µέγιστη δυνατή πλειοψηφία και να
ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο που θα δώσει µια ανάσα στην επιχει-
ρηµατικότητα που τόσο χειµάζεται.

Και τέλος, εκτός από τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία, πρέπει
να φροντίσετε και την εξόφληση των υφιστάµενων οφειλών. Ο
συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κελέτσης, το έθεσε για
τις επιχειρήσεις Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης, το 12% κλείστε
το, έτσι ώστε να προχωρήσουµε στα νέα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, µε τις επιχειρήσεις απαλλαγµένες από το βρόχο παλαιότε-
ρων απαιτήσεων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ για

την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός Γεώργιος για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να

αναγνωρίσουµε όλοι µας πως η πανδηµία, που δοκίµασε τις αν-
τοχές όχι µόνο της Ελλάδας, αλλά και ολόκληρου του κόσµου,
ανέδειξε τρία πολύ σηµαντικά πλεονεκτήµατα για τη χώρα µας.
Το πρώτο αποκατέστησε τη φήµη της διεθνώς. Εκεί που λόγω
των µνηµονίων, µας θεωρούσαν µια χώρα που χρωστά, µια χώρα
που βρίσκεται υπό κατάρρευση, πλέον αρχίζουν να µας θαυµά-
ζουν και εκείνοι που θεωρούσαν ότι δεν µπορούµε να τα κατα-
φέρουµε.

Το δεύτερο µεγάλο πλεονέκτηµα είναι ότι αποκαταστάθηκε η
πίστη και η εµπιστοσύνη των πολιτών προς την κεντρική διοίκηση
του κράτους, προς τη δηµόσια διοίκηση. Και γι’ αυτό εξάλλου εί-
δαµε να υπάρχει τόσο µεγάλη πειθαρχία στα µέτρα που ανακοι-
νώνονταν είτε από τις υγειονοµικές επιτροπές είτε από την ίδια
την Κυβέρνηση. Και βεβαίως, οι πολίτες στάθηκαν στο ύψος των
περιστάσεων, αναλαµβάνοντας την ατοµική τους ευθύνη. 

Το τρίτο και πολύ σηµαντικό πλεονέκτηµα για τη χώρα µας
είναι ότι πλέον, µετά από την πανδηµία που είχε διεθνείς διαστά-
σεις, στο κάδρο της κρίσης µπήκε σχεδόν το σύνολο των χωρών
του κόσµου. Δεν είµαστε µόνοι µας αυτοί που χρωστάµε, αυτοί
που έχουµε ευτελή οικονοµικά δεδοµένα, δεν είµαστε οι µόνοι
που χρειαζόµαστε βοήθεια και πρέπει αυτό το τελευταίο πλεο-
νέκτηµα, το ότι συνολικά όλος ο κόσµος, αλλά κυρίως η Ευρω-
παϊκή Ένωση, αντιλαµβάνεται την αναγκαιότητα να
υποστηριχθούν οι οικονοµίες πανταχόθεν, να το αξιοποιήσουµε
µε τους καλύτερους δυνατούς όρους και τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.

Το επόµενο µεγάλο στοίχηµα για την Κυβέρνησή µας, για την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, αλλά και για την Ελλάδα
είναι να αντιµετωπίσει µε τους καλύτερους δυνατούς όρους τα
οικονοµικά προβλήµατα που έχουν προκύψει από τη συγκεκρι-
µένη κρίση. Και εδώ οφείλουµε να αναγνωρίσουµε πως αν δεν
υπήρχε η προηγούµενη έντιµη και αποτελεσµατική κυβερνητική
δουλειά, το προηγούµενο διάστηµα των εννέα µηνών πριν από
την εµφάνιση της πανδηµίας, µε νοµοθετικά µέτρα, όπως η δι-
ευκόλυνση των επενδύσεων, η ελάφρυνση από φόρους, η συρ-
ρίκνωση της γραφειοκρατίας, σήµερα η χώρα µας θα ήταν σε
πολύ πιο δύσκολη οικονοµική κατάσταση.

Για να επιβραδύνουµε και να αναχαιτίσουµε την ύφεση στην
οικονοµία χρειάζονται στοχευµένες πολιτικές παρεµβάσεις και
διορθωτικές τοµές κυρίως στο επιχειρηµατικό τοπίο της χώρας
µας. Χρειαζόµαστε ένα νέο πλαίσιο µικροπιστώσεων για να στη-
ρίξουµε τις µικρές επιχειρήσεις, τις start up εταιρείες, καθώς και
τα άτοµα που ενδιαφέρονται να εκπαιδευτούν για να µπουν στο
χώρο της εργασίας, ώστε να ξαναλειτουργήσουν και να ορθο-
ποδήσουν µέσα σ’ αυτήν τη δύσκολη συγκυρία, µε απώτερο

στόχο το κέρδος. Ναι, το κέρδος που για κάποιες περιόδους
ήταν και κακώς εννοούµενη έννοια.

Το παρόν σχέδιο νόµου, βασιζόµενο στον Ευρωπαϊκό Κώδικα
Καλής Πρακτικής στοχεύει στην ανάπτυξη νέων επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων, στον περιορισµό του αποκλεισµού των ανέρ-
γων και των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων από τον χώρο της ερ-
γασίας. Η κοινωνία πρέπει να ανασυνταχθεί. Ο ιδιωτικός µε τον
κοινωνικό τοµέα να έρθουν σε µία νέα γραµµή ισορροπίας, ώστε
να αντιµετωπίζουν οποιαδήποτε καινούργια πρόκληση φέρνει η
νέα ψηφιακή εποχή και η βιώσιµη πράσινη ανάπτυξη. Η χρηµα-
τοδότηση ανά δικαιούχο έως 25.000 ευρώ χωρίς εµπράγµατες
ασφάλειες δίνει ακριβώς αυτήν τη δυνατότητα στους ανθρώπους
που µέχρι σήµερα ήθελαν και θέλουν να δηµιουργήσουν το δικό
τους ξεκίνηµα και ήταν αποκλεισµένοι από τη δανειοδότηση του
τραπεζικού συστήµατος.

Πρόσφατη έρευνα από τη ΓΣΕΒΕΕ δείχνει ότι επτά στις δέκα
επιχειρήσεις θα αντιµετωπίσουν πρόβληµα ρευστότητας άµεσα
και περίπου εκατό χιλιάδες επιχειρήσεις δεν θα ξαναλειτουργή-
σουν το επόµενο διάστηµα. Εµείς οφείλουµε να αναστρέψουµε
αυτά τα στοιχεία. Η κοινωνικά ευαίσθητη φιλελεύθερη πολιτική
που πρεσβεύουµε, κινείται ακριβώς σ’ αυτό το πλαίσιο στήριξης
της επιχειρηµατικότητας, ώστε να δηµιουργηθούν νέες θέσεις
απασχόλησης και να έχουµε ενεργούς πολίτες για να σωθεί ο
παραγωγικός ιστός της χώρας.

Θέλουµε τα 32 δισεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης
που αναλογούν στη χώρα µας να διοχετευτούν έτσι ώστε η οικο-
νοµία µας να ανασυγκροτηθεί. Με το πρόγραµµα των µικροχρη-
µατοδοτήσεων απευθυνόµαστε σε µελλοντικούς νέους
επιχειρηµατίες που οραµατίζονται πρωτότυπες, νέες ιδέες και
θέλουν να τις κάνουν πράξη, µε σκοπό να δηµιουργήσουν τη δική
τους επιτυχηµένη επιχείρηση και βέβαια σε νέους επιχειρηµατίες
που έχουν ανάγκη να αποκτήσουν τις γνώσεις και τα εφόδια που
χρειάζονται για να στηρίξουν την επιχείρησή τους. Μόνον έτσι
θα επέλθει η επάνοδος της χώρας µας στην ανάπτυξη, θα ενι-
σχυθεί η εξωστρέφεια, θα γίνει ανταγωνιστική η ελληνική οικο-
νοµία. 

Αυτό το σχέδιο είναι αλήθεια ότι έχει προϊστορία. Ξεκίνησε από
τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή όµως είναι η ποιοτική µας διαφορά, ότι εµείς
έχουµε την τόλµη και τη δυνατότητα να το κάνουµε πράξη.

Τελειώνοντας, θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω
πως το νοµοσχέδιο αυτό έχει τη σύµπνοια όλων των φορέων.
Άρα, όλοι αναγνωρίζουµε πόσο σηµαντικό και σπουδαίο και και-
νοτόµο είναι και πόσο ανάγκη έχουµε να το εφαρµόσουµε
άµεσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω το παρόν νοµοσχέδιο να
έχει και την εθνική σύµπνοια, προκειµένου να στεφθεί µε τη µε-
γαλύτερη δυνατή επιτυχία. Όλοι θέλουµε την ανάκαµψη της οι-
κονοµίας µας. Θέλουµε να δοθεί µία ανάσα, µία διέξοδος στους
νέους µας να δηµιουργήσουν µία µικρή επιχείρηση ή να βρουν
µία θέση εργασίας. Επιβάλλεται να τους δώσουµε την ώθηση
στο µέλλον που χρειάζονται. 

Για άλλη µία φορά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχεται να τονώσει την εµπι-
στοσύνη του πολίτη στο κράτος και να αποδείξει ότι η οικονοµία
είναι εδώ για να υπηρετεί τον πολίτη και όχι ο πολίτης την οικο-
νοµία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει για έξι λεπτά ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Αθανάσιος Καββαδάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, οι αναφορές συναδέλφων

από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για το τραπεζικό σύστηµα δεί-
χνουν σε κάποιες περιπτώσεις αµετροέπεια και σκόπιµη απώλεια
µνήµης. Όλοι θυµόµαστε ποιοι µας οδήγησαν στα capital con-
trols, ποιοι οδήγησαν στα όρια της κατάρρευσης το τραπεζικό
σύστηµα το πρώτο εξάµηνο του 2015. Όλοι θυµόµαστε τα 40 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ καταθέσεων που έφυγαν από τις τράπεζες
το πρώτο εξάµηνο του 2015, αλλά και ποιοι κυβερνούσαν τότε.
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Εδώ και ένα χρόνο έχει ξεκινήσει η προσπάθεια σταθεροποί-
ησης και ανάπτυξης του τραπεζικού συστήµατος για να µπορεί
να εκτελέσει τη βασική του αποστολή που είναι η χρηµατοδό-
τηση της οικονοµίας και των επιχειρήσεων. Βασική προϋπόθεση
για τη σταθεροποίηση και την ανάπτυξη είναι η εµπιστοσύνη. Και
αυτή η Κυβέρνηση έχει επαναφέρει και ενισχύει διαρκώς το
κλίµα εµπιστοσύνης στην οικονοµία και στο τραπεζικό σύστηµα.
Ταυτόχρονα µε την παροχή κρατικών εγγυήσεων, αλλά και µε
δύο σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως είναι το ΤΕΠΙΧ ΙΙ
και το Ταµείο Εγγυοδοσίας, η Κυβέρνηση δίνει τη δυνατότητα
στις τράπεζες να ασκήσουν τον πραγµατικό τους ρόλο, που είναι
η χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων και της οικονοµίας.

Θα ήθελα, όµως, να µεταφέρω τον προβληµατισµό που υπάρ-
χει σε επιχειρηµατίες και επαγγελµατίες για την περιορισµένη
ροή δανειοδοτήσεων και µάλιστα σε µία στιγµή που το µέγα ζη-
τούµενο είναι η ρευστότητα, ιδιαίτερα µάλιστα όταν έχουν δοθεί
οι κρατικές εγγυήσεις σε ποσοστό ακόµα και 80% για τα δάνεια
του Ταµείου Εγγυοδοσίας.

Κύριοι συνάδελφοι, όταν το κράτος παίρνει το δικό του ρίσκο,
όταν οι επιχειρηµατίες παίρνουν τα δικά τους ρίσκα για να κρα-
τήσουν ζωντανές τις επιχειρήσεις τους, οι τράπεζες δεν µπορεί
να ζητούν πρόσθετες εγγυήσεις. Είναι καιρός να αντιληφθούν
όλοι ότι το τραπεζικό σύστηµα στηρίζεται στη βιωσιµότητα και
στις προοπτικές ανάπτυξης των ελληνικών επιχειρήσεων. Η σύµ-
βαση που έχουν υπογράψει οι τράπεζες µε το ελληνικό δηµόσιο
δίνει τη δυνατότητα στο Υπουργείο Ανάπτυξης να αξιολογεί την
πρόοδο στις εγκρίσεις και τις εκταµιεύσεις των δανείων και αν
χρειαστεί να γίνει ανακατανοµή των πόρων, των 7 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, του Ταµείου Εγγυοδοσίας στις τράπεζες εκείνες που
προχωρούν µε ταχύτητα στην έγκριση και εκταµίευση δανείων. 

Κανείς δεν λέει ότι πρέπει να δίνονται δάνεια χωρίς έλεγχο και
χωρίς κριτήρια. Έχει σηµασία, όµως, να δούµε ξανά το κανονι-
στικό πλαίσιο που διέπει αυτά τα κριτήρια, να πάρουν ρίσκο και
οι ίδιες οι τράπεζες, όπως ρίσκο παίρνουν όλοι όσοι επενδύουν
ή δραστηριοποιούνται επιχειρηµατικά. Η έννοια «ρίσκο» δεν ση-
µαίνει τζόγος, αφού η φερεγγυότητα µιας επιχείρησης µπορεί
να πιστοποιηθεί. Μία υγιής επιχείρηση που είναι συνεπής στις
υποχρεώσεις της έχει εκ των πραγµάτων το κριτήριο της φερεγ-
γυότητας. Μία επιχείρηση µε αξιοσηµείωτο τζίρο και δραστηριό-
τητα αξίζει της εµπιστοσύνης των τραπεζών. Το τραπεζικό
σύστηµα πρέπει να αντιληφθεί ότι θα βγει και το ίδιο ενισχυµένο
και ωφεληµένο από την επιστροφή της χώρας σε υψηλούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχουν
µεγάλες και πιεστικές δανειακές ανάγκες. Μικρές επιχειρήσεις
που αναζητούν ρευστότητα, αλλά δεν έχουν τη δυνατότητα να
παρέχουν εγγυήσεις ή δεν έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύ-
στηµα ή ακόµα και επιχειρήσεις και επαγγελµατίες που τώρα κά-
νουν τα πρώτα τους βήµατα.

Ο θεσµός των µικροπιστώσεων, που εισάγεται µε το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα, εφαρµόζεται σε πολλές ευρωπαϊκές
χώρες και δίνει τη δυνατότητα µέσα από οργανισµούς µικροπι-
στώσεων του ιδιωτικού τοµέα να παρέχονται µικρά δάνεια σε επι-
χειρήσεις και επαγγελµατίες. Για τη χώρα µας το χρηµατοδοτικό
αυτό εργαλείο θα αποτελέσει διέξοδο για επιχειρήσεις και επαγ-
γελµατίες, που δεν έχουν εύκολη πρόσβαση σε τραπεζικό δανει-
σµό, αφού πλέον δίνει τη δυνατότητα για χορήγηση δανείων έως
25.000 ευρώ χωρίς εµπράγµατες εξασφαλίσεις και υποθήκες.
Θα µπορούν να δανειοδοτηθούν πολύ µικρές και µικρές επιχει-
ρήσεις, ελεύθεροι επαγγελµατίες, αλλά και φυσικά πρόσωπα για
να συστήσουν µία µικρή επιχείρηση. Στην προσπάθεια ανάκαµ-
ψης της οικονοµίας, που ήδη έχει ξεκινήσει, χρειαζόµαστε όλα
τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία που µπορούν να παρά-
σχουν ρευστότητα. 

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι στις διατάξεις του νοµοσχεδίου
υπάρχουν και άλλες διατάξεις µε θετικό κοινωνικό πρόσηµο,
όπως η εξαίρεση των αγροτεµαχίων από τον συµπληρωµατικό
φόρο του ΕΝΦΙΑ, αλλά και η θεσµοθέτηση πληρωµής τελών κυ-
κλοφορίας σε µηνιαία και όχι σε ετήσια βάση. Αυτό δίνει ουσια-
στικά κίνητρο στους ιδιοκτήτες αυτοκινήτων που θέλουν να
προχωρήσουν σε άρση της ακινησίας των οχηµάτων τους και µε

τα µέχρι σήµερα δεδοµένα ήταν υποχρεωµένοι να πληρώσουν
τέλη κυκλοφορίας που αντιστοιχούν σε όλο το έτος. 

Σηµαντική καινοτοµία είναι και η διάταξη που περιλαµβάνεται
στην τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών για την ηλεκτρο-
νική τιµολόγηση. Συνιστά κορυφαίο βήµα εκσυγχρονισµού, δια-
φάνειας και καταπολέµησης της φοροδιαφυγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες προχωρά στην επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας και µε ουσιαστικά µέτρα στηρίζει
επιχειρήσεις και εργαζόµενους. Μέχρι σήµερα όλοι οι διαθέσιµοι
πόροι προέρχονται από τον κρατικό προϋπολογισµό. Πλησιάζει
η ώρα όµως να πέσουν στην αγορά και την οικονοµία ευρωπαϊκοί
πόροι. Τα 32 δισεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης συ-
νιστούν ένα µεγάλο κεφάλαιο που πρέπει να διοχετευθεί στην
πραγµατική οικονοµία, να στηρίξει την ανάπτυξη. 

Η σοβαρότητα που εκπέµπουν η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός διασφαλίζουν ότι η αξιοποίηση αυτών των πόρων θα
γίνει µε τον καλύτερο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς γιατί πετύχατε τον χρόνο ακριβώς στα έξι λεπτά.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο Παπαη-
λιού για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι πολύ µικρές επιχειρή-
σεις και οι επαγγελµατίες που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας, αλλά και οι νέοι που θέλουν να ανοίξουν τα
φτερά τους, να δραστηριοποιηθούν µέσω νεοφυών, καινοτόµων
επιχειρήσεων, ασφυκτιούν από την έλλειψη ρευστότητας. 

Έτσι καθίσταται απολύτως αναγκαίο, αλλά και επείγον, να χρη-
µατοδοτηθούν, ώστε να µπορέσουν να επιβιώσουν και να ανατά-
ξουν την επιχειρηµατική και επαγγελµατική δραστηριότητά τους,
αλλά και να την ξεκινήσουν µετά από την οικονοµική κρίση που
προκλήθηκε τόσο από την πανδηµία και τη διακοπή του επιχει-
ρείν όσο και από τις πολιτικές της σηµερινής Κυβέρνησης, ιδίως
την άρνησή της να λάβει εµπροσθοβαρή µέτρα κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας, προκειµένου να αποτραπεί η κατάρρευση της οι-
κονοµίας.

Δυστυχώς, οι τράπεζες περί άλλα τυρβάζουν. Παρά τις επα-
νειληµµένες ανακεφαλαιοποιήσεις τους µε χρήµατα των Ελλή-
νων φορολογουµένων, δεν ανταποκρίνονται στην αποστολή
τους, τη στήριξη της οικονοµίας και της ελληνικής επιχειρηµατι-
κότητας. 

Βασικό µέληµά τους είναι η µείωση των επισφαλειών τους, η
αύξηση των κερδών τους και η δανειοδότηση ή η ρύθµιση δα-
νείων µόνον σε όσους κρίνονται βιώσιµοι και µε κριτήρια βιωσι-
µότητας που αντιστοιχούν δηλαδή σε περιόδους οµαλότητας και
όχι σε περιόδους κρίσης, κατά τις οποίες υπάρχει ανάγκη στήρι-
ξης των αναγκών του συνόλου της οικονοµίας και της κοινωνίας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αρκείται σε συστάσεις
και κούφια λόγια. Οµιλεί για έλλειψη προθυµίας και ταχύτητας
των τραπεζών και για διερεύνηση εκ µέρους τους καταγγελιών
δανειοληπτών που προσκρούουν στην άρνηση των τραπεζών να
τις χρηµατοδοτήσουν ή να ρυθµίσουν τα δάνειά τους. 

Αυτό το δυσµενές περιβάλλον που λειτουργεί απαγορευτικά
για τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα έρχεται να αµβλύνει εν
µέρει το υπό κρίση νοµοσχέδιο. Οι µικροχρηµατοδοτήσεις απο-
τελούν σηµαντικό εργαλείο στο πλαίσιο του συστήµατος χρηµα-
τοδότησης της οικονοµίας και των επιχειρήσεων. Καλύπτουν τα
κενά, τις αστοχίες, τις ανεπάρκειες και τις αποτυχίες του τραπε-
ζικού συστήµατος να χρηµατοδοτήσει τη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα. 

Οι µικροπιστώσεις, σύµφωνα µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο, συ-
νίστανται στη χρηµατοδότηση µε τη µορφή δανεισµού µέχρι του
ποσού των 25.000 ευρώ για επενδυτικούς σκοπούς ή για κεφά-
λαιο κίνησης ή προϊόντων χρηµατοδοτικής µίσθωσης επίσης
µέχρι του ποσού των 25.000 ευρώ, για την απόκτηση εξοπλι-
σµού, επαγγελµατιών επιχειρήσεων και µικρών επιχειρήσεων που
δεν έχουν -και πάντως δυσκολεύονται να έχουν- πρόσβαση στο
τραπεζικό σύστηµα. Η χορήγηση του δανείου γίνεται µε διαφο-
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ρετικά κριτήρια από αυτά των τραπεζών. Δεν επιτρέπονται εµ-
πράγµατες εξασφαλίσεις, ενώ είναι απαραίτητη και η υποστήριξη
των δανειζοµένων µε συµβουλευτικές υπηρεσίες. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είχε προετοιµαστεί εξ ολοκλή-
ρου από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ χωρίς να ψηφιστεί λόγω των
εκλογών που µεσολάβησαν. Εντασσόταν σε ένα παράλληλο,
εναλλακτικό, συµπληρωµατικό πλέγµα χρηµατοδότησης της οι-
κονοµίας, στο οποίο περιλαµβάνονταν η ίδρυση Εθνικής Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας, αλλά και άλλα στοχευµένα εργαλεία. Το
εισάγετε µε καθυστέρηση, ένα χρόνο µετά από τις εκλογές, και
το εισάγετε µε κάποιες αλλαγές που το καθιστούν εν µέρει δυ-
σκίνητο, γραφειοκρατικό και αδιαφανές. Θα προβώ σε ορισµένες
παρατηρήσεις που αφορούν σ’ αυτές τις αλλαγές. 

Η εποπτική αρµοδιότητα για τα χρηµατοπιστωτικά ζητήµατα
ανατίθεται εξ ολοκλήρου στην Τράπεζα της Ελλάδος παρά τις
σοβαρές ενστάσεις που διατυπώνονται. Η δε εποπτεία της Τρά-
πεζας της Ελλάδος πρέπει να είναι οριοθετηµένη και από πλευ-
ράς περιεχοµένου και από πλευράς χρόνου, ώστε να µην
δηµιουργείται κίνδυνος υπερβολικής γραφειοκρατίας και καθυ-
στερήσεων. 

Είναι σηµαντικό, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι ανακρούσατε
πρύµναν στο θέµα του αποκλεισµού των φορέων της κοινωνικής
οικονοµίας, τις οποίες εντάσσετε τελικά στους δικαιούχους. Πρό-
κειται για τους φορείς οι οποίοι υπό συγκεκριµένες συνθήκες
µπορούν να συνεισφέρουν στη δηµιουργία θέσεων εργασίας, τη
στήριξη ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και γενικότερα, τη διατή-
ρηση της κοινωνικής συνοχής. 

Η νοµική µορφή αυτών των ιδρυµάτων περιορίζεται σε αυτή
των κεφαλαιουχικών εταιρειών ή των αστικών εταιρειών ειδικού
σκοπού. Με αυτή την αλλαγή όµως οι φορείς τοπικής αυτοδιοί-
κησης, αλλά και άλλοι όπως τα επιµελητήρια, δεν µπορούν να
ιδρύουν και να µετέχουν σε τέτοιου είδους εταιρείες, αν δεν προ-
βλέπεται ρητά από νοµοθετική διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω.
Δεδοµένου του αναπτυξιακού ρόλου των φορέων της τοπικής

αυτοδιοίκησης, καθώς και της τεχνογνωσίας και του ρόλου των
επιµελητηρίων, πρέπει να δοθεί η δυνατότητα σ’ αυτούς τους
φορείς να µετέχουν σε ιδρύµατα µικροχρηµατοδοτήσεων ώστε
να συµπράξουν στη λειτουργία του νέου θεσµού, να ενισχυθεί η
δηµιουργία ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων προσανατολι-
σµένων στον περιφερειακό σχεδιασµό και τις ανάγκες και ιδιαι-
τερότητες των τοπικών κοινωνιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, τελειώσατε.
Σας παρακαλώ θερµά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πρέπει να είµαι κι εγώ

δίκαιος, όπως έκανα και σε όλους τους προηγούµενους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελει-

ώνοντας, φοβάµαι ότι η κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας
οδηγείται σε ύφεση, σε εκτίναξη της ανεργίας που θα είναι τα
χαρακτηριστικά της επόµενης περιόδου.

Ελπίζω έστω και µε µεγάλη καθυστέρηση, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, να αλλάξετε γραµµή. Το υπό κρίση νοµοσχέδιο είναι µια
αρχή. Εκπέµπει ένα µήνυµα σύνδεσης µε την κοινωνία. Δεν
αρκεί, αλλά είναι κάτι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τον κ.
Στύλιο για έξι και λιγότερο λεπτά. Υπάρχει µια κρίσιµη συνε-
δρίαση στις 18.30’ και πρέπει να γίνουν εκτός από τον αερισµό
και τεχνικές δοκιµές. Θα µιλήσει µέχρι και ο κ. Γκίκας. Το λέω
γιατί βλέπω ότι περιφέρονται και άλλοι συνάδελφοι. Όλοι οι υπό-
λοιποι θα πάνε την Τρίτη. Εσείς και ο κ. Γκίκας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το νοµοσχέδιο µε

τίτλο: «Πλαίσιο χορήγησης χρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµα-
τοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινωνική πολιτική είναι η πολι-
τική που ενισχύει το εισόδηµα των αδυνάτων. Είναι η πολιτική

που ανοίγει παράθυρο ευκαιρίας στις ευάλωτες οµάδες, είναι η
πολιτική που διατηρεί τις θέσεις εργασίας, που δίνει κίνητρα
στους πολλούς να συνεχίσουν την οικονοµική τους δραστηριό-
τητα, που κρατά τον παραγωγικό ιστό της χώρας ζωντανό και
µάλιστα, σε περιόδους έντονης οικονοµικής κρίσης. 

Αυτή είναι η πραγµατική κοινωνική πολιτική. Διότι καλά τα επι-
δόµατα, αλλά σε µια οικονοµία χωρίς επιχειρήσεις και χωρίς µι-
κροεπιχειρήσεις, τα επιδόµατα είναι µια πολιτική µε ηµεροµηνία
λήξης. Διότι δεν µπορείς για πολύ να µοιράζεις λεφτά, αν δεν πα-
ράγεις πλούτο. Αυτή είναι η φιλοσοφία µας. Σε αυτό διαφωνούµε
µε τις πολιτικές που είναι φιλολαϊκές στα λόγια, αλλά στην πράξη
ανακυκλώνουν τη φτώχεια.

Το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα είναι ένα νοµοσχέδιο
που αυξάνει την οικονοµική δραστηριότητα, απελευθερώνει οι-
κονοµικές δυνάµεις, δίνει περισσότερες επιλογές, είναι ένα φι-
λολαϊκό νοµοσχέδιο, καθώς προβλέπει µέσω του θεσµού των
ιδρυµάτων µικροχρηµατοδοτήσεων την παροχή ρευστότητας
µέχρι του ποσού των 25.000 ευρώ. Σε ποιους; Σε πολύ µικρές
επιχειρήσεις, σε φυσικά πρόσωπα που ασκούν ατοµική επιχειρη-
µατική δραστηριότητα, σε άτοµα που θέλουν να εκπαιδευτούν,
ώστε να µπουν στον χώρο εργασίας, καθώς και σε άτοµα τα
οποία ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικά οµάδες, που αντιµετωπί-
ζουν, δηλαδή, προβλήµατα ρευστότητας, καθώς είναι αποκλει-
σµένοι από το τραπεζικό σύστηµα λόγω έλλειψης των
απαραίτητων εξασφαλίσεων. Πολλές από αυτές τις επιχειρήσεις
είναι στα πρόθυρα της παύσης της δραστηριότητάς τους.

Το νοµοσχέδιο, συνεπώς, προβλέπει τη χρηµατοδότηση όλων
των παραπάνω µε ευέλικτες διαδικασίες, µε όρους απόλυτης
διαφάνειας, υπό την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος. Σας
θυµίζω ότι ο συγκεκριµένος θεσµός των µικροχρηµατοδοτήσεων
λειτουργεί ήδη σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες εδώ και χρόνια.

Με το νοµοσχέδιο, συνεπώς, διασφαλίζεται ότι το σύστηµα
των µικροπιστώσεων δεν δηµιουργεί συστηµικούς κινδύνους,
κάτι που είναι απαραίτητο για την ορθή λειτουργία της αγοράς,
δεν δηµιουργείται χώρος για παράνοµες δραστηριότητες, ενώ
διασφαλίζεται πλήρως η διαφάνεια όλων των όρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να αντιληφθούµε το πρό-
βληµα της έλλειψης ρευστότητας αυτή τη στιγµή, αρκεί και µόνο
να προσθέσει κάποιος τα βασικά συµπεράσµατα πρόσφατης
έρευνας που διενεργήθηκε τον Απρίλιο του 2020 από το Ινστι-
τούτο Μικρών Επιχειρήσεων της ΓΣΕΒΕΕ για τις επιπτώσεις του
COVID-19 στις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Τι λέει αυτή η έρευνα; Επτά στις δέκα επιχειρήσεις θεωρούν
ότι το σηµαντικότερο πρόβληµα που θα αντιµετωπίσουν µετά την
άρση των περιοριστικών µέτρων θα είναι η έλλειψη ρευστότητας.
Μία στις επτά επιχειρήσεις, περίπου εκατό χιλιάδες ελληνικές
επιχειρήσεις ενδέχεται, το σκέφτονται, να κλείσουν µετά από την
άρση των περιοριστικών µέτρων.

Για να καταλάβουµε το εύρος της παρέµβασής µας, όταν µι-
λάµε για µικρές επιχειρήσεις, στην ουσία µιλάµε για το σύνολο
της ελληνικής οικονοµικής δραστηριότητας, καθώς οι πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις, δηλαδή οι επιχειρήσεις που έχουν από µηδέν
έως σαράντα εννιά άτοµα προσωπικό, αποτελούν το 90% περί-
που των ελληνικών επιχειρήσεων και προσφέρουν το 80% των
θέσεων απασχόλησης στον ιδιωτικό τοµέα.

Γι’ αυτούς τους λόγους το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι ένα
πολύ σηµαντικό, πολύ ουσιαστικό νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που δίνει φιλί ζωής στις επιχειρήσεις και στους εργαζό-
µενους και δεν είναι τυχαίο ότι οι πρόνοιές του αντιµετωπίστηκαν
θετικά κατά την ακρόαση των φορέων σχεδόν από το σύνολό
τους και από τα περισσότερα κόµµατα που βρίσκονται σήµερα
στην ελληνική Βουλή.

Το νοµοσχέδιο στα επιµέρους θέµατά του έχει αναλυθεί πάρα
πολύ καλά από συναδέλφους, από τον εισηγητή µας, από τους
Υπουργούς, έγιναν διορθώσεις, έγιναν παρεµβάσεις, ακούστη-
καν εισηγήσεις και από την Αντιπολίτευση.

Θέλω να αναφερθώ µόνο σε τέσσερα σηµεία, να αναφέρω ότι
και για το 2020 γίνεται επέκταση της απαλλαγής του συµπληρω-
µατικού ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια. Γίνεται έκπτωση 25% -το
δεύτερο- στις εκπρόθεσµες καταβαλλόµενες δόσεις βεβαιωµέ-
νων οφειλών, µε ηµεροµηνία καταβολής εντός του µηνός Ιου-
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νίου. Γίνεται έκπτωση 2% σε όποιον καταβάλει το σύνολο του
φόρου εισοδήµατος και δίνεται λύση σε ένα πρόβληµα που απα-
σχολεί εβδοµήντα χιλιάδες συνταξιούχους, µε αναδροµικά τα
οποία είχαν καταβληθεί το 2013 και αφορούν χρήµατα τα οποία
δόθηκαν όλα µαζί εκείνο το έτος. Δίνεται µια λύση, δηλαδή, για
τη συγκεκριµένη κατηγορία των συνταξιούχων, η οποία µε σωστή
ρύθµιση και µε τη χρήση των πληροφοριακών συστηµάτων από
την ΑΔΑΕ, απελευθερώνει δυνάµεις της κοινωνίας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγα δευτερόλεπτα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, το παρόν σχέδιο

νόµου µε το πακέτο µέτρων που έχει ανακοινωθεί από τον Πρω-
θυπουργό µας, τον Κυριάκο Μητσοτάκη και από το Υπουργείο
Οικονοµικών, κινείται στην κατεύθυνση να ξαναβάλουµε την ελ-
ληνική οικονοµία στις ράγες.

Για αυτόν τον λόγο, σας καλώ να υπερψηφίσετε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Συνεχίζουµε πάλι µε την Άρτα, καλώντας στο Βήµα τον Βου-

λευτή του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Χρήστο Γκόκα, για έξι
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά και από τη χθεσινή συζή-

τηση στην κοινή συνεδρίαση των δύο Επιτροπών, Οικονοµικών
και Παραγωγής και Εµπορίου, χωρίς όµως τους φορείς της αγο-
ράς, διαπιστώθηκε για µια ακόµα φορά το µεγάλο πρόβληµα της
ρευστότητας, αλλά και η έλλειψη ενός ολοκληρωµένου σχεδίου
από την Κυβέρνηση για την ανάκαµψη της οικονοµίας και τη στή-
ριξη της εργασίας. Τα µέτρα είναι από την αρχή του προβλήµα-
τος αποσπασµατικά και συνέχεια χρειάζονται συµπληρώµατα.

Από την πλευρά µας, καταθέσαµε και καταθέτουµε συνεχώς
προτάσεις για να µείνει όρθια η κοινωνία και ζωντανή η οικονο-
µία, για τη βιωσιµότητα των επιχειρήσεων, ιδιαίτερα των µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων, τη στήριξη της εργασίας και των
ανέργων, για τον τουρισµό, για τον πρωτογενή τοµέα. Τα προ-
βλήµατα αυξάνονται καθηµερινά. Πολλές επιχειρήσεις δύσκολα
θα επιβιώσουν.

Παρά τα συνεχώς εξαγγελλόµενα και εφαρµοζόµενα µέτρα, η
ρευστότητα παραµένει το σηµαντικότερο πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζουν οι οκτώ στις δέκα µικρές επιχειρήσεις, µε άµεσο κίν-
δυνο το κλείσιµο µιας στις επτά επιχειρήσεις. Ο στόχος πρέπει
να είναι η ένταξη όλων των επιχειρήσεων που έχουν ανάγκη στα
χρηµατοδοτικά εργαλεία µε τα ελάχιστα βασικά κριτήρια, µε
κύριο το κριτήριο της βιωσιµότητας, για να µην κλείσουν και για
να διατηρήσουν την απασχόληση των εργαζοµένων.

Σύµφωνα µε τους ίδιους τους φορείς, η ρευστότητα στην
αγορά δεν διοχετεύτηκε στην πραγµατική οικονοµία. Τα µέτρα
χρηµατοδότησης µέχρι σήµερα δεν απέδωσαν τα αναµενόµενα.
Το ποσοστό των αιτήσεων που εγκρίνονται για το ΤΕΠΙΧ II είναι
περίπου το 10%. Τα αιτήµατα για το Ταµείο Εγγυοδοσίας είναι
πενταπλάσια από τους πόρους που έχουν διατεθεί. Υπάρχουν
θέµατα και µε τα κριτήρια και µε τις προϋποθέσεις.

Και εσείς, κύριοι Υπουργοί, τα αναγνωρίζετε, αλλά κάτι πρέπει
να γίνει. Κινδυνεύει να χαθεί η αξιοπιστία. Υπάρχει απογοήτευση
και οι περισσότεροι δεν ελπίζουν ότι τελικά θα στηριχθούν και
κυρίως, δε µας αφήνει αισιόδοξους η χθεσινή παρέµβαση του
εκπροσώπου των τραπεζών, όπως αναλυτικά αναφέρθηκε σε
αυτό το θέµα ο εισηγητής µας, ο κ. Κατρίνης, ακόµα και στην πε-
ρίπτωση χρηµατοδοτήσεων µε εγγυήσεις του δηµοσίου.

Επίσης, µε την παρακράτηση, τις δεσµεύσεις δηλαδή σηµαν-
τικού µέρους των χρηµατοδοτήσεων ως εγγύηση, ποια ρευστό-
τητα θα φτάσει τελικά στην αγορά; Πρέπει να αξιοποιηθεί
καλύτερα το µέτρο της επιστρεπτέας προκαταβολής. Έχουµε
προτείνει κατ’ επανάληψη να αυξηθεί στα 3 δισεκατοµµύρια εδώ
και περίπου ενάµιση-δύο µήνες, άσχετα αν αυτό δεν φαίνεται
όσο θα έπρεπε να φαίνεται στη δηµοσιότητα.

Έχουµε προτείνει µηδενική προκαταβολή φόρου για τις πλητ-
τόµενες επιχειρήσεις και µείωση κατά 50% της προκαταβολής

φόρου για όλους, µε βάση την τροπολογία που έχουµε καταθέ-
σει, όπως και την κάλυψη του 40% του µισθού των εργαζοµένων
για έξι µήνες, µε ρήτρα να µη γίνουν απολύσεις και δυσµενείς
µετατροπές στις συµβάσεις τους, όπως και την εξασφάλιση επι-
δόµατος ανεργίας για όλους τους ανέργους ως το τέλος του
χρόνου.

Οι µικροχρηµατοδοτήσεις, το πλαίσιο των οποίων αφορά η ση-
µερινή συζήτηση, µπορούν υπό προϋποθέσεις πράγµατι να βοη-
θήσουν. Το περιµένει η αγορά. Ελπίζουµε να µην διαψευστούν
οι προσδοκίες. Το ψηφίζουµε. Θεωρούµε όµως ότι πρέπει να δι-
ευρυνθεί το πλαίσιο στήριξης, να προσδιοριστούν όρια στο επι-
τόκιο του δανεισµού, να διευκρινιστεί το ποσό και ο τρόπος της
εγγύησης, αλλά και τα κόστη για τις συµβουλευτικές υπηρεσίες,
όπως και για την παρακράτηση ως εγγύηση ποσών των δανείων,
ώστε τελικά οι µικροπιστώσεις να φτάσουν εκεί που πρέπει να
φτάσουν, δηλαδή στους πολίτες και στην πραγµατική οικονοµία.
Και υπάρχει βέβαια και το ερωτηµατικό ποιοι και πόσα τελικά
µπορούν να δανείσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούµε κατάµατα την
πραγµατικότητα. Τα πράγµατα είναι δύσκολα. Ήδη οι επιχειρή-
σεις επιλέγουν να µην δεσµευτούν σε προγράµµατα µε ρήτρα τη
διατήρηση των θέσεων εργασίας και υπάρχουν απολύσεις. Θα
φανούν και στα στατιστικά στοιχεία του επόµενου διαστήµατος. 

Επίσης, πριν λίγες ηµέρες, στην πόλη µου στην Άρτα, είχα τη
δυνατότητα να συναντηθώ µε τους εκπροσώπους του Εµπορικού
Συλλόγου Άρτας. Υπάρχει έντονη ανησυχία και αγωνία, αµφιβο-
λία για την εφαρµογή στην πράξη των µέτρων που ήδη εξαγγέλ-
θηκαν. Θεωρούν ότι αυτά δεν επαρκούν. Υπάρχει αδυναµία να
ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. Μου µετέφεραν βέβαια
τις προτάσεις τους. Είναι πάρα πολλές και ουσιαστικές. Σας τις
έχω γνωστοποιήσει µε αναφορά µου. Ενδεικτικά µόνο θα ανα-
φέρω τα εξής: Τη µείωση των φορολογικών συντελεστών και του
ΦΠΑ. Την αναστολή καταβολής του ΕΝΦΙΑ. Την κατάργηση της
προκαταβολής φόρου για το 2020 και µείωση στο 50% για το
2021. Τη δηµιουργία -επιτέλους- του Ειδικού Ακατάσχετου Λο-
γαριασµού για όλες τις βασικές υποχρεώσεις των επιχειρήσεων.
Την άµεση εξόφληση όλων των οφειλών του δηµόσιου τοµέα
προς τις επιχειρήσεις, χωρίς παρακράτηση για ενήµερες οφει-
λές. Την εφαρµογή της ρύθµισης των εκατόν είκοσι δόσεων για
όλες τις οφειλές τους. 

Ειδικότερα για την περιοχή µου, την Ήπειρο, υπάρχουν και πιο
συγκεκριµένα αιτήµατα όπως: Η θέσπιση µεταφορικού ισοδύνα-
µου για τις επιχειρήσεις της Ηπείρου λόγω του υψηλού κόστος
ανά χιλιόµετρο για τα διόδια, περίπου στα 11 λεπτά. Επιδότηση
50% στο ρεύµα ως ανταποδοτικό µέτρο για τα Φράγµατα Πουρ-
ναρίου και 12% της µισθολογικής δαπάνης, ως παραµεθόρια πε-
ριοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε δύο αναφορές σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Γκόκα,

κλείστε τώρα. Εγώ δεν µπορώ να έχω διαφορετική αντιµετώπιση.
Κλείστε και καταλήξτε εντελώς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Στο άρθρο 30 η φορολόγηση των ανα-
δροµικών που έλαβαν εβδοµήντα ένας χιλιάδες συνταξιούχοι
από το 2013 να περιοριστεί στον καθαρό επιπλέον φόρο που
αναλογεί, χωρίς προσαυξήσεις και χωρίς κανένα πρόστιµο.

Και για το άρθρο 35: Φτάνει πια µε τις παρατάσεις για τη µη
καταβολή συµπληρωµατικού φόρου για τα αγροτεµάχια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε θερµά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Πρέπει άµεσα αυτός ο φόρος να καταρ-

γηθεί και να υπάρξει οριστική λύση, µαζί και µε τα εκτός σχεδίου
οικόπεδα, που ως Κίνηµα Αλλαγής. επίσης. το έχουµε ζητήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη για τον χρόνο που πήρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρο Τσαβδαρίδη.

Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εν µέσω µιας πρωτόγνωρης υγειονοµικής κρίσης η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ξεδιπλώνει µία σειρά πρωτο-
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βουλιών που δεν έχουν απλά στόχο τη στήριξη της οικονοµίας,
αλλά κυρίως τη στήριξη της κοινωνίας που εργάζεται και που
δίνει στους αριθµούς προστιθέµενη αξία, νόηµα και ουσία. Γιατί
η οικονοµία δεν είναι και δεν θα µπορούσε να είναι µόνο αριθµοί,
είναι οι άνθρωποι που σχεδιάζουν και προγραµµατίζουν, που
εφαρµόζουν και µοχθούν, που επενδύουν χρόνο, χρήµα και
όνειρα, που αναπροσαρµόζουν στόχους και δράσεις.

Η Νέα Δηµοκρατία και µε αυτό το νοµοθέτηµα για τις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις δεν σχεδιάζει µόνο τρόπους ενίσχυσης της
επιχειρηµατικότητας εν µέσω πανδηµίας. Θέτει επιπλέον το πλαί-
σιο της θωράκισης της κοινωνικής συνοχής και δικαιοσύνης, της
τόνωσης της απασχόλησης, της διασφάλισης της αξιοπιστίας και
της διαφάνειας, της εµπέδωσης της πίστης του µέσου Έλληνα
σε ένα καλύτερο αύριο που δεν αφήνει πίσω κανέναν, κανέναν
περιθωριοποιηµένο, κανέναν αποκλεισµένο, κανέναν αδικηµένο.
Δεν υπάρχει µεγαλύτερη δικαίωση για µία Κυβέρνηση από το να
ακούει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να συναινεί στο σχέδιο
νόµου εξαντλώντας ουσιαστικά την κριτική της στο επιχείρηµα
ότι αυτή σχεδίασε τα εργαλεία για την ενίσχυση της ρευστότη-
τας των επιχειρήσεων, στα οποία αναφέρεται το παρόν νοµοθέ-
τηµα.

Βέβαια, και αυτά τα είχαν σχεδιάσει στο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά προφα-
νώς δεν πρόλαβαν ούτε αυτά να εφαρµόσουν. Το πλαίσιο δράσης
µας για τη στήριξη του υγιώς επιχειρείν συµπεριλαµβάνει την επι-
στρεπτέα προκαταβολή συνολικού ύψους κατ’ αρχάς
2.000.000.000 ευρώ, την αναστολή των φορολογικών και ασφαλι-
στικών εισφορών, υποχρεώσεων νοικοκυριών και επιχειρήσεων για
όλο το 2020, την επιδότηση επιτοκίου όλων των επιχειρηµατικών
δανείων των επιχειρήσεων, οι οποίες ανήκουν σε πληττόµενους
κλάδους, τη δανειοδότηση του κεφαλαίου κίνησης µέσω του προ-
γράµµατος ΤΕΠΙΧ ΙΙ, για την οποία δεσµεύτηκε το ποσό του 1,3 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ, τα δάνεια µε εγγύηση από το Ταµείο
Εγγυοδοσίας που µέσω µόχλευσης αρχίζουν τα 7.000.000.000
ευρώ.

Γιατί είναι απολύτως αναγκαίο το σχέδιο νόµου για τις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις; Μα, γιατί καλύπτει το χρηµατοδοτικό κενό που
υπάρχει στην επιχειρηµατική δραστηριότητα, συστήνοντας ιδρύ-
µατα µικροχρηµατοδοτήσεων που θα παρέχουν τη δυνατότητα
άντλησης κεφαλαίων µέχρι 25.000 ευρώ, χωρίς εµπράγµατες
εξασφαλίσεις και µε διάρκεια αποπληρωµής των δανείων από
δώδεκα µήνες µέχρι δέκα χρόνια. 

Ποιοι θα είναι οι δικαιούχοι των κεφαλαίων αυτών; Όλες οι κα-
τηγορίες που έβλεπαν µε το τηλεσκόπιο τη συνήθη τραπεζική
χρηµατοδότηση, καθώς δεν µπορούσαν να παράσχουν τις εξα-
σφαλίσεις που απαιτεί η τραπεζική ενωσιακή νοµοθεσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις µικροχρη-
µατοδοτήσεις δεν είναι µόνο αναγκαίο, είναι και καινοτόµο και
αυτό το καθιστά ακόµη πιο σηµαντικό. Γιατί δεν είναι µόνο το λυ-
τρωτικό σωσίβιο που πετάει στο υγιές επιχειρείν µέσα στον τα-
ραγµένο ωκεανό της πανδηµίας. Δεν είναι µόνο οι νέες θέσεις
απασχόλησης που δηµιουργεί. Είναι το κλίµα εµπιστοσύνης που
εµπεδώνει ανάµεσα στην πολιτεία και στους πολίτες. Είναι ένας
µικρός αντιπροσωπευτικός καθρέφτης της Ελλάδας που θέ-
λουµε: µία Ελλάδα πρωτοπόρα, µη φοβική, ευέλικτη και ικανή να
κινητοποιήσει όλες τις ιδιαίτερες συλλογικές της ικανότητες
µέσα στον χρόνο, το επιχειρηµατικό πνεύµα, την ανταγωνιστικό-
τητα, την προσαρµοστικότητα και τον δυναµισµό. Είναι µία Ελ-
λάδα που µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη αφήνει
οριστικά στο περιθώριο τα πέτρινα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ, των
σκευωριών και των παραµάγαζων που διάβρωναν την πολιτική
ζωή του τόπου µας, των απειλών, των τσάµπα µαγκιών, της λά-
σπης στον ανεµιστήρα, της δολοφονίας χαρακτήρων, του κυνη-
γιού της αριστείας, της λοιδορίας της επιχειρηµατικότητας, του
στραγγαλισµού της παραγωγικότητας. Μία Ελλάδα που κάποιοι
ήθελαν να την καταντήσουν αποκλειστικά χώρα επιδοµάτων,
κρατικοδίαιτης λογικής, µετριοκρατίας και ήσσονος προσπά-
θειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):  Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Τσαβδαρίδη για την οικονοµία του χρόνου.

Να καλέσω τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαο Συρµαλένιο.
Ορίστε, κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στην πολιτική

του ΣΥΡΙΖΑ, όπως είπε το πρωί και ο Γιάννης Δραγασάκης, υπήρ-
χαν δύο αγκωνάρια για τη χρηµατοδότηση της ρευστότητας: Το
ένα ήταν -και είναι- η Αναπτυξιακή Τράπεζα, η οποία ιδρύθηκε µε
τον ν.4608 τον Απρίλιο του 2019. Και το άλλο αγκωνάρι ήταν η
πολιτική των µικροπιστώσεων-µικροχρηµατοδοτήσεων. 

Το θέσαµε σε διαβούλευση το 2019, αλλά δεν πρόλαβε να ψη-
φιστεί. Προς τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας και προς τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
θέλω να πω ότι πράγµατι δεν προλάβαµε να το ψηφίσουµε, όπως
πολλά άλλα, διότι εσείς θέλετε να συγκρίνετε δύο εποχές τε-
λείως διαφορετικές, µια εποχή που ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε µέχρι
τον Αύγουστο του 2018 µέσα σε µνηµόνια, που σήµαινε ασφυ-
κτικές δεσµεύσεις για την άσκηση της πολιτικής µας και µόνο
οκτώ µήνες αφότου βγήκαµε από τα µνηµόνια χάρη στις θυσίες
του ελληνικού λαού και χάρη στις άοκνες προσπάθειες της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να συγκρίνουµε
µήλα µε πορτοκάλια, µια εποχή σήµερα όπου ούτε σύµφωνο δη-
µοσιονοµικής σταθερότητας υπάρχει λόγω του κορωνοϊού, ούτε
άλλες δεσµεύσεις, ούτε πλεονάσµατα, τουλάχιστον για το 2021
κι έτσι µπορείτε να ασκήσετε πολιτικές χωρίς τέτοιες δεσµεύσεις
από πλευράς των δανειστών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το νοµοσχέδιο αυτό που έρχεται σήµερα είναι ένα νοµοσχέδιο
απαραίτητο για να µπορέσει να δηµιουργήσει ένα παράλληλο
χρηµατοδοτικό εργαλείο εκτός των τραπεζών, διότι αν ακούσατε
χθες στην κοινή συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµ-
πορίου και Οικονοµικών τον Πρόεδρο της Ένωσης Ελληνικών
Τραπεζών κ. Χατζηνικολάου, θα καταλάβατε πολύ καλά γιατί δεν
µπορούν να χρηµατοδοτηθούν µε φθηνό δανεισµό οι επαγγελ-
µατίες, οι µικρές επιχειρήσεις, οι αυτοαπασχολούµενοι και γιατί
είναι εκτός του τραπεζικού ορίζοντα. 

Ο κ. Χατζηνικολάου θεώρησε ότι σε όλα οι τράπεζες βαίνουν
καλώς και ότι τα κάνουν καλά, ότι χρηµατοδοτούν την ελληνική
οικονοµία, όµως δεν µπόρεσε να εξηγήσει γιατί από τα 28 δισε-
κατοµµύρια που έχει λάβει µε αρνητικό επιτόκιο από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, έχουν µπει στην πραγµατική οικονοµία
µόλις 7 δισεκατοµµύρια. Επίσης, µίλησε για δεσµεύσεις, για δια-
σφαλίσεις και σε τελευταία ανάλυση, επί λέξει είπε, ότι ο τραπε-
ζικός δανεισµός δεν θα φτάσει στα πιστοληπτικά ασθενέστερα
στρώµατα της οικονοµίας. 

Όλα αυτά, λοιπόν, αποδεικνύουν την αναγκαιότητα του εργα-
λείου των µικροπιστώσεων που τελικά διαµορφώνεται προς τη
σωστή κατεύθυνση, αφού ακούσατε τους φορείς. Βεβαίως, οι
φορείς συµφώνησαν, αλλά έθεσαν και προϋποθέσεις, έκαναν
προτάσεις, πολλές από τις οποίες αποδεχθήκατε και είναι θετικό
αυτό, όπως ακούσατε και τις δικές µας προτάσεις και παρατη-
ρήσεις και όχι µόνο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά και
της λοιπής Αντιπολίτευσης σε σχέση µε τη συµµετοχή των ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού και των επιµελητηρίων, ώστε να συµµετέχουν
στους παρόχους των χρηµατοδοτήσεων, ενώ αντίστοιχα δεχθή-
κατε οι επιχειρήσεις κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας να
µπορούν να είναι στους δικαιούχους, διευρύνοντας έτσι τη ροή
των χρηµατοδοτήσεων σε αποκεντρωµένο επίπεδο. 

Μένουν ακόµα ορισµένα ζητήµατα, όπως του ελέγχου της κα-
ταλληλότητας των µετόχων των ιδρυµάτων παροχής των µικρο-
πιστώσεων. Έχουµε καταθέσει και µια σχετική τροπολογία.
Κάνατε κι εσείς κάποια νοµοτεχνική βελτίωση για να το δούµε
µέχρι την επόµενη Τρίτη. 

Επίσης, σας επισηµάναµε και το θέµα της εποπτείας που αµι-
γώς δίνεται στην Τράπεζα της Ελλάδος. Η δική µας πρόταση
είναι ένα σχήµα συνεργασίας των Υπουργείων Οικονοµικών και
Οικονοµίας µε συµµετοχή της Τράπεζας της Ελλάδος, διότι είναι
προφανές ότι η Τράπεζα της Ελλάδος θα έχει τα κριτήρια ενός
αµιγώς τραπεζικού συστήµατος. Δεν θα έχει τα κριτήρια ενός
παράλληλου χρηµατοδοτικού εργαλείου, όπως ακριβώς θέ-
λουµε. 

Θα πω δύο κουβέντες για τις λοιπές διατάξεις και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. Στο άρθρο 30 δεν απάντησε ούτε σήµερα ο κ.
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Βεσυρόπουλος σε σχέση µε τα αναδροµικά των συνταξιούχων
εάν παραγράφονται οι οφειλές για παραγεγραµµένα οικονοµικά
έτη. Δεν έχει γίνει ξεκάθαρο αυτό. Πρέπει να το δούµε µέχρι την
Τρίτη. Στο άρθρο 35 για τον ΕΝΦΙΑ συνεχίζεται η ίδια λογική φο-
ροελάφρυνσης αντικειµενικών αξιών άνω των 500,000 ευρώ,
αλλά και άνω του 1.000.000, που αφορά περίπου δεκατέσσερις
χιλιάδες άτοµα, η οποία φοροελάφρυνση θα έχει δηµοσιονοµικό
κόστος γύρω στα 24 εκατοµµύρια. 

Το ερώτηµα που µπαίνει είναι το εξής: Τι θα λέγατε αν αυτήν
τη φοροελάφρυνση στους υψηλά έχοντες και κατέχοντες την κα-
τευθύνατε σ’ αυτό το κονδύλι, παραδείγµατος χάριν σε αύξηση
των κινήτρων για γιατρούς που θέλουµε να κατευθυνθούν σε νη-
σιωτικές και δυσπρόσιτες περιοχές;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,
γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνι-
κής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Επικρα-
τείας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, Τουρισµού καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών κατέθεσαν στις 24-6-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συνολικής Ενισχυµένης Συµφωνίας Εταιρικής Σχέσης µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατο-
µικής Ενέργειας και των κρατών µελών τους αφενός και της Δη-
µοκρατίας της Αρµενίας αφετέρου.

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Στέφανος Γκίκας.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ

και για το αίτηµα που εγκρίνατε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

µια παρατήρηση για το κλίµα των ηµερών. Εµβρόντητοι οι Έλ-
ληνες πολίτες παρακολουθούν αυτά που αποκαλύπτονται για το
κράτος, το παρακράτος, τα παραδικαστικά κυκλώµατα, τα µαγα-
ζιά, τα λεφτά, τα πολλά λεφτά και όλα αυτά τα δυσώδη. Οι Έλ-
ληνες πολίτες απαιτούν να διερευνηθούν όλα, να βγουν όλα στο
φως και εφόσον υπάρχουν έκνοµες ενέργειες, οι υπαίτιοι να λο-
γοδοτήσουν στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Έρχοµαι τώρα στο προκείµενο. Αυτή η Κυβέρνηση ίσως είναι
η µόνη Κυβέρνηση που τους πρώτους δέκα-έντεκα µήνες της
διακυβέρνησής της κλήθηκε να αντιµετωπίσει όχι µία ούτε δύο,
αλλά τρεις µεγάλες κρίσεις. 

Η πρώτη βεβαίως είναι η υγειονοµική κρίση που µετά από τον
αγώνα υπό την καθοδήγηση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, αλλά και όλων των Ελλήνων, καταφέραµε να φέρουµε
τη χώρα µας στο σηµείο να είναι αυτήν τη στιγµή µιας υγειονο-
µικά ασφαλής χώρα και βεβαίως ένας υγειονοµικά ασφαλής του-
ριστικός προορισµός, µια που ανοίγουµε από πρώτη του µηνός
τις πύλες της χώρας στον τουρισµό.

Η δεύτερη κρίση, βεβαίως, ήταν η κρίση που αποσόβησε το
σχέδιο αποσταθεροποίησης της χώρας από τον Ερντογάν µε την
«εργαλειοποίηση» των προσφύγων και µεταναστών. Και σ’ αυτό
το επίπεδο αντεπεξήλθαµε απόλυτα επιτυχώς.

Η τρίτη µεγάλη κρίση είναι η κρίση που διανύουµε τώρα και
θα συνεχίσουµε να αντιµετωπίζουµε τους επόµενους µήνες.
Είναι η οικονοµική κρίση, έτσι όπως προδιαγράφεται µετά το
lockdown της οικονοµίας, αλλά και όλα όσα επακολουθούν.

Στο πλαίσιο αυτό η Κυβέρνηση έχει νοµοθετήσει µια σειρά από
νόµους που διευκολύνουν ακριβώς το να υπάρχει γρήγορα ανά-
ταξη της οικονοµίας µας, ώστε σύντοµα να µπορέσει η χώρα να
σταθεί πάλι στα πόδια της. Μην ξεχνάµε ότι µόλις πριν από έναν
χρόνο φύγαµε ουσιαστικά απ’ αυτή τη δεκαετή οικονοµική κρίση
των µνηµονίων. Στο πλαίσιο αυτό η Κυβέρνηση έχει νοµοθετήσει
αρκετά πράγµατα.

Η αλήθεια, όµως, είναι -και επειδή, κύριε Υπουργέ, προέρχοµαι
και από µία κατ’ εξοχήν τουριστική περιοχή, όπως είναι η Κέρ-
κυρα, όπου το 85% µε 90% της οικονοµίας προέρχεται από τον
τριτογενή τοµέα του νησιού- πως το µείζον πρόβληµα των του-
ριστικών επιχειρήσεων είναι ότι µέχρι σήµερα δεν έχουν δει ρευ-

στότητα. 
Υπάρχει, λοιπόν, ένα σηµαντικό θέµα, διότι αν δεν υπάρχει

ρευστότητα, αν δεν υπάρχει κίνηση, δεν θα µπορεί να δουλέψει
η οικονοµία του νησιού, πολλώ δε µάλλον τώρα που το έχει από-
λυτη ανάγκη. Και το λέω αυτό, διότι πολλές τράπεζες εξακολου-
θούν να ακολουθούν τα κριτήρια, λες και αυτή είναι µία νορµάλ
περίοδος, λες και δεν υπήρχε κορωνοϊός, λες και δεν υπάρχει οι-
κονοµική κρίση. Και σας το θέτω αυτό υπ’ όψιν, ακριβώς διότι
γνωρίζω πόσο βαθύς γνώστης είστε του τραπεζικού συστήµα-
τος.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι ακριβώς επειδή τουρι-
σµός σηµαίνει µικροµεσαία, µικρή καιπολύ µικρή επιχείρηση,
εποχική επιχείρηση, δηλαδή µία επιχείρηση που δουλεύει µόνον
τέσσερις, πέντε µήνες κάθε χρόνο και αυτοί οι µήνες είναι από
τον Μάιο, Ιούνιο και µετά, καταλαβαίνετε ότι αυτές οι µικρές επι-
χειρήσεις έχουν τεράστιο πρόβληµα. Δεν έχουν καθόλου κεφά-
λαια κίνησης για να µπορέσουν να λειτουργήσουν και να
προσλάβουν τον ένα ή δύο υπαλλήλους που είχαν µέχρι τώρα.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, θέλω να χαιρετίσω τη σηµερινή
πρωτοβουλία σας να φέρετε στη Βουλή αυτό το νοµοσχέδιο. Βε-
βαίως στο παρελθόν, στο πρόσφατο παρελθόν, περίπου δύο
µήνες πριν, είχαµε υποβάλει και άλλες προτάσεις για τη χρηµα-
τοδότηση των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων, οι οποίες
είµαι σίγουρος ότι έχουν αξιολογηθεί από το οικονοµικό επιτε-
λείο και ίσως κάποια στιγµή να αποτελέσουν και στοιχείο εφαρ-
µοσµένης πολιτικής.

Θέλω, λοιπόν, να χαιρετίσω αυτήν την πρωτοβουλία, διότι
έστω και µε αυτόν τον τρόπο θα δοθεί η δυνατότητα σε πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις να πάρουν ως δάνειο αυτά τα χρήµατα, µέχρι
25.000 ευρώ, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν τις επιχειρή-
σεις τους.

Όµως, είναι πολύ σηµαντικό να δούµε πότε θα ολοκληρωθεί
αυτή η διαδικασία, πότε θα στηθούν αυτά τα ιδρύµατα και πότε
θα έχουν τη δυνατότητα να δώσουν τις πρώτες πιστώσεις. Διότι,
κακά τα ψέµατα, σε µία εβδοµάδα από σήµερα, ανοίγει η χώρα
στον τουρισµό και οι περισσότερες εποχιακές επιχειρήσεις είναι
κλειστές. Σας λέω και πάλι ότι στη δική µου περιφέρεια, την
οποία και εκπροσωπώ, ένα ποσοστό της τάξεως του 50% µε 60%
των επιχειρήσεων δηλώνουν σήµερα ότι θα παραµείνουν κλει-
στές. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι οι διαδικασίες θα πρέπει να επι-
ταχυνθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µ’ αυτό θα κλεί-
σετε, κύριε συνάδελφε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και άλλα πολύ σωστά

και θετικά µέτρα, όπως είναι η παράταση στις επιταγές, τα αγρο-
τεµάχια και τα λοιπά, αλλά λόγω χρόνου δεν µπορώ να τα ανα-
πτύξω.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γκίκα, θα τα
αναπτύξετε στη συζήτηση επί των άρθρων που θα γίνει την Τρίτη. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να αναφέρω ότι την Τρίτη θα προ-
ηγηθούν οι συνάδελφοι που έχουν αποµείνει από τον κατάλογο
και οι οποίοι είναι οι εξής: Ο κ. Μιλτιάδης Χατζηγιαννάκης από
τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη Νέα Δηµοκρατία οι κ.κ. Αναστάσιος
(Τάσος) Δηµοσχάκης, Χαράλαµπος (Μπάµπης) Παπαδηµητρίου,
Κωνσταντίνος Μαραβέγιας, Τσαµπίκα Ιατρίδη, Γεώργιος Αµυράς
και Γεώργιος Αµανατίδης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατο-
δοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατά-
ξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής.
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει. Αφού καταχω-
ρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και
να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποι-
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αδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να
σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της

ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Πλαίσιο χορήγησης
µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµατοπιστωτικού τοµέα
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.15’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 25 Ιουνίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενιαίο κείµενο Δικονοµίας για το
Ελεγκτικό Συνέδριο, ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον
προσυµβατικό έλεγχο, τροποποιήσεις στον Κώδικα Νόµων για
το Ελεγκτικό Συνέδριο και διατάξεις για την αποτελεσµατική
απονοµή της δικαιοσύνης».
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